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V tej 
številki 
si med 
drugim
lahko 
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DRŽAVNI PRVAKI
NA PIONIRSKEM KOŠARKAŠKEM FESTIVALU

80-LETNICA ODKRITJA 
ŽUPANOVE JAME

Županova jama - turistično in 
okoljsko društvo Grosuplje,
OB PRAZNOVANJU 80-LETNICE 
ODKRITJA ŽUPANOVE JAME, 
pripravlja naslednje dogodke:

V PETEK, 26. 5. 2006, 
OB 11. URI, 
PRI ŽUPANOVI JAMI:
- člani Univerze za tretje življenjsko 
obdobje bodo s kulturnim progra-
mom počastili zaključek bogate se-
zone.

V PETEK, 26.5. 2006, 
OB 19. URI, V DVORANI 
GLASBENE ŠOLE GROSUPLJE:
- predstavitev knjige, izdane ob ob-
letnici odkritja, z bogatim kulturnim 
programom. Vabljeni vsi, ki Vas zani-
majo strokovna dognanja in odkritja 
ter zgodovina Županove jame.

V SOBOTO, 27.5.2006, SKOZI 
VES DAN, PRI ŽUPANOVI JAMI:
- v počastitev odkritja jame s kultur-
nimi, družabnimi in razvedrilnimi do-
godki. Pripravili bomo veliko različnih 
dejavnosti, ki bodo namenjene vsem 
generacijam in interesnim skupinam: 
ustvarjalne delavnice za otroke, prav-
ljične ure v naravi, ogledi Županove 
jame (vsako polno uro), preživetje v 
naravi s taborniki in skavti, možnost 
sprehodov in ogledov naravnih ali 
kulturnih znamenitosti v bližini, spust 
v jamo z jamarji in še mnogo drugih 
dejavnosti, ob katerih bo dan hitro 
minil. Poskrbljeno pa bo tudi za lač-
ne in žejne.

PODEŽELJE 
SE 

PREDSTAVI
ŠTIRJE ŽUPANI PRI POZDRAVU OBISKOVALCEV 5. VELIKONOČNEGA 
SEJMA V GRAJSKEM VRTU BOŠTANJ:

- Župan Janez Lesjak – Grosuplje - je posebej izpostavil ohranjeno tradicijo, za 
katero so po njegovem še posebej zaslužne naše stare mame. Ugotavljal pa je, da 
je tega znanja še vedno zelo veliko in da bi se morda dalo ponuditi vse razstavljene 
(predvsem kulinarične) izdelke tudi za prodajo kot alternativo danes že vse bolj 
industrijski  hrani.
- Župan Janez Cimperman – Ig – je menil, da je povezovanje med občinami velik 
korak naprej v »slovenski zaplankanosti« in da se bo najbrž projekt sožitja med 
mestom in podeželjem razširil še na druge občine. 
- Župan dr. Jože Jurkovič – Škofljica – se je še posebej dotaknil besede sožitje, 
ki ob velikonočnih praznikih dobi še širši pomen - dobro medsebojno sodelovanje, 
sobivanje, razumevanje. Pomeni tudi izmenjavo izkušenj na različnih področjih. In če 
vse to še spremlja božji blagoslov, potem tudi uspehi ne morejo izostati.
- Župan Anton Jakopič – Dobrepolje – pa je bil zelo konkreten in dejal, da se je 
sicer lepo družiti in veseliti, a je vse to premalo, če ne znamo razstavljenih izdelkov 
tudi tržiti. Podobno kot grosupeljski župan pa je menil, da se mesto Ljubljana 
pretežno prehranjuje z evropsko in drugo uvoženo prehrano. Če pa bi bili v okoliških 
občinah oziroma njenem zaledju dovolj sposobni, da bi se organizirali, bi Ljubljani 
nedvomno lahko ponudili kvalitetnejšo domačo prehrano.

FOTOREPORTAŽA V RUBRIKI KULTURA
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V skladu z določili Zakona o medijih (Ur. list 
35/2001) je z odločbo št. 006-611/2002 
z dne 13. septembra 2002 lokalni časopis 
“Grosupeljski odmevi” vpisan v razvid medi-
jev pri Ministrstvu za kulturo Republike 
Slovenije. Na podlagi Zakona o davku na 
dodano vrednost (Ur. list RS št. 89/98) 
spada časopis med izdelke, za katere se 
obračunava davek na dodano vrednost po 
stopnji 20 %. Glasilo izhaja enkrat meseč-
no (od junija 2005 dalje) v nakladi 5.952 
izvodov in ga prejemajo vsa gospodinjstva v 
občini brezplačno.

SPOROČILA DOPISOVALCEM
PRISPEVKE ZA 
GROSUPELJSKE 
ODMEVE 
V MAJU 2006 
JE TREBA ODDATI 
DO PETKA, 
7. maja 2006.
Nenaročeni prispevki morajo biti opremljeni 
s polnim imenom in naslovom odgovorne 
fizične osebe (tudi v primeru institucij, orga-
nizacij, strank, društev ipd.) ter po možnosti 
s telefonsko številko, na kateri je mogoče 
preveriti avtentičnost avtorja.
Sporočila, ki se nanašajo na kritiko katere 
koli pravne ali fizične osebe in posegajo 
v področje, kjer bi lahko prišlo do sporov 
po Zakonu o medijih, je treba oddati na 
papirju z lastnoročnim podpisom in polnim 
naslovom - pravne osebe morajo prispevek 
avtorizirati in dodati se žig.
Avtorji besedil so po zakonu odgovorni za 
navedbe. Nepodpisanih prispevkov in pri-
spevkov, oddanih po datumu za oddajo, ne 
objavljamo. 
V uredništvu nismo zavezani, da se z 
vsemi pisci prispevkov tudi strinjamo.
Uredništvo si v skladu s svojo uredniško 
politiko in prostorskimi možnostmi pridržuje 
pravico do objave ali neobjave, krajšanja, 
povzemanja ali delnega objavljanja nena-
ročenih prispevkov. Izjema so odgovori in 
popravki objavljenih informacij, ki bi lahko 
prizadeli posameznikovo pravico ali interes, 
kot to določa zakon.

Javne ustanove imajo pravico do brez-
plačnih objav nekomercialnih prispevkov. 
Nenaročeni prispevki bralcev in pravnih 
oseb ter PR prispevki se ne honorirajo.

Če želite posamezno gradivo vrnjeno, 
priložite ustrezno kuverto z znamko 
in na njej napisan vaš poln naslov.

Vse ostale pravice in obveznosti uredništva 
in sodelujočih ureja ODLOK O USTANOVITVI 
IN IZDAJANJU LOKALNEGA ČASOPISA 
GROSUPELJ-SKI ODMEVI (št. 006-1/95-1), 
ki je bil sprejet na seji Občinskega sveta 
občine Grosuplje dne 30. 10. 2002.  

NAVODILA ZA PRIPRAVO BESEDIL
Zaradi velikega števila prispevkov bralcev 
in zaradi žeIje uredništva, da čim večjemu 
številu Ijudi omogoči povedati svoje mne-
nje, pripombe in pobude, bomo objavljali 
prispevke dolge do največ 30 tipkanih 
vrstic (cca. 1800 znakov). Daljše prispevke 
bomo skrajšali ali jih ne bomo objavili.
Prispevke v digitalnih oblikah je treba odda-
ti v RTF, TXT ali DOC zapisih brez vnešenih 
fotografij.
Prispevki, natisnjeni na papirju, morajo 
biti zaradi optičnega prepoznavanja 
besedil printana v ARIAL ali TIMES NEW 
ROMAN pokončnih fontih velikosti 12 (do 
max 16) pt in dovolj močnem temnejšem 
natisu brez kakršnih koli barvnih in drugih 
okrasnih podlag. Digitalne fotografije naj 
ne bodo vstavljene med besedila, temveč 
naj bodo priložene posebej, v/pri samem 
besedilu pa naj bo označeno, kaj posamez-
na fotografija predstavlja. Krajši, na roko 
napisani prispevki, naj bodo čitljivi.

TEHNIČNA NAVODILA ZA PRIPRAVO
FOTOGRAFIJ IN OSTALEGA 
SLIKOVNEGA GRADIVA
Fotografije, risbe in ostalo slikovno-grafično 
gradivo naj bodo posredovani na mediju, ki ga 
je mogoče skenirati na ploskovnih skenerjih, le 
izjemoma so lahko tudi diapozitivi ali negativi.
Digitalne fotografije naj bodo zapisane 
v JPG (brez stiskanja), TIF ali PDF zapi-
su, 300 dpi, barvne v CMYK razslojitvi. 
Najmanjša ločljivost glede na želeno veli-
kost objave in motiv mora biti 180 dpi.
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RAZSUTA ZAKONODAJA,
URBANIZEM IN MONITORING
Prav zaradi pomanjkanja primerne 

zakonodaje, ki se je po mojem v nedav-
ni preteklosti sprejemala zelo na ho-
ruk, sta se v Sloveniji razsula tudi urba-
nizem in prostorsko planiranje. Zaradi 
neizdelanega javnega koncepta ali vizi-
je razvoja (kar pa še ne pomeni, da mo-
ramo imeti vse do podrobnosti načrto-
vano) so ga v zadnjih desetih-petnajstih 
letih »prevzeli« v svoje roke predvsem 

kapitalisti, ki z obračanjem svojega de-
narja gradijo »glih kjer jim najbolj paše« 
svoje tudi precej težke dejavnosti in bo-
do le-te v kratkem, nekatere pa že zdaj, 
močno zavirale sonaraven in kakovo-
sten razvoj. Javni monitoring v Sloveni-
ji pa ne deluje.

Če dodamo še, kako v zadnjih štirih 
letih pada konkurenčna prednost Slo-
venije, je slika dovolj jasna, da tako ne 
more iti več naprej. Dejansko pa razvoj 
ne more začeti samo z velikopotezni-
mi načrti, temveč tudi z majhnimi kora-
ki, ko sproti usmerimo vse pozitivne si-
le, da preprečujemo anarhijo v prostoru 
in v odnosih med ljudmi. 

STRANSKI UČINKI 
GROSUPELJSKEGA RAZVOJA
– TUDI PROBLEMATIČNA 
EKOLOGIJA  
Vse to se prav v zadnjih letih doga-

ja tudi v občini Grosuplje, pa če hoče-
mo priznati ali ne. Eden od negativnih 
stranskih učinkov takega odurnega ne-
oliberalnega razvoja so ekološki pro-
blemi v povodju Grosupeljščice, pa tu-
di Bičja in Podlomščice, ki se stečejo 
skupaj in kot Dobravka pritečejo na Ra-
densko polje. Podobno je tudi s prikri-
tim divjim odlaganjem tudi rakotvornih 
in mutagenih odpadkov v razne vrtače 
po občini, ki jih nato zasipajo z zemljo 
iz različnih grosupeljskih gradbišč. Na ti 
dve temi sem v začetku aprila letos (po-
novno) poslal vprašanje na kar nekaj 
elektronskih naslovov, ki jih ne bom na-
vajal poimensko. Naj pa povem, da so 
pošto poleg nekaterih sodelavcev pri 
časopisu in tistih, ki se javno soočajo 
z ekološkimi problemi v grosupeljskem 
prostoru, prejele tudi osebe, ki so za-
dolžene za ravnanje in nadzor z odpad-
ki in odpadnimi vodami. V objavljenem 
pismu do potrditve suma pa zaradi etič-
nih in pravno nedorečenih razlogov jav-
no ne navajam spornih lokacij oziroma 
povzročiteljev, čeprav so bila posamez-
na podjetja in ustanove že večkrat jav-
no navedena s strani različnih razprav-
ljavcev na različnih sejah, razgrnitvah in 
predstavitvah. Naslovnikom sem zapi-
sal naslednje:

"Spoštovani! Po Grosupljem se pre-
cej govori o neurejeni čistilni napravi, 
kanalizacijah in odlaganju nevarnih od-
padkov in izlivov iz različnih podjetij v 
občini, da nekontrolirano odlagajo/izli-
vajo odpadke in odplake neposredno v 
naravo oziroma v potoke oziroma v ka-
nalizacijo, ki jo čistilna naprava nato 
ne zmore. Prosim vas, da vsak na svo-
jem področju preverite, za kaj gre in da 
javnosti spregovorimo in tako utišamo 
ali pa potrdimo govorice. - Hvala za so-
delovanje. Lep pozdrav, Jože Miklič."  

Odgovorov pristojnih za ravnanje in 

nadzor do 20. 4. 2006 (še) ni bilo razen 
odgovora župana Janeza Lesjaka, ki 
je zapisal naslednje:

»Jože, zdravo! Ja, marsikaj verjet-
no drži, samo tudi do nas prihajajo 
več ali manj govorice in namigova-
nja. Tole sem poslal našemu inšpek-
torju, da pripravi, kar ve ali kaj je v 
postopku. Pozdrav, Janez«

ČEMU 
ZAŠČITITI RADENSKO POLJE?

Vse bolj jasno pa je že, da je poleg 
mnogih nižinskih predelov občine ved-
no bolj ekološko ogroženo tudi kra-
ško Radensko polje, kar je na eni od 
zadnjih javnih prostorskih predstavi-
tev potrdil tudi župan. Pri tem naj ome-
nim še, da se večina (srednje velikih in 
malih) kmetov že umika z Radenske-
ga polja, saj je poleg nezanimivega go-
spodarskega donosa na njihovih par-
celah v tem območju vedno bolj izniče-
no njihovo delo v pogledu varovanja na-
rave. Poleg zelo slabega delovanja in 
obveščanja ustreznih kmetijskih sve-
tovalnih, inšpekcijskih in drugih javnih 
služb se ljudje srečujejo tudi s proble-
mi nasledstva, saj mladi ne vidijo no-
bene perspektive v kmetijstvu in razvo-
ju podeželja.

K temu dodajmo še to: Čeprav je 
večina denacionalizacijskih postop-
kov že rešenih (nekateri pa se sploh ni-
so prijavili kot zakoniti denacionalizacij-
ski upravičenci, saj so vedeli, da jih bo 
zadeva stala več, kot bi bile koristi), pa 
se lastniška, še bolj pa  uporabniška/
najemniška ter upravljavska struktura 
spreminja in po mojem ne bo več dol-
go, ko se bo večina Radenskega polja 
zarasla v grmovje in neprehodno ščav-
je, po strugah pa bodo namesto čiste 
vode tekle umazane odplake iz grosu-
peljske čistilne naprave, gnojnica iz ve-
likih kmetijskih posestev ter druga ne-
snaga naše plitke civilizacijske ozaveš-
čenosti. S tem se bo spremenil večino-
ma tudi ves zaščiten rastlinski in žival-
ski svet.

V SONČNIH DVORIH 
NE SIJE SAMO SONCE
Če nadaljujemo z drugimi negativni-

mi stranskimi učinki razvoja, se lahko 
sprehodimo kar po Sončnih dvorih in 
bomo zelo hitro ugotovili, da v tem pre-
delu Grosupljega »ne sije samo sonce«. 
Tožbe na sodišču, prometna zmeda, po-
plavnost in še marsikaj drugega se bo-
do tega predela Grosupljega (tako ka-
že) še dolgo držale. Prav tako svojo ve-

liko agresivnost v prostoru kaže ostala 
stanovanjska pozidava za trg v drugih 
predelih Grosupljega. Poleg tega delajo 
zmedo še nekateri drugi gospodarski in 
politični faktorji, kot na primer na eni iz-
med zadnjih razprav na občinskem sve-
tu v zvezi z razgrnitvijo načrta grosupelj-
skega pokopališča. 

Ljudje božji! Na pokopališču je treba 
zagotoviti mir in dostojanstvo. Vse osta-
lo je lahko povezano le s tradicijo oziro-
ma kulturo domačega in sprejemljivega 
okolja. Vsakršno zagovarjanje poslovnih 
in podjetniških dejavnosti, ki bi motile 
mir in dostojanstvo, je treba preprečiti – 
»če ne z milom, pa s silom«.

Vse takin in podobni primeri pa tudi 
mesto Grosuplje, kljub temu da prihaja 
nekaj več denarja v javno blagajno, bolj 
slabi, kot bi nekateri radi prikazali, kako 
se Grosuplje razvija.

KAKO JE DRUGJE 
PO SLOVENIJI?
Res je, da se s podobnimi težava-

mi ukvarja kar nekaj krajev v Sloveni-
ji, res pa je tudi, da so prav tako v za-
dnjih desetletjih nekateri uspeli razvoj 
zgraditi kakovostno ter na lastni pre-
poznavnosti. Za primer lahko nave-
dem Radovljico, Sevnico, Luče na Šta-
jerskem, Slovenj Gradec, Kanal, Bovec, 
Most na Soči, Ajdovščino, Žužemberk, 
Mengeš, Kamnik, pa še cela vrsta dru-
gih! Namerno sem se izognil našteva-
nju krajev, kjer se je v zadnjih desetlet-
jih stekal kapital iz različnih »pospeše-
nih podjetniških« virov, kot so Nova Go-
rica, Domžale, Trzin…, pa tudi »regional-
nih« središč kot so Koper, Celje, Kranj…  
ter nekaterih zgodovinskih mest kot so 

Škofja Loka, Piran ali pa s specifični-
mi dejavnostmi kot so Bled, Rogaška 
Slatina… Je pa tudi res, da so nekate-
ri kraji še pred desetimi leti veliko obe-
tali, pa jim načrti niso (najbolje) uspe-
li, npr. Trebnje, ki je že precej prehitelo 
Grosuplje, zdaj pa spet zaostaja. Po ve-
likosti so kraji zelo različni in večini na-
štetih je v zadnjih petnajstih letih uspe-
lo urediti naselja sorazmerno bolje od 
Grosupljega.

KAJ PRAVIJO STROKOVNJAKI?
Podobno trdi dekan na Fakulteti za 

arhitekturi, prof. dr. Peter Gabrijel-
čič, s katerim sva se srečevala že na 
raznih gradbiščih pred dvema desetlet-
jema in nato pri različnih prostorskih 
nalogah na Urbanističnem inštitutu R 
Slovenije. V nekem kraju v Angliji so ob 
podobnem potočku, kot je Grosupelj-
ščica, uspeli zgraditi kraj, kjer se vse-
skozi nekaj dogaja, ljudje pa z obisko-

vanjem tega kraja kažejo, da so z ure-
ditvijo in varnostjo v tem kraju zado-
voljni. Angleži (Skandinacvi, pa tudi Ja-
ponci in vrsta  drugih) je zelo zanimi-
vih, kar se tiče urejanja naselji, še po-
sebej mest. Pri nas tega še ne znamo, 
zato se nam je zgodila Rakova jelša, 
kjer bi morale stati vile za eminentna 
predstavništva.

»Ni pomembno število prebivalcev v 
kraju/občini. Pomembno je, kako ti ži-
vijo v kraju/občini in s krajem/občino,« 
ugotavljava oba, a grosupeljska poli-
tika se rada še vedno meri in ponaša 
pred svojim volilnim telesom s socre-
alističnimi vatli - dolžinskimi, kvadrat-
nimi, kubičnimi in raznimi drugimi me-
tri in tonami ter z zgrajenimi betonski-
mi zidovi.

KOLIČINA ALI KAKOVOST RAZVOJA?
Ali lahko tudi VODNA POT prispeva h kakovosti grosupeljskega (prostorskega) razvoja? 
So taka razmišljanja v Grosupljem lahko realna ali le utopična?
Danes že poimenovano mesto Grosuplje se z vprašanjem razvoja sooča že več desetletij. Kaj pa razvoj sploh je, si razlagamo precej vsak po svoje. Nekateri celo trdijo, 
da Grosuplje nima svoje duše. Sam zdaj pravim vendarle nekoliko drugače: Grosuplje (pri tem mislim tako na občino kot na naselje) ima dušo, le ta mali princ na 
konju iz svojega grba spi že dolga desetletja.        A Mali princ vendarle ima veliko srce…

NADALJEVANJE 
NA NASLEDNJI STRANI

5. april 2006
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AKTUALNO

KOLIČINA ALI KAKOVOST RAZVOJA? - nadaljevanje s 3. strani

Kaj pa je mesto? Dr. Gabrijelčič od-
govarja. »Sočasno sobivanje več različ-
nih dejavnosti na istem mestu.« Ta sta-
vek pa si bodo po mojem nekateri od-
govorni Grosupeljčani morali prebrati 
večkrat, še posebej takrat, kadar se bo-
do pojavili med nosilci posameznih de-
javnosti javnega razvoja. Ob tem je tre-
ba tudi jasno povedati, če bo(mo)do 
to želeli, bo treba »podreti« vse plotove 
okoli lastnih vrtičkov tako znotraj usta-
nov kot tudi podjetij, pa tudi političnih.

KLJUČNI PROSTORSKI 
PROBLEMI NEUREJENEGA
MESTA GROSUPLJE
Kaj lahko občina in mesto Grosup-

lje ponudita za prepoznavnost? Nekaj 
stvari in dejavnosti bi se dalo zelo hitro 
postaviti v ospredje, za nekatere pa bi 
se bilo treba tudi nekoliko bolj potruditi. 
Med slednjimi je nedvomno urejenost 
kraja, ki je prav v njegovem razpoteg-
njenem središču zelo zanikrn. Cela Ada-
mičeva cesta pravzaprav nima nobene-

ga mestnega izgleda, nič bolje ni z Ljub-
ljansko, pa z »upravnim trikotnikom« in 
Taborsko cesto. Nekateri predeli gospo-
darskih con so taki, kot bi jih kure sku-
paj znesle, da o obroču, ki bo vedno 
bolj dušil osrednji del Grosupljega niti 
ne govorimo.

VODNA POT GROSUPLJE 
IN DRUGE »OGRLICE«
K izboljšanju tega pogleda sem razu-

mel tudi zanimivo predstavitev VODNA 
POT GROSUPLJE, ki jo je pripravila Obči-
na Grosuplje z županom Janezom Les-
jakom in vodjo urada za prostor Mojco 
Lovšinovo na čelu. Študentje arhitektu-
re so pod vodstvom profesorjev Jane-
za Koželja in Vojteha Ravnikarja 
v ponedeljek, 10. aprila 2006, v Druž-
benem domu predstavili svoje izdelke iz 
te delavnice. (Razstava o tej delavnici je 
postavljena v mali sejni sobi pri recep-
ciji občine Grosuplje samo še do 1. ma-
ja.)  Poleg reševanja poplavnosti Grosu-
peljščice bi tak projekt nedvomno lahko 
veliko doprinesel k izboljšanju izgleda 
mesta Grosuplje, da o lepšem in dejav-
nejšemu preživljanju prostega časa svo-
jih meščanov v prijetno zgrajenem am-
bientu niti ne govorimo. Študentje pa 
so pri svojem delu našli tudi nekaj iz-
rednih kotičkov ob Grosupeljščici in tu-
di nekaj točk, kjer so »ljudje pozabili« na 
vrednoto urejenega prostora.

Podobno naj bi se Grosuplje lotilo re-

ševanja tudi raznih kolesarskih in po-
hodniških poti v kombinaciji s tematski-
mi potmi, kot so gozdne učne poti, šol-
ske poti, arheološke poti in podobno, ki 
bi se nizale v preplet različnih ogrlic sko-
zi mesto Grosuplje in po sosednjih kra-
jih, pa tudi po vsej občini. S temi posegi 
pa bi se hkrati lahko sanirala tudi bliž-
nja mesta, ki kraju niso v ponos.

KDAJ?
Postavlja pa se vprašanje, kdaj bo 

Grosuplje vsa ta in že predhodno pred-
stavljena razmišljanja (zgradbe upra-
vnega trikotnika, tržnica in izgradnjo 
prepotrebnih objektov družbenega stan-
darda, širitev železnice in njenega to-
vornega terminala, sanacija starih go-
spodarskih con in novogradnje le-teh…) 
vključno z novo zasnovano prometno 
ureditvijo, operativnim programom od-
vajanja in čiščenja komunalnih odpad-
nih voda in še z nekaterimi drugimi pro-
grami in projekti uspelo vnesti v svoj 
prostorski plan, kaj šele da bi prišlo do 
realizacije teh projektov. 

Profesor Janez Koželj pa je prepri-
čan, da je v Grosupljem prišel čas za iz-
gradnjo notranje mestne krajine s parki 
ali kot je v drugem primeru dejal »mest-
nih ogrlic«, čeprav ima zaledje Grosup-
ljega kar precej zelenja in da se je tre-
ba na občini posvetiti tudi tem nalo-
gam znotraj mesta. Pri tem pa ne sme-
mo pozabiti na čim prejšnjo umestitev 

obvoznice, ki bi vsaj za silo povezala se-
danji obroč gospodarskih con in spelja-
la mimo večino težkega tranzitnega pro-
meta. Prav ta obvoznica pa bo tudi pri-
ložnost, da se preuredijo glavni napajal-
ni sistemi vodovoda, kanalizacije, ener-
getike in telekomunikacij.  

KOLIČINA ALI KAKOVOST?
V Grosupljem se bo zato treba za-

vestno odločiti, kot je dejal dr. Koželj, 
saj se tako dela tudi po mnogih evrop-
skih krajih in mestih. Več bi moralo biti 
vzpostavljenih tudi partnerskih odnosov 
med javnim in zasebnim. Tam, kjer ima 
na primer občina nek načrt urejanja, bi 
lahko s stimulacijo privabila k izvedbi le-
tega vse bližnje lastnike ali pa zaintere-
sirane druge ustanove. Vprašanje je, če 
imamo za to že izdelana jasna pravila 
igre in tudi primerno organizirane služ-
be. Ne verjamem pa, da se pri skoraj 3 
milijardah tolarjev namenjenega denar-
ja za občinski proračun ne bi dalo na-
meniti več za te mestotvorne in obče 
pomembne namene. Pri tem je treba 
jasno reči, da drobljenje proračuna in 
posameznih nalog iz tega področja ni-
ma prihodnosti, saj se vse bolj kaže, da 
se denar, ki se steka v javno blagajno 
na koncu zaradi drobljenja koncentrira 
v glavnem le pri »velikih«, samemu Gro-
supljemu pa ostane bore malo.

In če že svet boleha na gigantstvu, 
se mora Grosuplje zavedati, da v tej tek-
mi ne bo nikoli med prvimi, pač pa je 
lahko njegova majhnost in urejenost ve-
lika prednost, samo mi jo bomo mora-
li znati ceniti.

A Mali princ ima vendarle veli-
ko srce… Se ga upamo morda prav 
zdaj zbuditi? Ali pa je prenevarno, 
da bomo hkrati z njim prebudili tudi 
ogenj - bruhajočega grosupeljskega 
zmaja? Ali pa je najbolje in najcene-
je utišati tiste, ki na to opozarjamo? 
Če se boste lotili tega, sem prepri-
čan, da si sami sebi delate medved-
jo uslugo.

Jože Miklič

V okviru 5. velikonočnega sejma in prireditve Podeželje se pred-
stavi so prireditelji pripravili v recepcijskih prostorih bodočih turistič-
nih sob Grajskega vrta Boštanj tudi srečanje in posvet županov z na-
slovom Območno razvojno partnerstvo. Srečanje je vodil dr. Alexis 
Zrimec, udeležili pa naj bi se ga poleg sedmih županov tudi predstav-
nica Službe vlade RS za lokalno samoupravo in regionalno politiko, 
direktorica Regionalne razvojne agencije Ljubljanske urbane regije, 
direktor CIZE – Zavoda za razvoj podeželja ter še nekateri zaintere-
sirani podjetniki in koordinatorji projekta Sožitje med mestom in po-
deželjem.

Grosupeljski župan Janez Lesjak je uvodoma predstavil namen tega sreča-
nja ter »zgodovino« delovanja kompleksa Boštanj, od kar sta ga prevzela Kram-
pelj in Kastelic.

Katarina  Sašek Groznik iz vladne službe za lokalno samoupravo je poudari-
la potrebo po povezovanju tako na lokalni kot na državni ravni. To povezovanje bo 
še posebej pomembno v novi finančni perspektivi v obdobju 2007 do 2013. 

Direktorica Regionalne razvojne agencije Ljubljanske urbane regije Lilija-
na Resinovič pa je nekaj besed namenila preteklemu delu v agenciji in ne-
kaj splošno znanih dejstev, podobno kot ga. Saškova, da se je treba povezova-
ti in iskati skupne rešitve. Že sama pa je ugotavljala, da se nekateri projekti, kot 
so npr. kolesarske steze, vlečejo tudi po več let in se komplicirajo na nepredvide-
nih področjih. Kaj bo šele z večjimi projekti kot npr. tramvaj? Nadalje ugotavlja, da 
se tudi pri načrtovanju pozablja na človeške vire, ko se večino sredstev in ener-
gije vloži v projekte, na koncu pa manjka ljudi, ki bi jih izvedli. Kljub temu osta-
ja optimist. Iz njenega zelo na hitro navrženega izvajanja pa je bilo moč razbra-
ti, da je proti predvidenim manjšim regijam v Sloveniji, pač pa bi le-teh moralo bi-
ti čim manj, kar pa je že več desetletij znano stališče, ki so ga vedno zagovarja-
li v Ljubljani.

Josip Pintar z zavoda za razvoj podeželja meni, da so s projektom Sožitje 
mesta s podeželjem dobro začeli in da je treba sodelovati z regionalno agencijo 
in širše tudi zaradi prekrivanja določenih načrtov, kot so Natura 2000 ali pa dru-
gi evropski projekti.

V razpravi se je nato pojavilo tudi vprašanje, kaj so veliki in kaj mali projekti ter 
kdo naj bi jih vodil. Ob tem pa se pojavlja na drugi strani tudi vprašanje majhnosti 
Slovenije nasploh. S tretjega vidika pa so vprašljive relacije, ki marsikje ne deluje-
jo po načrtovanih poteh, temveč (tudi) po znanstvih (tako je dejala Resinovičeva).

Na vse te ugotovitve so se odzvali nekateri zelo kritično. Največ pripomb pa je 
imel ižanski župan Janez Cimperman, ki je dejal, da je bil kot župan zelo nav-
dušen na začetku projektov, žal zaradi različnih ovir ne stečejo v praksi. Za primer 
je navedel, da je občina Ig »pokrita« 84 % z Naturo 2000. 27 % vode iz vodarne 
Brest gre po vodovodu v Ljubljano. Ko pa je bil na usklajevanju območja vodne-
ga vira na MOP, namesto da bi podprli izgradnjo kanalizacije in bi posledično za-
to Ljubljančani imeli iz njihovega vodnega vira boljšo pitno vodo, ni čutil pravega 
razumevanja. V občini imajo kar nekaj državnih institucij, in precej ljudi prihaja na 
Ig tudi zaradi tega. Nimajo pa niti ene gostilne, kjer bi si človek lahko naročil pe-
čenko. Da o cestah ne govori! - O Ljubljanskem barju se govori že nekaj desetle-
tij. »Tisti trenutek, ko pa bomo nagnali z njega kmetovalce, bo nastopila tudi kata-
strofa za Barje. Štiri leta že delamo kolesarske poti, pa jih nismo še naredili…« je 
še dejal. »Kakšno povezovanje! Ižanci bomo samo cesto prekopali…« Ljudje o raz-
voju podeželja preprosto ne verjamejo več nikomur, na ministrstvih pa si podaja-
jo in prilagajajo pogoje, da se nikoli ne ve, kaj je treba v kakšen projekt še dodati. 
Če se pogoji postavljajo zato, da bo občini čim več projektov izpadlo, potem jih je 
škoda delati, saj tudi projekti ogromno stanejo. Razvoj bi morali gledati v temeljih 
– cesta, komunala… Potem se lahko pogovarjamo še o čem.

Podobnega mnenja je bil tudi Janez Lesjak, ki je še posebej poudaril, da 
več ko 80 % projektov ne bo šlo nikoli v realizacijo. Po njegovem bi te projek-
te morali koordinirati na državni ali na regionalni ravni, ki pa je sploh še nimamo 
organizirane. Po njegovem je cestni projekt na državni ravni mačji kašelj v primer-
javi z ekološkim. Samo za občino Grosuplje bo treba vložiti okoli 6 milijard sred-
stev v čistilne naprave in kanalizacije. Poleg tega pa so pri nas javni projekti obre-
menjeni tudi s specifičnimi težavami, kot so nerešena in številna neznana lastni-
štva, ali pa so v nikoli dokončanih sodnih postopkih ter obremenjena še s kakšni-
mi drugimi, z zgodovino pogojenimi zadevami.

Bolj skromno kritičen je bil Anton Jakopič, kateremu pa je v preteklih mandatih 
v svoji občini vendarle uspelo v povezavi z nekaterimi dolenjskimi občinami izpe-
ljati nekaj projektov tudi na razvoju podeželja.

Skratka, če čisto iskreno povem: Že predstavitelji posameznih točk dnevne-
ga reda niso bil prav posebej zadovoljni predvsem zaradi močno zakompliciranih 
postopkov priprave in še bolj izvedbe projektov, ki jih pri nas večkrat celo bolj za-
komplicirajo kot drugod po Evropi. Županov Ivančne Gorice, Ljubljane in Velikih 
Lašč na srečanje ni bilo, drugi prisotni pa so bili v glavnem bolj tiho. Iz povedane-
ga je zato zaključek dokaj jasen: Jasno je, da ni več nikomur nič več jasno, ali – 
prišel je čas, ko bodo šle zadeve še naprej po svojih poteh in po zakonih močnej-
šega. Ali pa se morda le motim?

Jože Miklič

OBMOČNO RAZVOJNO PARTNERSTVO
za območje Ljubljane, Iga, Škofljice, Velikih Lašč, 
Grosupljega, Ivančne Gorice in Dobrepolja.

JASNO JE TO, DA 
NI VEČ NIKOMUR 
NIČ VEČ JASNO!

Diplomantka Maša Cvetko in 
dr. Janez Koželj.

Študentje arhitekture ob 
predstavitvi vodne poti.

Nekaj »utopičnih« prostorskih interierjev, kot so jih videli študentje.

Grosupeljske obvozne ceste – kdaj???

Lilijana Resinovič, dr. Alexis Zrimec in župan Janez Lesjak.
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KULTURA

ZGORAJ:
Gostitelj srečanja Krampelj Franc in Katarina Sašek Groznik.

SPODAJ:  Levi … in desni del omizja srečanja Območno razvojno 
partnerstvo.

Dr. Boris Kuhar je na 5. velikonočnem sejmu pod Boštanjem 
spregovoril nekaj o velikonočnih praznikih, ki jih praznuje 
večina Slovencev kot največji verski praznik, nekateri pa morda 
le kot priložnost za dobro pojedino velikonočnega žegna. 
Zato je spregovoril tudi o kulinaričnih navadah ter podrobno 
tudi o vsebini in pomenu oziroma simbolih tega žegna, pa še 
o strogem postu na veliki petek in siceršnjem predhodnem 
štiridesetdnevnem postu pred veliko nočjo. 
Povedal je tudi, zakaj je letos tako pozno velika noč – ker se 
vedno praznuje po prvi polni spomladanski luni. Na ta praznik so 
vezani tudi nekateri drugi prazniki, kot so pust, bela nedelja in 
binkošti.
V ljudskih običajih in navadah pa ima velika noč prav tako kot 
božič posebno mesto. 
Dejal pa je še, da je tudi kot etnolog lepo presenečen, da se 
je zbralo toliko različnih ljudi, ki so pripravljeni prikazati ali 
pa prodati svoje izdelke, pa naj gre za lončarje, zobotrebčarje, 
izdelovalce rož iz papirja, čebelarje in druge. To izročilo moramo 
prenesti na našo mladino. Na koncu pa je vsem obiskovalcem 
zaželel vesele, dobre in blagoslovljene velikonočne praznike.

Za ozvočenje je skrbel tonski mojster Janez Gerl.

5. VELIKONOČNI SEJEM NA GRAJSKEM VRTU POD BOŠTANJEM 
- PODEŽELJE SE PREDSTAVI -  fotoreportaža

Izdelovanje poslikanih velikonočnih pirhov.

SLIKA NA NASLOVNICI: 
Tako so na Grosupeljskem pletli velikocvetne butare.

Izdelovanje rož iz krep papirja.

Izdelovanje zobotrebcev so 
prikazale Dobrepoljčanke.

Na sejmu je bil tudi lončar…

... pa čebelar.

Malo jih je, ki znajo še sklepati koso. 
Za njimi Moški pevski zbor Samorastnik.

Gospoda Lovšin in Hotko 
pri izdelovanju košar.

Nastop Ženskega pevskega zbora Lastovke.

Žene iz Društva podeželskih žena Sončnica so 
ponudile obiskovalcem svoje dobrote.

Na sejemskih stojnicah so občine 
predstavile tudi nekaj svojega 
promocijskega gradiva.

Skupina mladih plesalcev iz Račne.
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VEČINOMA NEPRIMERNI PROSTORI ZA KULTURNE DEJAVNOSTI
Že več let je znano, da Grosuplje poleg knjižnice, ki se je na srečo ven-

darle začela graditi (vprašanje je, če na pravi lokaciji), nima primernih pros-
torov, v katerih bi se lahko odvijale tudi druge pomembnejše in kakovost-
nejše kulturne dejavnosti. Nimamo primerne koncertne dvorane. Nimamo 
prostorov, kjer bi se odvijala galerijska dejavnost. Tudi različne muzejske de-
javnosti so pravzaprav še popolnoma nerazvite. Številni pevski zbori vadijo v 
neprimernih prostorih. Proslave ob različnih praznikih ne izzvenijo tako tudi 
zaradi puščobnih in slabo opremljenih prostorov.

Vse to pa pri nekoliko zahtevnejših že pušča svoje sledi in mnogi se zara-
di odmikanja cilja zaradi ugodnih mobilnosti že obračajo v Ljubljano ali dru-
gam ali pa se celo zamaknejo v svoj svet apatije.

Za začetek so za prebuditev kulturnih dejavnosti res potrebni ljudje, ki se 
s temi dejavnostmi sploh želijo ukvarjati kot dejavni ponudniki ter na drugi 
strani »potrošniki«. Priznati moramo, da kar nekaj dejavnosti že več let v ob-
čini uspešno deluje in da nastajajo tudi nekatere nove. A samo na ljubitelj-
ski ravni ne more trajati večno.

Ena od boljših možnosti »izgradnje« kakovostnega grosupeljskega razvo-
ja in prepoznavnosti je nedvomno lahko tudi Glasbena šola Grosuplje, ki jo 
v tem prispevku navajamo kot dober primer. S tem primerom pa ne zapo-
stavljamo vseh prej naštetih in morda še katerih drugih, ki bi jih nedvomno 
mnogi kulturno ozaveščeni ljubitelji ter strokovno kulturno izobraženi Grosu-
peljčani lahko združili v prijeten šopek grosupeljske institucionalne in ljubi-
teljske kulture.

DELOVANJE IN IZKUŠNJE Z GLASBENO ŠOLO GROSUPLJE
Delo glasbene šole je kvalitetno in vsestransko, kar dokazujejo njihovi 

koncerti in različne oblike sodelovanja z občinami, osnovnimi šolami in vrt-
ci. Ker vpis učencev iz leta v leto narašča, je v občini Grosuplje treba pred-
nostno rešiti pereč prostorski problem. Poleg tega pa bi si kraj Grosuplje 
moral zgraditi potrebno koncertno dvorano, ki je kraj ne premore, saj so vsi 
javni prostori (avle osnovnih šol, telovadnice in dvorana kulturnega doma) 
za resne koncerte neprimerni.

V šolskem letu 2005 / 2006 je bilo na celotni Glasbeni šoli Grosuplje 
skupaj vpisanih 659 učencev, od tega samo v Grosupljem 319. Najbolj šte-
vilčen je klavirski oddelek, na šoli pa poučujejo še violino in ostala godala, 
kljunasto flavto, kitaro, prečno flavto, klarinet, diatonično harmoniko, klavir-
sko harmoniko, citre, oboo, orgle, petje, saksofon, tolkala, trobila in sinteti-
zator. Z enim stavkom povedano - v grosupeljski glasbeni šoli poučujejo vse 
instrumente razen harfe.

Na enoti Glasbene šole Grosuplje delujejo pihalni orkester, godalni orke-
ster, harmonikarski orkester, combo brass, pevski zbor, inštrumentalni kvin-
tet (narodnozabavna glasba) in ansambel z Orffovim inštrumentarijem.

Glasbena dejavnost šole se odvija poleg dislociranih enot v Dobrepolju, 
Ivančni Gorici in Škofljici tudi v dveh objektih v Grosupljem - na Partizan-
ski c. 5 (ki je polno izkoriščena, vključno s kletnimi prostori) in na Adamiče-
vi ulici v stari šoli Brinje, kjer v popoldanskem času souporabljajo prostore 
osnovne šole. 

Pri vpisih morajo otroci opraviti predhodni preizkus in kljub selekciji je 
vpis že z domačih logov zelo velik. Poleg tega pa je treba povedati, da je ka-
kovost šole v izobraževalnem pogledu dobra oziroma celo zelo dobra, tako 
da se njen glas sliši izven meja občine. Zato je kar precej povpraševanj tudi 
iz Ljubljane in drugih bližnjih občin, da bi se njihovi otroci glasbeno izobra-
ževali v Grosupljem. Seveda pa si vodstvo šole zaradi ustanoviteljskih obvez 
ne upa odklanjati domačih in sprejemati otroke iz drugih občin.

Poleg tega naj povem, da sem se osebno z osebjem glasbene šole sre-
čeval že v začetku devetdesetih let in nato več kot desetletje, še ko sta mo-
ja otroka hodila k pouku glasbe ter h pihalnemu orkestru. Izkušnje, kljub te-
mu da se nobeden od njiju ne ukvarja več z glasbo, so zelo pozitivne, saj 
so poleg glasbene izobrazbe pri tem delu zelo pomembne tudi delovne na-
vade, redoljubnost, socialni stiki med vrstniki in pedagogi ter še cela vrsta 
drugih izkušenj, kot so nastopanje v javnosti, na različnih koncertnih odrih 
in na televiziji, sodelovanje na različnih proslavah v kraju in izven njega, pri-
jetna poletna koncertiranja ob morju, pa nenazadnje celo potovanja izven 
meja države.

PROSTORSKA STISKA
To pot pa sem želel neposredno preveriti, kakšno je zadnje stanje gle-

de prostorov, pa tudi ostalih težav, s katerimi se šola srečuje. Z direktorjem 

STISKA S PROSTORI ZA KULTURNE DEJAVNOSTI
Ali Grosuplje potrebuje (nove) prostore glasbene šole?

»Ko greva z možem zvečer ob osmih, devetih na sprehod mimo glasbe-
ne šole, otroci tam igrajo. Kako je to lepo! Ko pa greva nato domov mimo 
osnovne šole na Tovarniški ulici, tam otroci enakih starosti razbijajo, unič-
ujejo ograje…«

Tako je med razgovorom dejala članica Sveta Glasbene šole Grosuplje 
ga. Shu-Ling Lin  iz Tajvana, ki že kar nekaj let živi v Grosupljem in ima 
svoja otroka tudi v Glasbeni šoli.

Njene misli ni potrebno posebej razlagati. Je dovolj nazorna in pove, 
kakšne so lahko dobre rešitve za kraj, za ljudi, predvsem pa za mladino, 
ki vstopa na svojo pot in se na tej poti sooča z vrsto težav, še posebej za-
to, ker se je vrednostni sistem v marsikateri družini in družbi nasploh pre-
cej zamajal in ga bo treba na marsikaterem področju spet spraviti v pri-
merno delovanje.

prof. Francem Korbarjem in še nekaterimi profesorji ter zaposlenimi se sem 
ter tja srečujemo in spregovorimo tudi o sedanjem delu, uspehih in proble-
mih glasbene šole. V pogovoru s člani sveta staršev (poleg v uvodu omenje-
ne ge.  Shu-Ling Lin sem govoril tudi z dr. Marijo Molanovo in dr. Ral-
fom Čeplak-Mencinom) pa sem naknadno ugotavljal, da je prostorska 
stiska šole vedno hujša. Prostori so praktično isti, zasedenost šole pa ved-
no večja. Okoli 90 % pouka se opravlja v popoldanskem času, saj so dopol-
dne otroci v šolah, starši pa v glavnem po službah. Uporaba prostorov je 
koncentrirana v glavnem na popoldanski čas. V stari šoli ob Adamičevi cesti 
pa prihaja do težav tudi zato, ker ima osnovna šola v popoldanskem času 
večkrat roditeljske sestanke in je pouk glasbene šole takrat zelo moten. 

Nekaj prostorov in parkirni prostori pred šolo na Partizanski cesti prav ta-
ko ne ustrezajo tudi z vidika varstva pri delu. Nekateri prostori so premajh-
ni, so brez dnevne svetlobe, nekateri so vlažni, imajo slab dostop do sani-
tarij, ki so tudi neprimerne, slaba je zvočna izolacija, slabo je prezračeva-
nje, na parkirišču prihaja do prometnih nesreč in podobno, kar močno mo-
ti pedagoško delo, pa tudi ogroža zdravje učencev in ostalih, ki vozijo otro-
ke k pouku.

KAM TAK OBJEKT UMESTITI V PROSTOR? 
Rešitev se ponuja kar sama. Obstoječo zgradbo glasbene šole bi se ver-

jetno dalo obnoviti, kulturni dom morda prav tako, na območju trgovine z 
železnino pa bi se dalo zgraditi koncertno dvorano s spremljajočimi prosto-
ri in novimi prostori glasbene šole. Trgovina z železnino pa bi se že zdavnaj 
morala umakniti izven središča Grosupljega  in zelo čudno je, da niti bližnji 
sosedje kot (večinoma) staroselci o tem v javnosti ne spregovorijo ničesar.

V tem kulturnem kompleksu pa bi se lahko odvijale tudi druge komple-
mentarne (kulturne) dejavnosti, ki bi ponudile poleg popoldanskih dejavno-
sti glasbene šole tudi razne prireditve in dejavnosti za različne ciljne skupi-
ne v dopoldanskem času ter med vikendom, pa tudi med prazniki.

KAKO PRIDOBITI SREDSTVA?
Rešitev je lahko dokaj enostavna, če samo pogledamo, da je za področje 

športa (razen nekaterih panog) že kar dobro poskrbljeno, grosupeljska kul-
tura pa se po drugi strani srečuje (na prvi pogled s skoraj nepremagljivimi?) 
velikimi težavami. Po oceni mnogih pa ni rešitev zgolj v denarju, temveč v 
zavesti ljudi. Če k temu dodamo samo ščepec skrbi za mladino, o kateri so 
nas včasih polna usta, (naredimo pa bolj malo za to), ki jo je treba vključe-
vati v razne dejavnosti tudi za koristno izrabljanje prostega časa in ji na ta 
način omogočiti njen lastni vsestranski in celovit razvoj, pa sem prepričan, 
da bi do take rešitve lahko prišli v zelo kratkem času. 

KDAJ…?
Vprašanje je le, če je volilno leto pravi čas za take odločitve. Morda pa bo 

katera od »političnih koalicij« vendarle resno pristopila k temu vprašanju in 
upamo lahko, da ne bo ostalo samo pri obljubah. Tisti pa, ki obljubljajo po-
litični raj na zemlji, naj se pri koncipiranju teh obljub vendarle zavedajo, da 
človek ne živi samo od kruha!

Jože Miklič

Koncerta v Filharmoniji so se udeležili tudi direktor grosupeljske 
občinske uprave Marko Podvršnik z ženo, župan Dobrepolja Anton 
Jakopič z ženo in župan Škofljice dr. Jože Jurkovič z ženo. 

V druženju glasbenikov se sklepajo tudi velika prijateljstva.

Pihalni orkester Glasbene šole v Filharmoniji 31. marca letos je v 
prvem delu koncerta nastopil ob 10. obletnici orkestra Komen.

Orkester Komen je za okroglo obletnico svojega 
praznovanja pripravil tudi poseben glasbeni šov. 
Na sliki pri etno-jazz izvedbi v srbskem stilu..
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JAVNI RAZPISI IN POZIVI
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, objavlja na podla-

gi 53. člena Zakona o javnih financah (Ur. list RS, št. 79/99, 124/00, 79/01, 
30/02, 56/02 in 110/02), Pravilnika o postopkih za izvrševanje proračuna 
Republike Slovenije (Ur. list RS, št. 13/06), ki se smiselno uporablja tudi za lo-
kalne skupnosti, 101. člena Zakona o uresničevanju javnega interesa za kul-
turo (Uradni list RS, št. 96/02), Pravilnika o sofinanciranju kulturnih dejavno-
sti v občini Grosuplje (Uradni list RS, št. 51/05 in 14/06) ter v skladu s Pravil-
nikom o izvedbi javnega poziva in javnega razpisa (Uradni list RS, št. 93/05)

JAVNI RAZPIS
za zbiranje predlogov programov in projektov izvajalcev 
na področju kulture v letu 2006 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje.

2. Predmet javnega razpisa je:
A.) sofinanciranje oz. financiranje programov oz. projektov  na 

naslednjih področjih:
	 •gledališkem,
	 •	glasbenem,
	 •folklornem	in	plesnem,
	 •	likovnem	in
	 •literarnem	področju.
B.) nagrajevanje najuspešnejših  izvajalcev kulturnih projektov in 

programov.
3. Na javnem razpisu lahko sodelujejo izvajalci, ki so v skladu z 58. in 62. 

čl. Zakona o uresničevanju javnega interesa za kulturo (Uradni list RS, št. 96/
02) do tega upravičeni:  to so pravne osebe, ki so ustanovljene za opravljanje 
dejavnosti v kulturi, so splošno koristne ter niso javni zavodi oz. če so, se nji-
hovi kulturni programi ne financirajo kot javni kulturni programi in imajo se-
dež v občini Grosuplje, in posamezniki. To so:

- kulturna društva in ostala društva, ki imajo v okviru svoje dejavnosti regi-
strirano kulturno dejavnost,

- zveze kulturnih društev, ki jih ustanovijo društva,
- javni zavodi s področja vzgoje in izobraževanja za program, ki ne sodi v 

osnovno dejavnost iz ustanovitvenega akta javnega zavoda,
- zavodi, gospodarske družbe in druge organizacije, registrirane za oprav-

ljanje dejavnosti v kulturi, če kandidirajo z neprofitnim programom oz. projek-
tom,

- ustanove in skladi, ki so ustanovljeni za opravljanje dejavnosti v kulturi in 
so neprofitni,

- samostojni kulturni ustvarjalci, katerih dosedanje delo potrjujejo javno pri-
znani uspehi oz. so na enem od opisanih področij ustvarili zaključen projekt 
in so vpisani v razvid samostojnih ustvarjalcev pri Ministrstvu za kulturo.

Kulturna društva, ki so vključena v Zvezo kulturnih društev Gro-
suplje, kandidirajo s  svojimi  programi oz. projekti preko zveze.

4. Splošni razpisni pogoji:
	 •	nepridobiten	značaj	programa	oz.	projekta	in
	 •	dostopnost programa oz. projekta občinstvu.

Pogoji, ki jih morajo izpolnjevati  prijavitelji programov oz. projektov:
- da so registrirani za izvajanje kulturnih dejavnosti in imajo sedež v obči-

ni Grosuplje,
- da imajo urejeno dokumentacijo in evidenco o članstvu in o opravljanju 

svoje dejavnosti,
- da so v preteklih letih izpolnjevali pogodbene obveznosti, če so prejeli 

sredstva iz proračuna Občine Grosuplje,
- samostojni kulturni ustvarjalci morajo imeti stalno prebivališče v občini 

Grosuplje.
Vsi izvajalci se morajo prijaviti na razpisnih obrazcih in priložiti dokazilo o 

registraciji dejavnosti oz. odločbo o statusu (samostojni ustvarjalci na po-
dročju kulture).

5. Merila za vrednotenje programov in projektov:   v skladu s pravilnikom in 
navedena v razpisni dokumentaciji.

Merila za izbor najuspešnejših izvajalcev: vidni dosežki na področju kultur-
ne dejavnosti – več v razpisni dokumentaciji.

6. Okvirna vrednost razpisanih sredstev po posameznih razpisnih podro-
čjih:

A.) 1. razpisno področje: programi kulturnih društev,  okvirna vrednost 
12.410.000 sit,

     2. razpisno področje: kulturni projekti, okvirna vrednost  3.000.000 sit.
B.) razpisno področje nagrajevanje najuspešnejših izvajalcev na področju 

kulturnih dejavnosti do 10% sredstev iz razpisnega področja 1A) in nerealizi-
rana sredstva iz razpisnega področja 1 A).

7. Dodeljena sredstva morajo biti porabljena v letu 2006. Sredstva za na-
grajevanje najuspešnejših izvajalcev na področju kulturne dejavnosti bodo do-
deljena v mesecu novembru oz. decembru 2006.

8. A.) Vloge za dodelitev sredstev morajo biti popolne in dostav-
ljene do ponedeljka, 22. 5. 2006, do 11. ure na naslov: Občina Gro-
suplje, Urad za gospodarstvo, družbene dejavnosti in finance, Taborska ce-
sta 2, 1290 Grosuplje, kjer lahko zainteresirani v času uradnih ur dobijo tu-
di vse dodatne informacije (Mojca Koželj) in dvignejo razpisne obrazce na vlo-
žišču. Vloge morajo biti dostavljene v zaprti kuverti z navedbo naslo-
va prosilca in z oznako »PROGRAMI KULTURNIH IZVAJALCEV,  NE 
ODPIRAJ – VLOGA«, oz. z oznako  »KULTURNI PROJEKTI,  NE ODPI-
RAJ – VLOGA«.

B.) Vloge za dodelitev sredstev  za najuspešnejše izvajalce na po-
dročju kulturnih dejavnosti morajo biti popolne, zbirale pa se bodo 
do ČETRTKA,  30. 11. 2006, na naslovu: Občina Grosuplje, Urad za go-
spodarstvo, družbene dejavnosti in finance, Taborska cesta 2, 1290 Grosup-
lje, kjer lahko zainteresirani v času uradnih ur dobijo tudi vse dodatne infor-
macije (Mojca Koželj) in dvignejo razpisne obrazce na vložišču. Vloge mora-
jo biti dostavljene v zaprti kuverti z navedbo naslova prosilca in z 
oznako »IZBOR NAJUSPEŠNEJŠIH IZVAJALCEV NA PODROČJU KUL-
TURNIH DEJAVNOSTI,  NE ODPIRAJ – VLOGA«.

9. Odpiranje vlog za izbor kulturnih programov in projektov bo v sredo, 24. 
5. 2006, ob 8. uri v sejni sobi Občine Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Gro-
suplje. 

Odpiranje vlog za izbor najuspešnejših izvajalcev na področju kulturnih de-
javnosti bo v PETEK, 1. 12. 2006 Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje.

10. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa obveščeni v 30 dneh od dneva od-
piranja vlog, glede izbora najuspešnejših izvajalcev pa v novembru oz. decem-
bru 2006.

11. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in izbranim izvajalcem se 
bodo uredila s pisno pogodbo.

OBČINA GROSUPLJE, Župan Janez Lesjak

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, objavlja na podlagi 53. 
člena Zakona o javnih financah (Ur.list RS, št. 79/99, 124/00, 79/01, 30/02, 
56/02 in 110/02), Pravilnika o postopkih za izvrševanje proračuna Republike 
Slovenije (Ur. list RS, št. 13/06), ki se smiselno uporablja tudi za lokalne skup-
nosti, 101. člena Zakona o uresničevanju javnega interesa za kulturo (Uradni 
list RS, št. 96/02), Pravilnika o sofinanciranju kulturnih dejavnosti v občini Gro-
suplje (Uradni list RS, št. 51/05 in 14/06) ter v skladu s Pravilnikom o izvedbi 
javnega poziva in javnega razpisa (Uradni list RS, št. 93/05)

JAVNI POZIV
za zbiranje predlogov za  zagotavljanje skupnih pogojev dela 
in  koordiniranega delovanja izvajalcev na področju kulture 
v občini Grosuplje  letu 2006

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 12-
90 Grosuplje.

2. Predmet javnega poziva je sofinanciranje oz. financiranje programov oz. 
projektov, ki zagotavljajo usklajeno in koordinirano delovanje posameznih izva-
jalcev na kulturnem področju in zagotavljajo uresničevanje javnega interesa na 
področju kulturne dejavnosti v občini Grosuplje, in sicer na naslednjih področjih:

- organizacija skupnega administrativnega, finančnega in računovodskega 
servisa društev,

- upravljanje Kulturnega doma Grosuplje,
- koordinacija kino dejavnosti,
- organizacija poklicnih gostovanj v občini Grosuplje,
- organizacija revij in srečanj izvajalcev kulturnih programov in projektov,
- organizacija in koordinacija skupnih prireditev in akcij, ki so posebnega po-

mena za občino - prireditve ob ključnih praznikih,
- izobraževanje izvajalcev kulturnih programov in projektov,
- izobraževanje starejših.

3. Na javnem razpisu lahko sodelujejo izvajalci, ki so v skladu z 58. in 62. čl. 
Zakona o uresničevanju javnega interesa za kulturo (Uradni list RS, št. 96/02) 
do tega upravičeni:  to so pravne osebe, ki so ustanovljene za opravljanje dejav-
nosti v kulturi, so splošno koristne ter niso javni zavodi oz. če so, se njihovi kul-
turni programi ne financirajo kot javni kulturni programi in imajo sedež v občini 
Grosuplje, in posamezniki. To so:

- kulturna društva in ostala društva, ki imajo v okviru svoje dejavnosti registri-
rano kulturno dejavnost,

- zveze kulturnih društev, ki jih ustanovijo društva,
- javni zavodi s področja vzgoje in izobraževanja za program, ki ne sodi v 

osnovno dejavnost iz ustanovitvenega akta javnega zavoda,
- zavodi, gospodarske družbe in druge organizacije, registrirane za opravlja-

nje dejavnosti v kulturi in so neprofitni,
- ustanove in skladi, ki so ustanovljeni za opravljanje dejavnosti v kulturi in so 

neprofitni,
- samostojni kulturni ustvarjalci, katerih dosedanje delo potrjujejo javno pri-

znani uspehi oz. so na enem od opisanih področij ustvarili zaključen projekt in 
so vpisani v razvid samostojnih ustvarjalcev pri Ministrstvu za kulturo.

4. Splošni razpisni pogoji:
•	nepridobiten	značaj		programov	oz.	projektov,
•	delna	ponudba	ni	možna,	ponudba	mora	biti	skupna	za	vsa	vsebinska	po-

dročja.
Pogoji, ki jih morajo izpolnjevati  prijavitelji programov oz. projektov:
- da so registrirani za izvajanje kulturnih dejavnosti in imajo sedež v občini 

Grosuplje,
- da imajo urejeno dokumentacijo in evidenco o opravljanju svoje dejavnosti, 

ki jo opravljajo na neprofitni osnovi,
- da imajo zagotovljene strokovne kadrovske in prostorske pogoje za opravlja-

nje dejavnosti, ki je predmet javnega poziva,
- da so v preteklih letih izpolnjevali pogodbene obveznosti, v kolikor so prejeli 

sredstva iz proračuna Občine Grosuplje,
- samostojni kulturni ustvarjalci morajo imeti stalno prebivališče v občini Gro-

suplje.
Vsi izvajalci se morajo prijaviti na razpisnih obrazcih in priložiti dokazilo o 

registraciji dejavnosti oz. odločbo o statusu (samostojni ustvarjalci na po-
dročju kulture).

Vloge bo ocenjevala strokovna komisija, ki bo  za sofinanciranje predlagala 
le tiste predloge, ki bodo v celoti ustrezali vsem pogojem  in merilom tega po-
ziva.

5 Merila za vrednotenje programov in projektov:  v skladu s pravilnikom o so-
financiranju kulturnih dejavnosti v občini in navedena v razpisni dokumentaciji.

6. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je: 9.960.000,00 sit, razpisno podro-
čje je enotno. 

7. Dodeljena sredstva morajo biti porabljena v letu 2006.

8. Razpisni rok: javni poziv se prične v petek, 28. 4. 2006, in zaključi 
s ponedeljkom, 22. 5. 2006, oz. s porabo sredstev. Vloge bodo v okviru 
tega roka obravnavane po času prispetja.

9. Vloge za dodelitev sredstev morajo biti popolne in dostavljene 
najkasneje do ponedeljka,  22. 5. 2006, do 11. ure (oz. do porabe 
sredstev) na naslov: Občina Grosuplje, Urad za gospodarstvo, družbene de-
javnosti in finance, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, kjer lahko zainteresirani 
v času uradnih ur dobijo tudi vse dodatne informacije (Mojca Koželj) in dvigne-
jo razpisne obrazce na vložišču. Vloge morajo biti dostavljene v zaprti ku-
verti z navedbo naslova prosilca in z oznako »ZAGOTAVLJANJE SKUP-
NIH POGOJEV DELA IZVAJALCEV NA PODROČJU KULTURE,  NE ODPI-
RAJ – VLOGA«.

10. Strokovna presoja pravočasnih, popolnih vlog  bo v skladu s pravilnikom 
o sofinanciranju kulturnih dejavnosti opravljena po vrstnem redu prispetja pred-
logov, do porabe sredstev.

11. Prosilci bodo o izidu javnega poziva obveščeni v 30 dneh od dneva obra-
vnave vlog.

12. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in izbranim izvajalcem se 
bodo uredila s pisno pogodbo.

OBČINA GROSUPLJE, Župan Janez Lesjak

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, objavlja na podla-
gi 53. člena Zakona o javnih financah (Ur.list RS, št. 79/99, 124/00, 79/
01, 30/02, 56/02 in 110/02), Pravilnika o postopkih za izvrševanje pro-
računa Republike Slovenije (Ur. list RS, št. 13/06)), ki se smiselno uporab-
lja tudi za lokalne skupnosti, Zakona o varstvu kulturne dediščine (Uradni 
list RS št. 7/99), 101. člena Zakona o uresničevanju javnega interesa za 
kulturo (Uradni list RS, št. 96/02), Pravilnika o sofinanciranju kulturnih de-
javnosti v Občini Grosuplje (Uradni list RS št. 51/05 in 14/06) ter v skla-
du s Pravilnikom o izvedbi javnega poziva in javnega razpisa ( Uradni list 
RS, št. 93/05)

JAVNI POZIV
za zbiranje predlogov za  izbor kulturnih projektov na področju 

investicijskega vzdrževanja kulturnih spomenikov, kulturnih do-
mov in ostale kulturne dediščine ter nakupa opreme za potrebe 
ljubiteljske kulturne dejavnosti v Občini Grosuplje v letu 2006

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosuplje, Taborska cesta 
2, 1290 Grosuplje.

2. Predmet javnega poziva je sofinanciranje oz. financiranje projektov  
na naslednjih področjih:

 1. investicijsko vzdrževanje kulturnih domov v občini 
 2. investicijsko vzdrževanja zgodovinskih, kulturnih in sakralnih
      objektov v občini 
 3. nakup opreme za potrebe ljubiteljskih kulturnih dejavnosti.
Sofinancira se izvedba konservatorsko-restavratorskih posegov in izved-

ba gradbeno obrtniških del na objektih, ki so razglašeni za javno kulturno 
infrastrukturo, se pretežno uporabljajo za kulturne namene oz. so vpisani 
v register nepremične kulturne dediščine.

Sofinancira se nakup opreme, ki je nujno potrebna za delovanje predla-
gatelja oz. za kakovostnejšo izvedbo ljubiteljske kulturne dejavnosti.

3. Na javnem razpisu lahko sodelujejo:
- prvo in drugo razpisno področje: 
pravne ali fizične osebe, ki so lastniki oz. upravljalci objektov, ki so 

predmet sofinanciranja, 
- tretje razpisno področje: 
kulturna društva in zveze kulturnih društev, registrirana kot pravne ose-

be, s sedežem v Občini Grosuplje.

4. Splošni razpisni pogoji:
•nepridobiten	značaj	projekta,
Pogoji, ki jih morajo izpolnjevati  prijavitelji projektov:
- da imajo urejeno dokumentacijo in evidenco o opravljanju svoje dejav-

nosti, ki jo opravljajo na neprofitni osnovi,
- da imajo zagotovljena denarna sredstva v višini najmanj 50 % upravi-

čenih stroškov realizacije projekta (velja za drugo in tretje razpisno podro-
čje)

- da so v preteklih letih izpolnjevali pogodbene obveznosti, v kolikor so 
prejeli sredstva iz proračuna Občine Grosuplje,

- da so registrirani za izvajanje kulturnih dejavnosti in imajo sedež v Ob-
čini Grosuplje (velja za tretje razpisno področje).

Vsi prijavitelji se morajo prijaviti na razpisnih obrazcih in priložiti :
- prvo in drugo razpisno področje: 
dokazilo o lastništvu objekta –zemljiškoknjižni izpisek, ki ni starejši od 

treh mesecev oz. overovljeno kupoprodajno pogodbo, če lastništvo še ni 
vpisano v zemljiško knjigo. Če je prijavitelj upravljalec objekta mora pred-
ložiti uradno dokazilo o upravljanju. V primeru kulturnih domov, ki so z ob-
činskim sklepom razglašeni za javno kulturno infrastrukturo dokazilo o 
lastništvu ni potrebno.

- tretje razpisno področje:
dokazilo o registraciji dejavnosti.
Vloge bo ocenjevala strokovna komisija, ki bo  za sofinanciranje pred-

lagala le tiste predloge, ki bodo v celoti ustrezali vsem pogojem  in meri-
lom tega poziva.

5. Merila za vrednotenje projektov:  v skladu s pravilnikom o sofinanci-
ranju kulturnih dejavnosti v občini in navedena v razpisni dokumentaciji.

6. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je: 
- investicijsko vzdrževanje kulturnih domov v občini 8.000.000,00 sit
- investicijsko vzdrževanje zgodovinskih, kulturnih in sakralnih objek-

tov v
  občini  3.000.000,00 sit
- oprema za potrebe ljubiteljskih kulturnih dejavnosti 200.000,00 sit.
       
7. Dodeljena sredstva morajo biti porabljena v letu 2006.

8. Razpisni rok: javni poziv se prične v petek 28. 4. 2006 in za-
ključi s ponedeljkom 22. 5. 2006 oz. s porabo sredstev. Vloge bo-
do v okviru tega roka obravnavane po času prispetja.

9. Vloge za dodelitev sredstev morajo biti popolne in dostav-
ljene najkasneje do ponedeljka 22. 5. 2006 do 11.00 ure (oz. 
do porabe sredstev) na naslov: Občina Grosuplje, Urad za gospodar-
stvo, družbene dejavnosti in finance, Taborska cesta 2, 1290 Grosup-
lje, kjer lahko zainteresirani v času uradnih ur dobijo tudi vse dodatne in-
formacije (Mojca Koželj) in dvignejo razpisne obrazce na vložišču. Vloge 
morajo biti dostavljene v zaprti kuverti z navedbo naslova pro-
silca in z oznako INVESTICIJSKO VZDRŽEVANJE KULTURNIH OB-
JEKTOV IN VARSTVO KULTURNE DEDIŠČINE,  NE ODPIRAJ – VLO-
GA«, oz. z oznako  »OPREMA ZA KULTURNE IZVAJALCE,  NE OD-
PIRAJ – VLOGA«.

10. Strokovna presoja pravočasnih, popolnih vlog  bo v skladu s pravil-
nikom o sofinanciranju kulturnih dejavnosti opravljena po vrstnem redu 
prispetja predlogov, do porabe sredstev.

11. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa obveščeni v 30 dneh od dne-
va obravnave vlog.

12. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in izbranim izvajalcem 
se bodo uredila s pisno pogodbo.

OBČINA GROSUPLJE, Župan Janez Lesjak
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JAVNI RAZPISI IN POZIVI
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosup-

lje, objavlja na podlagi na podlagi 53. člena Zakona 
o javnih financah (Uradni list RS, št. 79/99, 124/00, 
79/01, 30/02 , 56/02 in 110/02), Pravilnika o po-
stopkih za izvrševanje proračuna Republike Slovenije, 
(Uradni list  RS, št. 13/06) , ki se smiselno uporablja 
tudi za lokalne skupnosti in Pravilnika o vrednotenju 
programov društev in organizacij na področju socialno 
humanitarnih in ostalih neprofitnih dejavnosti ( Uradni 
list RS, št. 38/05 in 14/06)

JAVNI RAZPIS
za sofinanciranje programov društev in zvez 

v letu 2006

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Gro-
suplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje.

2. Predmet javnega razpisa je sofinanciranje oz. fi-
nanciranje:

•	programov	društev	in	zvez	z	namenom	spodbu-
jati delovanje društev in zvez, ki izvajajo dejavnosti in 
naloge pomembne za raznoliko in kvalitetno družbeno 
življenje občanov in socialni razvoj občine,

•	programov	na	področju	dela	z	mladimi	(preventiv-
ni programi za mlade, informiranje, svetovanje, sode-
lovanje  med mladimi, povezovanje mladinskih organi-
zacij, organiziranje prostega časa otrok in mladine, pri-
reditve za mlade ipd.). 

3. Cilj javnega razpisa je zagotoviti podporo:
•	socialni,	zdravstveni	in	humanitarni	dejavnosti,
•	skrbi	za	dejavnosti	upokojencev,
•	varstvu	naravne	dediščine,
•	preventivni	dejavnosti	za	mlade,
•	dejavnosti	na	drugih	področjih	(informiranje,	sve-

tovanje, področje vzgoje in izobraževanja, skrb za živa-
li, skrb za tradicijo).

4. Na javnem razpisu lahko sodelujejo organizacije, 
ki imajo sedež v Občini Grosuplje oz. se njihova dejav-
nost odvija v Občini Grosuplje:

•	društva,
•	zveze,
•	druge	organizacije,	ki	so	v	skladu	s	pravilnikom	

o vrednotenju neprofitnih programov do tega upravi-
čene.

Vsi izvajalci se morajo prijaviti na razpisanih obraz-
cih in priložiti dokazilo o registraciji dejavnosti.

5. Merila za ocenjevanje predlogov programov so:   
A. OBSEG IN KVALITETA PROGRAMA V LETU 2006: 

(do 60 točk)
•	jasnost	postavljenih	ciljev	in	skladnost	s	predme-

tom razpisa    od 0 do 50 točk
•	nedvoumna	opredelitev	ciljne	skupine	uporabni-

kov     od  0 do  5 točk
•	sodelovanje	članov	in	prostovoljcev	pri	izvedbi	

programa     od  0 do  5 točk
B. LETA DELOVANJA    od 0 do 10 točk
C. ŠTEVILO ČLANOV    od 0 do 20 točk
D. REALNA FINANANČNA KONSTRUKCIJA
     od 0 do 10 točk
    Skupaj možnih:                                100 točk 

6. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je:
- 1. razpisno področje : programi društev, zvez in 

drugih organizacij, ki delujejo na področju socialne, 
zdravstvene in humanitarne ter druge neprofitne de-
javnosti        
4.100.000,00 sit,

   - 2. razpisno področje: 
       interesne dejavnosti mladih:
       programi na področju preventivne  dejavnosti 

za mlade   2.000.000,00 sit,
     programi na področju rekreativne dejavnosti za 

mlade   2.500.000,00 sit.

7. Dodeljena sredstva morajo biti porabljena v le-
tu 2006.

8. Vloge za dodelitev sredstev morajo biti po-
polne in  dostavljene do ponedeljka 22. 5. 20-
06 do 11.00 ure na naslov: Občina Grosuplje, Urad 
za gospodarstvo, družbene dejavnosti in finance, Ta-
borska cesta 2, 1290 Grosuplje, kjer lahko zaintere-
sirani v času uradnih ur dobijo tudi vse dodatne infor-
macije (Koželj Mojca) in dvignejo razpisne obrazce na 
vložišču. Vloge morajo biti dostavljene v zapr-
ti kuverti z navedbo naslova prosilca in z ozna-
ko RAZPIS PROGRAMI DRUŠTEV IN ZVEZ »NE 
ODPIRAJ – VLOGA« oz. z oznako »RAZPIS- IN-
TERESNE DEJAVNOSTI MLADIH – NE ODPIRAJ 
- VLOGA«.

9. Odpiranje vlog bo v četrtek 25. 5. 2006 ob 9.00 
uri v sejni sobi Občine Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje.

10. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa obveščeni 
v 30 dneh od dneva odpiranja vlog.

11. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in 
izbranim izvajalcem se bodo uredile s pisno pogodbo. 

 
OBČINA GROSUPLJE, Župan Janez Lesjak

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 12-
90 Grosuplje, objavlja na podlagi 53. čle-
na Zakona o javnih financah (Ur. list RS, št. 
79/99, 124/00, 79/01, 30/02 , 56/02 in 
110/02) in Pravilnika o postopkih za izvrše-
vanje proračuna Republike Slovenije (Ur. list 
RS, št. 13/06), ki se smiselno uporablja tu-
di za lokalne skupnosti

JAVNI RAZPIS
za sofinanciranje osnovne 
dejavnosti in programov izvajalcev
na področju turizma v letu 2006

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Ob-
čina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 
Grosuplje.

2. Predmet javnega razpisa je sofinanci-
ranje osnovne dejavnosti in programov izva-
jalcev na področju turizma v letu 2006.

V okviru osnovne, redne dejavnosti, se iz-
vajalcem na področju turizma sofinancirajo 
stroški najemnin, elektrike, telekomunikaci-
je, komunalnih storitev, stroški materiala in 
dela po pogodbah, idr. 

V okviru programov pa se sofinancirajo:
•	organizacije	različnih	prireditev,
•	promocije	turistične	ponudbe,
•	akcije	urejanja	okolja	(urejanje	nasa-

dov in košnja, čiščenje odpadkov, redna 
vzdrževalna dela na objektih in napravah, 
namenjenih turistični dejavnosti, idr.) ter

•	izvedbe	različnih	projektov	v	okviru	raz-
voja turizma.

3. Na javnem razpisu lahko sodelujejo 
turistična društva, ki imajo sedež v Občini 
Grosuplje in ki v skladu z odločbo o vpisu v 
register društev pri Upravni enoti Grosuplje 
izvajajo programe na področju razvoja turiz-
ma ter zveza. 

Prosilci, ki na podlagi razpisa zaproša-
jo za dodelitev sredstev za sofinanciranje 
osnovne dejavnosti, morajo kandidirati tu-
di za dodelitev sredstev za izvajanje progra-
mov na področju turizma v letu 2006.

4. Vsi izvajalci se morajo prijaviti na 
razpisnih obrazcih in priložiti fotokopi-
jo odločbe o vpisu v register Društev 
pri Upravni enoti Grosuplje.

Merilo za dodelitev sredstev za sofinanci-
ranje osnovne dejavnosti prosilca je poraba 
sredstev za namen kritja stroškov osnovne 
dejavnosti v preteklem letu, kar prosilci na-
vedejo na vlogi in priložijo natančno specifi-
kacijo stroškov za preteklo leto.

Merila za ocenjevanje predlogov progra-
mov so:

•	dosedanji	dosežki			 	 	
  od 0 do 10 točk

•	število	izvedenih	programov	v	letu	2005 
  od 0 do 15 točk

•	leta	delovanja		 	 	 	
  od 0 do 15 točk

•	namen	in	vsebina	programa		
  od 0 do 60 točk

      Skupaj možnih:   
              100 točk

5. Okvirna vrednost razpisanih sredstev 
je 4.700.000,00 tolarjev.

6. Dodeljena sredstva mora upravičenec 
porabiti  v letu 2006.

7. Vloge za dodelitev sredstev mo-
rajo biti dostavljene do srede, 17. 5. 
2006 na naslov: Občina Grosuplje, Urad 
za gospodarstvo in družbene dejavnosti, 
Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, kjer 
zainteresirani v času uradnih ur dobijo tu-
di vse dodatne informacije pri ga. Marti-
ni Cingerle, razpisne obrazce pa zainter-
esirani dvignejo na vložišču Občine Gro-
suplje. Ponudbe morajo biti dostav-
ljene v zaprti kuverti z navedbo na-
slova prosilca in z oznako PROGRAM 
TURIZMA  2006 »NE ODPIRAJ – VLO-
GA«.

8. Odpiranje vlog bo v četrtek, 18. 5. 20-
06 ob 8.30 uri v sejni sobi Občine Grosup-
lje, Taborska cesta 2, Grosuplje.

9. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa 
obveščeni v 25- ih dneh od dneva odpira-
nja vlog.

10. Medsebojna razmerja med Občino 
Grosuplje in izvajalci na področju turizma 
bodo urejena s pogodbo.

Občina Grosuplje, župan Janez Lesjak

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, objavlja na podlagi 10. 
člena Zakona o športu (Uradni list RS, št. 22/98), 5. člena Pravilnika o pogojih in 
merilih za sofinanciranje izvajalcev letnega programa športa iz javnih sredstev na 
lokalni ravni v občini Grosuplje (Uradni list RS, št. 6/04 in 11/06) in Pravilnika o 
postopkih za izvrševanje proračuna RS (Uradni list RS, št.13/06), ki se smiselno 
uporablja tudi za lokalne skupnosti:

JAVNI RAZPIS
za sofinanciranje programov na področju športa v občini Grosuplje za 

leto 2006

1. Naročnik: Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje.

2. Predmet javnega razpisa iz sredstev proračuna Občine Grosuplje za podro-
čje športa je sofinanciranje naslednjih programov:

a) gibalna in športna vzgoja predšolskih otrok,
b) športna vzgoja šoloobveznih otrok,
c) športna vzgoja mladine, usmerjene v kakovostni in vrhunski šport,
d) športna rekreacija,
e) interesna športna dejavnost študentov,
f) šport invalidov,
g) vrhunski šport,
h) izobraževanje, usposabljanje in izpopolnjevanje strokovnih kadrov,
i) delovanje društev in zvez,
j) priznanja športnikom in športnim delavcem,
k) promocijske športne prireditve,
l) investicijsko vzdrževanje športnih objektov,
m) izgradnja športnih objektov ter površin.

3. Vsi programi morajo biti izvedeni v letu 2006.

4. Na javnem razpisu lahko sodelujejo naslednji izvajalci športnih programov:

športna društva, zveze športnih društev, ki jih ustanovijo športna društva za po-
samezna območja oz. panoge, zavodi, gospodarske družbe, zasebniki in druge 
organizacije, ki so na podlagi zakonskih predpisov registrirane za opravljanje de-
javnosti na področju športa, vrtci in osnovne šole.

Vsi izvajalci morajo  k prijavi priložiti:

•	dokazilo	o	registraciji	dejavnosti,
•	izjavo o zagotovljenih materialnih, prostorskih in organizacijskih pogojih za iz-

vajanje programa,
•	izjavo	o	organiziranju	redne	vadbe	najmanj	36	tednov	v	letu,
•	predstavitev	vsebine	programa	v	skladu	s	Pravilnikom	o	pogojih	in	merilih	

za sofinanciranje izvajalcev letnega programa športa iz javnih sredstev na lokalni 
ravni v občini Grosuplje,

•	številko	transakcijskega	računa.

Člani Zveze športnih organizacij Grosuplje morajo kandidirati za sredstva pre-
ko te zveze.

5. Izvajalci letnega programa športa se bodo sofinancirali na podlagi Pravilnika 
o pogojih in merilih za sofinanciranje izvajalcev letnega programa športa iz javnih 
sredstev na lokalni ravni v občini Grosuplje. Športna društva in njihova združenja 
imajo pod enakimi pogoji prednost pri izvajanju nacionalnega programa.

6.  Vloge za dodelitev sredstev morajo biti dostavljene do 10. 5. 20-
06, do 9. ure na naslov:

Občina Grosuplje, Urad za gospodarstvo in družbene dejavnosti, Taborska ce-
sta 2, 1290 Grosuplje, kjer lahko zainteresirani v času uradnih ur dobijo tudi vse 
dodatne informacije in dvignejo razpisno dokumentacijo pri ge. Štefki Perme. Po-
nudbe morajo biti dostavljene v zaprti kuverti z navedbo naslova po-
nudnika in z oznako PROGRAMI ŠPORTA  »NE ODPIRAJ – VLOGA«.

7. Javno odpiranje ponudb bo 10. 5. 2006, ob 12. uri v sejni sobi Občine Gro-
suplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje. Prisotni predstavniki ponudnikov mo-
rajo strokovni komisiji predložiti pisno pooblastilo za zastopanje na odpiranju po-
nudb.

8. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in izbranim izvajalcem šport-
nega programa se bodo uredile s pisno pogodbo.

9. Ponudniki bodo o izidu javnega razpisa obveščeni najkasneje v 25 dneh od 
dneva odpiranja ponudb.

Občina Grosuplje, župan Janez Lesjak

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, 
objavlja na podlagi  53. člena Zakona o javnih financah 
(Uradni list RS, št. 79/99, 124/00, 79/01, 30/02 , 56/
02 in 110/02), Pravilnika o postopkih za izvrševanje 
proračuna Republike Slovenije (Uradni list  RS, št. 13/
06), ki se smiselno uporablja tudi za lokalne skupnosti 
in Pravilnika o vrednotenju programov društev in orga-
nizacij na področju socialno humanitarnih in ostalih ne-
profitnih dejavnosti (Uradni list RS, št. 38/05 in 14/06)

JAVNI POZIV
za sofinanciranje osnovne dejavnosti društev 

in zvez in projektov pokroviteljstva Občine Gro-
suplje  v letu 2006

1. Uporabnik proračunskih sredstev: Občina Grosup-
lje, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje.

2. Predmet javnega poziva je sofinanciranje oz. fi-
nanciranje:

- osnovne, redne dejavnosti društev in zvez, ki delu-
jejo na področju socialne, zdravstvene, humanitarne 
in druge neprofitne dejavnosti (stroški najemnin, elek-
trike, telekomunikacij, komunalnih storitev, stroški de-
la, ipd.),

- projektov, katerih pokrovitelj bo Občina Grosuplje 
(jubilejni dogodki, večji, za občino pomembni projek-
ti društev).

Cilj javnega poziva je zagotoviti razvoj dejavnosti in 
projektov, ki so v interesu Občine Grosuplje oz. njenih 
občanov.

3. Na javnem pozivu lahko sodelujejo organizacije, ki 
imajo sedež v občini Grosuplje oz. se njihova dejavnost 
v večji meri izvaja v občini Grosuplje: 

•	društva,
•	zveze,
•	druge	organizacije,	ki	so	v	skladu	s	pravilnikom	o	

vrednotenju neprofitnih programov do tega upravičene.
Organizacije, ki kandidirajo za dodelitev sredstev za 

osnovno dejavnost, morajo praviloma kandidirati tudi 
na razpisu za programska sredstva občine. O izjemah v 
skladu z določili pravilnika in na predlog strokovne ko-
misije odloči župan.

Fizične osebe niso upravičene do dodelitve sredstev, 
razen v primeru, če kandidirajo s projekti, ki ustreza-
jo določilom pravilnika o vrednotenju neprofitnih pro-
gramov v občini Grosuplje in se ti projekti ocenijo kot iz-
jemnega pomena za občino.

Vsi izvajalci se morajo prijaviti na razpisanih obrazcih 
in priložiti dokazilo o registraciji dejavnosti.

4. Merila za ocenjevanje predlogov so:   
a. ustrezen obseg kakovostnega programa (število iz-

vedenih projektov v preteklih dveh letih),
b. pomen dejavnosti izvajalca za Občino Grosuplje,
c. neprofitnost dejavnosti izvajalca,
d. uravnotežena in realna shema odhodkov in pri-

hodkov.
Vloge bo ocenjevala strokovna komisija, ki bo  za so-

financiranje predlagala le tiste predloge, ki bodo v celo-
ti ustrezali vsem pogojem  in merilom tega poziva.

5. Okvirna vrednost razpisanih sredstev je:
- 1. razpisno področje: redna dejavnost društev in 

zvez, ki delujejo na področju socialne, zdravstvene, hu-
manitarne in druge neprofitne dejavnosti    
 2.000.000,00 sit

- 2. razpisno področje: projekti, katerih pokrovitelj bo 
Občina Grosuplje     
3.000.000,00 sit.

6. Dodeljena sredstva morajo biti porabljena v le-
tu 2006.

7. Razpisni rok: javni poziv se prične v petek, 
28. 4. 2006, in zaključi v petek, 28. 7. 2006, oz. 
s porabo sredstev. Vloge bodo v okviru tega roka ob-
ravnavane po času prispetja.

8. Vloge za dodelitev sredstev morajo biti po-
polne in  dostavljene najkasneje do petka, 28. 
7. 2006, oz. do porabe sredstev na naslov: Občina 
Grosuplje, Urad za gospodarstvo, družbene dejavno-
sti in finance, Taborska cesta 2, 1290 Grosuplje, kjer 
lahko zainteresirani v času uradnih ur dobijo tudi vse 
dodatne informacije (Mojca Koželj) in dvignejo obraz-
ce javnega poziva na vložišču. Vloge morajo biti do-
stavljene v zaprti kuverti z navedbo naslova pro-
silca in z oznako »POZIV- DEJAVNOST DRUŠTEV 
IN ZVEZ,  NE ODPIRAJ – VLOGA « oz. z oznako 
» POZIV- PROJEKTI POKROVITELJSTVA OBČINE,  
NE ODPIRAJ – VLOGA«.

9. Strokovna presoja pravočasnih, popolnih vlog  bo 
v skladu s pravilnikom o vrednotenju neprofitnih progra-
mov enkrat mesečno oz. po potrebi, po vrstnem redu 
prispetja predlogov, do porabe sredstev.

10. Prosilci bodo o izidu javnega poziva obveščeni v 
30 dneh od dneva obravnave vlog.

11. Medsebojna razmerja med Občino Grosuplje in 
izbranim izvajalcem se bodo uredile s pisno pogodbo.  
 

OBČINA GROSUPLJE, Župan Janez Lesjak

PRENOVLJENA SPLETNA STRAN 
UPRAVNE ENOTE GROSUPLJE

V okviru portala upravnih enot je tudi Upravna enota Grosuplje 
prenovila svojo spletno stran, ki jo najdete na naslovu 

http://upravneenote.gov.si. 
Na spletni strani najdete splošne informacije o upravni enoti, 

kontakte, uradne ure, obrazce vlog, aktualne ponudbe za prodajo 
zemljišč, objave javnih shodov in prireditev, zakonodajo, lahko pa 
tudi po elektronski pošti pošljete  predloge, pripombe in pohvale 

na  delo upravne enote. 
Upamo, da boste na naši spletni strani našli čimveč koristnih in 

uporabnih informacij, ki vam bodo sodelovanje z državno upravo 
naredile prijazno. 

Nevenka Dolgan, univ.dipl.prav., načelnica
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STRAN ZA POLITIKO

Diplomirana pravnica, bivša generalna državna tožilka, ministrica za pravo-
sodje, podpredsednica LDS in predsednica občinskega LDS. Vse to ena sama 
oseba, ki je poleg vsega prej naštetega tudi žena odvetnika, našega znanega 
olimpionika Mira Cerarja, mati treh otrok in ponosna babica. In kaj pravzaprav 
počne ga. Cerar v zadnjem času? Njene vsakodnevne obveznosti in aktivnosti 
vam predstavljamo v naslednjem intervjuju. 

Za začetek vprašanje s službenega področja. Menite, da je dovolj 
žensk na vodilnih mestih v politiki? Imajo isto veljavo kot moški?

Premalo. Če si pogledate politbarometer v Delu, lahko vidite, da je ostala ena 
sama ženska. Še celo mene so zamenjali zaradi »prenove« oziroma »osvežitve«. 
Mislim pa, da imajo v politiki ženske vpliv, če so le dovolj razpoznavne, vsebinske 
in kakovostne.

V določenih sredinah pa so še vedno precej zapostavljene. Vprašajmo se, za-
kaj jih ni v politiki več. Ko so ženske mlade, si morajo ustvariti pogoje za družino 
in službo, kar je osnova za življenje in ima prednost. Takrat ni časa za kariero. Če 
imaš otroke, si brez zunanje pomoči ženska težko ustvari kariero in ta lahko pri-
de na vrsto šele kasneje. Tudi sama sem se posvetila karieri šele, ko so bili otro-
ci polnoletni.

Ste bili prej, ko ste imeli še funkcijo generalne državne tožilke, ena-
ko učinkoviti na vseh področjih? Kako ste zmogli kakovostno opravlja-
ti vse dolžnosti?

To so bila izredno naporna leta. Ne glede na delovni čas, je bilo potrebno opra-
viti vse naloge in teh ni bilo malo, kajti prevzela sem institucijo, ki je imela velike 
izostanke. S skupnimi močmi smo jih odpravili, pri tem pa vložili ogromno energi-
je. Brez temeljitih delovnih navad zagotovo ne bi šlo.

Vas je družina pri vašem delu podpirala, vam stala ob strani?
No, tukaj moram povedati, da sem človek, ki je vedno poskrbel za družino! Za-

radi mojega dela družina ni nikoli trpela. Moje načelo je, da ima dan 24 ur in v 
vsakem dnevu mora biti načrt v celoti izpolnjen tudi doma – da je pospravljeno, 
skuhano, nakupljeno in da ima vsak svoje zagotovljeno. Pa še svoje obveznosti je 
potrebno izpolniti. Torej, narediti načrt, ki obsega vse nujno in vse izpolniti – to je 
bil in je moj recept.

Torej vam organizacija časa ni tuja?
Ne, sploh ne. Recimo – pri meni je bilo kuhanje ob petih zjutraj ali enajstih zve-

čer povsem normalno, kakor tudi študij ali delo za službo ponoči. To načelo sem 
prenesla tudi svojim otrokom, deloma z vzgledom, deloma z besedo. Sin in hči 
svojih odgovornih obveznosti zagotovo ne bi zmogla, če ne bi kdaj delala tudi po-
noči.

Sta najstarejša otroka zavestno stopila na vašo pot in se odločila za 
pravniški poklic?

Doma sta poslušala pravniške debate, se vključevala v pogovore. To ju je za-
nimalo in odšla sta študirati z željo, da postaneta pravnika. Imamo pa zdaj že 4 
vnuke, stari so 17, 15, 8 in 5 let in tako spet sodoživljamo vrtec, šolo, gimnazijo... 
Ponovno se nam obrača življenje, ki se načeloma sploh ni ustavilo. Sicer te otro-
ški problemi na nek način tudi plemenitijo, saj ostajaš v stiku s stvarnostjo in lah-
ko gradiš svojo osebnost, če jih upoštevaš. Moje načelo je, da je potrebno otroke 
nadvse spoštovati. Tako jih naučiš spoštovanja do sebe in odraslih.

Torej vam je vloga babice všečna?
Rada sem babica in mi je zelo lepo z mojimi vnuki. V družbi z mladimi se na-

sploh zelo dobro počutim, tako na primer rada sodelujem z mladimi in starejšimi 
člani LDS-a. To je zame nekaj novega in mi predstavlja izziv. Kot sem povedala, 
sem se v politiko aktivno vključila šele leta 2004, ko sem prevzela ministrski po-
ložaj. Ta je v razliko od položaja generalne državne tožilke političen, ker so takšne 
ministrske naloge in je minister član vlade. Kot generalna državna tožilka pa sem 
bila popolnoma apolitična in nisem pripadala nobeni stranki. 

Vsekakor je potrebno imeti ob takem življenjskem tempu in tolikih 
aktivnostih dovolj energije in zdravja.

Seveda je treba skrbeti za svoje zdravje. Sem pa tudi vključena v Univerzo za 
tretje življenjsko obdobjev Grosupljem pri tujih jezikih in občasno tudi predavam. 
Lahko rečem, da imam zelo polne dneve. Zdaj sem sicer malo izpustila družino, 
seveda pa moja družina dobi od mene vse, kar potrebuje. 

Glede nato, da so vse vaše funkcije zelo pomembne in morate biti 
pri vseh popolnoma pri stvari, nas zanima, če ste sposobni doma eno-
stavno odmisliti, odklopiti službene zadeve?

To zmorem. Znam se zelo skoncentrirati in če je potrebno, odklopiti neko stvar 
in se posvetiti samo eni nalogi, kljub temu da se okoli »dogaja«. Opažam, da je 
noč zame vse bolj ustvarjalni čas. Letos sem imela nekaj govorov na raznih sve-
čanostih in ker vsebina ni bila s pravnega področja, sem se morala zanje posebej 
pripraviti. To je bil zame izziv, kajti predpisi so natančni, življenje ni. Moja poseb-
nost pa je, da imam zelo rada ljudi, kontakte z njimi, katerih se veselim. Ta obču-
tek se razvije navadno obojestransko in potegne s seboj nova dela ter nove in pri-
jetne obveznosti.

Kako pa je sicer prišla odločitev: od generalne državne tožilke do 
ministrice? Verjetno je bila to velika sprememba, sploh ker je posredi 
še korak v politiko.

Kot generalna državna tožilka sem s sodelovanjem kolegov ob izrednih napo-
rih dosegla, da smo odpravili izostanke, vzpostavili mednarodne povezave in v 
slovensko pravo pripeljali moderne tožilske metode. Ustanovili smo tožilsko šolo 
za izboljšanje prakse, v sodelovanju s parlamentom sprejeli vrsto predpisov za iz-
boljšanje dela. Tožilstvo je funkcioniralo na zelo visoki ravni, v nasprotju s pravo-
sodjem v celoti. Če sodišče ne dela – tam pa so veliki izostanki, je tako, kot da ni-
hče ni opravil svojega dela, ne policija ne tožilstvo. Če obtožnica na sodišču stoji, 
je, kakor da tožilec ni ničesar naredil. To pa je slabo – pozna pravica je krivica. 

To me je izredno motilo in ko je z ministrskega položaja odšel gospod Ivo Biz-
jak, so mi predlagali, naj njegovo funkcijo prevzamem jaz in »potisnem pravosod-
ni stroj naprej«, ker da to znam. 

In res, to bi znala in sem tudi začela. Vedela sem natančno, kje tičijo vzvodi. 
Poznala sem situacijo znotraj in zunaj ter zastavila delo z osebnimi kontakti pred-
stojnikov v pravosodju in na področju predpisov. Ti ukrepi, ki jih pelje sedaj mini-
ster, so nadaljevanje moje poti. Želela sem povrniti pravosodju ugled, saj so ljudje 
izgubili zaupanje v ta organ. To mi je bil izziv, zato sem tudi sprejela to mesto. Šla 
sem na slabše urejeno pozicijo, kot je bilo na tožilstvu.

Se je torej vaša aktivna službena pot končala?
Tako je. Moja službena pot se je končala in v pokoju sem od julija 2005.
Petra Lukavečki

INTER VJU Z ZDENKO CERAR

Vlada RS se je 2. marca seznanila s potekom reševanja denacionaliza-
cije v RS in sprejela sklepe za pospešitev postopkov denacionalizacije. Vla-
da RS nalaga vsem udeleženim organom (upravne enote, ministrstva, ki na 
prvi in drugi stopnji rešujejo postopke denacionalizacije, Geodetska upra-
va Republike Slovenije, Sklad kmetijskih zemljišč in gozdov Republike Slo-
venije, Državno pravobranilstvo, Slovenska odškodninska družba), da po-
spešijo delo na denacionalizaciji in da denacionalizacijske postopke rešu-
jejo prednostno. 

Organi lahko izplačujejo delavcem, ki delajo na področju denacionaliza-
cije, dodatek za plačilo povečanega obsega dela oziroma nadpovprečne 
obremenjenosti javnega uslužbenca v skladu s 96. členom Zakona o javnih 
uslužbencih, pri tem pa ne velja omejitev do 35 odstotkov po sklepu Vlade 
Republike Slovenije št. 144-96/2003 z dne 23. 10. 2003. 

Organi druge stopnje, ki v denacionalizacijskih postopkih rešujejo pri-
tožbe zoper odločbe organov prve stopnje (Ministrstvo za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano, Ministrstvo za okolje in prostor in Ministrstvo za go-
spodarstvo), naj zagotovijo, da bodo v pritožbah odločali najpozneje v roku 
dveh mesecev od dneva, ko so prejeli popolno pritožbo. Nerešene pritož-
be, ki so že na organih druge stopnje, mora Ministrstvo za kmetijstvo, goz-
darstvo in prehrano rešiti najkasneje do 30. 9. 2006, Ministrstvo za okolje 
in prostor in Ministrstvo za gospodarstvo pa najkasneje do 30. 5. 2006. V 
skladu z že sprejetimi sklepi Vlade RS naj pritožbeni organi vsebinsko od-
ločajo o zadevah in naj vračajo v ponovno odločanje organom prve stopnje 
le izjemoma, morajo svoje razloge pojasniti Ministrstvu za pravosodje. 

Ministrstvo za notranje zadeve, ki na drugi stopnji rešuje pritožbe zoper 
odločbe organov prve stopnje v zvezi z ugotavljanjem državljanstev za de-
nacionalizacijske postopke, naj postopke rešuje prednostno in čim več za-
dev reši vsebinsko, če so izpolnjeni zakonski pogoji za meritorno odločitev. 
Ministrstvo naj zagotovi, da bo v pritožbenih postopkih odločalo najpozne-
je v roku dveh mesecev od dneva, ko je prejelo popolno pritožbo. Ministr-
stvo naj tudi zagotovi, da bodo upravne enote zahtevke v zvezi z ugotavlja-
njem državljanstev za denacionalizacijske postopke, reševale prednostno 
in pospešeno. 

Ministrstvo za kulturo, ki dokončno odloča na prvi stopnji o denaciona-
lizaciji stvari, kadar so te zavarovane po predpisih o varstvu kulturne de-
diščine, mora o vseh denacionalizacijskih postopkih odločiti najkasneje 
do 30. 9. 2006. Ministrstvo za okolje in prostor, ki dokončno na prvi stop-
nji odloča o denacionalizaciji premoženja, kadar je premoženje zavarova-
no s predpisi o ohranjanju narave, mora o vseh denacionalizacijskih po-
stopkih odločiti najkasneje do 31. 5. 2006. Ministrstvo za javno upravo naj 
poišče možnost prerazporeditve delavcev, ki vodijo oziroma odločajo v po-
stopkih denacionalizacije, iz upravnih enot, ki s temi postopki že zaključu-
jejo, na upravne organe prve in druge stopnje, ki imajo še veliko število ne-
rešenih zadev. 

Sklad kmetijskih zemljišč in gozdov RS naj takoj pripravi evidenco zem-
ljišč, ki so v lasti RS in so namenjena za vračilo v obliki nadomestnih zem-
ljišč (v smislu tretjega odstavka 42. člena ZDen), v primeru, če upravičencu 
podržavljenih kmetijskih zemljišč in gozdov iz razlogov, določenih v ZDen, 
ni mogoče vrniti v naravi. Evidenca zemljišč naj vsebuje parcelne številke, 
površine, vrsto rabe, katastrski razred in katastrsko občino, kjer se parcela 
nahaja. Evidenco zemljišč naj posreduje upravnim in sodnim organom, ki 
na prvi stopnji odločajo v postopkih denacionalizacije. 

Pripravil:Matjaž Trontelj

Sklepi za pospešitev 
postopkov 
denacionalizacije 

V začetku letošnjega leta so prebivalce  predvsem na podeželju marsikje 
po Sloveniji presenetile nove položnice za okoljsko dajatev ali pa je znesek 
povečan na eni od že uveljavljenih položnic, ki jih izvajalec  javne gospodar-
ske službe opravlja na območju posamezne občine. Gre namreč za izvajanje 
Uredbe o okoljski dajatvi za onesnaževanje okolja zaradi odvajanja odpadnih 
voda, ki jo je sprejela še nekdanja Ropova vlada v novembru leta 2004 in ki 
je iz nerazumljivih razlogov predpisala, da so s 1. 1. 2006 vsa gospodinjstva 
v državi zavezana za plačilo okoljske dajatve ne glede na to, ali imajo  zgrajen 
in upravljajo lasten vodovod in troprekatno greznico. Problem je še večji zla-
sti zaradi določenega pavšalnega plačila, ki je trikrat večji od povprečne pora-
be vode gospodinjstev, katerega vodovod je preko hišnega merilnika v uprav-
ljanju javne gospodarske službe. Povprečna poraba na prebivalca v Republi-
ki Sloveniji preko merilnika je 16 m3, pavšal za ostala gospodinjstva pa je do-
ločen v višini 50 m3 na vsakega člana gospodinjstva. Drugi problem tiči v vla-
ganju teh sredstev v urejanje sistemov za čiščenje odpadlih voda v vsaki ob-
čini oziroma za vso Slovenijo. Namreč prav za podeželska območja ne država 
ne občine niso odgovorile na vprašanje, kako bo na teh območjih rešeno  rav-
nanje z odpadnimi vodami. Gre za podeželski prostor, kjer so večinoma sami 
prebivalci zgradili vodovodne sisteme in jih še vedno vzdržujejo. Ali  jim bo dr-
žava sofinancirala lastne čistilne naprave, če se je tako obvezala z Evropsko 
unijo? In še nekaj: po letošnjem letu bi sredstva okoljske dajatve šla direktno 
v državni proračun in ne bi bila več sestavni del občinskih proračunov. Ta de-
nar bi občine lahko dobile nazaj le na podlagi sprejetega operativnega načr-
ta  in investicijskih projektov, ki bi urejali čiščenje odpadnih voda, še zlasti v 
večjih urbanih naseljih, ki štejejo več kot 50 enot oz. gospodinjstev. Zakaj to 
potovanje denarja najprej v Ljubljano, potem pa spet nazaj v občino in zakaj 
celo trikrat višja okoljska dajatev tudi od tistih, ki ne bodo priključeni na si-
stem odpadnih voda (čistilno napravo)? 

Se pravi več kot dovolj razlogov, da se najprej podaljša rok uvedbe omenje-
ne uredbe o okoljski dajatvi za onesnaževanje okolja zaradi odvajanja odpad-
nih voda, v tem času pa naj se pripravi sistemska, zlasti pa življenjska rešitev, 
ki ne bo dodatno bremenila tistih prebivalcev Slovenije, ki imajo že tako tež-
je razmere za življenje. Pričakujem, da bo Ministrstvo za okolje in prostor pri-
sluhnilo vse glasnejšim zahtevam prizadetih občin in njenih občanov po rešit-
vi nastalih težav, ki so plod predvsem neživljenjskih rešitev birokratov v pre-
teklosti. 

Matjaž Trontelj

ZA PRAVIČNO 
OKOLJSKO DAJATEV 

Slovensko demokratsko mladino že vsa leta skrbijo negativ-
ni trendi rodnosti pri nas, zato smo se na materinski dan odlo-
čili za prav poseben projekt. K razmišljanju so nas spodbudile 
Eurostatove napovedi, ki so glede slovenske rodnosti obetavne 
le do leta 2014, nakar naj bi število prebivalstva Slovenije za-
čelo upadati.

V SDM smo veseli vsake odločitve mamic, da bodo obdržale 
svojega otroka in ga vzgajale kot slovenskega državljana, zato 
smo želeli prispevek slovenskih mater k slovenski državotvorno-
sti tudi letos poudariti na glas. Na materinski dan smo v sobo-
to, 25. marca 2006, ob 15. uri obiskali slovenske porodnišnice 
in v znak hvaležnosti vsaki mamici, ki je bila v soboto nastanje-
na v eni izmed 14-ih slovenskih porodnišnic, podarili simbolično 
darilce. Mamicam ali vodstvu porodnišnice smo razdelili okoli 
500 čestitk in otroških copatk. Želimo, da bi otroci z našimi co-
patki varno stopali po slovenski domovini. 

Darilca smo delili pred brežiško, celjsko, izolsko, jeseniško, 
kranjsko, ljubljansko, mariborsko, murskosoboško, novogori-
ško, novomeško, postojnsko, ptujsko, slovenjgraško in trbovelj-
sko porodnišnico. 

Darilca so v porodnišnicah podarili predsedniki mestnih in 
občinskih odborov SDM in podali svoje izjave. 

SDM je želel s projektom opozoriti na veliko problematiko 
rodnosti, predvsem na zmanjševanje števila mladih v rodni do-
bi in ne bistveno spremenjen trend rodnosti (podatki Statistič-
nega urada RS), in opomniti inštitucije RS, da naj razmišljajo tu-
di o tem vprašanju. 

Petra Zakrajšek, predsednica OO SDM Grosuplje

SLOVENSKA DEMOKRATSKA MLADINA 
SE ZAHVALJUJE SLOVENSKIM MATERAM
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OBČINSKI SVET IN ODBORI, EKOLOGIJA, ČEBELARSKI KOTIČEK

Kaj smo pili danes in kaj bomo jutri? 
Ohranimo naravo in vodne vire vsaj tako čiste, kot jih imamo, in 
poskrbimo, da se stanje izboljša. 
Voda je naše največje bogastvo. Se zavedamo, kako je pomemb-
na?

 
Skavtinjam in skavtom narava pomeni veliko, skorajda vse. Ne predstav-

ljamo si dejavnosti brez nje. Nanjo smo navezani kot otrok na mamo, od 
spočetja do smrti. V mesecu aprilu, ko se narava prebuja, ko vse brsti, ze-
leni in nas vabi v svoj objem, to še bolj začutimo. Skopneli sneg nam poka-
že, kaj vse je pozimi ostalo za človeško neodgovornostjo. Zato smo tudi le-
tos zelo navdušeni in veseli, da se stvari spreminjajo, da so tudi letos Obči-
na, krajevna skupnost in Javno komunalno podjetje dali pobudo, da se poči-
sti okolica Grosupljega. Pri akciji bomo pomagali po svojih močeh. Če pa bo 
vsak počistil še pred svojim pragom, odnesel kak papirček, plastenko ipd. 
s poti na sprehodu, pa nam bo skupaj uspelo obvarovati ta naš košček na-
rave. V marcu in  aprilu praznujemo tako svetovni dan voda (22. marec) kot 
tudi svetovni dan Zemlje (22. april). Letos v okviru ZSKSS (Združenje sloven-
skih katoliških skavtinj in skavtov) ljubljanske regije v Višnji Gori organizira-
mo tudi regijsko srečanje vseh starostnih skupin skavtinj in skavtov. V obliki 
igre se bomo dotaknili klimatskih sprememb in varovanja okolja.

Tukaj pa naj podamo nekaj misli, kako lahko skupaj prispevamo k ohra-
njanju narave in obvarovanju pitne vode. Zapisali jih bomo na podlagi naših 
dejavnosti in izkušenj, vsak pa lahko iz tega najde nekaj zase, nekaj, k či-
mer lahko prispeva tudi sam, bodi si ali je skavt ali ne.

 
Človeško telo sestavlja 56-70 % vode. Od vode so odvisni mnogi življenj-

ski procesi: prenašanje hranilnih snovi v krvi, dihanje, izločanje škodljivih 
snovi iz telesa … 
Pomislimo, kako velik delež ima voda v našem vsakdanjem življenju. Že od 
nekdaj svoja bivališča gradimo v bližini voda, kopamo in igramo se v vodi, 
naše gospodarstvo temelji na vodi in vodni moči. Izdelki, ki jih uporabljamo, 
kupujemo in prodajamo, so tako ali drugače povezani z vodo. Ko si vzame-
mo čas ali pa ko nas skavtska aktivnost pripelje v naravo, ne moremo mi-
mo vode. Mimo potočkov, potokov, hudournikov, jezer, morja. Kako prijetno 
je na poletnem taboru pripraviti pot preživetja, poseben čar pa ji da blato in 
ravno voda je tisto, kar nam pri vsem tem daje nepozabne užitke in zado-
voljstvo. Se spomnite tabora ali pa samo sprehoda, ko ste lahko pili iz bliž-
njega studenca in skočili v prijetno, kristalno čisto vodo? Če lahko odgovo-
rite z »da«, ste res lahko veseli. Če pa imate tudi obratne izkušnje, ste lahko 
opazili problem današnjega časa. 
In ko vsega tega ne bomo imeli več, ko ne bomo imeli niti tako čistih stu-
dencev in podtalnice, kot jo imamo danes?  
Če kot posamezniki ne bomo poskrbeli za ohranjanje narave in si prizadeva-
li za ohranjanje vodnih virov, bo jutri vse drugače. Morda »jutri« sploh ne bo. 
Ob svetovnem dnevu voda in svetovnem dnevu Zemlje si skavtinje in skav-
ti vzemimo še poseben trenutek za ohranjanje narave in pitne vode. Ker pa 
skavt spoštuje naravo in vidi v njej Božje delo, ne bo težko tega storiti tudi v 
dneh, ki se ne bodo imenovali »svetovni dan voda ali dan Zemlje«. 
K temu vabimo tudi vas.

KAJ STORITI?
- Pri umivanju 
zob med ščet-
kanjem zapri-
mo pipo, upo-
rabimo tudi čim 
manj zobne 
paste.
- Po opravlje-
ni mali potre-
bi splaknimo le 
z malo vode in 
iz kotlička ne 
spustimo vseh 9 
litrov ali več čis-
te pitne vode.
- Odpadke od-
lagajmo na eko-
loške otoke, saj 
pri predelavi 
odpadkov prih-
ranimo precej 
več vode, kot jo 
potrebujemo za 
izdelavo prvo-
tne surovine, iz-
delka.
- Če se le da, 
se odpovejmo 
prevoznemu 
sredstvu, pred-
vsem na razda-
ljah, ki jih lahko 
prehodimo peš.
- Pri tuširanju ali 
kopanju se za-
vedajmo, kako 

je voda pomembna, zato jo pri miljenju zaprimo. Izogibajmo se potratni po-
rabi mila, šamponov ipd.
- Pri pomivanju posode uporabimo razgradljive detergente ali se jim sploh 
izognimo.
- Ne kupujmo stvari, ki jih ne potrebujemo.
- Opomnimo drug drugega, da je voda pomembna in da moramo z njo var-
čevati. 

»Ko ne bom imel kaj piti, se bom zavedal, kaj sem pil včeraj. To bom obža-
loval, a popraviti ne bom mogel.« (S. H.)

Skupaj poskrbimo za kristalno čisto vodo, da jo bomo lahko ponudili tudi 
našim zanamcem, in stopimo v naravo in se veselimo njenih danosti.

Sandi Hribar

SKAVTINJE IN SKAVTI
BI RADI PILI TUDI JUTRI

Čebelarsko društvo Grosuplje se je na zboru čebelarjev lotilo tudi problema-
tike vključevanja mladih v društvo in prihodnosti čebelarstva na območju ob-
čine Grosuplje in širše v Sloveniji. Že dalj časa opažamo, da se čebelarjenje iz 
preteklosti, ko je bila ta dejavnost enakomerno razporejena po prostoru, poča-
si spreminja. Čebelarji se starajo in vedno več je čebelnjakov po vaseh, ki osta-
nejo prazni ali izginejo. Mladih čebelarjev, ki bi nadaljevali tradicijo čebelarjenja 
na vasi, je vse manj. S tem pa se spreminja enakomerna porazdelitev čebel po 
vsem prostoru. Vedno bolj je prisoten nov način čebelarjenja in sicer čebelarje-
nje z velikim številom čebeljih družin, profitabilni način.

Čebelarjenje z velikim številom čebeljih družin, kar pomeni tudi prevažanje 
teh čebel na pašna področja, pa je lahko, ob neupoštevanju okolice, za prebi-
valce moteče. Velika koncentracija čebel na enem mestu blizu naselja namreč 
moti okoliške prebivalce. Dogaja se, da je na posameznih področjih velika kon-
centracija čebel, na drugih pa je čebel malo. Prevažanje vseh čebel na pašo v 
druge kraje v času cvetenja sadnega drevja, je za sadjarje slabo. Saj se lahko 
zgodi, da v prostoru ni dovolj čebel za normalno opraševanje, kar ima za posle-
dico manjši pridelek sadja.

Veliki čebelarji seveda želijo čebelariti s tolikim številom čebeljih družin, ki 
jim prinaša toliko dohodka, da se delo s čebelami izplača, da prinaša ustrezen 
profit. Tak način čebelarjenja ob ustrezni tehnologiji in predelavi nekaterih če-
beljih pridelkov lahko čebelarju zagotavlja  tudi edini prihodek za dostojno pre-
živetje. 

Prostorsko in ekološko je bil mnogo bolj sprejemljiv nekdanji način čebelar-
jenja v vaseh, ki ga sedaj do določene mere še vzdržujejo upokojenci in viken-
daši. To je čebelarjenje na stalnem izbranem kraju, ki zagotavlja dovolj čebel v 
prostoru preko celega leta. V preteklosti je bilo skoraj v vsaki vasi nekaj kmetov, 
ki so poleg kmetovanja tudi čebelarili z manjšim številom čebeljih družin. Ta na-
čin sicer ni bil dohodkovno zanimiv, je pa imel veliko ekološko koristnost, kme-
tijstvo pa je imelo posredno veliko korist preko večjega pridelka sadja in drugih 
pridelkov. Za takšen način čebelarjenja pa je potrebno večje število čebelarjev, 
ki jih ni več. Poraja se vprašanje, zakaj se ne bi tudi sedaj nekateri prebivalci 
v vaseh poleg dejavnosti ali službe, za sprostitev ukvarjali tudi s čebelami. Me-
nim, da bi bilo potrebno več storiti za oživitev čebelarjenja po vaseh. Nujno bi 
bilo, da bi se več mladih na vasi odločalo za čebelarjenje. Zato bi bilo potrebno, 
da bi čebelarstvo že v osnovni šoli dobilo večji pomen. K oživljanju čebelarjenja 
pa bi lahko veliko prispevala tudi glasila, elektronski mediji ter ekološka združe-
nja in seveda upravne institucije. Ustvariti bi bilo potrebno klimo, da bi se ljudje 
v večjem številu odločali za čebelarjenje na vaseh.

Glede na omenjeno stanje na področju čebelarstva, se je Čebelarsko društvo 

Grosuplje odločilo, da bo 
preko grosupeljskega gla-
sila animiralo občane, jim 
predstavilo čebelarstvo in 
skušalo nekatere občane 
navdušiti za čebelarjenje.

Čebelarjenje je namreč 
tudi izredno zanimivo. Po-
leg donosa medu in dru-
gih čebeljih pridelkov, prina-
ša čebelarju tudi veliko za-
dovoljstva. Delo s čebelami 
pomirjajoče vpliva na člove-
ka, uči ga potrpežljivosti in 
pridnosti. Med človekom in 
čebelo se je preko stoletij 
vzpostavil poseben odnos 
povezanosti. Povezanost 
čebele in človeka je zlasti v 
naših podnebnih razmerah 
tako velika, da čebela brez človeka ne more preživeti. Nekateri strokovnjaki za-
govarjajo tudi drugo tezo in sicer - ko bo izumrla čebela, bo izumrl tudi človek.

Čebela je zelo nežna in občutljiva žuželka, ki jo umori že zelo majhna količina 
strupene snovi. Zato je tudi zelo dober indikator onesnaženja okolja in stvari. 
Čebela je že večkrat pokazala človeku, katerih kemičnih pripravkov se v kmetij-
stvu in sadjarstvu ne sme uporabljati, kaj je škodljivo. Če je škodljivo za čebele, 
je v večji koncentraciji ali ob daljšem uživanju, škodljivo tudi za človeka. Pomlad 
je tudi obdobje, ko sadjarji pričnejo zatirati škodljivce na sadnem drevju Takrat 
mnogi čebelarji z žalostjo opazujejo mrtve čebele pred svojim čebelnjakom. Bo-
dimo pri uporabi strupov previdni, ne delajmo močnejših koncentracij kot so 
predpisane, škropimo le ob večernih urah in le toliko. kot je nujno potrebno. Če-
bele in čebelarji nam bodo hvaležni. Če bi čebela izumrla, bi izumrlo tudi veliko 
rastlin. Spomladi in poleti naši travniki ne bi bili več tako lepi, saj bi veliko cve-
točih rastlin, ki jih sedaj obletavajo čebele in skrbijo za njihovo razmnoževanje, 
izumrlo. Donosi kmetijstva, zlasti sadja, pa bi se bistveno zmanjšali.

Za čebelo je značilno, da je ena najbolj zanimivih koristnih žuželk na svetu, 
je delavna, marljiva in ima do potankosti izdelano organizacijo družine in de-
la v njej, ki se v zgodovini, od kar to lahko spremljamo, ni v ničemer spremenila.

Franc Mencin, predsednik ČD Grosuplje

ČEBELA JE KORISTNA ŽUŽELKA

V lepem sončnem jutru se je zbralo okoli 40 krajanov Lobčka, Velikega Mla-
čevega in Zagradca, da bi počistili predvsem okolico javnih površin – glavnih, lo-
kalnih in vaških cest ter vaških središč in okolico gasilskih domov. Poleg sme-
ti, ki so jih strpali v posebne vreče, so pometli tudi precej peska, ki so ga pozimi 
posuli po cestah za preprečevanje drsenja ob poledicah. Na nekaterih kritičnih 
mestih pa so nekoliko tudi poravnali zemljo ob cestnih in dvoriščnih asfaltnih 
površinah ter posekali nekaj zaraščajočega grmovja, ki sili na ceste in poti.

Akcija je trajala vse dopoldne. Bilo je veliko postorjenega. Pri tem je treba še 
posebej pohvaliti mlade. Z akcijo je bila zelo zadovoljna tudi predsednica KS 
Mlačevo Valentina Vehovec, ki je udeležencem čistilne akcije na koncu poskrbe-
la tudi za prigrizek. Ob tem pa lahko še zapišemo, da se ekološka zavest poča-
si vendarle širi, je pa res, da je skrb za »bivalno okolje« nekoliko v prednosti pred 
»proizvodnim okoljem«. Na srečo slednjega v naši krajevni skupnosti ni veliko ozi-
roma so ljudje še vedno dokaj dobro ozaveščeni in s svojim delom ne povzroča-
jo večjih problemov na ekološkem področju. Prav pa bi bilo, da začnejo na občin-
ski ravni razmišljati o celovitem urejanju odpadnih voda. Veliko bolj kot to pa nas 
moti tisto, kar se steče in spere z gornjega konca občine v naš prostor.
     Naj pa še pripomnim, da vseh, ki so sodelovali v čistilnih akcijah, ni na pri-
loženih fotografijah.

Jože Miklič

Velikomlačevska (delno tudi iz drugih vasi) ekipa ob vrečah, 
kamor so strpali pobrane smeti. 

Ekipa pri čiščenju zaraščajočega grmovja.

Skupinska fotografija pred gasilskim domom v Zagradcu.

KS MLAČEVO: 22. APRIL, DAN ZEMLJE, 
»PROSLAVILI« S ČISTILNO AKCIJO

Svetniki so že na prejšnji seji spre-
jeli sklep o javni razgrnitvi Sprememb 
in dopolnitev ureditvenega načrta za 
razširitev pokopališča Grosuplje. Na 
razgrnitvi so bile oddane 4 pisne po-
bude in pobude, ki jih je dala občina. 
Prav tako so bile upoštevane vse pri-
pombe, ki so bile dane na odboru za 
prostor ter na seji občinskega sveta.  

V vsej razpravi na seji občinskega 
sveta pa je bilo tudi to pot največ raz-
prave namenjene poslovnemu kom-
pleksu oziroma natančneje - mote-
či gostinski in morebitni kamnose-
ški dejavnosti. Iz priloženega gradiva 
in razprave je bilo razvidno tudi, da 
imajo nekateri neoliberalni zagovor-
niki poslovnega kompleksa (na srečo 
v manjšini) z občo kulturo sprte po-
glede, saj trdijo, da bo prisotnost go-

POKOPALIŠČE GROSUPLJE: SVETNIKI POTRDILI PRIPOMBE 

stinske dejavnosti celo izboljšala var-
nost (pred krajami, vandalizmom  in 
podobnim) na pokopališču. Prav za-
radi slednjega so tudi v KS Grosup-
lje razmišljali, naj se prvenstveno na-
meni obravnavo le za poslovilni kom-
pleks. Na koncu pa so se svetniki 
vseeno poenotili in predlog pripomb 
do stališč v javni razpravi podprli z 
20 glasovi.

Jože MikličO pokopališču je strokovne obrazložitve predstavila projektantka 
Karla Jankovič. Desno - vodja urada za prostor Mojca Lovšin.

Predlog stališč do pripomb z javne razgrnitve v postopku sprememb in dopolnitev ureditvenega načrtnega za razširitev 
pokopališča Grosuplje. - 39. seja OS Grosuplje, 5. 4. 2006
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Mojca Lovšina je uvodoma povedala, da je Občina Grosuplje na pobudo Pe-
karne Grosuplje in posameznih investitorjev pričela s postopkom OLN Rožna do-
lina II. Izhodišče za pripravo OLN je programska zasnova, ki je narejena v sklopu 
sprememb in dopolnitev občinskega prostorskega plana. Na tem območju ure-
janja določa komunalne, obrtne in storitvene dejavnosti ter manjše industrijske 
obrate s poudarkom, da na območju OLN ni dovoljena stanovanjska gradnja, da 
je potrebno varovati 30 m pas ob potoku Grosupeljščica kot zeleni mestni pros-
tor, da je ob železnici v širini kanalizacijskega kanala rezervat za industrijski tir 
ter da gabariti objektov v višino ne smejo presegati 10 m. Poleg programske za-
snove se kot programsko izhodišče upoštevajo znani programi investitorjev (pe-
karna, skladišče) in zahteve Občine Grosuplje predvsem glede rekonstrukcije in 
podaljška Gasilske ceste čez potok Grosupeljščico ter varovanje zelenega pasu 
za šport in rekreacijo ob Grosupeljščici, kot tudi naravni dediščini. Območje ure-
janja z OLN je velikosti cca 2.37 ha.

Na zahodu območje meji z že zgrajenim kompleksom gasilskega centra, na 
severu je meja Gasilska cesta in obstoječa stanovanjska soseska, na jugu meja 
območja poteka ob trasi obstoječe železniške proge Ljubljana - Novo mesto, na 
vzhodu je meja zeleni pas ob potoku Grosupeljščica. Morebitna sprememba ve-
likosti območja urejanja z OLN, oziroma morebitna fazna izdelava OLN se dolo-
či na osnovi ugotovitev iz strokovnih podlag in/ali smernic nosilcev urejanja pros-
tora.

Projektant Dušan Granda iz podjetja Topos d.o.o. je po-
sebej izpostavil, da je območje v poplavnem področju, kjer in-
vestitor prevzema vse rizike glede poplav. 

Franc Štibernik (LDS) je v imenu odbora povedal, da so 
podprli predlog, preveri pa naj se število parkirnih mest na 
tem območju. Odbor tudi meni, da se prostor ureja v celoti.

Svetniki so v razpravi posebej opozorili na večjo obreme-
nitev cest s tovornjaki, ki bodo iz novega obrata pekarne po-
spešeno vozili po ozkih in dokaj slabo urejenih grosupeljskih 
cestah. Nekatere je motilo tudi to, da v lokacijskem načrtu ni 
narisanih dovolj parkirnih mest za nove delavce, ki naj bi jih 
bilo po oceni nekaterih celo 200 (kar je po zaposlitvenih ka-
pacitetah sicer zelo dobro, po obremenjevanju prostora pa 
precej manj). Iz dnevnega časopisja pa smo pozneje izvedeli, 
da število zaposlenih v novem obratu le ne bo tako veliko, saj 
bodo v njem postavljene velike avtomatizirane linije za pride-
lavo zamrznjenih izdelkov.

Na omembo župana Janeza Lesjaka, da se pripravlja 
študija prometa, pa je mag. Božo Predalič (SDS) dejal, da 
je bilo prav tako rečeno za Sončne dvore, zdaj pa se čaka, da 
naj bi bila zgrajena še vsa Južna gospodarska cona. Po Pre-
daličevi potezi je župan trdno zagovarjal svoje stališče, da se 
grosupeljski razvoj lahko začne samo s takimi kot je Pekarna 
Grosuplje. Strinjal pa se je, da je Grosuplje raslo v preteklosti 
stihijsko, zdaj pa je kljub temu postalo razvita občina (tako ka-
že statistika). Ker pa Grosuplje zaradi razvitosti iz državne rav-
ni ne dobi kakšnih posebnih sofinanciranj za skupne progra-
me, je »predlagal« Predaliču, naj posreduje pri aktualni vladi.

V nadaljnji razpravi se je zato tudi prav pri tem sklepu spet odprlo vprašanje, 
ali še nekaj tistega denarja, ki se ga nameni za družbene dejavnosti (šole, vrt-
ci, knjižnica…) vzeti in ga dati na cestno in ostalo infrastrukturno opremo. Precej 
bolj jasna pa je postala razprava o pekarni, ko je Dare Gabrijel (LDS) povedal 
nekaj o zgodovini pozidave ob Pekarni. Že z gradnjo gasilskega centra v sedem-
desetih letih prejšnjega stoletja se je načrtovalo, da se bo Pekarna širila, zato se 
ga je postavilo tako daleč stran, a v zadnjih desetletjih to ni bilo upoštevano in 
zemljišča okoli nje so se prodala in pozidala. Vse to pa vendarle kaže, da občina 
že dalj časa nima urejenega urbanizma in rezerviranih prostorov za ključne "me-
stotvorne dejavnosti" in razvojne naloge. Z nadaljnjo županovo razlago pa smo 
lahko ugotavljali, da tudi na občini ne želijo stihijskega razvoja, ki ga povzroča v 
glavnem "priselitveni kapital", saj se dogaja, da domača podjetja zaradi špekula-
cij z zemljišči ne morejo graditi, ker jih enostavno prehitevajo močnejši s priselje-
vanjem, ki lahko kupujejo m2 zemljišča celo po 250 EUROV. Zato župan pravi, da 
v zadnjem času že »dobro stoji na zavori« in je proti taki pozidavi.

Na koncu pa je bilo spet zelo zanimivo: Kljub tako različni razpravi so svetniki 
presenetljivo kar z 20 glasovi sprejeli sklep, da se lokacijski načrt Rožna dolina 
II. javno razgrne, kar po moji presoji pomeni najmanj dvoje - da svetniki niso pro-
ti širitvi Pekarne in da jih je župan kljub pomislekom nekaterih svetnikov pred-
vsem o neurejenem grosupeljskem prometu dobro prepričal.

Jože Miklič

OBČINSKI SVET IN ODBORI

Mojca Lovšin, vodja urada za prostor, je navedla, da gre za šest pri-
pomb, ki so jih podali tisti, ki so dali pobudo za spremembe. Največ pri-
pomb je podala družina Potokar, a jih je bila večina v obrazložitvi zavrnje-
nih z utemeljitvijo, da se pripombe ne nanašajo na obravnavano območje 
sprememb. Nadalje ni bila upoštevana tudi pripomba o premiku parkirišča, 
spremembi višine oziroma etažnosti objekta ter možnosti odstopanja gaba-
ritov do 20 %, ki jo je dal Lado Kastelec. Prav tako ni bila upoštevana pri-
pomba podjetja Grozd, ki namerava graditi v poslovnem objektu poleg pi-
sarn tudi fitnes. Ostale pripombe so bile upoštevane.

Franc Štibernik (LDS) je kot vodja odbora za prostor povedal, da je od-
bor podrobno obravnaval spremembe in pripombe zazidalnega načrta in se 
še posebej zavzel, da se etažnost zgradb omeji na K+P+N+M. Glede Poto-
karjevih pripomb pa, naj se obravnavajo ločeno. Zanimivo razlago pri tem 
smo slišali s strani pripravljavca sprememb RC Planiranje Celje, ki je pojas-
nil, kakšna je razlika med mansardo in izkoriščenim podstrešjem. Dejan 
Vuga (LDS) pa je na to dejal, da gre pri tem le za veliko manipulacijo.

Lojze Verbajs (SDS) je vprašal, zakaj so bili izločeni športni objekti. Na 
to vprašanje je odgovoril župan Janez Lesjak, ki je dejal, da je bila pri ri-
sanju športne dvorane na začetku narejena napaka, saj je bila narisana tu-
di na občinskem zemljišču, privatni investitor pa ni izkazal zanimanja za od-
kup skoraj dveh tretjin preostalega zemljišča. Ker je nato zaradi izločitve 
teh zemljišč prišlo do tega, da bi se na njem ne dalo zgraditi dovolj velike-
ga športnega objekta, je bil ta izpuščen iz zazidalnega načrta. Župan tudi 
meni, da bi moral Potokar dati sam svojo pobudo in če se bo pokazalo, da 
je zainteresiran za gradnjo športne dvorane, ne bo problema glede odkupa 
občinskih zemljišč za športno dejavnost. Če pa bi investitor izkazal drug in-
teres, Občina tega ne bo potrdila. Pozneje pa se je v županovem izvajanju 
izkazalo, da v tem primeru ne gre za občinsko zemljišče, pač pa za zemljiš-
če, ki je v postopku denacionalizacije, na katerem se najbrž še dolgo ne bo 
dalo graditi.

Pri glasovanju so upoštevali stališče odbora za prostor in glasovali z 20 
glasovi za dodatne pobude.

Jože Miklič

SPREMEMBE V 
GOSPODARSKI CONI SEVER
Sklep o javni razgrnitvi predloga sprememb in dopolnitev
zazidalnega načrta Gospodarska cona Sever - 39. seja OS občine 
Grosuplje, 5. 4. 2006

Zazidalni načrt Pri pošti (nasproti železniške in avtobusne postaje ter Levstiko-
vo in do križišča s Trubarjevo cesto, pa ob Kolodvorski do Taborske izvzemši že 
zgrajeno pošto in stanovanjski blok, v katerem je tudi policijska postaja, pa tudi 
vsi bloki in garaže ob Trubarjevi) je bil sprejet že leta 1997. Območje je veliko pri-
bližno 0,8 ha. V glavnem je še nepozidan travnik, le parcela 1313 k.o. Grosuplje - 
naselje, na katerem stoji ob Kolodvorski cest takoj za pošto starejša hiša z manj-
šim gospodarskim poslopjem in dvoriščem, je v tem pogledu izjema.

ZAČASNE PREPOVEDI NA ZAZIDALNEM NAČRTU PRI POŠTI
Osnutek odloka o začasnih  ukrepih za zavarovanje urejanja prostora na podlagi programa priprave za spremembe in dopolnitve 
zazidalnega načrta PRI POŠTI - 39. seja OS, 5. 4. 2006

Ker pa gre za območje, ki je sredi Grosupljega, bi po razlagah Mojce Lovši-
nove in župana Janeza Lesjaka lahko prišlo do nekontrolirane pozidave ali dru-
gih posegov, kar bi otežilo izvedbo načrta in bi lahko prišlo tudi do povečanih stro-
škov za realizacijo načrta z »mestotvornimi« dejavnostmi. Pred leti je na tem me-
stu že nekdanje podjetje Tabor želelo zgraditi nakupovalno središče, a je podjet-
je nato izgubilo svoj status v kraju, njegova naslednica Vele pa se je odločila za 
gradnjo na drugi lokaciji – pri Bambiču, danes hipermarket Tuš.

Na območju zazidalnega načrta Pri pošti se zaradi še neizdelanih »potreb kra-
ja« prepove izvajanje gradenj (razen komunalne in druge infrastrukture ter vzdr-
ževanje obstoječih objektov) ter parceliranje in promet zemljišč. Prostor pa je še 
vedno zelo zanimiv za pozidavo, zato občina želi ponuditi mestu tudi »mestotvor-
ne« dejavnosti v tem prostoru.

V odlok so tudi zapisali, če bi upravna enota izdala dovoljenje, ki je v naspro-
tju s temi ukrepi, bi nosila vse pravne in materialne posledice, čemur so nekate-
ri svetniki oporekali, saj mora upravna enota tako ali tako delati po zakonu. Če pa 
je odlok nezakonit, je njegova pravna vrednost nična.

Začasni ukrepi naj bi veljali štiri leta oziroma eno leto po uveljavitvi novega 
prostorskega akta. Na podlagi tega odloka bo Občina Grosuplje na vseh parce-
lah znotraj območja zazidalnega načrta predlagala zaznambo ukrepov v zemljiški 
knjigi. Občina je v tem času dolžna pripraviti spremembe in dopolnitve zazidalne-
ga načrta, ki bo Grosupeljčanom in lastnikom prizadetih zemljišč povedal, kaj na-
merava na tem mestu zgraditi.

Svetnike je v razpravi zanimalo (najbrž tudi zato, ker so gradivo dobili na sami 
seji), če se je morda v zadnjem času že zanimal za nakup oziroma gradnjo. Žu-
pan je povedal, da so se, vendar pa ni bilo še nikogar, ki bi točno povedal, kaj bi 
rad gradil. Jože Šircelj (NKG) pa je menil, da gre za zelo hud ukrep, ki bo priza-
del lastnike oziroma denacionalizacijske upravičence v tem območju in predlagal, 
da se doba prepovedi skrajša na največ eno leto, saj zakon to dovoljuje. Še pose-
bej ga je zmotila (na začetku omenjena) hiša, ki v bodoče po njegovem s takim 
ukrepom ne bo nič vredna. Nadalje je še dejal, da Občina v tem primeru nima 
predkupne pravice, saj še ne ve, ali se bo na tem zemljišču gradilo v javno korist. 
Antona Permeta (SLS) je zanimalo, zakaj so nekatere parcele izvzete, poleg te-
ga je menil, da prometa nepremičnin ne bi smeli prepovedati. Mag. Božo Preda-
lič (SDS) pa je predlagal, da bi vendarle uvedli predkupno pravico v odlok.

Direktor občinske uprave Marko Podvršnik je nato pojasnjeval, da je na tem 
območju kar nekaj sodno nerešenih zadev in se verjetno še nekaj časa ne bo do-
gajalo ničesar. Na Predaličev predlog o predkupni pravici pa je dejal, da jo bo tež-
ko uveljaviti, saj prodajalec določa ceno in če Občina meni, da je previsoka, je pri-
siljena odstopiti od nakupa.

Svetniki nato predloga o ustavitvi prepovedi parceliranja in prometa z zemljišči niso 
potrdili, potrdili pa so predkupno pravico Občine. Glasovanje pri tej točki pa je vendar-
le pokazalo nekaj logičnosti glede na konfliktno razpravo, saj je pri sprejemu te začas-
ne prepovedi le 14 svetnikov osnutek odloka potrdilo, 1 je bil proti, pri samem spreje-
manju predloga odloka pa jih je bilo 13 za in spet samo 1 proti. Ostali niso glasovali.

Jože MikličOpomba: Načrt je fotografiran, zato mere ne ustrezajo merilu.

PEKARNA GROSUPLJE SE ŽELI ŠIRITI
Sklep o javni razgrnitvi osnutka občinskega lokacijskega (OLN) načrta Rožna dolina II - 39. seja OS Grosuplje, 5. 4. 2006
Svetniki so spet imeli zelo različne poglede na grosupeljski razvoj, širitev Pekarne pa so na koncu podprli vendarle soglasno. 

Predlog odloka o spremembah in dopolnitvah Odloka o 
ustanovitvi javnega vzgojno izobraževalnega zavoda Glasbena 
šola Grosuplje - 39. seja OS občine Grosuplje, 5. 4. 2006

V novem predlogu odloka o spremembah in dopolnitvah Odlo-
ka o ustanovitvi javnega vzgojno izobraževalnega zavoda Glasbe-
na šola Grosuplje ima Občina Grosuplje, kjer je matična šola, v 
vseh variantnih predlogih sestave zavoda stalnega predstavnika 
kot ustanoviteljica zavoda in stalnega predstavnika staršev. Raz-
like v sprejetih osnutkih se nanašajo na Občino Ivančna Gorica in 
Občino Dobrepolje, je povedal predsednik odbora za družbene de-
javnosti Janez Pintar.

Uvodno predstavitev točke je obrazložila Jelka Kogovškova. Občinski 
svet Občine Grosuplje je že lansko leto sprejel osnutek Odloka o spremem-
bah In dopolnitvah odloka o ustanovitvi javnega vzgojno izobraževalnega 
zavoda Glasbena šola Grosuplje. Osnutek sprememb odloka je bil obravna-
van tudi na sejah občinskih svetov ostalih občin ustanoviteljic in bil potrjen 
s strani Občine Škofljica in Občine Ivančna Gorica, Občina Dobrepolje pa 
je predlagani osnutek vsebinsko spremenila in ga sprejeta v obliki, ki je za-
htevala dodatna usklajevanja med ustanoviteljicami. Sprejeti osnutki spre-
memb odloka o ustanovitvi glasbene šole se razlikujejo zlasti glede predla-
gane sestave sveta zavoda.

Glede na določila 46. člena Zakona o organizaciji in financiranju vzgo-
je in izobraževanja, ki določa, da svet javne glasbene šole sestavljajo trije 
predstavniki ustanovitelja, pet predstavnikov delavcev šole in trije predstav-
niki staršev, v svet ni mogoče imenovati oz. izvoliti predstavnike vseh štirih 
ustanoviteljic oz. predstavnike staršev iz vseh štirih občin. V okviru že nave-
denih zakonskih določb pa je možno, da ima več ustanoviteljev skupnega 
trajnega ali menjajočega se predstavnika v svetu zavoda.

V 6. členu predloga Odloka o spremembah in dopolnitvah odloka o usta-
novitvi glasbene šole se predlaga način oblikovanja sestave sveta zavoda, 
ki bi Občini Škofljica omogočil sodelovanje v svetu zavoda, z njim pa se stri-
njajo vse ustanoviteljice zavoda.

Osnutek Odloka o spremembah in dopolnitvah Odloka o ustanovitvi jav-
nega vzgojno izobraževalnega zavoda Glasbena šola Grosuplje sprejet v Ob-
čini Grosuplje v 6. členu predvideva, da imata občini Grosuplje in Ivančna 
Gorica stalnega predstavnika v svetu glasbene šole, prav tako imajo stal-
nega predstavnika v svetu starši učencev iz obeh občin. Predstavnika usta-
noviteljic občin Dobrepolje in Škofljica in predstavnika staršev iz obeh ob-
čin pa bi se v svetu glasbene šole izmenjavali in sicer na način, da bi ostale 
občine v vsakem mandatu imele po enega predstavnika, bodisi med pred-
stavniki ustanoviteljev ali med predstavniki staršev.

Občina Dobrepolje pa je v izmenjavo mandatov predstavnikov ustanovi-
teljic zavoda in predstavnikov staršev v svetu zavoda vključila tudi Občino 
Ivančna Gorica, stalna predstavnika v svetu zavoda pa ima samo Občina 
Grosuplje, kjer je matična šola.

Občina Ivančna Gorica je po naknadnem usklajevanju sprejela predlog 
Občine Dobrepolje kot primeren in ga že potrdila na občinskem svetu.

Svetniki s svojo razpravo niso posebej posegali v ključne dopolnitve odlo-
ka in so ga na koncu potrdili s 15 glasovi.

Jože Miklič

GLASBENA ŠOLA 
GROSUPLJE ODSLEJ 
FORMALNO DELUJE TUDI 
V OBČINI ŠKOFLJICA

GASILSKI 
CENTER
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OBČINSKI SVET IN ODBORI, JUBILANTI

Zaradi nejasnosti, ki so se zače-
le pojavljati pri izvajanju sklepa o 
določitvi cen programov v VVZ Ke-
kec, ki je bil sprejet na 37. redni se-
ji OS, dne 25. 1. 2006, je Jelka 
Kogovškova svetnikom obrazloži-
la, da je treba popraviti sklep z bolj 
jasnimi obrazložitvami za izvaja-
nje tega sklepa. V 2. členu tako do-
dajajo, da gre za neprekinjeno od-
sotnost otroka in spreminjajo kole-
darske dneve v delovne dneve od-
sotnosti. Poleg tega je v popravku 
sklepa natančnejše obrazložen ob-
račun popustov, ki jih daje občina 
staršem za čas, ko so njihovi otroci 
v vrtcu odsotni.

Črta se vsebina 2. člena sklepa 
in se nadomesti z novo vsebino. 

Če je otrok odsoten v vrtcu, se 
plačilo staršev za dneve odsotnosti 
znižuje postopoma in sicer: 

1. neprekinjena odsotnost otro-
ka do 5 delovnih dni - plačilo po 
odločbi,

2. neprekinjena odsotnost otro-

ka od 6 do 10 delovnih dni - plači-
lo staršev se zniža na 80 % plačila 
po odločbi,

3. neprekinjena odsotnost otro-
ka od 11 do 15 delovnih dni  - pla-
čilo staršev se zniža na 60 % plači-
la po odločbi,

4. neprekinjena odsotnost otro-
ka od 16 do 22 delovnih dni - plači-
lo staršev se zniža na 50 % plačila 
po odločbi in

5. neprekinjena odsotnost otroka 
nad 22 delovnih dni - plačilo star-
šev se zniža na 40 % plačila po od-
ločbi.

V primeru, da se odsotnost otro-
ka nadaljuje iz tekočega meseca v 
naslednji mesec, se odsotnost se-
števa in se upošteva pri zmanjša-
nem plačilu celotno neprekinjeno 
obdobje otrokove odsotnosti.

Tudi pri tej točki svetniki niso ve-
liko razpravljali, pač pa so nekateri 
celo pohvalili pripravljeni popravek 
in »zanj dali« 17 glasov.

Jože Miklič

Popravek sklepa o 
določitvi cen programov 
v vzgojnovarstvenem 
zavodu “Kekec” Grosuplje

Stanovanja, ki so bila predmet obra-
vnave, so dejansko v občini Grosuplje, 
a jih je občina Ivančna Gorica ob delit-
vi na nove občine po letu 1995 dobi-
la z delitveno bilanco. Zdaj jih je ponu-
dila v odprodajo občini Grosuplje. Ce-
na v kompletu je dokaj ugodna, ven-
dar se še pogajajo o dodatnih popu-
stih. Ker pa so stanovalci naši obča-
ni, mora Občina Grosuplje že zdaj mo-
rebitne subvencije najemnin plačeva-
ti lastniku stanovanj (se pravi) Občini 
Ivančna Gorica.

Gre za naslednja stanovanja: 
•	št.	17,	1.	nadstropje,	v	velikosti	

41,33 m2 v večstanovanjskem objektu 
na Tovarniški cesti 1,

•	št.	18,	1.	nadstropje	v	velikosti	
30,67 m2 v večstanovanjskem objektu 
na Tovarniški cesti 1,

•	št.	7,	1.	nadstropje		v		velikosti	
36,94 m2, v večstanovanjskem objek-
tu na Adamičevi cesti 1 a,

• št. 8,  2. nadstropje  v velikosti 
37,84 m2 v večstanovanjskem objektu 
na Adamičevi cesti 3 a,

•	št.	11,	2.	nadstropje	v	velikosti	
61,70 m2 v večstanovanjskem objektu 
na Adamičevi cesti 1c,

•	št.		2,				pritličje,				v				velikosti		
57,16 m2, v večstanovanjskem objektu 
na Adamičevi cesti 41 b in

•	stanovanje	št.	21/V.	nadstropje,	
v velikosti 20,11 m2, v večstanovanj-
skem objektu na Trubarjevi cesti 14.

V sklepu je bilo predvideno tudi, 
da se stanovanja namenijo odpro-
daji, a je Jože Šircelj  (NKG) pred-
lagal, da se črta namen odprodaje, 
prav tako tudi stavek, ki je predvide-
val, da se sredstva od prodaj v celo-
ti namenijo za nabavo novih nepro-
fitnih stanovanj. Za ta popravek je 
glasovalo 12 svetnikov, sklep v celo-
ti je podprlo 15 svetnikov.

Jože Miklič

OBČINA GROSUPLJE 
KUPILA NEKAJ 
NEPROFITNIH 
STANOVANJ OD OBČINE 
IVANČNA GORICA

Na območju gospodarske cone pod Slivniškim hribom so svetniki že pred 
leti sprejeli nov prometni režim, ki pa so ga nato pred dobrim letom mora-
li spremeniti in so se dogovorili, da bodo rešitev po enem letu ponovno pre-
verili. Po statistični podatkih Policijske postaje Grosuplje so ugotovili, da je 
bilo v predhodnem prometnem režimu samo od 1. 1. do 1. 8. 2004 deset  
prometnih nesreč, pozneje pa so v celem letu zabeležili dve nesreči. Zaradi 
prometno-tehničnih elementov ceste na tem območju je policijski inšpektor 
in komandir Policijske postaje Grosuplje Ludvik Kastelic predlagal, naj tre-
nutna prometna signalizacija ostane v veljavi.

Svetniki so glede na ugotovitve PP Grosuplje sklep potrdili soglasno z 21 glasovi.  
Jože Miklič

Dokončna potrditev 
spremembe promet-
ne ureditve križišča 
Taborske ceste in 
ceste proti Sp. Slivnici

LOJZE POTOČNIK – 
predsednik Konjeniškega kluba Grosuplje
in poveljnik Trubarjeve konjenice

Lojze Potočnik je Grosupeljčan, pravzaprav pa se je tedaj ta predel, 
kjer se je rodil, imenoval  Stranska vas, ki je segala vse tja do Müllerja, 
od tam nižje pa je bilo Grosuplje.

Mama je bila rojena pri Javorniku, oče pa se je v naše kraje preselil s 
Štajerske.

Oče je s konji in zapravljivčkom vozil v Ljubljano kruh. Z mamo sta se 
spoznala na poti v Ljubljano. Ona je bila iz hiše, ki je imela mesarijo, in 
je vozila meso v Ljubljano, oče pa kruh. 

Na kmetiji je bilo veliko dela, ves čas pa so imeli tudi konje, že sta-
ri oče, nato oče in tudi gospod Lojze še danes ohranja to družinsko tra-
dicijo. 

V pogovoru z gospodom Lojzetom Potočnikom sem želela predstavi-
ti zanimivo grosupeljsko družino, ki je 'napisala' del domače - krajevne 
zgodovine, posebej močno pa je povezana s tradicijo konjereje in konje-
ništva.

POTOČNIKOVA PEKARNA
Pekarno je imel oče že v Šmarju, kamor so se štirje bratje preselili s 

Štajerske, iz Oplotnice. V Šmarju so zgradili hišo blizu železniške postaje. 
Po poroki se je oče preselil v Grosuplje, hišo sta si z mamo postavila na 
današnji Kolodvorski cesti. Mama je imela trgovino, oče pa pekarno. Pe-
karski pomočniki so po vaseh v koših nosili kruh. Pa ga je bilo težko pro-
dati, saj so kruh v glavnem pekli doma. Včasih so vzeli v zameno tudi jaj-
ca ali kaj podobnega, samo da so se s praznimi koši vrnili domov, da ni-
so kruha prinesli nazaj. Oče je z zapravljivčkom vozil kruh in koš žemelj 
v Ljubljano. Imel je nekaj stalnih strank, nekaj gostiln je oskrboval. Okoli 
600 kg kruha so spekli na dan.

Malo se je stanje izboljšalo, ko so začeli graditi avtocesto, 1955. leta. 
Tudi jaz sem kdaj peljal zjutraj z zapravljivčkom kruh delavcem. Zadaj na 
vozičku so bile košare, pokrite s prtom, saj se je zelo kadilo, ceste so bi-
le namreč makadamske.

Opravljali smo tudi služnostno peko – do 60. leta – okoličani so nosi-
li peč kruh, ki so ga zamesili doma. Vsaka gospodinja je imela nek svoj 
znak na košari in kruhu, včasih tudi inicialke imena. Čez dve uri so prišli 
iskat pečen kruh in so plačali samo uslugo.

KONJI
S konji sem živel od malega. Rad sem imel živali. Nikoli mi ni bilo tež-

ko delati z živino. Še kot otrok sem branal po njivah, doma, pa včasih še 
pri Koščaku, Javorniku. Listje in les sem vozil iz hoste, predvsem veliko 
smo delali pri Javornikovih v Prestrani (gozd od Luč proti Krki). Zelo rad 
sem fural. Z 'vlačugami' smo vozili les iz gozda. Najprej smo zvlekli les 
na kup na tako mesto, da smo ga lahko naložili na vlačuge. Tak voz je bil 
sestavljen iz dveh delov, iz prednjih in zadnjih delov sani, le da oba dela 
nista bila fiksno povezana. Prvi del sani je bil s soro, ki je povezovala pr-
vi in zadnji del vlačug, z zatičem povezan, da je bil gibljiv.

V gozdu smo delali največ pozimi. Če je bil visok sneg, smo najprej s 
konji pregazili poti, potem smo šli šele lahko z vlačugami v gozd.

S konji smo tudi plužili. 10-12 parov konj so pripregli, da so plužili de-
želno cesto. Vedno sta bila zraven tudi dva cestarja, da sta širila ali oža-
la plug. Na klancih so plug zožali samo na dva metra širine, po klancu 
navzdol in po ravnini pa so orali bolj na široko. Leta 1952 je bil tako vi-
sok sneg, da so prišli s plugom do Špice na Škofljici, pa so morali tam 
pustiti plug in se s konji vrniti domov. Buldožer je iz Ljubljane proti Ko-
čevju oral, druge ceste pa so skidali ljudje. Razglasili so mobilizacijo, 
ljudje so prišli z lopatami in skidali deželno cesto.

FURANJE
Dokler ni bilo južnih železnic skozi naše kraje, so vse prevažali s ko-

nji. Potem pa so se tovorne poti skrajšale in so vozili s postaje po okoli-
ci. Veliko so tovorili pšenico, največ Vodičar, saj se je več zaslužilo s fura-
njem kot s kmetovanjem. Vreče po 80 kg  pšenice so prihajale iz Vojvo-
dine. Pajč je sam nalagal vreče na vozove in peljali so jih v Rusov mlin. 
Moko so vozili s konji v Ljubljano. Peljala sva jo z očetom in jo v Mostah 
zamenjala za makarone. Za bolj oddaljene kraje pa smo jo vozili na vago-
ne na postajo.

Oče je imel pogodbo z Okrajnim magazinom, ki je kasneje postal Ta-
bor. Razvažal je robo v vasi, kjer so bile trgovina ali pa skladišča, na pri-
mer v Žalno, Šmarje. Podnevi je fural, ponoči pa kruh pekel. Bolj malo je 
spal. Vendar so pri kmečkem delu radi pomagali tudi železničarji (Trun-
kelj, Bardorfer in drugi). Doma so bili s kmetij, znali so ravnati z živino, 
vajeni so bili konj in so vozili. S Trunkljem sva vozila premog s parizar-
jem. Spomnim se dogodka, ko je na klancu voz začel lesti nazaj in mi je 
zapeljal čez nogo. Kar 14-krat sem imel zlomljeno kost. 

Parizarji so bili težki vozovi, s trdimi, širokimi kolesi. Kasneje so delali 
gumi-vozove. S tovornjakov so sneli kolesa in kovači so jih pritrdili na vo-
zove.

To so bili še vedno zelo težki vozovi. Z njimi so po ravnem vozili tudi 4 
– 5 ton, v klanec pa 1 –1,5 tone. 

Furmani so si med seboj nekako razdelili, kaj bodo tovorili. Javornik 
je imel skladišče piva, zato so vozili sode iz pivovarne Union. V stavbi ob 
današnji Adamičevi cesti je skladiščil sode, gostilničarji so prišli ponje in 
vrnili prazne in ko se jih je nabralo za poln voz, je šel spet v Union po no-
ve.

Perovšek je vozil koks in premog iz Ljubljane.
Kmetje so v Ljubljano vozili krompir in ga prodajali. Včasih so pelja-

li kar k stranki, imeli pa so tudi skladišča, kjer so raztovorili in se potem 
vračali po robo in jo prodajali. Pri Češnovarju so se ustavili, pojedli go-
laž, tu so imeli tudi človeka, ki je poskrbel za konje v hlevu, da jih je ob-
risal, nahranil in napojil. Potem pa so šli naprej v Ljubljano. Na poti na-
zaj pa so se zopet ustavili pri Češnovarju. Tedaj so se že tudi ženske, ki 
so prodajale jajca na trgu, vračale domov, pa so jih pobrali na vozove, da 
so imeli družbo.

Drva so tudi vozili v Ljubljano prodajat. Ahčin iz Predol, Ponovci Remic 
in Goršič. Drva so razklali in jih naložili na voz, 5-6 m3, in peljali v Ljub-
ljano, kjer so imeli stalne stranke. Pripeljali so jih k hiši in jih zložili ter 
se vrnili domov.

Premog so vozili Antončič (Štrajfnik), Čož, Ahlin (Frol), Lekše (Lazar). 

Vodičar je imel dva konja, enega težkega, močnega, drugega pa lažjega. 
Kar zajahal ga je, da je bil težji in je bolj potegnil.

Štrajfnik je imel zelo dobro vzgojene konje, brez vajeti so ga ubogali, le 
na besedo, za vozom je hodil in ukazoval, pa so ga konji ubogali.

Štrubelj (Finžgarjev Tone) je imel pogodbo z Dolenjskim gradbenim 
podjetjem, kasneje se je to preimenovalo v Spološno Gradbeno podjet-
je Grosuplje in na koncu v Gradbeno podjetje Grosuplje. Vsak dan je vo-
zil zanje opaž, orodje, opeko, po Grosupljem in okolici. Za njim je to delo 
prevzel Lekše, do leta 1980 je vozil. Star je okoli 80 let, ima še dva ko-
nja in še vedno ljudem v okolici zorje njivo, pomaga posaditi krompir, ga 
osuje, taka lažja dela še vedno opravlja.

Za vse gradnje po Grosupljem smo zvozili material z vozovi. Za blok 
ob naši hiši smo s konji zvozili pesek in opeko. Opeko smo dobivali s 'ce-
govn'ce' pod Boštanjem. Ta stavba, v kateri je danes začasna lokacija 
knjižnice, je bila zgrajena večinoma z udarniškim delom. Ker ni bilo de-
narja in so varčevali, so polagali ''cegle po laufu'', to pomeni po dolžini. 
Stene so bile tanke in zgradbe niso bile dovolj trdne. 

Furali so nekako do leta 1975.
Tudi poroke smo včasih vozili. Bile so bolj skromne, kot so danes. Več-

krat so se ženin, nevesta in svatje pripeljali z vlakom, se poročili v Koš-
čakovi hiši in se z vlakom zopet odpeljali. Če pa so bile bogate družine, 
so si privoščile, da so balo in ohcet vozili z vozovi. 

Vozili pa smo tudi krste na pogrebih. Mama mi je pripovedovala o po-
grebu svoje matere. Mrliški voz so pripeljali iz Ljubljane, da so peljali kr-
sto k cerkvi. Pot je vodila mimo Zrnca in je bila precej bolj strma, kot je 
danes. Stara mama si je želela, da bi jo do pod hriba pripeljali, potem pa 
nesli. Pogrebci pa so na to kar pozabili in so hoteli peljati do cerkve. Sre-
di klanca so se konji ustavili in niso hoteli naprej. Tako so bili pogrebci 
prisiljeni nesti krsto do cerkve na ramenih.

RAVNANJE S KONJI  IN SKRB ZANJE
Nekateri so grdo delali z živalmi, te pa so se branile tako, da so bile 

'žleht', nekateri konji pa so bili že po naravi 'žleht'.
Furmani so vozili s seboj hrano za konje. Zadaj so imeli na voz pritrje-

no korito z žitom in rezanco (narezano seno). Ko so se kje ustavili, pa so 
jim dal zobati. Nekateri furmani so bili do svojih konj tako pozorni, da so 
se ustavili, ko je zazvonilo poldne, nakrmili konje, jih napojili na najbliž-
jem možnem mestu in šli naprej. Konji so morali imeti red. 

Pravi gospodarji konje tudi niso priganjali na silo in so jih pozimi pokri-
vali s koci (dekami). V dežju ali snegu so uporabljali pokrivala – cerade, 
ki so jih spredaj pritrdili na komat, na zadnjem delu pa so imele po dve 
usnjeni pentlji, skozi katere so potegnili zaprežnice, da so fiksno stale na 
konju med gibanjem. Pod njimi konji tudi niso bili mokri, saj so lahko od-
dajali pot, cerada pa jih je ščitila pred dežjem in snegom. Ves čas vožnje 
v slabem vremenu so konji lahko imeli nameščena taka pokrivala.

Skrbeli so tudi za opremo, da se je vse svetilo, tudi okraski okoli ko-
mata. Če so lepo ravnali z njimi, so tudi več speljali.

Vozove so mazali pogosto. Če je furman peljal v Ljubljano in nazaj, je 
že moral namazati kolesa voza. Z gumi vozovi je bilo lažje, ležaji so bili in 
mazanje ni bilo več potrebno.

NAPAJANJE
Govorili so, da je živina bolj zdrava, če jo vodimo napajat v Breg (po-

tok). Pasel sem za našo hišo (danes prostor za policijo) in v Brezju. Živi-
no sem gnal po cesti mimo Koščaka in po grabnu do napajališča v bliži-
ni Šmucovega mlina. Tudi cesta je tedaj peljala mimo Šmucovega mlina, 
kasneje so jo prestavili višje. Bil sem še majhen in slaboten, pa mi je ži-
vina uhajala. Enkrat je ušla v vrt pri Ilovarju in je popasla zelje. Kriv sem 
bil pa jaz.

Spomnim se še enega zanimivega dogodka. Ko sem prignal do ceste 
(danes Ljubljanska ulica), se je mimo peljal Tito. Njegov avto je bil že mi-
mo, spremstvo pa je še vozilo in krave so jih ovirale, saj niso bile nava-
jene, da jih kaj ustavlja na poti na napajališče. Nekaj živali mi je že ušlo 
čez cesto, policaji pa so me zadržali, da so šli avtomobili mimo. Naj grem 
stran s temi kravami, so vpili. Na srečo je vsa živina srečno prišla čez ce-
sto.

Na poti k napajališču se je vedno kaj zanimivega dogajalo. Enkrat sva 
jahala ob živini na konjih s Cvetkovičevim Marjanom. Jaz sem imel naše-
ga konja, Marjan pa Finžgarjevo kobilo. Kobila se je ulegla v vodo. Mar-
jan je stopil z nje, kobila pa je pobegnila. Bil je hud mraz in ko je prišel 
peš do Finžgarjevih, je obleka na njem čisto zmrznila, da se je komaj pre-
mikal. Bal se je, kaj bo povedal lastniku kobile, pa se je žival že sama vr-
nila v domači hlev.

Marija Samec - nadaljevanje prihodnjič

50-letnica Konjeniškega kluba Grosuplje 
in furmanska tradicija v Grosupljem

Z zapravljičkom se Lojze Potočnik udeležuje mnogih prireditev.
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GASILSTVO

V soboto zvečer, 18. marca, smo 
se zbrali v dvorani Gasilskega dru-
štva Ponova vas na rednem ob-
čnem zboru. Poleg 83 prisotnih, od 
skupaj 110 članov društva, so na 
občnemu zboru kot gostje sodelo-
vali tudi: delegata GZ Grosuplje g. 
Jože Valentinčič in g. Milan Lužnik, 
predstavnica komisije za žene na 
GZ Grosuplje ga. Minka Marinčič, 
predstavniki pobratenega društva iz 
Radohove vasi, predsednika sosed-
njih društev Št. Jurij g. Niko Mihiči-
nac in PGD Škocjan g. Martin Toma-
žin ter predstavniki iz prijateljskega 
društva Dobravice iz Bele Krajine.

Po podanih poročilih predsedni-
ka Jožeta Mehleta, poveljnika Jože-
ta Kocjana, blagajničarke Andreje 
Jeršin, predstavnice ženske komisi-
je Ive Kocjan ter predsednika nad-
zornega odbora Sreča Sterleta, so 
tudi predstavnika GZ, kot tudi osta-
li gostje ugotovili, da je bilo društvo 
zelo delavno in uspešno. Pohvalili 
so naše delo in nam zaželeli tudi v 
prihodnjem letu podobnih uspehov.

USPEŠNO PRETEKLO LETO
V društvu deluje kar sedem tek-

movalnih ekip, ki so v preteklem le-
tu opravila skupaj 75 vaj. Z vsemi 
navedenimi ekipami pionirjev, čla-
nic A, dveh ekip članov A (do 30 
let), članic B, članov B in veteranov 
imamo mentorji veliko dela, vendar 
nam ni žal svojega prostega časa, 
saj so ekipe zelo uspešne. Sodelo-
vali smo na osmih tekmovanjih, pri 
tem smo imeli skupaj 20 nastopov, 
osvojili pa smo kar 15 pokalov. Dve 
naši ekipi sta se na lanskem regij-
skem tekmovanju uvrstili na držav-
no tekmovanje, ki bo potekalo 9. in 
10. junija v Žalcu.

Največji dogodek v preteklem le-
tu pa je bil slavnostni prevzem nove 
motorne brizgalne ZIEGLER TS8/8 z 
veliko gasilsko parado. Na paradi je 
sodelovalo 16 društev. Isti dan smo 
organizirali 7. tekmovanje za pokal 
Tabora, na katerem je sodelovalo 
15 tekmovalnih ekip, po tekmova-
nju pa je bila velika vrtna veselica z 
ansamblom Ptujskih 5.

Poleg že navedene tehnične pri-
dobitve smo v preteklem letu naba-
vili tudi opremo za novo vajo za tek-
movanja, trojak, ročnika ter tudi šti-
ri komplete zaščitnih delavnih oblek 
za intervencije. V minulem letu smo 
imeli tri intervencije, in sicer dimni-
ški požar pri Jožetu Škrjancu na Ce-
rovem, odstranjevanje drevja s ce-
ste Ponova vas – Tabor ter sodelo-
vanje pri požaru v Kovinastroju Ga-
stronom v Grosupljem. Trije člani so 
izvajali tudi gasilsko stražo na prire-
ditvi Avto-moto show v Boštanju.

V mesecu požarne varnosti smo 
načrtovali in sodelovali na skup-
ni vaji v organizaciji PGD Škocjan, 

ki je bila 22. 10. 2005, ob 16. uri. 
Načrtovana vaja »Požar stanovanj-
ske hiše Velike Lipljene št. 7« je 
pokazala dovolj visoko operativno 
pripravljenost moštva v vseh treh 
prostovoljnih gasilskih društvih: Po-
nova vas, Št. Jurij in Škocjan. Gle-
de na pripravljen načrt je bila vaja 
v celoti izvedena. Udeležba na va-
ji je bila nad pričakovanji, kar ka-
že na resen pristop vseh treh dru-
štev, saj je na vaji sodelovalo kar 
56 gasilcev.

Društvo ima zelo vzorno urejeno 
blagajniško in tajniško poslovanje. 
V računalniškem programu Vulkan, 
ki je na strežniku GZ Slovenije, ima-
mo vnesenih vseh 110 članov, prav 
tako pa tudi vso tehnično opremo 
z vozili, osebno zaščitno opremo in 
inventar. Nadzorni odbor, ki je pre-
gledal poslovanje ter evidence, na 
delo ni imel pripomb.

V preteklem letu smo se udele-
žili tudi vseh osmih proslav oz. slo-
vesnosti, kamor smo bili povabljeni, 
kot so: Florjanova maša v Št. Juriju 
in Št. Vidu, proslavi ob 50-letnici GZ 
Ribnica in GZ Grosuplje, proslave 
ob 80-letnici PGD Polica in PGD Ve-
lika Loka in 130-letnici PGD Višnja 
Gora, in razglasitvi najgasilca vete-
rana v Šmarju-Sapu. Prav tako smo 
se udeležili tudi treh pogrebov pri 
sosednjih društvih.

PROGRAM ZA LETO 2006
Predsednik društva je v program 

za naslednje leto vključil pripravo 
in izvedbo vrtne veselice, ki je obe-
nem tudi največji finančni prihodek 
za društvo, udeležbo na Florjanovi 
maši, kot tudi na vseh ostalih pro-
slavah in prireditvah, kamor bomo 
povabljeni. V programu so še: na-
bava računalnika in ostale potreb-
ne opreme,  izdelava koledarjev  in  
obisk vseh darovalcev. Za vse, ki 
bodo sodelovali na delovnih akci-
jah,  pa organiziramo tudi izvedbo 
piknika ali izleta.

OBČNI ZBOR PGD PONOVA VAS
Na operativnem področju smo si 

za leto 2006 zadali naslednje ak-
tivnosti:

- Pregled in preizkus podzemnih 
in nadzemnih hidrantnih nastavkov 
na operativnem področju PGD.

- Izvajanje mesečne aktivnosti na 
preverjanju radijskih zvez.

- Priskrbeti nove članske izkazni-
ce za tekmovalno enoto članic A.

- Nabava kompletov zaščitnih de-
lovnih oblek.

- Priprava tekmovalnih enot za dr-
žavno, občinsko in meddruštvena 
tekmovanja.

- Dopolnitev že izdelanega opera-
tivnega načrta za PGD Ponova vas.

- Usposabljanje operativnih čla-
nov društva na razna usposablja-
njih, ki bodo organizirana na GZ (te-
čaj za strojnika, tečaj za čin izpra-
šani gasilec).

- Sodelovanje na državnem gasil-
skem tekmovanju, ki bo 9. in 10. 6. 
2006 v Žalcu z dvema ekipama, ter 
sodelovanje na raznih tekmovanjih 
v okviru GZ Grosuplje, kot tudi osta-
lih tekmovanj v širši okolici.

- Priprava in organizacija 8. tek-
movanja za pokal Tabora, ki bo v 
nedeljo 2. 7. 2006.

- Načrtovanje in izvajanje aktiv-
nosti v oktobru - mesecu varstva 
pred požari.

SPREJEM NOVIH ČLANOV 
IN PODELITEV ODLIKOVANJ
Tudi na letošnjem občnem zbo-

ru je bilo prvič prisotnih kar nekaj 

mladih, ki so izrazili željo po vstopu 
v gasilsko organizacijo. Tako smo 
v svoje vrste sprejeli dve dekleti in 
devet fantov, ki so med letom že so-
delovali na tekmovanjih, na delo-
vnih akcijah in tudi na veselici. Te-
ga smo posebno veseli, saj od mla-
dih delavnih članov prihajajo tudi 
nove ideje ter bodoči operativni ter 
vodilni kader.

Predsednik društva je na koncu 
podelil dve občinski priznanji Boru-
tu Mehletu in Žanu Miketiču ter tri 
visoka državna priznanja prve stop-
nje za dolgoletno delo, ki so jih pre-
jeli Alojz Hribar, Srečo Sterle in Jo-
že Kocjan.

NOVA SPLETNA STRAN 
PGD PONOVA VAS
Za sam zaključek uradnega de-

la občnega zbora pa je podpredsed-
nik društva Borut Mehle predstavil 
spletno stran, ki jo je kot strokov-
njak na področju računalništva sam 
pripravil in vzpostavil na interne-
tu. Pod domeno www.pgd-pono-
vavas.si smo sedaj odprti tudi nav-
zven in povezani s sodobnim sve-
tom. Na našem spletnem portalu 
boste našli veliko koristnih informa-
cij o zgodovini društva, naših čla-
nih, tehniki in opremi. Objavljene so 
aktualne informacije o aktivnostih 
v društvu, tekmovanjih in interven-
cijah, ki smo se jih udeleževali. Za 
popestritev pa je na voljo veliko sli-
kovnega gradiva. V mapi tekmova-
nja lahko poiščete vse sodelujoče 
ekipe na tekmovanju za pokal Ta-
bora. Svoja mnenja, pohvale in pri-
pombe lahko izrazite v različnih te-
mah foruma. Obiščite nas in se pre-
pričajte, da dober glas res seže v 
deveto vas.

Jože Kocjan

V nedeljo 26. febru-
arja 2006 se je na 81. 
rednem občnem zboru 
v gasilskem domu na 
Polici zbralo 130 članov 
gasilskega društva. Ob-
čni zbor so s pesmijo 
svečano odprli »Ljudski 
pevci« iz Police.

Zbor so s prisotnost-
jo počastili tudi An-
drej Bahovec, predsed-
nik GZ Grosuplje, Franc 
Berlan in Zdenka Sever, 
predstavnika te zveze, 
Andrej Ferjan, predsed-
nik KS Polica, predstav-
nik pobratenega PGD 
Prežganje in novinar 
»Nedeljskega dnevnika 
Tomaž Bukovec.

Po uvodnem pozdravu predsedni-
ka društva Franca Vrhovca je občni 
zbor potekal po sprejetem dnevnem re-
du. Delovno predsedstvo je vodila Maj-
da Kastelic.

Iz poročil o delu gasilskega društva 
za leto 2005, ki so jih podali predsed-
nik Franc Vrhovec, poveljnik Alojz Zu-
pančič, blagajnik  Boris Zupančič, pred-
sednik NO Janez Dolinšek, predsedni-
ca komisije za članice Majda Kastelic in 
predstavnica mladih Anja Zupančič, ki 
je poročala o zboru mladih PGD Polica, 
je bilo razvidno,da so nekatere aktivno-
sti posebej zaznamovale lansko leto.

Za poliške gasilce je bilo leto 2005  
jubilejno leto, saj so 8. julija s svečano 
sejo društva in 9. julija z osrednjo pri-
reditvijo praznovali 80- letnico obstoja 
društva. Za organizacijo in pokritje stro-
škov proslave so organizirali akcijo za 
pridobitev donatorjev, ki so prispevali 
562.000 sit.

Pred slovesnim dogodkom jubileja 
je bilo nujno urediti okolico, saj ni bila v 
ponos bleščečemu domu. Postavljen je 
bil oporni zid, opravljene  izmere in mej-
niki, utrjena in asfaltirana pa je bila tu-
di celotna dvoriščna ploščad gasilskega 
doma. Ne glede na to, da so poliški ga-
silci opravili ogromno prostovoljnega de-
la, jih je asfaltiranje stalo 900.000 sit. 
Strošek je bil pokrit s  prostovoljnimi pri-
spevki krajanov, prispevkom GZ Gro-
suplje, društva Bistrina in KS Polica.

Poleg naštetega so bila potrebna fi-
nančna vlaganja v opremo gasilskega 
doma, v nabavo in vzdrževanje opreme 
in tehnike za operativno dejavnost dru-
štva, izobraževanje in  za redno dejav-
nost društva po programu.

V poročilu poveljnika je bilo med dru-
gim poudarjeno, da je v letu 2005 dru-
štvo imelo 3 intervencije in sicer gaše-
nje velikega požara na gospodarskem 
poslopju na Peči, gozdnega požara na 
Spodnjem Brezovem in dimniškega po-
žara na Blečjem Vrhu. Organizirali so tu-
di nenapovedana vajo v Gabrovcu  s 
prikazom gašenja požara na gospodar-
skem poslopju in meddruštveno vajo s 
pobratenim društvom Prežganje ter va-
jo z uporabo dihalnih aparatov. Nekaj 
članov  je bilo vključenih v tečaj za ga-
silca v Žalni, prijavljeni so 3 kandidati v 
tečaj za delo z izolirnim dihalnim apa-
ratom, 2 v tečaj za tehnično reševanje 
in 1 kandidat za delo z radijskimi po-
stajami.

Razgibana  je bila tudi aktivnost ga-
silskih tekmovalnih enot, saj so se ude-
ležile občinskega tekmovanja v Dobre-
polju s 5 ekipami in regijskega tekmo-
vanja s 3 ekipami. Veterani so se z dru-
gim mestom kvalificirali na državno tek-
movanje. Svoje sposobnosti pa so poli-
ški gasilski veterani merili še na 6 tek-
movanjih širom Slovenije. Tudi članice 
niso mirovale. Bile so na tekmovanja 
na Hudem pri Ivančni Gorici, Radoho-
vi vasi, Grosupljem in na občinskem ter 
regijskem tekmovanju v Dobrepolju. Ak-
tivni so bili tudi pionirji in mladinci saj 
so svoje sposobnosti merili na tekmo-
vanju  v Št. Juriju in orientacijskem po-
hodu v Račni.

Za učinkovito delo tekmovalnih enot 
je poveljnik Alojz Zupančič izrazil po-
sebno zahvalo njihovim mentorjem.

Zelo pomembno je tudi, da je v dru-
štvo vstopilo 12 novih članov in da so 
štirje mladinci vstopili v članske vrste.

Aktivnosti članstva v lanskem letu je 
bilo še veliko na meddruštvenem so-

delovanju, v okviru Gasilske zveze Gro-
suplje in drugih. Dvorana gasilskega 
doma na Polici že vseskozi služi tudi 
potrebam kraja. V njej se odvijajo različ-
ne prireditve in aktivnosti. Želja poliških 
gasilcev je vedno bila po njeni funkci-
onalni ureditvi. V letošnjem letu jim je 
uspelo izdelati oder, ki so ga postavi-
li s prostovoljnim delom, pri katerem so 
se zlasti izkazali nekateri posamezniki. 
Stroške materiala so pokrili s sodelo-
vanjem KS Polica, »Ljudskih pevcev« iz 
Police in Kulturnega društva Polica.

Leto 2005 pa je za poliške gasilce 
pomembno zaznamovano še po ne-
čem. V akciji, ki sta jo organizirala Ne-
deljski dnevnik in Sava Tyres za progla-
sitev »Naj gasilskega društva« v Slove-
niji je zmagalo PGD Polica. To priznanje 
je bilo podeljeno na slavnostni prire-
ditvi 20. januarja 2006 v Litiji. »Za na-
še društvo in naše delo je to veliko pri-
znanje, ki ste nam ga izkazali vsi, ki ste 
glasovali za naše društvo. Hvala vsem, 
ki ste si prizadevali, da je naše društve-
no delo razpoznavno širom Slovenije,« 
je na občnem zboru poudaril predsed-
nik Franc Vrhovec.

Žal pa se kljub predanemu delu dru-
štvo iz leta v leto bori, kako s skromni-
mi sredstvi udejanjiti vse sprejete načr-
te. Vse bolj namreč ugotavljajo, da sa-
mo prostovoljno delo članstva ni dovolj. 
Kljub delni pomoči Gasilske zveze Gro-
suplje se morajo vsako leto znajti spro-
ti. Za pokritje finančnih izdatkov za de-
javnost društva, v katere so vključili tu-
di varčevanje sredstev za nabavo no-
vega moštvenega vozila so organizirali 
gasilsko veselico, izdali stenski gasilski 
koledar in  organizirali nabiralne akcije 
med krajani. Nekaj denarja so pridobi-
li tudi s prireditvami v dvorani.« Odnos 
krajanov do gasilskega društva je zelo 
pozitiven. Zavedajo se, da vsa sredstva 
ostanejo v kraju in za potrebe kraja in 
da se s tem denarjem nihče ne okoriš-
ča« je dejal predsednik Franc Vrhovec. 
Nekaj težav imajo žal z neplačniki čla-
narine, zato jih je predsednik pozval, 
da poravnajo svojo obveznost. Prihod-
ki društva so v letu 2005 znašali 4.88-
8.305 sit, izdatki pa 4. 739.215 sit, ta-
ko da jim je ostalo bore malo.

V pozdravnih nagovorih so sodelo-
vali Andrej Bahovec, predsednik GZ 
Grosuplje. Čestital je za prejeto prizna-
nje. Med drugim je poudaril pomemb-
nost delovanja prostovoljnih gasilskih 
društev, med katerimi pomembno me-
sto zavzema PGD Polica. Pohvalil je 
društvo, da skrbi za podmladek in da 
zgledno sodeluje s krajani in organiza-
cijami v svojem kraju. S čestitko in po-
hvalami društvu so se pridružili tudi An-
drej Ferjan, predsednik KS Polica, pred-
stavnik pobratenega PGD Prežganje in 
novinar »Nedeljskega dnevnika« Tomaž 

Bukovec.
Franc Berlan, predstavnik Gasilske 

zveze Grosuplje pa je v razpravi pred-
stavil izvajanje programa dela in dru-
gih aktivnosti zveze v letu 2005 in pro-
gram zveze za leto 2006. Razveseljiv je 
bil podatek, da je v letu 2006 PGD Po-
lica vključeno v program sofinanciranja 
nabave moštvenega vozila. Z aktivnost-
mi v letu 2005 in programom za leto 
2006 je zbor seznanila tudi Zdenka Se-
ver, predstavnica komisije za delo s čla-
nicami GZ Grosuplje.

V programu dela za leto 2006 je 
članstvo sprejelo sklep, da bodo še bolj 
sledili zahtevam gasilske zakonodaje, 
zlasti kar zadeva ustreznosti gasilske 
opreme glede na kategorizacijo društva 
in pokrivanje požarnega okoliša. Še 
bolj bodo sledili programu GZ po opre-
mljenosti z zaščitnimi oblekami za vse 
operativne člane, opremljenosti z gasil-
sko tehniko in gasilskim orodjem in po-
svečali vso skrb za brezhibno delova-
nje gasilskega orodja in osebne zaščit-
ne opreme. V letu 2006 bodo intenziv-
no iskali finančne vire za nabavo nove-
ga moštvenega vozila – kombija. Tudi v 
prihodnjem letu bodo še več pozorno-
sti usmerili v pridobivanje novega član-
stva v društvo, predvsem mladih. Po-
sebno skrb bodo posvečali vzgoji in izo-
braževanju, ker se zavedajo, da sodo-
bna tehnična oprema potrebuje tudi 
ustrezno usposobljen kader.« To je po-
membna naložba, ki pa ni poceni. Res, 
da nam je GZ Grosuplje pri tem v po-
moč, vendar vsega ne more pokriva-
ti, saj ima v svojem sestavu kar 18 ga-
silskih društev. Zato bo potrebno v bo-
doče ta finančna bremena reševati z 
združenimi močmi in ne samo na ra-
čun prostovoljcev«, je dejal predsed-
nik društva Franc Vrhovec. V  program 
za leto 2006 pa so vključili tudi še ne-
kaj dodatnih ureditvenih del v gasil-
skem domu in dokončanje prezračeva-
nja v dvorani.

Občni zbor se je zaključil s podelitvi-
jo značk za 10, 20 in 40- letno delo v 
društvu in  10 in 30- letno delo v ope-
rativni. Priznanje GZ Grosuplje III. stop-
nje so prejeli: Mateja Radelj, Ciril Šte-
pic, Jože Vrhovc; priznanje GZ I. stopnje 
pa: Miro Bratun in Jože Vidic. Odlikova-
nje Gasilske zveze Slovenije III. stopnje 
so prejeli: Sebastjan Kastelic, Stanislav 
Kozlevčar in Marjan Makše. Društveno 
priznanje pa so prejeli Anton Kirn, Slav-
ko Zupančič, Dušan Mazaj, Viktor Še-
me in Martin Metelko.

Kot se spodobi se je občni zbor za-
ključil veselo. Temu so pripomogli res 
šaljiv nastop dveh članov, »Ljudski pev-
ci« iz Police in omamno dišeča kranj-
ska klobasa z rujno kapljico.

Ivica Potisek

81. OBČNI ZBOR NA POLICI
Foto Drago Andročec



14april 2006 - GROSUPELJSKI ODMEVI 

STARA VREMENSKA PREROKOVANJA
MALI TRAVEN - APRIL
Če v aprilu pogosto grmi, se slane bati več ni.
April deževen, ratar ne bo reven.
Drevo, ki v dežju cveté, malo sadja dajé.
Če se na Markov dan bliska in grmi, slane se bati več ni.
Sveti Juri odpre duri in zunaj zakuri.
Če je na Siksta dan polje zeleno, bo letina dobra in zrnje kleno.

Stankel, Frongel in Antonzel so bili jako pogumni 
fantje iz vasi. Vse so si upali v svoji fantovski prešerno-
sti. Bilo jih je tolikanj v hlačah, da so se namenili ce-
lo v jamo Volovko, za katero se je govorilo, da sam zlo-
dej prebiva v njej. Seveda so se o tem glasno baha-
li po vasi.

Nekega nedeljskega popoldneva so se kmalu po ju-
žini odpravili v Volovsko dolino in v položno jamo. Stan-
kel naprej s prižgano baklo, Frongel in Antonzel pa za 
njim. Po tridesetih metrih, ko je že povsem pošla dnev-
na svetloba, so v temi pred seboj zaslišali glas, podo-
ben mešanici kozlovskega meketanja in oslovskega ri-
ganja. Ustavijo se in strahoma prisluhnejo. Spet se je 
zaslišal turobni »mekekeiaia«, tokrat za spoznanje bli-
že in razločneje. »Sem gre,« je pritajeno dahnil Stankel 
in vsi trije junaki se kot na povelje obrnejo proti izho-
du. Stankel, zadnji med bežečimi, je hudo pritiskal za 
Fronglom, ki se je bil na ozkem ovinku nekoliko zagoz-
dil med skalovjem. Pri tem mu je po nerodnosti potis-
nil gorečo baklo med noge. »Av, av, hudič me žge,« je 
vpil Frongel in se s podvojeno močjo zbasal iz jame in 
bežal, da se je dobesedno kadilo za njim. Zunaj, v var-
ni razdalji, je tako naglo počepnil v vodni tolmun, da je 
kar zacvrčalo. Po tistem je Frongel nekaj časa bolj na 
široko hodil. Pozneje je domačim zaupal: »S tem hudi-
čem se ni za hecat.« V temine podzemlja se bahavi ju-
naki niso nikoli več podali.

»Vrag« je bil starejši fant Bukovški Jožel. Že pred nji-
mi se je bil skril v jamo in prestrašil bahave petelinčke.

L. S.

KAKO JE VRAG FRONGLU HLAČE ZAŽGAL 

Tri burke
1. Mlada vdova se je vnovič poročila. Na poročno noč je bil njen drugi mož nad-

vse presenečen, ko je videl, da je še nedotaknjena. Zato jo je zjutraj pri zajtrku 
vprašal, kako je to mogoče. 

Žena mu je odgovorila: »Veš, moj prvi mož je bil obrtnik z dušo in telesom. Zato 
mi je po zakoreninjeni obrtniški navadi vedno odgovarjal z »jutri« in spet »jutri«, »ju-
tri pa zagotovo« in tako naprej, dokler ni nenadoma umrl. Vidiš, da je mogoče.« 

2. Gospa s klobukom in bogatim nakitom že lep čas izbira ročne torbice. Konč-
no reče prodajalcu: »Z vami si res ne morem več pomagati. Pokličite mi poslovod-
jo, on ima gotovo več izkušenj s strankami.« 

»Res jih ima«, pravi prodajalec, »ko vas je zagledal, se je pri priči skril!«

3. Nac ves zadihan prihiti k prijatelju Stanetu in ga vpraša: »Je res, da na 
loteriji lahko zadenem pet milijonov?« 

»Res je,« pritrdi Stane.
»Kdaj pa bo žrebanje?« 
»V sredo.«
»Žal prepozno. Denar potrebujem že v ponedeljek,« razočarano ugotovi Nac.

1. Koliko molekul dobimo vase, če 
spijemo malo čašico vode (18 g)?
    a) 18 milijard
    b) 300 bilijonov
    c) 600 trilijard

2. Poiščite ime rude, iz katere so pri 
nas dolga stoletja pridobivali železo!
    a) limonit
    b) magnetit
    c) siderit

3. Katera današnja župnija ni bila 
prafara?
   a) grosupeljska
   b) šmarska
   c) škocjanska

4. Kateri svetnik je zavetnik 
gasilcev?
    a) sveti Jurij
    b) sveti Miklavž
    c) sveti Florjan

5. Koliko nog imajo komarji? 
................

6. Kaj so nekdaj pri nas delali 
bobnarji?
    a) izdelovali so bobne
    b) sadili so bob
    c)  izdelovali so kolesa za vozove

7. Kdo je izumil eno izmed vodnih 
turbin?
    a) Župnik
    b) Kaplan
    c) Škof

Odgovori na vprašanja iz prejšnje 
številke:  1. b, 2. a, 3. c, 4. b, 5. v 
Krki, 6. a, 7. b

Kdo pravi, da ne vem!

Zdravniki nam prepovedujejo 
vse mogoče jedi. Le za eno 
sestavino v naši prehrani 
še nisem slišal, da bi jo 
komu odsvetovali. Kaj je to, 
boste zvedeli v poudarjenem 
navpičnem stolpcu pričujoče 
križanke.

Vodoravno:  1. bodeča rastlina
                   2. oglarska naprava
                   3. skrajšani Leopold
                   4. pašniška rastlina
                   5. omlačen snop
                   6. hrana po otroško

SMEŠNO LAHKA KRIŽANKA

Kombinacija kratic LMCKKNNJMT  iz prejšnje številke je pomenila zapo-
redje največjih slovenskih mest začenši z LJUBLJANO, MARIBOROM, CE-
LJEM in tako naprej. 

Današnja kratična uganka MVZMJSUNP  prav tako ni od muh. Seveda 
vas tudi tokrat ne bom pustil tavati kar tako naokoli brez pomoči, zato po-
slušajte nasvet: ozrite se proti nebu in se vam bo utrnila prava rešitev. Ve-
lja? Velja.

Kratíce za razgledane glavíce

1. Pravimo ji starka, a večkrat pokaže bele zobe.

2. Kaj bi bilo, če ne bi bilo vojn?

3. Kakšen je izletnik, ki pade v Črno morje?

4. Nič ne reče, samo speče.

5. Kakšne lase so imeli stari Slovani?

ODGOVORI: 1. zima, 2. mir, 3. moker, 4. kopriva, 5. sive.

Če vsebino obeh podob med seboj povežemo, dobimo znan pregovor, bo-
lje rečeno reklo. Napišite ga na črti pod podobama. Domislic je lahko več. 
Za vsako posebej vam gredo iskrene čestitke. Prihodnjič bo na tem mestu 
objavljeno »izvirno« reklo, pa boste preverili, če ste zadeli. Seveda so tudi 
druge besedne igre, ki se vam bodo dogodile, vredne naše pozornosti. Na-
svidenje.

L. S.

Bodimo »ustvarjalni«

Sodelovali smo v akciji izdelave stekleničk za bolnike z rakom, ki so trenutno v 
procesu terapije:

STEKLENIČKE  UPANJA
Upam, upanje – besedi, ki ju tako pogosto izgovarjamo, se v mislih obrača-

mo na trenutek, kraj, človeka…, ki je z našim upanjem tesno povezan. Vsi nekaj 
ali v nekaj upamo! Toda, ali so si naše upajoče želje podobne?  Kako pomemb-
no se nam pogosto zdi upati za nekaj, kar pravzaprav ni niti malo vredno našega 
upanja! Pravo upanje, želja, boj… je duševno stanje, ko se vidi možnost za rešitev 
iz težkega položaja. Pride trenutek, ko upanje nastane, se okrepi, je mogoče do-
segljivo, se izpolni. Žal pa pogosto tiho, skrito upanje v človeku gori, se mu sveti v 
očeh,  pojema, splava po vodi. 

Steklenička – mala, 30 ml posodica iz stekla, namenjena  za varno shranjeva-
nje zdravil. Tabletka, neokusna tekočina, prah… ali ni prav to »čudo« vzrok za na-
še upanje? Ko smo porabili njeno vsebino, jo odvržemo. Ali pa jo s svojim čutom 
za trpečega človeka oživimo in spremenimo v STEKLENIČKO UPANJA!

Tudi učenci 2. a in 2. b  razreda Podružnične šole Šmarje–Sap znamo prisluh-
niti človeku v stiski,  čeprav smo majhni in k sreči še neobremenjeni z velikimi, 
težko dosegljivimi upanji.

Ko sva učencem predstavili in na spletnih straneh tudi pokazali, kaj bomo izde-
lovali, so bili takoj pripravljeni sodelovati. Pa ne zato, ker pač otroci radi kaj dela-
jo ali nam naivno verjamejo, da je nekaj dobro in potrebno, pač pa zato, ker sko-
raj vsi poznajo to težko bolezen. Kar nekaj otrok se je z njo že srečalo preko svojih 
dragih, sosedov, prijateljev. Nekateri imajo tudi že žalostno izkušnjo preko svojih 
babic in dedkov, pri katerih je žarek upanja ugasnil skupaj z njimi.  

Naša največja motivacija je bila, da bi prav ena izmed naših steklenic resnično 
postala tista čarobna, ki bi izpolnila željo bolnika. Bolnik naj bi namreč v stekle-
ničko napisal ali zašepetal željo in ta naj bi se uresničila.

Ker smo hoteli narediti stekleničke predvsem za bolne otroke, smo si izbrali 
otroške motive. Stekleničke so s pomočjo pisanih barv »fimo« mase postale kras-
ne figurice pravljičnih junakov in bitij, prikupne živalce, drobne cvetlice, junaki iz 
risank… Vsaka steklenička je ob končanem delu postala prava mala umetnina. 
Otrokom so žarele oči ob pogledu na svoj izdelek. Komaj so čakali, da se je pri 
vratih prikazal kakšen starejši učenec, da so pokazali, kaj so naredili in seveda ni-
so pozabili dodati, kako dobro delo so opravili.

Pri delu pa se je pokazala tudi velika notranja povezanost vseh otrok in delav-
cev šole. Pri delu so nam z veseljem pomagali starejši učenci pod vodstvom uči-
teljice Helene Zalokar – Kuhar in tako so bili izdelki tudi veliko zahtevnejši in na-
tančno izdelani. Toliko učencev, učiteljev in drugih delavcev šole našega razreda 
še nikoli ni obiskalo. In prav vsi so nam na nek način pomagali, če ne z delom, pa 
z veliko pohvalami.

Po končanem delu smo čutili veliko zadovoljstvo, napolnjeni smo bili z nečem 
neznanim, toda prijetnim. 

Stekleničke je delavec podjetja Met.Over.net odpeljal na zbirališče v Ljubljano. 
Zaključek akcije in izročitev stekleničk bolnikom pa je bila ob tednu boja proti ra-
ku med 6. in 11. marcem 2006.

Uspelo nam je z veliko volje in z željami nekomu pomagati. To pa nam ne bi 
uspelo brez vzpodbud, pomoči in podpore staršev, vodstva in delavcev šole. Hva-
la v našem imenu in imenu vseh bolnikov, ki bodo naše stekleničke napolnili s 
svojimi željami.

učenci 2. r. Podr. šole Šmarje–Sap ter učit. Danica Mostar in Mojca Vidic
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priloga: VETRNICA

Kaj nam lahko poveste o grad-
nji knjižnice?

Zgrajena naj bi bila še letos. Gradi 
jo podjetje GPG. V celoti bo obsegala 
1800 m˛. Razdeljena bo na dva dela. 
Obsegala bo poročno dvorano (kmeč-
ka soba), bife, TIC (turistično informa-
tivni center), dvorano za prireditve, ar-
hivske prostore, kjer bodo starejše 
knjige (v kleti), bralni kotiček z raču-
nalniki in seveda knjižnico.

Koliko časa bo še poteka-
la gradnja Adamičeve ceste pri 
Mercatorju?

Ta cesta je državna, zato je zanjo 
odgovorna država, ne občina. Vendar 
se občina za prenovo te ceste potegu-
je že več kot 20 let. V lanskem letu so 
nam le prisluhnili in začeli obnavlja-
ti cesto. »Groba« obnova bo končana 
približno do polletja. Ko bo cesta po-
polnoma končana, bo imela pločnike, 
razsvetljavo in kolesarsko stezo.

Vodovod na Dolah ni v dobrem 
stanju. Ali načrtujete obnovitev?

Da, načrtujemo obnovitev, vendar 
imamo trenutno polne roke dela. Na 
Ilovi Gori gradimo velik vodovod, prav 
tako ga bo treba zgraditi tudi na Hudi 
Polici. Vse je odvisno od časa.

Ali kaj razmišljate o postavitvi 
semaforjev v križišču pri bencin-
ski črpalki OMV?

Tudi to je državna cesta, vendar dr-
žava meni, da je še prezgodaj za ure-
ditev križišča. Mi imamo že načrte 
za krožišče, ki ne bo potrebovalo se-
maforjev. Zaenkrat so problem vsega 
prometne konice.

Ali nameravate graditi še več 
Sončnih dvorov?

Zaenkrat nimamo še nobenih na-
črtov. Dokončali bomo tisto, kar je se-
daj pomembno. Zdaj gradimo tudi 
nov vrtec pri OŠ Louisa Adamiča. Do-
končan bo do poletja, sprejel pa bo 
vsaj 50 otrok.

Ali bi radi še kaj dodali?
Da, rad bi še povedal, za vse tiste, 

ki še ne veste, da je Grosuplje od kon-
ca prejšnjega leta postalo mesto s 
skoraj 8000 prebivalcev.

Najlepša hvala, da ste si vzeli ne-
kaj časa za nas! Nasvidenje.

Hvala enako in lep pozdrav.

Blažka Groznik, Katja Hrovat 
in Janez Kavšek
OŠ Brinje Grosuplje

INTER VJU Z 
JANEZOM LESJAKOM

NAVDUŠIMO MLADE 
ZA KAKOVOSTNO NOVINARSTVO

Območna izpostava Sklada za ljubiteljsko kulturo iz Ivančne Gorice vsako pomlad pripravi novinarsko delavnico za učence 
zadnjih razredov osnovne šole. Tako smo se konec marca dobili v Kulturnem domu Grosuplje, za vse je bilo prvič, razen za 
Marijo Samec iz uredniškega odbora našega občinskega glasila, ki je povedala vse o njegovem nastajanju in urednikovanju, 
jaz pa sem udeležence delavnice seznanila z zgodovino novinarstva, jim pojasnila novinarske zvrsti in jih opozorila na pravi-
la novinarske etike. Obiskal nas je tudi snemalec Matjaž Strmole, kamera je bila za učence še posebej zanimiva in vznemir-
ljiva. Nekateri izmed njih so poskusili tudi televizijsko novinarstvo. Na koncu sem naštela teme in predloge za novinarske pri-
spevke, ki jih lahko preberete v tej številki.

Mladi novinarji so z zanimanjem spremljali vse, kar sva jim z Marijo pripovedovali. Žal je bilo časa le za govorjenje in manj 
za delo, saj smo se družili samo dopoldne. Novinarstvo pa je predvsem praksa in prave izkušnje dobiš prav na terenu. Mor-
da bi bilo zato dobro razmisliti o pogostejših in daljših novinarskih delavnicah. Prav naglica in nepripravljenost namreč lahko 
vplivata na kakovost novinarstva, ki pada. To je sicer druga zgodba, ki se osnovnošolskega novinarstva ne tiče kaj dosti, lah-
ko pa bomo prispevke koga izmed 13-, 14-, 15-letnikov čez deset let brali v časnikih, gledali na televiziji ali poslušali po radiu. 
Zato je dobro, da mlade že zdaj opozorimo na pasti novinarstva; o njih so govorili na nedavni skupščini Evropske zveze novi-
narjev na Bledu: koncentracija in privatizacija medijev sta vse bolj očitni, interese javnosti so zamenjali privatni interesi, novi-
narstvo se sooča s pritiski politike, kapitala, oglaševalcev. Ljudje vse manj zaupajo medijem in iščejo druge alternative, novi-
narji nimajo več toliko dostopa do informacij kot včasih. Časi za novinarstvo torej niso dobri, prostor za kakovostno novinar-
stvo pa obstaja, vendar se bo zanj treba potruditi. Naj bodo zato novinarske delavnice pogostejše, naj bodo daljše, da bomo 
lahko tiste, ki najbrž o poklicu sploh še ne razmišljajo, navdušili za kakovostno novinarstvo ter da se bodo tisti, ki že razmiš-
ljajo o novinarskem poklicu, zanj zares odločili. In predvsem, da bodo dobri novinarji. Drugih je že tako preveč. 

Tadeja Anžlovar, univ. dipl. nov., vodja novinarske delavnice  

IBBY, Mednarodna zveza za mladin-
sko književnost, ki je 1967 proglasi-
la 2. april, rojstni dan danskega pravlji-
čarja Hansa Christiana Andersena, za 
mednarodni dan knjig za otroke, je za 
letošnjo pokroviteljico tega dne izbrala 
slovaško sekcijo. Slovaška poslanica, 
katere avtor je Ján Uličiansky, je s pla-
katom, katerega avtor je Peter Čisárik, 
obkrožila svet.

Usoda knjig 
je zapisana v zvezdah
Odrasli pogosto sprašujejo, kaj bi se 

zgodilo s knjigami, če bi jih otroci ne-
hali brati. Morda bi jim morali odgovo-
riti takole:

'Naložili bi jih na velikanske vesolj-
ske ladje in jih poslali med zvezde!'

Uf!
Knjige so res kot zvezde na nočnem 

nebu. Toliko jih je, da jih ne moremo 
prešteti in pogosto so tako daleč od 
nas, da si ne drznemo seči po njih. A 
predstavljajte si, kako temno bi bilo, če 
bi nekega dne vse knjige, ti kometi ve-
solja naših misli, ugasnile in prenehale 
oddajati tisto brezmejno moč človeške-
ga znanja in domišljije …

Ojej!
Pravite, da otroci takšne znanstvene 

fantastike ne razumejo? Prav, pa se vr-
nimo na Zemljo in mi dovolite, da prikli-
čem v spomin knjige svojega otroštva. 
Nanje se tako ali tako spomnim, vsakič 
ko uzrem na nebu Veliki voz, saj so se 
prve knjige pripeljale k meni prav na vo-
zu … No, ne ravno k meni; najprej so se 
pripeljale k mami. Bilo je med vojno.

Nekega dne je stala ob cesti in mi-
mo nje je pridrdral voz, zvrhoma nalo-
žen s knjigami, vlekla pa ga je cela vr-
sta konj. Voznik je mami povedal, da 
so knjige iz mestne knjižnice in jih pe-
lje nekam na varno, sicer bi jih uničili.

Takrat je bila mama še punčka, bra-
la pa je tako rada, da so ji oči ob po-

gledu na množico knjig zažarele kot 
zvezde. Do tistega dne je videla na vo-
zovih zgolj travo, slamo ali pa gnoj. Za-
njo je bil voz, poln knjig, kot iz pravlji-
ce. Tako je le stežka zbrala pogum in 
vprašala:

'Bi lahko dali kakšno knjigo meni? 
Toliko jih imate, prosim, samo eno!'

Možak se ji je nasmehnil, ji prikimal, 
skočil z voza, odprl stranico in rekel:

'Vzameš jih lahko toliko, kolikor jih 
bo obležalo na poti!'

Knjige so glasno padale na prašno 
cesto, tisti čudni voz pa je kmalu izginil 
za ovinkom. Mama je pobrala knjige in 
srce ji je od razburjenja divje bílo. Ko je 
z njih spihala prah, je med njimi čisto 
po naključju našla zbrana dela Hansa 
Christiana Andersena. V petih zvezkih 
različnih barv ni bilo niti ene ilustracije, 
toda mami so vseeno na čudežen na-
čin razsvetlili tiste noči, ki se jih je ta-
ko bala. Med tisto vojno je namreč iz-
gubila svojo mamo. Ko pa je ob veče-
rih brala pravljice, ji je bila vsaka kot 
žarek upanja in s tiho podobo v srcu, 
naslikano s priprtimi vekami, je lahko 
mirno zaspala, vsaj za nekaj časa …

Leta so minevala in vse tiste knji-
ge so postale moje: z mano gredo po 
vseh prašnih poteh mojega življenja … 
Se sprašujete, o kakšnem prahu go-
vorim?

Ah!
Morda o zvezdnem prahu, ki le-

že na naše oči, kadar v temni noči se-
de beremo. Če dejansko beremo knji-
go. Kajti kot knjiga nam je lahko marsi-
kaj: človeški obraz, gube na dlaneh ali 
pa zvezde …

Zvezde so knjige nočnega neba in 
kot takšne razsvetljujejo temo.

Kadar se sprašujem, ali je vredno 
napisati še eno, se zazrem v nebo in si 
prigovarjam, da je brez meja ter da je 
na njem vendarle dovolj prostora še za 
eno malo zvezdico.

Poslanica ob mednarodnem 
dnevu mladinskih knjig 2006

LOUIS 
ADAMIČ
Učence OŠ Louisa Adamiča sem 
spraševala, kaj vedo o Louisu 
Adamiču. Odgovori so bili različni.   

Kaj veste o Louisu Adamiču?

Maša, 12 let:
Vem, da se je Louis Adamič rodil v 
Prapročah 23. 3. 1898, umrl pa 4. 
9. 1951.

Melita,13 let:
Louis Adamič se je poročil leta 1931 
s Stello Sandres. 

Medeja,12 let 
Rodil se je pa leta 1898. Umrl je v 
podtaknjenem požaru njegove hiše.

Karmen,13 let
Leta 1951 so ga našli mrtvega v 
njegovi hiši.

Katja Goršič
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Gradovi v Grosupljem so v slabem stanju. 

Od gradu Boštanj sta ostala le prednja stena in stolp.

Brinjski gradiček sameva in propada. Čeprav ga je občina imela v svoji la-
sti, ga je nedavno prodala. 

Žan 
Kadunc

...IN V GROSUPLJEM

priloga: VETRNICA

Louis Adamič se je rodil 23. mar-
ca 1898 v graščini Praproče pri 
Grosupljem. Da je lahko odšel v 
Ameriko, ga je domači župnik po-
mladil za eno leto, sicer bi bil že 
vojaški obveznik in ne bi smel za-
pustiti domovine. Tako v vseh do-
kumentih, ki so spremljali mladega 
fanta v Ameriko, najdemo napačno 
letnico rojstva 1899.

Prijel je za vsako delo in se zra-
ven učil angleščine. Postal je novi-
nar, literarni kritik, prevajalec, pi-
satelj, tudi prostovoljec v ameriški 
vojski, da si je prislužil državljan-
stvo. Prislužil si je prestižno Gug-
genheimovo štipendijo. Kot ame-
riški priseljenec je bil kritičen do 
ameriške družbe in politike, zato je 
leta 1951. umrl nepojasnjene smr-
ti na svojem ranču v Milfordu.

Mladi igralci in recitatorji GGNe-
Ni: Jan Pirnat, Larisa Daugul, Ajda 
Cevc in Maša Tiselj so z domisel-
nim izborom odlomkov iz Adamiče-
vih del in s primerjalnimi besedili z 
oznako današnjega stanja v Ameri-
ki in pri nas, seznanili obiskovalce 
prireditve z življenjem in delom po 
krivici zapostavljenega pisatelja, ki 
ga zadnje čase prevajajo celo v ja-
ponščino.

Za glasbeno intonacijo prireditve 
je poskrbel s pristnim ameriškim 
jazzom trio v  sestavi Luka Puš 
(alt saksofon), Luka Gluvič (kontra-
bas), Rok Weber (klavir), (vsi čla-
ni KD BIG BAND), pri zadnji pes-
mi se jim je pridružila še Jana Bel-
tran (vokal).

Marija Samec

NEKAJ ODLOMKOV 
S ČETRTKO-
VE PROSLAVE IZ 
ADAMIČEVIH DEL:

Nekega dne, bilo mi je malo čez 
deset let, sem dejal materi: »Ne-
koč pojdem v Ameriko.«

Mati me je pogledala in dolgo 
zrla vame…

Bila je tedaj zdrava mlada 
kmečka žena, še ne tridesetih let, 
dokaj visoke postave, imela je ši-
rok slovanski obraz, porjavel od 
sonca, naguban od vetra.

Velike svetlo rjave oči so sija-

PROSLAVA OB 108-LETNICI 
ROJSTVA LOUISA ADAMIČA
Zveza kulturnih društev Grosuplje je pripravila Večer z Adamičem, svetovljanom dveh domovin.

le prijazno in svetlo od preproste 
veselosti. Kostanjevi, valoviti las-
je so se ji v bledo zlatih pramenih 
usipali izpod pisane rute, zavezane 
pod brado. Tedaj je imela četve-
ro otrok, dva dečka in dve deklici. 
Pozneje jih je rodila še petero, tri 
dečke in dve deklici. Njen smeh je 
bil zdrav, naraven, iz dna srca, te-
lo stresajoč, kakršen je smeh slo-
venskih kmetov na Kranjskem, po-
sebej še smeh kmetic, spremenljiv 
in raznovrsten; navadno vesel in 
dobrovoljen, jasen in naravnost iz 
srca, včasih pa tudi nevesel, brez 
zvoka dobre volje, iz bolesti poro-
jen in bolest premagujoč…

»V Ameriko pojdem,« sem pove-
dal, ko je mati še vedno tiho zrla 
vame. Naposled se mi je mati za-
smejala, dasi ne dvomim, da jo je 
to, kar sem ji povedal, prestrašilo.

Malo ji je zastal glas, ko je po-
novila: »V Ameriko? Kdaj pa poj-
deš?«

»Še ne vem,« sem dejal. »Ko 
bom velik.«

-------------

Decembra leta 1913 se je Louis 
Adamič, še ne 15 let star, izkrcal v 
Ellis Islandu.

Svojo prvo službo dobi na poš-
tnem oddelku slovenskega lista 
Narodni glas, ki proti koncu l. 19-
16 preneha izhajati in Adamič se 
znajde na cesti. 

Pomaga si s priložnostnimi de-
li: koplje na cesti, nalaga blago na 
tovornjake in je pometač v neki to-
varni. Vpiše se v redno vojsko, od-
služi  tri leta, delo si išče v trgov-
ski mornarici, gostinstvu, tekstilni 
industriji. Louis Adamič na lastni 
koži doživlja položaj delavca v ka-
pitalizmu.

Ves čas objavlja članke in črti-
ce v revijah in prevaja iz slovenšči-
ne v angleščino. Za Cankarjevega 
Hlapca Jerneja ali v angleščini Yer-
ney's justice najde tudi založnika.

Leta 1918 začne redno objavlja-
ti v reviji American Mercury in od-
pre se mu uspešna pisateljska pot.

Gospodarska kriza, boj delav-
cev proti izkoriščanju, napori pri-
seljencev, da bi se znašli v novi do-
movini, postanejo snov njegove pr-
ve uspešnice z naslovom Dinamit; 
knjigo o stoletnem razrednem na-
silju v Ameriki so kasneje uporab-
ljali kot učbenik na ameriških uni-
verzah.

Leta 1931 se poroči s Stello 
Sanders in konča svojo drugo knji-

go Smeh v džungli, kjer bralcu po-
skuša pojasniti, kako Amerika pre-
oblikuje priseljenca, kajti življenje 
v tej »svobodni, demokratični, indi-
vidualistični, kapitalistični, zamo-
tani in fantastični državi je slepo, 
nasilno, slučajnostno - skratka, to 
življenje je džungla«.

Za ti dve knjigi je Adamič pre-
jel Guggenheimovo štipendijo za 
leposlovje, ki je določala, da mo-
ra leto dni, zaradi študija, prebi-
ti v Evropi. 

---------------------

Zaradi Guggenheimove štipendi-
je, ki sem jo dobil, sva se zdaj od-
pravljala v Evropo.

Nekega dne v začetku aprila je 
rekla Stella: »Seveda bova obis-
kala tvojo družino na Kranjskem.« 
Očitno je mislila, da je to nekaj sa-
moumevnega. »Seveda,« sem re-
kel. »Seveda,« sem neslišno po-
novil sam pri sebi, nato pristavil 
naglas: »Obisk pa bo kratek - za 
kakšno popoldne, nemara.«

Rekla je: »Nenadoma sem se za-
vedla, da imaš svoje ljudi tam na 
Kranjskem (ugaja mi zvok imena) 
in zdaj sem radovedna – zanima 
me, kakšni so.«

»Tudi mene,« sem rekel, čeprav 
me, mislim, ni zanimalo; vsekakor 
ni to zanimanje segalo globoko in 
ni bilo zame življenjsko važno.

Ne glede na to, da sem pisal 
družini v starem kraju, da jih bova 
z ženo, ki je Američanka in sploh 
ne govori slovenski, po vsej verjet-
nosti obiskala v nedeljo, 15. maja, 
popoldne. Ladja, na katero sva se 
nameravala vkrcati, naj bi po voz-
nem redu pristala v Trstu 14. ma-
ja. In zdelo se mi je, da bo najbo-
lje, če najprej opraviva z obiskom, 
nato pa si nemudoma najdeva kraj 
v planinah nekje v Italiji ali v Av-
striji, kjer bi se lahko lotil dela za 
svojo novo knjigo o Ameriki.

----------------

Jugoslavija, kjer sem v letih 19-
32/33 preživel 11 mesecev, je ena 
najlepših dežel v Evropi, ena naj-
večjih in potencialno najbogatej-
ših med malimi državami. Njena 
naravna bogastva, ki jih za zdaj 
le malo izkoriščajo, so razsežna 
in morda tako raznovrstna kot v 
Združenih državah. Njen človeški 
material je odličen. Gospodarsko, 
družbeno in politično pa je v ago-
niji in tako je že vrsto let. 

GRADOVI V SLOVENIJI...
Slovenija je z gradovi zelo bo-

gato posejana. Gradovi so tudi 
turistično zelo priljubljeni, med 
najbolj poznanimi so: Blejski 
grad, Bogenšperk, Brdo pri Lu-
kovici, Brestanica, Brežice, Do-
brovo, Falski grad, Fridrihštajn, 
Grad, Kamen pri Begunjah, Ko-
stel, Kromberk, Krump, Metli-
ški graderk, Lokev, Maribor-
ski grad, Mokrice, Murski Grad, 
Lendavski grad, Ljubljanski 
grad, Samostanski grad Olimje, 
Otočec, grad Podčetrtek Pod-
sreda, Polhograjska graščina, 
Predjamski grad, Ptujski grad, 
Rakičan, Rihemberk, Sevni-
ški grad, Snežnik, Socerb, Sta-
ri grad (Celje), višnjegorski Sta-
ri grad, Škofjeloški grad, Turjak, 
Velenjski grad, Vipavski grad, 
Zaprice (Kamnik), Grad Žužem-
berk...

Gradovi so naša kulturna de-
diščina. Večina jih je lepo ohra-
njenih in preurejenih v muzeje. 
Poimenovani so po vaseh, me-
stih. Večina jih je bilo zgrajenih 
okoli 15. stoletja, gradili so jih 
na željo kraljev in plemstva, na-
rejeni so iz kamna. Pomagali so 
si predvsem s preprostimi orod-
ji, gradili pa so jih kmetje, voj-
ni ujetniki, skratka podrejeni. 
Gradovi so imeli nalogo zaščiti-
ti graščaka, pogosto so menja-
li lastnike. Veličastnejši grado-
vi so imeli dvojno obzidje. V pr-
vem delu so ponavadi bivali tr-
govci, krojači, tesarji, kovači… 
V primeru nevarnosti so se v pr-
vi del naselili tudi vaščani (meš-
čani).  V  drugem delu pa so ži-
veli predvsem pomembnejši 
ljudje: graščak s svojo družino, 
uradniki…

SLIKA DESNO: Čušperksi Stari 
grad je v ruševinah sredi gozda, 

(SLIKA ZGORAJ) od spodnjega gra-
du v Čušperku pa je ostala le kapela, 
ki so jo vaščani Čušperka s cerkveno 
pomočjo obnovili. .

Gradič Zavrh je v privatni lasti, 
lastnik ga obnavlja.

Grad Praproče, kjer je živela in de-
lovala rodovina Adamičev, je prazen, 
le v enem od stolpov je urejena mu-
zejska soba Louisa Adamiča. 
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priloga: VETRNICA

Bojana Medle, stara 25 let, živi v Šmarjeti pri Šmarjeških Toplicah. Po 
končani osnovni šoli se je vpisala na Gimnazijo Novo mesto in jo leta 19-
99 tudi uspešno zaključila z maturo. Izobraževanje je nadaljevala na Filo-
zofski fakulteti na Oddelku za etnologijo in kulturno antropologijo. Trenutno 
je absolventka na omenjenem oddelku, kjer ima opravljene že vse potreb-
ne izpite. 

V času študija se je udeležila številnih taborov, kjer je raziskovala na pri-
mer šege in navade v okolici Lipoglava pri Grosupljem ali pa ljudsko pet-
je v okolici Mokronoga. Na podlagi slednjega je nastal tudi zbornik s tema-
tikami, ki so jih obdelali na taboru. Leta 2002 je pomagala Društvu pode-
želskih žensk Šmarjeta pri postavitvi razstave Velikonočni prazniki naših ba-
bic in dedkov. Na njej so bili razstavljeni predmeti, povezani z veliko nočjo, 
ki so bili zbrani v krajevni skupnosti Šmarjeta. Med zbranimi predmeti je bi-
lo najprej potrebno narediti izbor za razstavo, jih popisati ter primerno raz-
staviti. Veliko se je ukvarjala s tujimi kulturami, predvsem z japonsko. Na-
stali sta obsežnejši seminarski nalogi o čajni ceremoniji na Japonskem in 
o slovenskih stereotipih o Japoncih. Pri vajah iz etnologije Azije je izdelala 
še seminarsko nalogo o Kurdih v Turčiji. Zanimanje za azijsko kulturo izha-
ja v največji meri iz potovanja na Japonsko leta 2001. V deželi vzhajajočega 
sonca je obiskala družinsko prijateljico in tam preživela izjemno zanimive 3 
tedne. Tudi sicer izredno rada potuje. Lansko poletje se je s prijatelji poda-
la na raziskovanje Skandinavije z avtodomom. Naredili so 9.000 kilometrov 
in uživali v lepotah Danske, Švedske in Norveške. Za letošnje poletje ima-
jo na podoben način (z avtodomom) v načrtu Anglijo, Škotsko in Irsko. Ne-
kaj tednov nazaj  se je vrnila iz Luksembourga, kjer je obiskala prijatelja, ki 
dela kot prevajalec na Evropskem sodišču. Poleg te majhne deželice, v kate-
ri so sedeži večine evropskih institucij, si je ogledala še del Belgije, Francije 
in Nemčije. Skratka, prepotovala je že dobršen del Evrope, vendar ostaja še 
veliko skritih želja, tako da načrtov za prihodnje ne manjka. S svojimi član-
ki redno sodeluje pri lokalni publikaciji Šmarječan, v Rasti pa je bil objavljen 
tudi njen članek o razstavi Spomini na deda na Jurčičevi domačiji. Trenut-
no je v pripravi knjiga o čaju, v kateri bo poleg strokovne medicinske razpra-
ve o lastnostih in učinkih čaja primarija Petra Kapša, objavljen tudi njen pri-
spevek o čajni ceremoniji na Japonskem. 

V prihodnjih mesecih, pravi, da se bo osredotočila predvsem na svojo di-
plomsko nalogo, ki bi jo želela čimprej dokončati. V njej se bo lotila izdelave 
turističnega programa za Terme Šmarješke Toplice. Ko bo diplomira, bi žele-
la uresničiti željo iz otroštva in ustanoviti šolo ročnih spretnosti ter se z njo 
tudi preživljati. Prvi korak k cilju je bil že storjen z izdelavo projekta Šola roč-
nih spretnosti pri predmetu Kulturni menedžment. Sedaj je potrebno celo-
ten projekt »le« še prenesti s papirja v realnost.

Romana Kostanjšek, 8.c

PORTRET 
BOJANE MEDLE

V šoli Brinje so učenci med zimskimi počitnicami pod 
vodstvom iva Doviča pridno modelirali gliserje, ki jih bo-
do preizkusili na boštansjkem ribniku.

     Na Japonskem so gojili in pili 
čaj že v 8. ali 9. stoletju. Pridelujejo 
skoraj samo zelene čaje, po katerih 
je doma tolikšno povpraševanje, da 
jih komaj kaj izvozijo.

Čaj ima v japonskem družabnem 
življenju že dolgo zelo pomembno 
vlogo. Na začetku so ga povezovali z 
vzponom oblike budizma, saj so me-
nihi privzeli pitje čaja kot del svojega 
obrednega življenja.

Ceremonijo pitja čaja, kakršno po-
znamo danes, je začrtal učitelj Rikyu 
sredi 16. stoletja. Pri obredu so na-
vadno navzoči gostitelj in štirje gosti, 
odvija pa se v samotni hišici v odro-
čnem delu vrta. Najprej postrežejo z 
lahkim obrokom, po odmoru pa sledi 
osrednji del: pitje goste pijače iz ze-
lenega čaja v prahu. Na koncu servi-
rajo še lahek čaj. Teh pravil se strogo 
držijo. Namen obreda je kot pri obli-
ki budizma nasploh preprost: umiriti 
misli s koncentracijo.  

Barbara Škrjanc

JAPONSKA 
CEREMONIJA    

Nekega dne sem odšel na obči-
no naredit intervju z Janezom Les-
jakom. Seveda sem se prej najavil. 
Z menoj je šel še sošolec, ki naju je 
fotografiral. Župana sva čakala pol 
ure. Ko je le prišel, smo šli v pisar-
no, kjer nama je ponudil sok in za-
čel sem mu zastavljati vprašanja.

Koliko časa boste še župan 
občine Grosuplje?

Do konca leta 2006. Takrat bodo 
tudi nove občinske volitve. Za naprej 
pa še razmišljam.

Je delo župana zahtevno?
Seveda. Zelo je zahtevno, saj so v 

občini Grosuplje občani tudi zelo za-
htevni.

Najljubša zvrst glasbe in naj-
ljubša pesem?

Ko sem bil mlad, mi je bil všeč 
rock. Zdaj pa so mi všeč ljudske pes-
mi. Med njimi najbolj Kje so tiste ste-
zice.

Najboljša hrana?
Najraje imam fižolovo juho. Za sla-

dico pa palačinke, ki so namazane z 
marmelado.

Kaj pravite o verouku v šolah?
Sem odločno proti. Menim, da bi 

morala biti cerkev od državnih usta-
nov povsem ločena.

Kateri je vaš najboljši sloven-
ski politik?

Nobeden mi ni prav posebno všeč. 
In tudi nobenega prav posebno ne 
cenim.

Kaj vas dela pozitivnega v živ-
ljenju?

Veseli me, da imam tako službo, 
kjer svoje ustvarjalne zamisli tudi 
uresničujem.  

Na koncu sva si podala roke. In 
tako je bilo intervjuja konec. Župana 
sem osebno spoznal kot pozitivnega 
in veselega človeka. Čisto nič mi ni  
deloval vzvišeno in sem se z njim 
pogovarjal, kot bi ga že dolgo po-
znal.

David Smrekar

INTERVJU 
Z 
ŽUPANOM 
JANEZOM 
LESJAKOM

Četrtek, 20. april 2006. OŠ 
Brinje Grosuplje. Prva šolska 
ura.  Učenci in delavci šole smo 
se veseli in navdušeni zbrali v 
šolski avli, saj je eno leto pri-
zadevanj in dela obrodilo žele-
ne sadove. En dan pred dnevom 
zemlje smo namreč slovesno 
podpisali EKO LISTINO in za eno 
leto prejeli EKO ZASTAVO ter ta-
ko  tudi uradno postali  EKO ŠO-
LA.  Listino sta podpisala - v 
imenu šole in seveda učencev 
OŠ Brinje  Grosuplje, ravnatelji-
ca Irena Kogovšek in župan ob-
čine Janez Lesjak, ki se je učen-
cem v imenu občine in občanov 
zahvalil  za vse akcije, ki jih iz-
vajajo v skrbi za naše okolje.

Da bomo naša prizadevanja 
nadaljevali, smo sklenili tudi v 
naši Eko himni, za katero so be-
sedilo sestavili  učenci 8. c raz-
reda in učenci izbirnega pred-
meta ansambelska igra, uglas-
bil pa učenec 

Aleks Šeme:

Brinjska šola se je prebudila
in se EKO akcije lotila,
nas učenca zaposlila,
nam mišljenje spremenila.
 
Grosupeljčani mladi,
posnemajte nas radi,
da s skupnimi močmi,
rešimo EKO nas skrbi.
 
Zdaj učenci smo za to,
da akcije se lotimo,
vsem bomo zdaj za vzgled,
ki jih še ni pokvaril svet.

Grosupeljčani mladi,
posnemajte nas radi,
da s skupšnimi močmi,
rešimo EKO nas skrbi.

OŠ BRINJE – EKO ŠOLA

Učenci, ki obiskujemo novinar-
ski krožek na Podružnični šoli Št.Ju-
rij, smo zelo aktivni, saj vsak to-
rek napišemo kakšen članek. To-
krat pišemo o proslavi ob Prešerno-
vem dnevu.

V torek, 7. 2. 2006, smo ime-
li proslavo ob Prešernovem dne-
vu. Proslavo je organizirala gospa 
Slavka Šerjak. Bilo je veliko recita-
cij, igric in igranj na glasbila. Učenci 
3.a smo zaigrali igrico Povodni mož. 
Starši in sorodniki so veliko ploska-
li. Bilo je zelo lepo.

Anka Grm

V torek, 7. 2. 2006, smo ime-
li v Mali vasi proslavo ob Prešerno-
vem dnevu. Organizirala jo je go-

spa Slavka Šerjak s pomočjo učite-
ljic. Recitirali smo pesmice in igrali 
na inštrumente. Učenci dramskega 
krožka, ki ga vodi gospa Irena Ra-
kar, so zaigrali igrico Prišla bo po-
mlad. Predsednik Krajevne skupno-
sti Št. Jurij, gospod Mihael Tratnik, 
pa nas je pohvalil.

Kristjan Grm

V torek, 7. 2. 2006, je bila ob 18. 
uri prireditev ob smrti našega naj-
večjega pesnika Franceta Prešerna. 
Bilo je veliko ljudi in otrok. Jan je na 
trobento zaigral Zdravljico. Učiteljice 
in gospod Mihael Tratnik so nas po-
hvalili. Bilo je čudovito.

Denisa Beganovič

V torek, 7. 2. 2006, smo imeli v 

Kulturnem domu v Mali vasi ob 18. 
uri prireditev ob Prešernovem dne-
vu. Prireditev je s pomočjo učite-
ljic pripravila učiteljica Slavka Šer-
jak. Na prireditev smo se pripravljali 
en mesec. Veliko smo recitirali, peli, 
plesali in igrali. Predsednik Krajev-
ne skupnosti Št. Jurij, gospod Miha-
el Tratnik, je prireditev zelo pohvalil. 
Imeli smo se zelo lepo.

Eva Gerl

V torek, 7. 2. 2006, smo imeli ob 
18. uri prireditev, ki jo je organizi-
rala učiteljica Slavka Šerjak. Bilo je 
veliko recitacij, nekaj igric, ples in 
igranje na inštrumente. Učenci 3.a 
smo zaigrali Prešernovo balado Po-
vodni mož. Bilo je zelo lepo.

Sara Spasenič

NOVINARSKI KROŽEK O PREŠERNOVI 
PROSLAVI NA POŠ ŠT.JURIJ

V  torek, 31. januarja, je 20 učencev 
2. in 5. razreda Podružnične šole Šmar-
je-Sap obiskalo Dom starejših občanov 
v Grosupljem. Tja sta ju vodili mentori-
ci plesno-ritmičnega in turističnega krož-
ka Nataša Magaš in Polona Ferbežar. Že 
lansko leto  smo v okviru akcije »Sožit-
je generacij« in na podbudo Slovenske-
ga odbora za Unicef navezali prve stike 
z oskrbovanci doma in delovno terapevt-
ko ga. Jožico  Kralj in uprizorili igro iz šol-
skega vsakdana. Letos pa smo pripravili 
bolj domač in prešeren program, kot na-
lašč v tednu pred kulturnim (Prešerno-
vim) dnevom. Tako sta že naša šmarska voditelja Gašper (I.) in Aleksandra z dolenjskim narečjem in recitalom razsvetlila li-
ca gledalcev, ki se jih je zbralo kar lepo število. Mlade plesalke  so zagrele atmosfero in vnesle mladostne iskrice med zbra-
ne gledalce. Naši igralci so v nekaj skečih ponazorili, v kakšnih časovnih stiskah se znajde sodobni človek, ko si, obreme-
njen s stoterimi nalogami, vse pretežko vzame čas za oddih in pristno razvedrilo ter pogovor. Da so učenci že zdaj drugač-
nega kova, so dokazali z veselim prepevanjem številnih domačih pesmi in ob ubranem igranju spretnega harmonikarja  Ga-
šperja (II.). K veseli pesmi so pritegnili tudi oskrbovanci doma in naš čas druženja je kar prehitro minil. Radi smo bili v go-
steh pri vas, zato vam kar obljubljamo: BOMO SPET PRIŠLI V VAS! Do  takrat pa NA SVIDENJE!

Učenci z učiteljicama

Za  sožitje  generacij! 



18april 2006 - GROSUPELJSKI ODMEVI 

priloga: VETRNICA

Na osnovni šoli Brinje so učenci osmega in devetega razreda  poskrbeli, da se 
zaključek prvega  in zadnjega delovnega dne v tednu zaključi s sproščujočo glas-
bo. Medtem ko večina učencev po zadnji uri pouka zapušča prostore šole, pa 
glasbena učilnica prav po svoje zaživi.

Učenci so namreč ustanovili dva lastna benda  - osmošolci svojega in deveto-
šolci  svojega.

Tega  pa verjetno ne bi bilo brez ideje in  dobrega vodenja učiteljev, ki jim učen-
ci zaupajo in sledijo. Psiholog Aljoša Dornik in učitelj fizike in tehnike Ivo Dović 
imata poleg šolskih obveznosti za svoj hobi  glasbo. Glasba, trdita, je neke vrste 
sproščanje in zato sta jo sklenila ponuditi učencem na njim prijeten način. Zato 
je šola že v lanskem šolskem letu  kupila nekaj instrumentov (kitara, bobni), na 
prireditvi ob zaključku šolskega leta 2004/05 pa se je za animacijo že predstavil 
šolski bend in sprožil veliko zanimanje med učenci. In ko se osmošolci v ponede-
ljek, devetošolci pa v petek, zberejo na vajah,  se bučna glasba razlega po vseh 
šolskih hodnikih. Kajti, mladi glasbeni navdušenci naravnost pozabijo, da so v šo-
li, njihova razigrana mladost se pomeša z ritmi kitar, bobnov, ko pa dekleta zra-
ven še zapojejo, je svet njihov…

Kako in kakšen je ta njihov svet glasbe, ko se zlijejo v svojem bendu, je pove-
dal Nejc Mehle:

»V bendu  devetošolcev so poleg mene še: Miha Zadravec, Mitja Usenik in Ga-
šper Kolenc – 2 kitarista, basist in bobnar, pojejo pa Eva Repše, Eva Verbič in Si-
mona Zupančič.

Včasih sem se v glasbeni šoli učil igranja klavirja, vendar me kitara bolj privla-
či. S prijateljem sva se že sama  poskušala v osvajanju  teh veščin. Ko pa sem 
za novoletno darilo doma dobil svojo kitaro, je bilo to zame najboljše darilo! Jaz 
imam sicer  najraje metal, toda zmenili smo se in igramo rock. Resnično, super 
se  imamo!  Za začetek smo rabili več pomoči naših učiteljev Iva in Aljoše, sedaj  
pa že zmoremo marsikaj sami. Na internetu poiščeš akorde in potem piliš, piliš…. 
Vaje so nam v sprostitev in ni, da bi kakšen petek »zamočili«.

Nejcu se je pridružil še Mitja: »Zaključil sem nižjo glasbeno šolo iz trobente, tu 
pa sem se navdušil za bas kitaro. Seveda mi predznanje iz glasbene šole prav pri-
de. Sedaj imam še izposojeno šolsko kitaro, toda prav kmalu bom za darilo dobil 
svojo, kajti tudi ko bomo zaključili osnovno šolo, smo dogovorjeni, da bomo še ig-
rali skupaj. Prava druščina smo in lepo se razumemo. Osnov smo se naučili s po-
močjo naših dveh mentorjev, zdaj pa se že znajdemo tudi sami, ker več pomoči, 
pravijo, potrebuje mlajši bend. Zabavno je kljub temu, da moramo tudi resno po-
prijeti, če se hočemo naučiti, kar smo si zadali. Igrati nameravamo na šolskih pri-
reditvah, šolskih plesih. Seveda pa naj bi brez našega benda ne bila niti  naša va-
leta!«

Prisluhnili smo tudi  osmošolcem – kitaristom Tadeju Reparju, Janezu Kavšku, 
Alešu Zajcu, bobnarju Luki Kalinu, ki jih na sintetizatorju spremlja Anže Knez iz 5. 
razreda, Amra Kulauzović pa rada prepeva z njimi. Prav zanimivi so bili, kako so 
strokovno resno drug drugega poučevali o napakah, ki jih bo, pravijo, z več vaja-
mi, vedno manj. »Petje je moje največje veselje, zato vedno najdem trenutke, da 
izživljam ta svoj dar;  to vedo tudi sošolci, pa so me povabili  v svojo skupino. Iz-
bor pesmi jim raje prepuščam, saj si besedila zelo hitro zapomnim. Pesmi, ki so 
mi všeč, pilim, prepevam, pa gre….Treme nimam, no toliko že, kot je pač potreb-
na, tudi zato, da se človek bolj potrudi. Glasba je tisto, kar me navdušuje, kjer do-
bim energijo tudi za šolske obveznosti, zato komaj čakam ponedeljka, ko imamo 
vaje. Poleg vsega smo pa še dobra druščina,« se je resno  razgovorila nadebudna  
glasbena navdušenka.

Po vsem, kar so povedali učenci, je ideja mentorjev padla na plodna tla, zato 
upamo, da jo bodo nadaljevale tudi naslednje generacije učencev.

Alenka Adamič

Šolska benda kot sprošča-
nje in prijetno druženje

Mesec marec. Prvi pomladni mesec. Mesec, v katerem imajo svoj praznik 
vse mamice in vse ženske. Dan žena in materinski dan sta praznika, ki ju 
obeležimo na različne načine. 

Dan pred materinskim dnevom, petindvajsetim marcem, se je v Žalni od-
vila kulturna prireditev v čast vseh mamic in žensk ter tudi v počastitev tež-
ko pričakovane pomladi. Prireditev z naslovom ''Pomlad je tu'' je potekla v 
tamkajšnjem Kulturnem domu. Malo pred šesto uro popoldne je bila dvora-
na že povsem polna. Tamkajšnji gasilci so z veseljem priskočili na pomoč in 
v dvorano prinesli dodatne klopi. Gasilci so tudi pripravili klopi v predprosto-
ru, kjer  so gasilke pripravile pecivo in pijačo za vse obiskovalce. Ob šestih, 
ko se je prireditev začela, je bila dvorana polna radovednih staršev in kraja-
nov, ki so čakali na nastop svojih otrok oziroma učencev osnovne šole.

Tudi sama sem prišla v Žalno malo pred šesto uro in opazovala učence 
in njihove razredničarke, ki so jim dajale še zadnje napotke. Pevci in pevke 
so že čakali na odru, da predstavijo, kaj so se naučili. Ob šestih se je zasli-
šala prijetna glasba, v vlogi ''vremenka Mirana'' nas je pozdravil tretješolec 
Domen. Nato se je predstavil pevski zbor osnovne šole, ki deluje pod vod-
stvom gdč. Špele Zupančič, profesorice razrednega pouka. Sledila je več 
kot eno uro trajajoča predstava petja, plesa, deklamacij ter igranja na in-
strumente. Ob spremljavi violine, na katero je zaigrala četrtošolka Katja, 
so zapeli prvošolci. Tretješolka Ana je zaigrala na flavto, tretješolka Rebe-
ka pa na sintetizator. Igrica ''Prišla je pomlad'', ki so jo pripravili člani dram-
skega krožka, ki deluje pod vodstvom učiteljice tretjega razreda, ge. Stan-
ke Erjavec, je zaradi bolezni enega izmed učencev na žalost odpadla. Pri-
reditev je bila zelo pestra in dinamična z veliko plesa in petja. V zadnji toč-
ki so prišli na oder vsi nastopajoči, kar pomeni vsi učenci in učenke, ki obis-
kujejo Podružnično snovno šolo Žalna. Učiteljice so jim razdelile barvne tra-
kove na palčkah, s katerimi so zaplesali ob zaključni skladbi. Zaključni go-
vor je imela članica Prostovoljnega gasilskega društva (PGD) Žalna, gdč. Sa-
bina Javornik, ter vse prisotne povabila na pogostitev, ki so jo pripravile čla-
nice PGD Žalna.

Medtem ko so se obiskovalci sladkali z dobrotami, sem poklepetala z glav-
no organizatorko marčevske prireditve, go. Stanko Erjavec. Že z obraza sem 
videla, da je s prireditvijo zadovoljna. Kako tudi ne bi bila! ''Vsako leto pripra-
vimo poleg šolskih prireditev tudi eno javno kulturno prireditev za krajane. Le-
tos smo se odločile za prireditev v marcu, včasih pa pripravimo novoletno pri-
reditev v mesecu decembru,'' je povedala ga. Stanka.

Kako so potekale priprave? Vsaka razredničarka je pripravila svoje učenke 
in učence. Sproti so se dogovorile, kateri oddelek bo dal poudarek posamezni 
temi. Poleg tega so pripravili točke tudi učenke in učenci, ki obiskujejo dram-
ski krožek in pevski zbor. ''Letos smo dobile novo moč, profesorico Špelo Zu-
pančič, ki je zelo aktivna na glasbenem in plesnem področju. Ta svoje znanje 
prenaša tudi na učence, tako pri pouku kot pri glasbenem in plesnem krožku. 
To smo vsi opazili tudi na sami prireditvi, kajti plesne in glasbene točke so res 
dale prireditvi poseben čar,'' je razložila prijetna sogovornica.

Med pogovorom je k nama pristopila vodja šole, ga. Meta Košir, ki je doda-
la, da je na šoli tako veliko kandidatov za plesni krožek, da morajo imeti va-
je razdeljene po oddelkih, kajti nimajo dovolj velike učilnice za vse plesa želj-
ne učence.

V dvorani je bilo ozvočenje, za katerega je poskrbela vodja šole: ''Ozvoče-
nje je polovico v lasti šole, polovico v lasti Krajevne skupnosti. Brez ozvočenja 
smo imeli težave, ker se nastopajočih ni slišalo. Pred leti sem nabrala nekaj 
sponzorjev ter zaprosila Krajevno skupnost za finančno pomoč in tako smo 
ozvočenje skupaj kupili.'' 

Vsaka razredničarka se je po svojih najboljših močeh potrudila in pripra-
vila svoje učenke in učence in tako prispevala svoj delček k celotni priredit-
vi. Ga. Stanka Erjavec je pohvalila celoten kolektiv: ''Vse učiteljice in vzgojitelji-
ca se v šoli dobro razumemo in si med seboj pomagamo. Le tako lahko skup-
no pripravimo in izvedemo  šolske prireditve in prireditve, namenjene staršem 
in vsem krajanom.'' Glavna organizatorka, ga. Stanka, je imela poleg priprave 
svojih učencev še dodatne obveznosti. Poskrbela je za sceno, pripravila je va-
bila in plakate, poskrbela za pripravo dvorane, ki jo je potrebno prezračiti in 
segreti. Domačin g. Jože Hribar je poskrbel, da nas v dvorani ni zeblo. Ga. Ivi-
ca Pucihar, članica PGD Žalna, je navezala stik s šolo in izrazila pripravljenost 
za organizacijo pogostitve po končani prireditvi. Vodja šole se vsem članicam 
PGD Žalna v imenu celotnega kolektiva zahvaljuje za pobudo in pripravljenost 
sodelovati pri prireditvi. 

Povezan kolektiv je s skupnimi močmi in s sodelovanjem članic PGD Žalna 
pripomogel k temu, da je bilo petkovo popoldne pred petindvajsetim marcem 
res nekaj posebnega. V manjšem kraju lahko rečemo, da šola diha s krajem 
in to je prireditev v Žalni vsekakor pokazala. 

Besedilo in fotografije: mag. Branka Škufca

P O M L A D  J E  T U

Naša Kalina je praznovala rojstni 
dan v vrtcu. Njena mamica, biologi-
nja, ga. Barbara Mihelič, nam je za ta 
dan obljubila posebno presenečenje.

Kaj? Čisto prava kača – kobranka! 
Mislite, da smo se bali? No, malo že, 
na začetku, dokler se nismo drug dru-
gemu privadili.

Najprej smo jo malo božali, naza-
dnje smo si jo že dajali okrog vratu, 
kot kravato. 

Rojstnodnevna kača? Kaj takega!  
Foto Branka Kužnik  

Vremenko Miran je 
začel prireditev.

Prvošolci so zapeli ob 
spremljavi violinistke 
Katje.

Plesna točka z naslovom 
Plesni vlak.

Zaključek - ples s trakovi.

Kača!

V letošnjem vrtčevem letu sva se odločili za obogatitveno dejavnost igra-
rije. Kot že naslov sam pove, preko igre spoznavamo svet, ki nas obdaja, ob 
tem veliko ustvarjamo, plešemo, pojemo, poslušamo pravljice, skratka dela-
mo tisto, kar nas veseli. 

Kar nekaj otrok je povedalo, da so njihovi plišasti medvedki in zajčki zbo-
leli. Ker mi sami nismo zdravniki ali medicinske sestre, pa tudi pravih pripo-
močkov nimamo, smo zavrteli pravo telefonsko številko in na drugi strani te-
lefonske zveze se je oglasila dipl. medicinska sestra Nada Draganić. Pove-
dala je, da prav veliko izkušenj s plišastimi bolniki nima, da pa lahko pred-
stavi svoje delo in nam poskuša pomagati.

Kmalu je prišla težko pričakovana zadnja sreda v mesecu, ki smo jo pri-
čakali s hudo 
bolnimi pliša-
stimi prijatelji. 
Nekaj jih je 
že potrebova-
lo bolnišnično 
oskrbo, drugi 
so jo odnesli 
samo s povito 
tačko ali obli-
žem. Nada je 
imela steto-
skop, s kate-
rim smo lah-
ko posluša-
li bitje svoje-
ga srca. Med-

Na igrarijah 
nas je obiskala…

vedkom je še izmerila pritisk, jih ljubeče pobožala in mali bolniki so bili hi-
tro zdravi.

Otroci so si lahko pomerili čisto prave medicinske halje, dali vsak svoje-
mu kosmatincu injekcijo za pridnost, dobro voljo ter hitro ozdravitev, jim po-
vezali tačke in poskrbeli, da so se imeli lepo in prijetno.

Milka Ćućić in Petra Bor
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DRUŠTVA, KLUBI, ZVEZE,

NIKOLI VEČ - 1.
V četrtek, 4. maja 2006, dve minuti in 
tri sekunde čez eno zjutraj bo uro in 
datum sestavljal naslednji številčni 

zapis 01:02:03 04/05/06. 
Nekaj takega se za nas in še za koga 

drugega ne bo zgodilo nikoli več.

NIKOLI VEČ – 2. 
V četrtek, 4. maja bodo neka-
teri veselo proslavljali obletni-

co smrti VELIKEGA BALKANSKEGA 
DIKTATORJA, nekateri pa še zdaj 

jokajo za njim.

NIKOLI VEČ – 3.
Upamo, da se bo 4. 5., tega neponov-
ljivega zgodovinskega dne, skupaj z 
R. Karađičem in R. Mladićem haaške-

mu sodišču PREDA-la kar PREDA-NOVA. 
Nekateri ŽUR-nalisti, ki so o tem na veli-
ko žlobudrali, pa naj se gredo učit osno-

ve slovenskega zemljepisa, da bodo o 
takoimenovani aferi VIČ-HOLMEC vedeli 

vsaj to, da gre za dva mejna prehoda.

RES JE  RESJE LEDINSKO IME
»RES JE, da sem v svoji razpravi ome-

nil ledinsko ime RESJE, ni pa RES, da bi 
ga prevajal v latinščino,« je dejal svetnik 

Janez Sodar in član poredniškega odbora 
EHO CAJTNGOV. »Pa še z VELIKO začetni-

co ga pišite, saj ne gre za resje, 
ampak Resje!« - Res je!

NEKATERI IMAJO SREČO
Ko so nekateri POTRES omenili kot eno 

od razvojnih možnosti (in VELIKO SREČO) 
VELIKOUPELJSKEGA RAZVOJA,

 so se drugi križali: »Oče, 
odpusti jim, saj ne vedo, kaj delajo!«

ZAKAJ NI ASFALT RDEČ?
Ena od zagrizenih VELEUPELJSKIH 

BICIKLISTK je zadnjič, ko je slišala, da 
bodo na bodočo kolesarsko cesto, načr-
tovane z regionalne razvojne agencije, 

položili črn asfalt, zelo ostro protestirala: 
»Če imajo v Ljubljani rdečega, ga hočem 

tudi v VELEUPLJAH,« 
je dejala in se odpeljala v neznano.

HOČEMO VZPENJAČO!
Ko so nekateri VELEUPELJČANI 
opazili, da so v Ljubljani začeli 

graditi vzpenjašo na Ljubljanski grad, so 
takoj zagnali vik in krik, da morajo tudi 

v VELEUPLJAH čim prej 
(že DANES, če ne celo VČERAJ) 
z gradnjo podobne vzpenjače. 

Eden izmed nekoliko bolj 
zagnanih pa je celo predlagal, da bi na-
redili kar dve - eno od DEMOKRATIČNE 
REPUBLIKE KONGO, za drugo pa bi star-

tali kar na UPRAVNEM BERMUNDSKEM 
TRIKOTNIKU.  Res pa je, da se s KOŠAKI 

in ZDRAVSTVENIM DOMOM
še niso pogovorili.

OLASTNINJENJE - BT ZA BT!
Ker so Grozno Prebrisani Gradbinci 

OLASTNINILI nekatere VELEUPELJSKE 
ZELENICE, stanovalci predlagajo, da 

občinarji pri FRAJTONERSKI KNJIŽNICI 
vrežejo eno po domače - dokler zelenic 

ne dajo nazaj, toliko časa ne bodo 
dobili plačane knjižnice. 

PRIMERNA EKOLOŠKA NAPRAVA 
ZA VELIKE ZELJNATE BUČE

Na enem 
izmed po-

gorelih 
bojišč 

nekda-
nje vroče 

Soške 
fronte 

smo našli 
primer-

no napra-
vo, ki bi 
jo lahko 
uporabi-

li za 
sanaci-
jo VELE-

UPELJSKIH ekoloških težav. Naprava se 
lahko zapelje na zeljnik, kjer opravite ve-
liko potrebo in jo tam pustite do nasled-
nje uporabe. Pomembno pa je, da zelje 
posadite nekoliko bolj razmaknjeno kot 

ponavadi, da boste lažje napravo premi-
kali po zeljniku gor in dol, saj 

širina naprave znaša 60 cm. Pa še zelje 
bo zraslo v širino več kot 100 cm - da o 

višini niti ne govorimo.   

KAKO DOLG JE EHO CAJTNG
Žena POREDNIKA EHO CAJTNGOV je 
dejala, da je EHO CAJTNG vedno dalj-
ši. »Začel si ga delati, ko je bil še sneg, 

zdaj bodo pa kmalu češnje zrele, pa ga 
še nisi naredu,« mu je očitala, ko je 

želela, da bi šla zvečer na potep.

SANJAL SALAME
Glede na to, da se v VELEUPLJAH zdaj 
že kronično pojavljajo salamiade, je 

POREDNIK zadnjič svoji svakinji, ko ga 
je vprašala, kako je sploh lahko napisal 
prispevek v EHO CAJTNG, če pa ga ni 

b'lo tam (menda ga je neka viroza tlači-
la, al' nekaj podobnega), pa je dejal, da 
je o salamah samo sanjal, zjutraj pa je 

bil prispevek urno napisan.

SLAK NA SALAMIADI 
- O TRENJIH (IN OBRATNO!)

Znani nekdanji VELEUPELJČAN UROŠ 
SLAK (brez frajtonarce) je menda

 zadnjič na salamiadi 
prisotnim obljubil, da bo eno od 

prihodnjih TRENJ posvetil 
SALAMIADAM. Skrajni čas je že, da se 

Kranjci in ostali sosedje začnemo 
pogovarjati tudi o kakšnih bolj veselih 

in slastnih zadevah.
Potem bomo zapeli: "Pa so se vzeli suhi 

debeli," in si zapeli... itd.

NEZASLIŠANO! 
KAJ DELAJO ŠTORKLJE?

»Kako jih ni sram? Kar tam na sredi vasi 
to počnejo,« se je zadnjič zgražala ene od 

bližnji sosed srednjih let. Otroci so se le 
veselo muzali. Porednik EHO CAJTNGOV 
pa se je odločil, da bo o tem posnel po-
sebno nadaljevanko glede na to, da ima 
skoraj pod oknom to posebno prizoriš-
če nezaslišanega filmskega dogajanja. 
Nadaljevanka se bo imenovala podo-

bno kot ena NEKDANJIH TV nadaljevank 
s podnaslovom KAKO SE DELAJO MALI 

SLOVENČKI. - Pa so rekli, da štorklje 
(NE!) nosijo otroke!?

ZA HEC ...

V začetku leta 1981 je petnajst grosupeljskih ljubiteljev ptic podpisalo li-
stino (na oddelku za Notranje zadeve občine Grosuplje) za ustanovitev Dru-
štva za varstvo in vzgojo ptic Grosuplje. Ustanovna skupščina društva je bi-
la 24. 4. 1981 v mali sobi gostilne »Vodičar« v Grosupljem. Društvo naj bi s 
svojim poslanstvom delovalo na celotnem področju takratne občine, ki je 
zajemala sedanje tri občine - Grosuplje, Dobrepolje in Ivančna Gorica.

Večina od takratnih članov je gojilo le ljubiteljsko nagnjenje do ptic, le 
dva sva bila že popreje včlanjena v DVVP Ljubljana in sva že kar nekaj let 
uspešno gojila kanarčke in z njimi sodelovala na tekmovanjih.

Vrata v svet ornitologije mi je že v rani mladosti odpiral moj pokojni oče, 
ki je že v tridesetih letih prejšnjega stoletja gojil »žlahtne vrvivce« (kanar-
čke pevce) in sodeloval z takratnimi ljubljanskimi gojitelji kanarčkov pev-
cev. (Ljubljansko društvo je bilo kot prvo v takratni Jugoslaviji ustanovljeno 
leta 1925.) Leta 1973 me je včlanil v ljubljansko društvo in začel sem go-
jiti barvne kanarčke. Kot bivši član »izvršnega odbora« matičnega ljubljan-
skega društva sem imel edini izkušnje z delovanjem v takšni asociaciji, za-
to mi je bilo zaupano predsedovanje oz. vodenje društva, ki ga neprekinjeno 
opravljam že 25 let. K prevzemu te odgovorne naloge me je moralno spod-
bujal profesor Šušteršič France, ki je bil nestor takratne slovenske in jugos-
lovanske ornitofilije.

Po uradni registraciji društva na občini smo od takratnega sekretarja slo-
venske zveze Draga Kovačiča prejeli vzpodbudno pismo z vabilom za spre-
jem v republiško zvezo društev za VVP Slovenije. Na 6. redni letni skupščini 
zveze v Celju dne 6. 12. 1981 smo bili sprejeti v republiško zvezo ter hkrati 
tudi v jugoslovansko državno zvezo in preko nje v svetovno ornitološko kon-
federacijo (C.O.M.). Kot je bilo pričakovati je bila v prvih letih našega delo-
vanja kar velika fluktuacija članov. Nato pa se je oblikovala skupina od 5 
do 10-tih gojiteljev, na katerih so slonele vse aktivnosti tako po organizacij-
ski kot strokovno-gojiteljski strani. Društvo je dosegalo najboljše tekmoval-
ne dosežke v letih od 1985 do 1996. Leto 2004 je bilo za naše gojitelje zo-
pet zelo uspešno, saj so na državnem prvenstvu v Novi Gorici osvojili 6 me-
dalj (3 zlate,1 srebrno in 2 bronaste) ter pokal za najboljšega eksota razsta-
ve. Od italijanske zveze FOI pa je ta isti eksot prejel tudi posebno plaketo! V 
letu 2005 ni bilo državnega prvenstva niti regijskih tekmovanj zaradi pojav-
ljanja nevarnosti bolezni »ptičje gripe«, čeprav v sosednji državi Italiji prepo-
vedi razstav in tekmovanj sobnih ptic ni bilo.

Danes društvo šteje zopet 15 članov, od ustanoviteljev nas vztraja še 5 
in sicer: Ivan Vrbanek, Jože Kolenc, Jože Kocmur, Rudi Arko in Miha Ahlin. 
Kljub večkratnim turbulencam smo v teh 25 letih uspeli ohraniti trdno je-
dro članstva.

Veseli nas dejstvo, da je bilo naše delovanje prepoznavno tudi v širšem 
slovenskem prostoru, saj nam je slovenska zveza DWP v letu 2000 in 2005 
podelila pisna priznanja in srebrne značke za zasluge za uspešno delo tako 
na strokovno-gojiteljskem kot na organizacijskem področju. Ta priznanja so 
nas ponovno vzpodbudila, da še naprej vztrajamo pri humani, športni in ne-
profitni dejavnosti.

Miha Ahlin, predsednik

25 let Društva 
za varstvo in vzgojo ptic

V nedeljo, 2. aprila 2006, je imelo DU Šmarje-Sap svoj redni letni ob-
čni zbor. Udeležilo se ga je 115 članov in gostje Janez Lesjak - župan 
občine Grosuplje, Malči Žitnik - predsednica Koordinacije DU Grosuplje 
ter naša zastopnica v MZU in ZDUS-u, Alojz Žist - predsednik DU Škof-
ljica in Tomaž Zalar - podpredsednik DU Lipoglav.

Predsednica Ana Fabjan je lepo pozdravila vse člane in goste, posebno še 94-
letno članico Marijo Vilar. Vodenje zbora je prevzela Anica Bergant.

Najprej poročilo predsednice:
V letu 2005 je imelo naše društvo 327 članov, od tega kar 38 novih. 
Izleti, srečanja, letovanje: Imeli smo pet izletov, in to v Doberdob, Kumrovec, 

Bohinj, Grosuplje in okolico ter v Novo mesto. V okviru teh izletov smo se 2-krat ko-
pali v toplicah.  Družabna srečanja s plesom so bila 4. V posebno lepem spominu 
nam je ostalo Srečanje Koordinacije Grosuplje, ki je bilo lansko leto v Šmarju. Ude-
ležilo se ga je 106 predstavnikov sedmih DU občin Dobrepolje-a, Ivančna Gorica in 
Grosuplje. Na skupnem letovanju v upokojenskem hotelu v Izoli nas je bilo 41, za-
dovoljnih z vsem, posebno pa s sončnim vremenom, s katerim je lansko poletje si-
cer precej skoparilo. Skupaj smo se 777 krat odpravili od doma. 

Pozornost do starejših in bolnih: V domovih starejših občanov je 5 naših 
članov. Za visoke življenjske jubileje pošiljamo čestitke in slavljence tudi osebno 
obiskujemo.  Pred novim letom obiščemo in skromno obdarimo vse starejše in ze-
lo bolne. Teh je bilo v lanskem letu 76. Naši poverjeniki spremljajo dogajanje na te-
renu in po potrebi ukrepajo. Vemo, da je najtežje biti star, bolan in sam...

Naše pevke in citrar Dušan Mazaj: Imeli so 5 samostojnih koncertov, in si-
cer v DSO Fužine in Tabor v Ljubljani, v Logatcu, Cerknici in Horjulu. Res v veselje 
drugim in sebi. Petkrat so sodelovali na raznih prireditvah v Šmarju: na prireditvi 
Starejši so mi povedali, na Srečanju koordinacije Grosuplje, na razglasitvi najgasil-
ca Slovenije Cirila Krištofa ter na prazničnem koncertu več pevskih zborov. Sloven-
ske ljudske pesmi, šale in skeči - vse zelo prisrčno.

Šport in rekreacija: Okrog dvajset upokojenk hodi 2-krat tedensko k rekre-
aciji, ki jo vodita Zinka Vidmar in Mirjam Mazaj. Petčlanske ekipe so se udeležile 
meddruštvenih tekmovanj v pikadu in balinanju. Veliko upokojencev vsakodnevno 
hodi peš v bližnjo okolico, tudi v hribe, kolesarijo, saj se zavedajo, da s tem najbolj 
poskrbijo za svoje zdravje.

Povezovanje z drugimi DU: Sodelovanje 7 društev upokojencev nekdanje 
občine Grosuplje je potekalo skozi vse leto in na srečanju septembra v Šmarju. 
Za člane DU Lipoglav smo ponovili 1. šmarski pohod. Predsednica se je kot gostja 
udeležila več občnih zborov.

Povezovanje v Šmarju: Ugotavljamo, da smo v Šmarju upokojenci zelo aktiv-
ni. Isti ljudje v različnih društvih. Največ nas je bilo pri čistilni akciji in drugem delu 
v organizaciji turističnega društva. Svet KS smo pisno opozorili na več problemov, 
za katere bi radi, da se hitreje rešujejo. Ponosni smo, da je naša članica Sonja 
Boh predsednica zelo aktivnega Društva podeželskih žena Sončnica. Skupaj upa-
mo, da bodo končno dobile svojo pisarno nekje v Šmarju.

Na Univerzo za tretje življenjsko obdobje na Grosupljem hodi iz Šmarja 
26 slušateljev, naš član Dušan Mazaj igranje na citre celo poučuje.

Vodstvo društva: Zadeve rešujemo na sejah upravnega odbora in predsed-
stva. Zbiramo se v pisarni v stari občinski stavbi. Uradno uro imamo ob torkih ob 
12. uri. Vida Ferbežar, Jožica Kastelic, Anica Bergant, Franci Ogrinc, Ciril Krištof, 
Zinka Vidmar, poverjeniki - sami skromni in predani delavci. V imenu nas vseh bi 
se rada še posebej zahvalila naši blagajničarki Jožici Kastelic. Drugi lahko malo 
improviziramo, ona pa mora svoje delo opravljati natančno, po predpisih. Nikoli se 
ne potoži, nič ji ni pretežko. Pridno dela, akcij pa se ne more udeleževati, ker požrt-
vovalno skrbi za svojo ostarelo mamo. 

Zaključek: Tako bom rekla kot lansko leto: Kar veliko nas je in pestro delo ima-
mo. Še naprej se bomo veselo družili na izletih in srečanjih. Pozorni bomo pa tudi 
do tistih članov, ki z nami iz različnih vzrokov ne morejo. Ne maramo pripomb, da 
smo sami sebi namen. Tisti, ki tako mislijo o nas, naj vedo, da smo celo življenje tr-
do delali, da nudimo stanovanja svojim otrokom, jim pomagamo na razne načine, 
tudi z denarjem, saj veste, kakšni časi so. Pazimo na vnuke, če ne toliko pred šola-
njem, pa v času šolanja. Čeprav smo psihično in fizično iztrošeni, pomagamo, kjer-
koli moremo. Upravičeno pa zato pričakujemo hvaležnost in razumevanje. 

Blagajničarka Jožica Kastelic je obrazložila finančno poslovanje v le-
tu 2005. Razpolagamo z denarjem, ki ga zberemo s članarino ter dotacijami ob-
čine in KS Šmarje-Sap. Tega je bilo v lanskem letu za okrog 800 tisoč tolarjev. Se-
danji župan dobro gleda na nas in tako bo gotovo tudi v prihodnje.

In še poudarki iz nagovorov gostov:
Župan Janez Lesjak: Opozorili ste na več problemov vaše KS in občine. Občina 

Grosuplje se intenzivno razvija. Vsega naenkrat se ne da opraviti, denarja ni ni-
koli dovolj. Če se za kanalizacijo na Malem vrhu ne bomo mogli zmeniti z Občino 
Škofljico, bo potrebno narediti prečrpališče nazaj v Šmarje v že zgrajeno omrežje. 
Cesta na Hudo Polico še ni modernizirana, ker so težave z lastniki parcel. Skozi 
gozd je urejeno, med travniki proti vasi pa lastniki soglasij ne podpišejo. Šmarski 
kulturni dom zahteva cerkev nazaj. Občina se trudi dom obdržati za krajane, ure-
janje na sodišču je v fazi pritožbe. Nova pisarna KS bo namenjena tudi društvom, 
le urnik uporabe bo treba uskladiti. 

Glede premajhnih zmogljivosti grosupeljskega doma starejših občanov: Širitev 
bo možna, saj je rezervirana zemlja okrog dosedanjega doma. Posamezniki se 
lahko obrnejo na občino s prošnjo za oskrbo na domu.

Alojz Žist - Škofljica: Zadnje čase je bilo zgrajenih več domov s 60 % investi-
torskega denarja koncesionarjev in s 40 % občinskega in državnega denarja. Na 
Škofljici že dolgo čakamo na gradnjo doma. Sedaj kaže, da se bo začelo. Društvu 
želim veliko uspeha pri delu. 

Malči  Žitnik, ki se udeležuje sestankov do državnega nivoja, ugotavlja, da so v 
primerjavi z drugimi občinami razmere na Grosupljem kar dobre. Starejšim naj bi 
organizirali čimveč pomoči na domu, saj radi ostanejo v domačem okolju. Zadnje 
čase je vedno več poudarka na prostovoljstvu, na medsebojni pomoči.

Tomaž Zalar - Lipoglav: Upajmo, da slovenska vlada ne bo vpeljala obetanih re-
form, ki bi upokojence močno prizadele. Želim, da šmarsko in lipoglavsko društvo 
še naprej sodelujeta. 

Anton Ferbežar je pozdravil navzoče v imenu Zveze borcev.  

Sklenili smo, da bo v letu 2007 članarina 7 evrov, letošnja je namreč že po-
brana.

In še program dela za leto 2006:
•	Nadaljevali	bomo	utečeno	delo.
•	Radi	bi	imeli	večji	klubski	prostor,	topel,	kot	druga	upokojenska	društva	v	

okolici, da bi lahko organizirali več dejavnosti, od športa, do šaha, ročnega dela in 
predavanj. Imamo veliko novih članov. Naj se nam pridružijo pri vodenju društve-
nih dejavnosti.

•	Varčno	bomo	ravnali	z	denarjem.	Občino	in	KS	bomo	še	prosili	za	dotacije.	
•	Še naprej bomo pozorni do starejših, bolnih, osamljenih. To dejavnost bomo 

razširili z obiski na domu. 
•	Pevski	zbor	pod	vodstvom	citrarja	Dušana	Mazaja	bo	še	naprej	aktiven.	
•	Čimveč	časa	bomo	posvečali	rekreaciji.	Začeli	bomo	z	rednimi	pohodi	v	bliž-

njo okolico in to vsak torek z zborom ob 16. uri pred kulturnim domom. Začne-
mo takoj. 

•	Še	naprej	bomo	sodelovali	z	upokojenskimi	in	drugimi	društvi.	
•	Za	reševanje	krajevnih	problemov	se	bomo	še	naprej	obračali	na	svet	KS	

Šmarje. 
•	Izleti: Strunjan - 12. maja, Rezija - 16. junija, z vlakom v Kobarid - 14. julija 

in Železna Kapla - 8. septembra. (Možne so manjše spremembe.)
•	Družabna srečanja: Pustovanje je že za nami. Novembra pa bo še marti-

novanje in decembra silvestrovanje.
•	Letovanje	v	Izoli:	Letos	bo	to	od	11.	do	18.	oktobra.	Nekaj	mest	je	še	prostih.	
In po končanem uradnem delu občnega zbora: 
Ljudske pevke so ob milih zvokih Dušanovih citer zapele več slovenskih ljud-

skih pesmi. 
Sledilo je družabno srečanje s pogostitvijo ter veliko pogovorov, smeha, pet-

ja in plesa. 

Predsednica Ana Fabjan

OBČNI ZBOR DRUŠTVA UPOKOJENCEV ŠMARJE-SAP:
NI VAM TREBA SAMEVATI, PRIDRUŽITE SE NAM!
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DRUŠTVA, KLUBI, ZVEZE, MED LJUDMI

Pravijo, da ima človek v življenju dva domova: dom, kjer je preživel otroštvo, in 
dom, v katerem si je ustvaril družino. V starosti pa se lahko zgodi, da si mora poi-
skati še tretjega, dom za starejše občane.

V zadnjih dvajsetih letih se je postopno in, žal, za večino tudi neopazno, spre-
menila splošna demografska struktura prebivalstva, ki je v površnem in polstro-
kovnem žargonu dobila ime »starajoča se družba«. Gre za stek okoliščin, v katerih 
je staranje prebivalstva samo eden od izrazov sprememb, ki jih prinaša družbeni 
razvoj in za katere so še najmanj krivi ljudje, ki se po naravi pač starajo. Sem so-
dijo ne samo zmanjšana rodnost, podaljševanje šolanja, izboljšanje zdravstvene-
ga varstva, lažji delovni pogoji in drugo, marveč tudi razpad družine kot socialne 
ustanove, zaradi česar je tudi na tem področju skupnost, država, prisiljena pre-
vzemati obveznosti, ki jim je bila včasih kos družina. Spremembe so ustvarile tudi 
pahljačo potreb, ki se sicer ne omejujejo le na klasično ustanovo doma za starej-
še, pač pa na drage oblike, ki naj bi to klasično ustanovo vse bolj dopolnjevale in 
razbremenjevale. Kljub temu pa je določen odstotek starejših potreben institucio-
nalnega, domskega varstva. V globalni oceni je to okoli 5 % prebivalstva.

Za razmere v Sloveniji na splošno velja ugotovitev, da potrebe za oskrbo v do-
movih za starejše osebe presegajo zagotovljene kapacitete. Zato za večino do-
mov velja določena čakalna doba.

Tudi v DSO Grosuplje je treba za sprejem čakati in počakati. Prav v zvezi s tem 
pa se pogosto slišijo različne ocene in domneve, češ da ni logične razlage, kako 
poteka sprejemanje prosilcev.

Kot zunanjo članico Sveta doma so me takšne pripombe vedno motile, saj pri 
spremljanju stanja in njegovega delovanja nikoli nisem opazila  ravnanj, ki bi bila 
v škodo oskrbovancev in drugih zainteresiranih.

Pridobila sem na vpogled dokumente, ki so formalno pravna podlaga za spre-
jemanje v DSO Grosuplje in ugotovila naslednje: Temeljni akt, ki se uporablja, je 
Pravilnik o postopkih pri uveljavljanju pravice do institucionalnega varstva, ki ga 
je predpisal minister za DDSZ . Ta dokument določa postopek za sprejem, preme-
stitev ali odpust, v skladu s predpisanimi standardi in normativi za izvajalce v ok-
viru mreže javne službe, kamor sodijo domovi za starejše. Podrobno je predpisan 
postopek za sprejem v dom. Prošnjo lahko vloži starejši sam, svojci, prijatelji ozi-
roma socialna služba, odvisno od tega, v kakšnem zdravstvenem stanju je prosi-
lec. Vložiti je treba prošnjo /v pomoč so obrazci/ s kratkim opisom stanja in pogo-
ji življenja, potrdilo o državljanstvu in stalnem prebivališču, zdravniško mnenje o 
zdravstvenem stanju, izjavo o načinu plačila - pokojninski odrezek ali dokaz o red-
nem viru dohodkov, izjavo svojcev, s katero se zavezujejo za doplačevanje, oz. od-
ločbo socialne službe, kadar prosilec nima rednega vira dohodka, če bi za prosil-
ca oskrbo delno ali v celoti plačeval kdo drug, se le-ta za plačilo zaveže z izjavo, ki 
se priloži prošnji.

Če želi prosilec ali njegov zakoniti zastopnik ali pooblaščenec vložiti vloge za 
sprejem v več zavodov hkrati, vloži prošnjo v en zavod in v njej navede, v kateri za-
vod bi še želel biti sprejet. Zavod, v katerem je prosilec vložil prošnjo, posreduje 
drugim zavodom, ki jih je navedel v prošnji, kopijo njegove prošnje in dokumenta-
cije. Vsak od teh zavodov vodi svoj postopek sprejema prosilca.

Za obravnavo prošenj je v zavodu imenovana komisija za sprejem, premestitev 
ali odpust, ki jo sestavljajo strokovni vodja zavoda, vodja socialne službe oziroma 
socialna delavka in vodja zdravstveno negovalnega programa ali službe, lahko pa 
tudi drugi strokovni delavci ali sodelavci.

Zavod je dolžan voditi evidenco prispelih prošenj po vrstnem redu prejetih po-
polnih prošenj. Če zavod prejme nepopolno prošnjo, pozove vlagatelja, da v ro-
ku 15 dni prošnjo dopolni. Če v roku vlagatelj prošnje ne dopolni, jo zavod ne ob-
ravnava in ga pisno obvesti, da prošnje ni mogoče obravnavati, dokler ne bo do-
polnjena.

Vloge, ki so popolne, zavod uvrsti na seznam čakajočih za sprejem. Glede na 
vrsto storitev oziroma oskrbe, ki jo je prosilec potreben, se vodi več različnih sez-
namov čakajočih na sprejem.

Zavod je dolžan prosilcu ali njegovemu zakonitemu zastopniku na njegovo za-
htevo dati podatke, na katerem mestu po vrstnem redu nerešenih prošenj se na-
haja njegova prošnja, oziroma v katerem času je pričakovati njegov sprejem.

Ko je v domu na razpolago ustrezno mesto, Komisija DSO Grosuplje za spre-
jem, premestitev in odpust predlaga sprejem prosilca s seznama čakajočih za 
sprejem in pri tem upošteva: dolžino čakalne dobe, zdravstveno stanje prosilca, 
ki pogojuje namestitev na ustrezen oddelek, občino stalnega bivališča (prednost 
imajo občani občin Grosuplje, Ivančne Gorice in Dobrepolja), bližino bivališča svoj-
cev, socialne razloge, ki vplivajo na nujnost sprejema.

Vsi ustrezni podatki kažejo, da še nekaj časa v Sloveniji ne bomo sposobni 
zgraditi toliko domskih kapacitet, kot bi jih potrebovali. Zato kaže usmeriti progra-
me v druge oblike pomoči starejšim, ki bi jim omogočili, da ostanejo čim dalj ča-
sa v domačem okolju. Tako bodo lahko razpoložljive kapacitete domov v večji me-
ri na razpolago tistim, ki jim je to edina možnost. Naša pravica pa je, da so vsi po-
stopki, ravnanja in odločitve pri sprejemanju v zavod pregledni in vodeni po v na-
prej določenih pravilih. Seveda pa je tudi naša dolžnost, da smo pri konkretnem 
ocenjevanju potez institucije zavezani k objektivni, preverjeni in pošteni kritiki.

Malči Žitnik, zunanja članica Sveta DSO Grosuplje

Dom starejših občanov - pravila 
pri sprejemanju stanovalcev

Območno združenje Zveze borcev 
Grosuplje povezuje delo krajevnih orga-
nizacij iz občin Grosuplje, Ivančna go-
rica in Dobrepolje. Organizacija je regi-
strirana v skladu z zakonom o društvih 
in deluje na temelju pripadnosti vred-
notam NOB.

V krajevnih organizacijah, ki delujejo 
v vseh večjih krajih, so povezani nekda-
nji  partizani in udeleženci NOB ter vsi, 
ki jim je pomembna skrb za ohranjanje 
tradicij NOB.

Starostna struktura članstva se v za-
dnjem času pomlajuje, kar nam zago-
tavlja, da bomo aktivne borce lahko raz-
bremenili in nadaljevali njihovo delo.

In kaj vse počnemo:
Ohranjamo tovariške vezi med borci, 

udeleženci NOB in zagovorniki narodno-
osvobodilnega boja.

Krajevnim organizacijam  finančno 
pomagamo pri skrbi za ostarele, bolne 
in onemogle člane in  nudimo vso po-
moč pri uveljavljanju pravic na podlagi 
zakonskih predpisov.

Organiziramo proslave, prireditve in 
tovariška srečanja, na katerih se spomi-
njamo dogodkov med NOB. Tradicional-
na so postala aprilska srečanja v Rado-
hovi vasi, kjer so Italijani ustrelili prvih 
šest talcev, na tem mestu pa je bila po-
tem urejena grobnica za 44 padlih bor-
cev s tega območja in 50 neznanih bor-
cev, ki so padli v bojih na tem območju.

Tradicionalno je tudi srečanje  na Ilo-
vi Gori, kjer se oktobra pri grobnici 70 
neznanim borcem spominjamo bojev 
med nemško ofenzivo novembra 1943.

Konec oktobra se tradicionalno sre-
čujemo tudi na Korinju, ko se skupaj z 

O DELU OBMOČNEGA 
ZDRUŽENJA ZVEZE 
BORCEV GROSUPLJE

Čas prehitro beži in moram pohiteti, če hočem opisati življenje na Kamen vrhu, 
kjer smo bili po kapitulaciji Italije leta 1943.

Vojna z Nemci se je kruto nadaljevala. Aktivisti Okrajnega ljudskega odbora 
Grosuplje, smo se v jeseni leta 1943 preselili iz Ambrusa v vas Kamni vrh. Pra-
vo ime za vas, veliko kamenja in v zrak štrlečih skalic. Spomin se mi vrača na rev-
no hišo, skedenj, par kokoši na dvorišču in gozd v skalnem stanju. Zanimiv je bil 
pogled na star vodnjak ob hiši, vgrajen par metrov v zemljo. V njem se je nabira-
la deževnica, ki se je stekala ob deževnih dnevih po lesenih žlebovih iz slamnatih 
streh. Ob vodnjaku je bil »korec« s katerim so zajemali vodo iz vodnjaka. Bil je ža-
losten pogled na revščino, že pred vojno, tedaj še toliko večjo. Poznalo se je, da je 
tudi tu vihar vojne naredil svoje.

Tu smo se nastanili tudi mi. Prespali smo po hišah na tleh. Ležišče si je naredil 
vsak po svoje z nahrbtnikom pod glavo. Preko dneva smo bili na terenu ali pa smo 
imeli sestanke v skednju, kjer smo poročali o svojem delu, težavah in načrtih. Naše 
delo ni bilo lahko. Vedno smo bili v nevarnosti, da nas preseneti sovražnik.

Tu smo si tudi kuhali. Kotel je stal blizu skednja. Med kamenjem in šopi trave 
sem opazila razna zelišča. Zelišča sem poznala že od doma. Moj stric Pepe je bil 
zeliščar - ranocelnik. Od njega sem se veliko naučila o zeliščih.

Včasih je ostal naš kotel prazen. Tudi naša iznajdljiva Rezka nam ni ničesar pri-
nesla. Iz zelišč sem skuhala čaj, da smo si potešili lakoto. Kolegi so se večkrat ša-
lili, da jih bom zastrupila. Tudi glede osebne higiene je bilo v teh krajih zelo tež-
ko. Velikokrat je prav prišel tudi list tropotca namesto papirja, o katerem smo lah-
ko samo sanjali.

Pod Okraj Grosuplje je spadala tudi vas Kamen vrh. Kot mladinska aktivistka 
sem veliko hodila po bližnjih vaseh. Po terenu ni bilo varno hoditi zaradi sovražni-
ka. Pogovarjala sem se z mladino in starejšimi vaščani. Večina ljudi ni bilo našega 
mišljenja. Naveličani so bili vojne, pomanjkanja in revščine. Sovraštva med nami 
in njimi ni bilo. Več nestrpnosti je danes.

Večkrat se rada spomnim na tiste ženice, ki so mi dale črni lonček mleka. Ne 
vem ali je bil kozji ali kravji. Krav nisem videla, zato mislim, da je bil kozji. Zame 
je bilo to mleko dragocena hrana in pijača. Bilo je vedno hujše pomanjkanje hra-
ne, zdravil in oblačil.

Že nekaj dni nisem videla gospodarja. Hčerko sem vprašala: »Kje so ata?«. 
Hčerka mi je povedala, da so ata že več dni bolni in imajo visoko vročino. Spet so 
prav prišli moji zdravilni čaji in lonček hrane iz našega kotla. Vse so sprejemali s 
hvaležnostjo. Ne smem pozabiti na pol porušeno cerkvico, ki je posvečena Pet-
ru in Pavlu. Ljudska legenda pravi, da jo je dal zgraditi graščak s Kužljevca, ker je 
na tem mestu našel izgubljenega sina. Sin se je mu je izgubil na lovu. V to cerkvi-
co sem se večkrat zatekla. Njena notranjost in samota sta me pomirjali. Bila sem 
duševno in telesno strta. Izvedela sem, da sta padla v partizanih moja dva brata. 
V tej cerkvici sem se pomirila in občudovala freske in oltarje, ki so jih pred stoletji 
naredili neznani umetniki. Po svobodi so cerkev obnovili. Za obnovo cerkve je pri-
spevala tudi občina Grosuplje.

Zaradi sovražnika smo morali večkrat menjati teren. Posloviti smo se morali od 
dobrih ljudi, poslovili smo se kot prijatelji. Pot nas je vodila v Belo Krajino. Nasta-
nili smo se v Metliki. Tu smo dočakali svobodo. Končala se je krvava vojna. Do-
movina je bila porušena in osiromašena.

Spomin se mi večkrat vrača na tisto pomlad. Iskalo me je mlado dekle s ko-
šarico češenj. Takoj sem jo spoznala, da je s Kamen vrha, saj je minilo komaj le-
to dni od našega odhoda. Prinesla mi je košarico češenj z besedami: »To so po-
slali ata, za vse tiste, ki ste bili med vojno pri nas.« Misel na košarico češenj me 
spremlja še danes. Sprašujem se: »Kaj se dogaja z nami danes«? Toliko nestrpno-
sti med nami ni bilo, tudi v najtežjih časih. Na tiste čase imam še veliko lepih spo-
minov na te ljudi, s katerimi sem preživljala vojno.

Ana Zaviršek

italijanskimi gosti poklonimo spominu 
na 33 padlih  italijanskih in slovenskih 
partizanov.

Krajevne organizacije pripravljajo tu-
di priložnostne proslave pri drugih obe-
ležjih, ki spominjajo na čase, ko so se 
slovenski domoljubi uprli fašizmu in 
v sodelovanju z zavezniki dosegli po-
membno zmago za slovenski narod.

Negovanje zgodovinskega spomina 
je danes, ko šole zanemarjajo ta del na-
še zgodovine ali ga skušajo celo potvar-
jati in zmanjševati zasluge slovenskih 
partizanov, še kako pomembno.

Organizacija zveze borcev prav zato 
posveča veliko skrb vzdrževanju vseh 
spominskih obeležij na teritoriju, ki ga 
pokrivamo. Ob dnevu mrtvih priprav-
ljamo krajše spominske slovesnosti na 
vseh grobiščih. 

Prizadevamo si, da bi se v naše ak-
tivnosti vključilo čimveč mlajših članov, 
ki bodo skrbeli, da se bodo naše aktiv-
nosti še okrepile.

Ohranjanje spomina na najtežje tre-
nutke slovenskega naroda je največje 
zagotovilo, da se v naši domovini nikoli 
več ne bodo ponovile strahote vojne.

Vsi, ki bi se želeli pridružili naši orga-
nizaciji – društvu, lahko informacije pri-
dobite na sedežu območnega zdru-
ženja  na Adamičevi 14 v Grosupljem 
(uradne ure vsako sredo od 9. do 11. 
ure) ali pri svoji krajevni organizaciji.

Svojo ponosno držo lahko dokažete 
tudi s svojo prisotnostjo na proslavah, 
pohodih in srečanjih, ki jih pripravljamo.

Predsednik območnega združenja 
ZZB Grosuplje Franc Štibernik

KOŠARICA ČEŠENJ

Že lansko leto smo skupaj z nekaterimi drugimi kolegi modelar-
ji prišli na idejo, da naredimo korak dlje od običajnega kratkoča-
senja z modeli ter se povežemo v društvo, v katerem bi se mode-
larska dejavnost v naši občini izvajala bolj organizirano. Tako je 
decembra 2005 nastalo Modelarsko društvo Grosuplje, ki združu-
je avio, avto in ladijske modelarje, ljubiteljske in tekmovalne na-
rave.

Največ zanimanja med mlajšimi člani je za letenje z radijsko vo-
denimi jadralnimi modeli z motornim pogonom, saj so takšni mo-
deli najprimernejši za učenje, ki je v društvu za vse člane brez-
plačno. Nekaj modelarjev pa bo že zastopalo klub na tekmova-
njih, in sicer v programsko zelo dinamični panogi jadralnih le-
tal F3K. Število ladijskih modelarjev sicer ne zaostaja za števi-
lom letalskih kolegov, vendar pomanjkanje primernih vodnih povr-
šin otežuje pogoje za kvaliteten trening, posledično pa je tudi vse 
manjše zanimanje za to panogo.

V društvu imamo za letošnje leto v načrtu urediti društvene 
prostore, modelarsko stezo in najti ustrezno vodno površino za 
trening z elektro čolni in jadrnicami. Obenem velja povabilo za 
vse člane in tiste, ki to želite postati, na sestanek društva, ki bo 
dne 26. 4. 2006, ob 17. uri, v OŠ Louisa Adamiča v Grosupljem. 
Več informacij in tekoča obvestila pa lahko preberete na 

http://forum.modelarji.com, veseli pa bomo tudi e-pošte na na-
slov mdgrosuplje@gmail.com. 

Jure Tratnik

Klub Groš je imel marca zelo pestro kulturno, športno in glasbeno do-
gajanje. V začetku meseca smo gostili jazzovski trio Makiato, le 2 dni po 
koncertu umirjenega in sproščujočega jazza pa je nastopila ljubljanska 
skupina Temperantia. Po dolgem času komponiranja in aranžiranja se je 
ta zasedba, ki opredeljuje svojo glasbo kot mogočni rock, z energičnim vo-
kalom karizmatične pevke in primesjo elektronike ter klasičnih vložkov vi-
oline in klaviatur odločila nastopiti ravno v GROŠ-u. Publiko je predhodno 
ogrela rock'n'roll skupina z nenavadnim imenom Pust me krichat, nato pa 
so glavne zvezde večera odigrale 15 avtorskih skladb in dodobra pretresle 
in navdušile  številno publiko. Torkovi večeri so bili kot ponavadi rezervira-
ni za doktorja znanosti, tudi kolumnista in metabiologa Arturja Šterna, ki 
v klubu prireja Hemingwayske večere. Tokrat je v goste povabil Borisa Ko-
bala (igralca in avtorja skritega mikrofona), Frenka Novo (pevca in kompo-
nista) in Dušana Uršiča (kantavtorja in lastnika Radia Dur). Večer je hitro 
minil ob prijetnem klepetanju, nekajkratni glasbeni vložek pa sta prispeva-
la Frenk Nova in Dušan Uršič. 

V petek, 17. marca, je dogajanje popestrilo koncertiranje  skupine Fro-
zenchilD, ki igrajo alternativni metal. In da bi končno občutili konec zi-
me ter skorajšnji začetek poletja, smo gostili 2 fanta, ki sta nam pričara-
la živahno poletno razpoloženje z ubranimi zvoki housa. V klubu se je od-
vijal tudi prvi predizbor za Rock Otočec, kjer sta nastopili skupini Almost 
Famous in Arcus. S tem glasbenim dogodkom smo lepo zaključili marčev-
sko dogajanje in zajadrali v mesec april v športnem duhu, saj se je zače-
la liga prvakov v nogometu. Na velikem platnu v klubu pa so lahko privr-
ženci bencinskih hlapov začeli spremljati tudi formulo 1 in ob tem spodbu-
jali ter navijali za svoje najljubše dirkače. Med vsemi športnimi in avtomo-
bilskimi navdušenci pa se je našlo tudi nekaj zapriseženih tarokerjev, ki 
so se pomerili neko mirno nedeljsko popoldne na čisto pravem Tarok tur-
nirju. V klubskem prostoru pa smo lahko v začetku aprila poleg stalnega 
programa (filmski večeri, prenosi tekem in dirk) občudovali slike umetni-
ce Barbare Bavdek. Razstavila je 7 svojih del, večinoma v tehniki pastelov 
in navadnega svinčnika. Mlada slikarka riše že od nekdaj, nima opravlje-
nih kakšnih posebnih tečajev, najraje pa upodablja ženske in dlani. V uži-
tek ji je tudi risanje po stenah in tekstilu, izpolni pa vam lahko tudi poseb-
ne želje in izdela sliko po naročilu. Več njenih slik si lahko razen v klubu 
pogledate tudi na spletni strani: www.mozaik-kreativnosti.com. V prihod-
nje nas bo zopet obiskal Artur Štern in s seboj pripeljal odrezavo Violeto 
Tomič (voditeljico kviza Najšibkejši člen in igralko), glasbenika Coleta Mo-
retija (zmagovalca EME leta 1993) in Davida Lavriča (šampiona karateja), 
ki bo v primeru nesporazumov poskrbel za red. Prav tako se bodo na klub-
skem platnu ves april in še del maja predvajala Formula 1 in liga pravkov 
v nogometu. 

Najpomembnejši dogodek v aprilu pa bo zagotovo šolski ples za 9. raz-
rede OŠ Brinje in OŠ Louisa Adamiča. Groševci namreč želimo svoj klub 
približati tudi osnovnošolcem in tak ples, kot bo v sredo, 26. aprila, je od-
lična priložnost, da pokažemo, da nam ni vseeno za naše najmlajše, mo-
goče celo bodoče vodje kluba. Upamo, da bo ples maksimalno uspel, saj 
smo vložili veliko energije in truda v pripravo in organizacijo samega do-
godka, verjamemo pa tudi, da se učenci ne bodo hladno odzvali na pova-
bilo, ampak se bodo plesa udeležili v čim večjem številu.

Izven klubskih prostorov pa se groševci zabavajo tudi z bowlingom, ki 
je postal tako priljubljen, da se organizira kar vsak mesec. Pisana drušči-
na se pod okriljem organizatorja bowlinga Mateja Godca že od vsega za-
četka zabava s podiranjem kegljev v ljubljanski Areni, kjer je na voljo res 
veliko število stez, pa tudi ostala ponudba je zelo pestra. ŠK Groš bo 27. 
aprila organiziral tudi izlet v Gardaland. Nabralo se je kar nekaj ljudi, ki 
jih vožnja z vlakom smrti do konca napolni z adrenalinom, poleg tega je 
tu še nekaj nagrajencev, ki so si na različnih dogodkih (brucovanje, pu-
stovanje,...) s tekmovanjem v različnih prvinah pošteno zaslužili brezpla-
čen izlet v Gardaland. Študentje, če se ne bojite zapeljati v višino in kri-
čati od strahu, prostih je še nekaj mest, poglejte na našo stran spletno 
stran (www.klub-gros.com) in se prijavite. Ob vseh projektih pa nismo po-
zabili na kresovanje. Napravili bomo prijetno druženje ob ognju, dobri hra-
ni in pijači ter se prijetno zabavali v družbi svojih prijateljev. In da ne po-
zabimo na naše okolje: 29. 4. 2006 bo v Grosupljem potekala čistilna ak-
cija, pri kateri bo sodeloval tudi GROŠ in tako aktivno pripomogel k čistej-
šemu okolju. 

Pridite torej na čimveč naših dogodkov in projektov, dogajanje je pestro 
in zanimivo. Lepo vabljeni!!!

Petra Lukavečki, tajnica ŠK GROŠ

Kaj smo počeli 
GROŠ-evci in kaj bomo?

Grosupeljski modelarji 
imamo društvo
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IZ ŽUPNIJ, KULTURA

Kar malo nenavaden naslov, kajne? Za petnajst osnovnošolcev od petega do 
devetega razreda pa nič več. Prvo soboto v aprilu so se namreč udeležili veliko-
nočne delavnice v angleškem jeziku v župnišču v Žalni.

O pripravi in izvedbi take aktivnosti smo se pogovarjali člani župnijskega pasto-
ralnega sveta in gospod župnik Andrej Šink na svojih rednih srečanjih. 

Ideja je bila seveda nova, a zanimiva. Tematska delavnica je zaobjela čas od 
pepelnične srede do velike noči in velikonočnega ponedeljka. Učenci so se sreča-
li z izrazi v tujem jeziku, ki označujejo najpomebnejše dogodke v tem času. Prek 
zanimivih dejavnosti so potovali od »Palm Sunday do Last Supper and Holy Thurs-
day, preko Good Friday do Easter Sunday« (od cvetne nedelje do zadnje večerje 
na veliki četrtek in preko velikega petka do velike noči). 

Spoznali so izvor besed v angleščini, prebrali zgodbo o izhodu Izraelcev iz Egip-
ta, postavili pravi križev pot z angleškimi napisi in se poigrali z besedami in obi-
čaji, ki jih angleško govoreče dežele poznajo in doživljajo v velikonočnem času. V 
iskanju besed in izrazov po pripravljenih predlogah so tri skupine tekmovale med 
seboj in uspešnejši so bili seveda nagrajeni s »chocolate Easter eggs.« Tako smo 
spremljali Kristusa na njegovem trpljenju, umolknili ob njegovi zemeljski smrti in 
se z »Alleluia« veselili ob veliki noči. Ob velikonočnih pesmih v angleškem jeziku, 
sladkanju in pomladni razigranosti so mladi mimogrede spoznali največji krščan-
ski praznik tudi z drugega zornega kota. Sobotno dopoldne je kar prehitro minilo. 
Razšli smo se z molitvijo in sklenili, da se kmalu spet snidemo.

To srečanje nas je povezalo na več načinov: za kristjane po vsem svetu  je ve-
lika noč bistvo našega verovanja. V moderni povezanosti narodov in jezikov pa je 
angleščina mladim blizu. Lahko so videli podobnosti, ki nas povezujejo in ki so 
vredne negovanja, saj lahko prerastejo razlike, ki nas ločujejo. Tako v tujem jezi-
ku, kot v domači župniji.

Maja Zajc Kalar

»From Ash Wednesday 
to Easter«

Del skupine, ki je v župnišču v delavnici spoznavala 
angleške izraze o velikonočnih praznikih.

Podeželske žene in dekleta iz društva kmečkih žena Sončnica pred veliko noč-
jo poslikajo množico pirhov, napečejo na desetine raznovrstnih potic in bogato 
okrašenih pletenic. Za povrh ponudijo obiskovalcem tradicionalne velikonočne 
razstave še sočno gnjat in domače mlečne dobrote – a samo na pogled.

Šestdeset marljivih žena in deklet DPŽ Sončnica iz Grosupljega, ki si je na ple-
ča naložilo breme kmečkega dela, zavzeto krepi obstoj in tradicionalno vlogo 
kmetij, obenem pa jih prežemajo s sodobnim utripom. »Podeželske ženske smo v 
zadnjih letih izoblikovale program dela, ki poudarja izobraževanje članic na podro-
čju kmetijstva, zdravstva, družine in medsebojnih odnosov, kulture in drugih po-
dročij človekovega življenja. Skupaj se trudimo in ustvarjamo projekte, usmerjene 
k razvoju podeželja in vasi ter ohranjanju naravne in kulturne dediščine. Vsako le-
to si zastavimo nove cilje,« suka besede predsednica Sonja Boh. Za svojo dušo in 
ohranjanje stika s podeželsko kulturo kmečke gospodinje vsako leto pripravijo ve-
likonočno razstavo in pokušino pristnih kmečkih dobrot. »Trudimo se promovirati 
slovensko podeželje, ohranjati navade in kulturno dediščino naših krajev in jo pre-
dajati mlajšim rodovom. Ženske so čudovite, zagnane, imajo smisel za ohranjanje 
kulturne dediščine. Mlajše gredo naprej po novi metodi, starejše pa poznajo stare 
recepte … Uživajo, da od sebe lahko nekaj dajo, da vidijo, da so sprejete in da nji-
hovo znanje, delo živita. Potem so še bolj ustvarjalne. Smo kot ena družina in ni-
koli ne bi uspele, če ne bi delale skupaj.«

Tokratno razstavo so pripravile v spomin na staro kmečko hišo in v duhu veli-
konočnega zajtrka. Stara kmečka peč, bohkov kot in miza, ki je dramila skomine 
... »Žene in dekleta, ki živimo in delamo na območju Grosupljega, smo dolgo tega 
združile svoje moči in se povezale v Društvo podeželskih žena Sončnica. V sode-
lovanju s kmetijsko svetovalno službo smo v zadnjih letih izoblikovale pester pro-
gram dela, ki daje poudarek predvsem kmetijstvu, družini in kulturi. Vsako leto si 
zastavimo nove cilje. Z velikonočno razstavo pa predstavljamo tradicionalne praz-
nične jedi,« se je glasil uvodni pozdrav predsednice društva, ki danes šteje 50 čla-
nic, katerih povprečna starost se giblje med 45. in 60. letom. »Zavedamo se, da 
ob vstopu v Evropsko unijo brez ustreznega znanja naše kmetije ne bodo mogle 
slediti porajajočim se trendom in ostati na evropskem tržišču. Zato je pomemb-
no, da slovenska kmečka ženska sledi času in dokaže, da njena vloga še zda-

leč ni zanemarljiva. Predsednik Republike Slovenije dr. Janez Drnovšek je na ob-
čnem zboru kmetic Slovenije dejal, da ima kmetijstvo odločilno vlogo pri ohranja-
nju tradicije, pridelave in predelave kakovostne in zdrave hrane. Za oboje pa so v 
veliki meri zaslužene ravno kmečke ženske in kmetice. Zato je nenehno izobraže-
vanje še kako pomemben element našega življenja.« Dekleta in žene je pozdra-
vil tudi župan Janez Lesjak: »Mislim, da je vaše delo in napore težko opisati. V se-
danjem času se družba odtujuje, vedno bolj živimo vsak zase in za svoje proble-
me, tuji nas ne prizadenejo, razen če niso tudi naši. Zato je tako druženje, pred-
vsem pa gojenje tradicije nekaj, kar naš narod še kako potrebuje. Danes in vedno 
bolj.« Župan se je tudi pošalil na račun novodobne emancipacije, ki tako ženske 
kot moške sili k prizadevanju za izboritev ključne vloge v družbi. »Imamo veliko te-
žavo, saj pravijo, da se bomo moški začeli boriti za empancipacijo. Upam in želim 
pa, da do emancipacije ne bi prišlo tako globoko, da bi pripravo velikonočnih jedi 
prepustili moškim in bi se ženske umaknile izpred štedilnikov. Ne vem, kaj bi ime-
li na mizi in kaj bi se v tem primeru še obdržalo od tradicije!« je za svoje besede 
požel gromek aplavz. Kmečkim ženskam je tudi zaželel veliko nadaljnjega uspe-
ha in se jim je zahvalil za vse, kar so doslej naredile za skupnost. »Občina Grosup-
lje je tudi zaradi vas postala precej bolj prepoznavna, saj ni malo prireditev, na ka-
terih sodelujete s svojimi izdelki. Doslej ste se dobro izkazale in sem prepričan, 
da se boste še naprej. Pomembno pa je vaše delo tudi zato, ker tradicijo prenaša-
te na nove rodove. Prepričan sem, da bo to vzpodbudilo tudi kasnejše generacije 
Slovencev, da bodo vrednote pridobile nekdanji pomen, in bomo tudi preko tradi-
cije ohranili svoje korenine in narodovo identiteto.« 

Velikonočna jedila je blagoslovil župnik Janez Šket: »Kruh nam pomeni ne sa-
mo kruh za preživljanje, temveč predvsem znamenje za vse tisto, za kar se tru-
dimo v življenju. Da bi imeli boljši kruh, delamo, se borimo, živimo! Kruh pomeni 
vso hrano, pomeni delavnik, vino pa pomeni praznik. Velika noč je torej eden iz-
med praznikov, ko na mizo položimo simbolična darila, da nas spomnijo, da življe-
nje ni samo delo, ampak tudi praznik.«

Na prireditev so priletele tudi Lastovke in pod strokovnim vodstvom zborovodki-
nje Mojce Intihar zapele nekaj prazničnih pesmi, nato pa so se številni obiskoval-
ci lahko še posladkali s privlačnimi prazničnimi jedmi.

Barbara Pance

Brez blagoslovljenega kmečkega zajtrka ni velike noči

O Marku Finku, basbaritonistu, rojen v Argentini slovenskim staršem, ki so 
po drugi svetovni vojni morali zapustiti domovino zaradi totalitarnega komunistič-
nega režima, smo nekaj malega v preteklosti že pisali. Nekateri pa tudi veste, da 
so v tej dokaj številni družini kljub izseljenstvu morda še bolj kot doma skrbeli za 
slovenstvo, še posebej za lepo slovensko petje. Ko so odraščali in so že kazali tu-
di talente v prepevanju, so se kar štirje Finkovi otroci vključili v slovenski pevski 
zbor Karantanija, ki ga je vodila Markova teta Marija.

Leta pa so tekla naprej in kar trije Finkovi so se odločili za operno petje. Še po-
sebej pa naj v tem prispevku omenim zdaj že nekaj let našega občana, ki živi v 
novi hiši v Gorenji vasi pri Polici, in Bernardo Fink, ki je poročena z avstrijskim 
veleposlanikom slovenskega rodu v Sloveniji dr. Valentinom Inzkom. Nekateri ste 
morda gledali tudi pogovor Družinske zgodbe na TV Slovenija, ki ga je vodila Alen-
ka Zor Simoniti, in ste spoznali, kako močno so Finkovi kljub svetovljanstvu vraš-
čeni v Slovenijo.

Z Markom sva se prvič srečala pred desetletjem na Magdalenski gori, ko smo 
pripravili prvo prireditev v čast Mariji Vnebovzeti in takrat prvega praznovanja tudi 
slovenskega državnega praznika. Z njim pa sva se nato še večkrat srečala in vsa-
ko srečanje z njim in njegovo ženo Kristino, profesorico angleščine, se mi vtis-

Bernarda in Marko Fink: V Argentini rojena 
Slovenca prepevata na svetovnih odrih

ne globoko v spomin. Večkrat sem že razmišljal, zakaj, in ugotovil, da se pri obeh 
močno prepletajo slovenski geni in izkušnje z južnoameriško kulturo, ki temelji na 
živahnem temperamentu, kar je dragocena posebnost. Pri meni je že ob prvem 
srečanju delovalo tako, kot da se poznamo že sto let.

Marko pa me je zadnjič povabil, naj se 10. aprila udeležim promocijske pred-
stavitve ene zadnjih zgoščenk pri Mohorjevi družbi, a sem bil službeno zadržan. 
Potem pa mi je dejal, da pred velikonočnimi prazniki odhajajo v Argentino za pri-
bližno mesec in pol, kjer se bo med drugimi opravki zbrala tudi vsa družina pri 
starših ob velikonočnih praznikih. Poslal pa mi je še novo ploščo Canciones Ar-
gentinas, ki sta jo s sestro Bernardo predstavila 11. februarja v Berlinu. Posne-
la sta jo pri največji francoski založbi Harmonia mundi, na predstavitev plošče pa 
je prišlo kar 150 novinarjev iz vse Evrope. Na njej je posnetih 8 duetov, nekateri 
med njimi tudi prvič, kar pomeni, da je ta plošča pomembna tudi za Argentino in 
so o njej tudi v Argentini zelo pozitivno pisali.

21. februarja pa je avstrijski zvezni 
kancler Wolfgang Schüssel mezzoso-
pranistki Bernardi Fink Inzko na Dunaju 
podelil avstrijski častni križ za umetniške 
dosežke. Kot svobodna umetnica nasto-
pa po vsem svetu, predvsem na koncer-
tih stare glasbe. Poje v slovenščini, nem-
ščini, italijanščini, francoščini, anglešči-
ni in španščini. Leta 2002 je v Sloveni-
ji prejela nagrado Prešernovega sklada. 
V počastitev Mozartovega leta je že lani 
posnela pri že omenjeni francoski zalo-
žbi opero La clemenza di Tito, v maju pa 
bo imela v različnih evropskih krajih serijo samostojnih pevskih recitalov z naslo-
vom Moje tri domovine.

Kako preprosti so ti Finkovi ljudje, kljub temu da so v svetovnem merilu dosegli 
ogromno s svojim delom, znanjem in talenti, sem se lahko prepričal tudi lansko le-
to poleti na Taboru Slovencev po svetu, ki je bilo v Zavodu sv. Stanislava v Šentvi-
du pri Ljubljani, ko sem srečal tudi Markova starša. Kljub časovnim stiskam zna-
jo vedno človeku ponuditi toplo besedo. Oče Božidar je nato imel naslednjega 
dne v Cankarjevem domu tudi slavnostni govor. O tej človeško topli preprostosti pa 
govori tudi nedavna Bernardina izjava, ko je ob podelitvi visokega avstrijskega od-
likovanja dejala: »Odlikovanje je zame veliko presenečenje; kaj takega mi nikoli ni 
prišlo na misel; da bom zato, ker pojem in delam, kar me veseli in za kar mi je Bog 
dal darove, prejela še take vrste priznanje. Zame je najlepše priznanje stik z občin-
stvom in aplavz po koncertu, če pa pride še kaj drugačnega, do česar nima odno-
sa, mi je v čast in veselje, posebno še, ker je Avstrija dežela, s katero sem duhov-
no in kulturno povezana, zlasti z Dunajem kot svetovnim mestom glasbe.«

Jože Miklič

Tudi Slovenci smo se že pred mnogimi leti odločili imeti svojo zastavo. Tako 
smo po definiciji o simbolih „spoznali in priznali povezavo med zgornjim in spod-
njim svetom, med nebom in zemljo, to je med človekom in Bogom“. Tudi Sloven-
ci moramo priznati dejstvo in vrednost zastave, pod katero smo se pripravljeni za-
teči z željo po moralni in fizični zaščiti domovine. Na žalost pa je naš odnos do za-
stave še neizoblikovan, sama beseda pa se prepogosto uporablja napačno in po 
nepotrebnem.

Pojav zastave na slovenskih tleh ima svojo zgodovino od rimskih časov, „vexil-
lum“ imenovano, preko obdobja Karla Velikega in križarskih vojn, ko nam obdo-
bje Karantanije, posebej čas Leopolda III. (leta 1205), ponudi zastavo in panterja 
na ohranjenem pečatu. Slovenske zgodovinske dežele Goriška, Kranjska, Štajer-
ska in Koroška so dobile svoje zastave in grbe, ki jih v glavnem danes lahko spo-
znamo na ohranjenih pečatih.

Razvoj slovenske zastave historično in veksikološko pravilno razvijamo iz grba 
dežele Kranjske že od 12. stoletja naprej, kjer je „na srebrnem ščitu moder eno-
glavi orel, razprostrtih peruti s krono na glavi ter s trakom v dveh vrstah z rdeče-
srebrnim (kasneje zlatim) šahiranim polmesecem„. Tako utemeljujemo tri bar-
ve slovenske zastave - belo, modro in rdečo, potrjene tudi leta 1836 od Ferdinan-
da I. V času pomladi narodov leta 1848 so bile te barve vzete za osnovo sloven-
ske zastave, za kar so se odločili člani društva „Slovenija“ na Dunaju. Ti so nato 
pod vodstvom kasnejšega poslanca v državnem zboru 7. aprila 1848 v Ljubljani 
v Wolfovi ulici (kjer je danes skromna tabla) izobesili slovensko zastavo. Ta dan je 
določen za dan slovenske zastave, ki ga že vrsto let z velikim navdušenjem obele-
ži v Vačah društvo Heraldica Slovenica. Barve belo, modro in rdečo dežele Kranj-
ske je nato Ministrstvo za notranje zadeve s posebnim dekretom potrdilo 23. 9. 
1848.

Navdušenje nad uradno potrjenimi barvami slovenske zastave spremljamo v 
ohranjenih virih, pa tudi v mnogih pesmih od M. Ravnikarja (18. 10. 1848) Naše 
barve, preko F. Blažiča (12. 3. 1849) Naša bandera, pesnika S. Gregorčiča (5. 6. 
1887) O zastavi in S. Jenka Naprej zastava Slave, ki je bila nekoč slovenska himna.

Slovenci so svojo zastavo vedno upoštevali, pa naj je šlo za projekt »Združene 
Slovenije« leta 1848 ali za združevanje ob boju za nacionalno enakopravnost ter 
za ustanovitev skupne države Srbov, Hrvatov in Slovencev po prvi svetovni vojni. 
V času druge svetovne vojne so slovensko zastavo v treh nacionalnih barvah upo-
rabljali z dodatki (Triglav, rdeča zvezda) tako, da je po letu 1945 obveljala belo-
modro-rdeča zastava z rdečo petokrako zvezdo, ki je bila v veljavi do nastanka sa-
mostojne Slovenije leta 1991.

Po uspelem referendumu 23. 12. 1990 je bila namreč ustanovljena posebna 
22-članska komisija za oblikovanje novih državnih simbolov. Po izvedenem nate-
čaju, na katerega je prispelo 87 predlogov, je bila na osnovi uveljavljenih zgodo-
vinskih in veksikoloških principov 19. junija 1991 sprejeta slovenska zastava, ki 
je ob upoštevanju osnovnih barv: bele, modre in rdeče dobila tudi svoj grb s sim-
boli treh zlatih zvezd gospodov Celjskih, z najvišjo goro v Sloveniji - Triglavom ter 
valovi slovenskega morja.

Poskus „izboljšati“ slovenske nacionalne simbole: torej zastavo in grb pred le-
ti, hvala Bogu, ni uspel, uspele pa so aktivnosti društva Heraldica Slovenica, ki z 
veliko entuziazma pripravlja vsako leto praznik slovenske zastave v GEOSS-u  pri  
Vačah.  Taka proslava je bila letos v nedeljo, 9. aprila.

Matjaž Trontelj

PRAZNIK 
SLOVENSKE ZASTAVE

Jedi je blagoslovil župnik Janez Šket. Vse foto Barbara Pance.

Marljive grosupeljske kmečke ženske.
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Na Bledu so se zbrali pisatelji in pesniki na rednem letnem srečanju medna-
rodnega PEN-a. Tri okrogle mize so posvetili trem aktualnim temam: globalizaci-
ji sveta – marginalizaciji kulture, vlogi PEN-a v sodobnem svetu in svobodi izraža-
nja kot sredstvu v boju zoper terorizem, skupni imenovalec vsem pogovorom pa 
je bila moč besede pri razreševanju konfliktov v današnjem svetu.

Slovenski klub PEN letos praznuje svojo 80-letnico. Ustanovljen je bil leta 19-
26 na pobudo Janka Lavrina, ki je deloval kot predavatelj v Londonu. Doktor Jo-
ža Glonar iz NUK-a mu je pomagal zbrati najprimernejše kulturnike za ustanov-
ne člane in tako se je rodil klub, ki še danes združuje pesnike, pisatelje in eseji-
ste, to namreč pomeni kratica PEN (poets, essayists, novelists). Prvi predsednik 
je bil Oton Župančič.

Ob tej priložnosti sta podpredsednik slovenskega PEN-a Ivo Frbežar in član od-
bora PEN-a Goran Gluvić povabila v Grosuplje nekaj znanih svetovnih pesnikov in 
pisateljev. Najprej so se pomudili v spominski sobi Louisa Adamiča v Prapročah. 
Ob postanku na Adamičevem trgu so si z zanimanjem ogledali gradbišče nove 
grosupeljske knjižnice, potem pa so se povzpeli v drugo nadstropje, kjer na Ko-
lodvorski cesti začasno gostuje Knjižnica Grosuplje. Številnim obiskovalcem, ko-
likor se jih sploh more stisniti v ozki čitalnici in hodniku, so se predstavili Anasta-
sis Vistonitis iz Grčije, Juan Octavio Prenz iz Argentine, Gülüm Cengiz iz Turčije, 
Casimiro de Brito iz Portugalske in Andrej Kokot s Koroške. Skoraj vsi danes živi-
jo v velemestih in jim je bila naša majhnost všeč. Vsak je povedal nekaj o sebi in 
prebral nekaj svojih pesmi.

Casimiro de Brito je predsednik portugalskega PEN-a in živi v Lizboni. Začel 
je kot časnikar, potem pa je pisal poezijo, prozo, eseje in tudi prevajal je. V slo-
venščini je izšla v zbirki Aleph slovensko-portugalska izdaja njegovih ljubezenskih 
pesmi pod naslovom Opus affettuoso.

Andrej Kokot iz Celovca je na Bledu predstavljal koroške Slovence. Na po-
sebnem literarnem večeru na Bledu so predstavili Koroško in njene težave z ures-
ničevanjem dvojezičnosti. Povedal je, kako je začel pisati. V Kostanjah so igrali 
pasijon in njegova mati je igrala v njem. Ko so nehali uprizarjati to igro, se je be-
sedilo pozabilo. Njegova mati pa ga je znala na pamet in po njenem pripovedova-
nju so besedilo zapisali. Župnik v domači vasi, preden je umrl, ga je poklical k se-
bi in mu dal knjigo z zapisom igre. To ga je spodbudilo k pisanju. Kot Slovenec na 
Koroškem je moral vedno paziti na svoje besede. Ena prvih njegovih pesmi je bil 
slavospev Triglavu, ki ga je zaključil z obetom, da bo prišla pomlad in Avstrijci so 
te besede razumeli kot napoved ''pomladi naroda''. Piše tudi v koroškem narečju 
in še vedno ne more mimo krivic, ki jih doživlja slovenski narod na Koroškem.

Gülüm Cengiz je pesnica, prozaistka in dramatičarka iz Turčije, iz Istambu-
la. Zanimivo se ji je zdelo, da Slovenci poznamo toliko različnih imen za to mesto 
(Konstantinopol, Istambul, Carigrad). Predava primerjalno književnost. V Turčiji še 
vedno preganjajo pisatelje, tudi njo so obsodili na dve leti zapora zaradi članka 
o kršenju človekovih pravic, vendar so kazen začasno preložili. Prebrala je nekaj 
pesmi o otrocih in za otroke.

Anastasis Visonitis iz Grčije živi v Atenah kot svobodni kulturni delavec. Pi-
še eseje, prozo in poezijo. Pri grosupeljski založbi Mondena je izšla njegova pes-
niška zbirka Sonce na jarku, ki jo je pomagala prevajati Višnjanka Lojzka Avaya-
nos.

Juan Octavio Prenz, predsednik tržaškega PEN-a, ki pokriva tudi zamejske 
Slovence, živi malo v Buenos Airesu, malo v Trstu, po rodu je pol Slovenec in pol 
Hrvat. Kot predavatelj hispanistike je delal v Beogradu, Zagrebu, Ljubljani in Tr-
stu. Njegov oče je govoril pet jezikov, vendar je vedno, ko je hotel kaj povedati, 
uporabljal mešanico vseh, zato je tudi sam podedoval sposobnost za učenje je-
zikov. Prejel je več argentinskih literarnih nagrad, najbolj ponosen pa je na svoj 
prevod Prešernovih poezij v španščino. Upošteval je Prešernov verz, ritem, v So-
netnem vencu tudi pesniško obliko – sonet in akrostih. Pri Mondeni je izšla zbir-
ka njegovih pesmi Prostodušne malenkosti v španskem in slovenskem jeziku.

S kratkima pesmima sta se predstavila tudi Ivo Frbežar in Goran Gluvić.
Z glasbo so večer popestrile pevke Viva vox, nas in goste pa sta navdušila har-

monikarja Luka Žitnik in Gašper Zgonc.
Marija Samec

Del mednarodnega
PEN KLUBA V 
GROSUPLJEM

Predstavniki Pen klubov iz šestih držav na literarnem večeru v 
Knjižnici Grosuplje: Juan Octavio Prenz iz Argentine, Korošec 
Andrej Kokot, Portugalec Casimiro de Brito, Jean J. in Ivo Frbežar, 
Turkinja Gülüm Cengiz, Goran Gluvić in Grk Anastasis Visonitis.

E. Ionesco je nekoč zapisal, da je Plešasto pevko napisal po naključju, 
da bi se ponorčeval iz gledališča, ki ga je pred tem sovražil in se v njem dol-
gočasil. Potem ko pa se je hotel naučiti angleščino in je kupil učbenik za 
začetnike, se jezika sicer ni naučil, vendar je v učbeniku zaznal nesmisel-
ne dialoge, ki so v njem odprli številna ustvarjalna obzorja. Dialoge je po-
tem vključil v igro kot preprosta in resnična dejstva, ki pa so v celoti zbez-
ljala v nove dimenzije, imenovane kot tragedija govorice. S tem pa je odkril 
nove zakone gledališča v sebi in postal eden najpomembnejših dramatikov 
dvajsetega stoletja. V Plešasti pevki nastopata dva zakonska para, ki se ji-
ma nič ne dogaja navzven, v notranjosti pa gori pekel, ki ga povzroča ne-
smiselnost vsakodnevnega življenja, predvsem v konvencionalni komunika-
ciji in tehtanju besed. Obrobni osebi, gasilec in služkinja, ste le privesek, ki 
naj bi poživila dogajanje, a povzročita ravno nasprotno, še bolj nesmiselno 
konverzacijo.

Mladi igralci grosupeljske gledališke skupina GGNeNi pod mentorskim in 
režiserskim vodstvom Simone Zorc-Ramovš so se 
Ionescove anti-drame lotili uspešno. Igra je bila 
osredotočena okrog gugalnice, kar je originalna 
režiserkina domislica, in nam jasno ponazorila, 
da si liki merijo moči pri izmenjavanju besed in 
stavkov, vzdihov in molka. Skupina, doslej vajena 
le uprizoritev otroških iger in recitalov, je vnes-
la otroško radoživost tudi v Ionescovo igro, kar 
je vneslo v celotno dogajanje le dodatno kako-
vost.  Z režiserkino pomočjo jim je uspelo, da so 
se delno vživeli v vloge, predvsem pa uživali in to 
simpatičnost prenesli tudi čez oder, za kar so bi-
li nagrajeni s primernim aplavzom, kajti moramo 
se zavedati, da za anti-dramo je treba gledalcem 
določen miselni preklop, predvsem tistim, ki se s 
takim gledališčem prvič soočajo.

V gledališki skupini je bila najbolj igralsko iz-
razita Larisa Daugul kot gospa Smith, ki je nosi-
la največje breme igre, vsekakor uspešno hudo-
mušno, Primož Pucelj kot gospod Smith je prika-
zal svoj lik kot simpatično zmedenega in  kvazi-
avtoritativnega moža,  Ajda Cevc je gospo Martin izrazila kot nežno in zadr-
žano malomeščanko, v kateri pa tli vulkan, Jan Pirnat je gospoda Martina 
prikazal kot dobrodušnega izgubljenca. Maša Tiselj je kot služkinja Mary za-
vihrala v poskusu absurdnega prevrata neuravnovešenega lika in končno je 
Janez Debeljak kot poveljnik gasilcev tipiziral standardnega gasilca kljub ab-
surdnim Ionescovim dialogom.

Skratka, gledališka skupina GGNeNi je dokazala, da tudi v Grosupljem 
lahko pričakujemo še več na eni strani prijetnih, na drugi pa radikalnih gle-
daliških produkcij. Upamo, da bodo zdržali.

Goran Gluvić

Eugene Ionesco: 
Plešasta pevka v izvedbi Gledališča GGNeNi

Letos sem prvič članica gledališke 
skupine GGNeNi. Prvič sem se tudi sre-
čala s tako zahtevnim dramskim de-
lom, kot je Plešasta pevka. Na začet-
ku se mi je vsa ta antidrama zdela ma-
lo čudna, a ob pomoči naše mentorice 
in soigralcev sem spoznala, da je Ple-
šasta pevka vrhunsko delo, saj so zna-
li vsako še tako nelogično stvar obrniti 
tako, da se je na koncu zdela popolno-
ma logična.

MAŠA TISELJ (služkinja Mary)

Igra Plešasta pevka je z vsako pono-
vitvijo zame nov izziv! Saj… Kjer ni storil-
nosti, tudi premija na storilnost ni prida!

JANEZ DEBELJAK 
(poveljnik gasilcev)

Predstava je nenavadna v vseh gle-
daliških komponentah, predvsem dia-
logi so tisti, ki izzivajo, po drugi strani 
pa prisilijo gledalca k razmišljanju. Ose-

Pogledi igralcev na Plešasto pevko
be naj bi bile različne, v svoji notranjosti 
pa skrivajo puhlo praznino dolgočasne-
ga življenja. Za vlogo gospe Martin sem 
se pripravljala dolgo časa, vse pa je še 
kar preprosto, ko dojameš, da je bistvo 
njenega življenja biti in obstati, ne glede 
na kakšen način.

AJDA CEVC (Ga. Martin)

Med spoznavanjem g. Martina sem 
se veliko naučil o Bobbyju Watsnu, o 
česanju pleše in o samem sebi. Pleša-

sta pevka ti vzame kakš-
no uro, da pa znanje za ce-
lo življenje.

JAN PIRNAT (G. Martin)

G. Smith: »Nečesa pa 
vendarle ne razumem. Za-
kaj v rubriki mestna kroni-
ka časopisi zmeraj objav-
ljajo starost umrlih, nikoli 
pa starosti novorojenčkov? 
To je nesmisel!«

PRIMOŽ PUCELJ 
(G. Smith)

Od gledališkega li-
sta naprej, ki ga (o)gleda-
lec dobi v roke pred pred-
stavo, pa vse do njene-
ga zaključka, ko se reflek-
tor obrne proti njemu sa-

memu, mu igralci dopovedujemo le to, 
da njegovega smeha, ki se znajde tu 
vmes, ne povzročamo mi. Smeh (o)gle-
dalca je avtoironičen, smeji se same-
mu sebi. A bolj ko mu to dopoveduje-
mo, bolj se krohota! Tragično? Kakor-
koli že, kdor si OgledalO išče, naj pride 
v GGNeNi gledališče!

LARISA DAUGUL 
(Ga. Smith)

Ime razstave Ledene rože je pravzaprav nastalo lani, ko so v pravi zi-
mi, kakršna je letošnja bila zares, pripravljali prvič to razstavo v studiu 
Foto Tivoli v Ljubljani. Del te pravljice je Klekljarska skupina MIR – JE 
ob 10. letnici druženja in učenja prikazala obiskovalcem galerije Grad 
Boštanj. 

Na začetku je treba povedati, da je naslov razstave povzet iz Pravljice za klek-
ljarico Polonco. Pravljico je napisala pisateljica in klekljarica Tončka Stanovnik, 
ki se je razstave pod Boštanjem tudi udeležila. Pravljica pa govori o drobni, ma-
li klekljarici, ki je sama živela na samotni hribovski domačiji, ko so se ostali prebi-
valci že selili v industrijska mesta. S svojimi drobnimi prstki je za preživetje preple-
tala drobne nitke v čudovite umetnine. Zelo močno so spominjale na ledene ro-
že na oknih. Polonca pa je ostarela in ni si mogla pripraviti niti drv za kurjavo. Ta-
ko je neke hladne zimske noči utrujena zaspala za kleklji. »In skrbne zvezdice so 
švignile skozi majhno okno, poravnale kleklje, zapiknile še zadnjo buciko v klek-
ljarski povšrtček, ga pokrile s prtičem in prijele Polonco za roke in z njo odjadra-
le daleč daleč na nebo, kjer je nikoli več ne bo zeblo in kjer nikoli več ne bo sa-
ma. Še prej pa so na njeno majhno okno narisale najlepše rože. Natanko take, 
kot so bile Polončine čipke: križčovke, rogljički, srčki, zvezdice, ribice, kitice…«

Skupina deluje na Mirju v Ljubljani – od tod tudi njihovo ime, ki pa razdeljeno 
na dva zloga dobi nov pomen. Pravijo, da jih klekljanje pomirja. V skupino pa je 
vključenih poleg Ljubljančank tudi nekaj iz okoliških občin - nekaj je tudi Grosu-
peljčank. V skupini je tudi nekaj moških.

Iz Grosupljega/Lobčka prihaja Rezka Bučarjeva, ki je na začetku vse priso-
tne pozdravila in povedala, da jih je od začetka poučevala znana slovenska klek-
ljarica, zdaj že pokojna Julka Fortuna. Zadnjih šest let jih poučuje Tončka Čer-
nilogar, doma iz Idrije, mojstrica s certifikatom o nacionalni poklicni kvalifikaciji 
z naslovom čipkarica. Na natečajih Združenja pa so v preteklih letih posegle tudi 
po prvih mestih. Skupina je tudi v Grosupljem že razstavljala.

Srečujejo se vsak petek od septembra do maja. »Petki so res naši. Takrat si 
vzamemo nekaj ur zase, za dušo, ob tem pa nastajajo lepe reči tudi za oči.« Ob 
odprtju je bilo precej povedanega tudi o zgodovini klekljanja in posebnosti naše 

idrijske čipke, pa o šolanju, trgovanju in nošenju teh umetnin, ki se tudi danes po-
javljajo v elitni visoki modi. Izvedeli smo tudi, zakaj se je klekljanje prijelo prav v 
Idriji. Tam, kjer so možje globoko v rudnikih opravljali težaško delo, ko so lovili ži-
vo srebro, se je kot ravnotežje prepletala v umetnost nitka med nežnimi bukovi-
mi, češnjevimi in hrastovimi kleklji, ki je sprva le krasila le dom, pozneje pa je po-
nudila tudi nekaj zaslužka.

V kulturnem delu sta sodelovala grosupeljski cerkveni mešani pevski zbor Dani-
ca in trije mladi instrumentalisti na citrah, prečni flavti in harmoniki. Odprtja razsta-
ve sta se  udeležila župan Janez Lesjak z ženo Biserko in Draga Urbas-Keravi-
ca, ki je bila dolgoletna predsednica Združenja slovenskih klekljaric in ena od naj-
bolj zaslužnih, da je klekljarska šola v Idriji v času industrijske nerentabilnosti sploh 
obstala. Skupaj s županom sta nato odprla vrata v galerijo, da so si lahko obiskoval-
ci v skupinah ogledali zanimivo razstavo. Obiskovalcev prireditve je bilo namreč pre-
več za notranje prostore, zato so uvodni del opravili kar spredaj pod nadstreškom. 

Klekljarice pa so se z unikatnimi izdelki zahvalile županu, Francu Kramplju 
in Urošu Permetu za pomoč pri organizaciji in postavitvi razstave. Župan je do-
bil simbolično veliko srce, ker naj bi tako in tako imel veliko srce za vse potrebe 
občanov, sam pa je ugotavljal, da bo tudi rezervno prišlo prav – »pa še kakšnega 
bi zraven potreboval,« je dodal.

Jože Miklič

Čipkarska razstava LEDENE ROŽE

Otroci v skupini Sovic iz vrtca Kekec so stari šele tri in štiri leta, vendar 
vseeno že vedo, kako se naredi slikanica. V okviru projekta Radi bi naredi-
li svojo slikanico smo raziskovali, kako lahko naredimo slikanico, si sami iz-
mislimo zgodbice in jih tudi narišemo. Končni izdelek je prelepa slikanica, 
ki si jo lahko ogledate tudi v Knjižnici Grosuplje, kjer je razstavljena.

Helena Kocman Nučič, Tatjana Vatovec

NAREDILI SMO 
SVOJO SLIKANICO
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Že drugo regionalno prvenstvo Slove-
nije strojnikov gradbene mehanizacije 
je potekalo 1. in 2. aprila 2006 na se-
dežu AVTEK d.o.o. v Grosupljem.  Kar 
153 strojnikov (55 več kot lansko leto) 
se je soočilo z vrsto izzivov, kjer so te-
stirali njihovo sposobnost obvladova-
nja in upravljanja strojev, neodvisni sod-
niki pa so neusmiljeno merili čas in ka-
zenske točke. 

Tekmovanje so sestavljale tri precej 
različne naloge:

- mini bager 303C CR – tekmoval-
ci so morali z roko in na njej polmetr-
sko prosto obešeno palico orisati napis 
CAT. Naloga je zahtevala visoko stop-
njo koordinacije gibov in izredno meh-
ko delo, saj je za kazenske točke štel 
vsak dotik traku, stožca, tal ali pa previ-
soke vožnje,

- asfaltni valjar 114 – spretnostna 
vožnja med stožci. Na prvi pogled eno-
stavna naloga, vendar za večino udele-
žencev najbolj travmatična. Tekočo vož-
njo  brez popravljanja smeri, in z njo po-
vezano izgubo časa, je zmoglo manj kot 
10 tekmovalcev!

- srednje velik bager na gosenicah 
323 D – delo s prijemalom za premika-
nje predmetov (greifer). Tekmovalci so 
morali v predpisanem redu in načinu 

prestaviti tri avtomobilske gume in jih 
ponovno zložiti nazaj. Najpogostejši pro-
blem so jim predstavljale neubogljive 
gume, ki so se kar pogosto odkotalile s 
predvidenih prostorov.

Po opravljeni potrditvi predhodne pri-
jave so tekmovalci dobili tekmovalno 
opremo – akreditacijski list, karton za 
rezultate, varnostno odsevni jopič in ka-
po CAT. Pred nastopom so si natančno 
ogledali pravila tekmovanja, večina si je 
še temeljito ogledala nastope kolegov 
in se poskušala kar najbolje pripraviti 
za nastop. Pred vstopom na tekmovališ-
če so opravili še alkotest in se v sprem-
stvu sodniškega para (eden za čas, dru-
gi za kazenske točke) odpravili na prvi 
stroj. Po opravljenem tekmovanju smo 
jih še zaprosili za oceno posameznih 
nalog, saj želimo tudi v bodoče priprav-
ljati izzivov polno tekmovanje.  

Tekmovanje je potekalo v idealnih 
pogojih, saj je oba dneva sijalo son-
ce brez omembe vrednega vetra. Ta-
ko smo doživeli veliko sprememb v vod-
stvu, kar je pri tekmovalcih ustvarjalo 
potrebno napetost. V soboto, 1. 4., smo 
za novinarske hiše, ki so spremljale tek-
movanje, priredili tudi enostavnejše tek-
movanje za I. novinarsko prvenstvo v 

Kako se desetletno vztrajno delo splača, smo 17. marca zvečer družno 
ugotavljali s pevskim zborom Magdalena ob njihovem jubilejnem koncer-
tu, ki so ga »Magdalene« posvetile 10. obletnici delovanja. Avlo Osnovne šo-
le Louisa Adamiča, za katero trdijo, da je za takšne prireditve dovolj akustič-
na, je začela napolnjevati publika in kaj kmalu je bilo jasno, da so obisko-
valci presenetili organizatorje, ki so za  na široko vabljene ljubitelje petja pri-
pravili sedeže, pa jih je bilo kmalu premalo, čeravno je do začetka priredit-
ve manjkala nekaj več kot akademska četrt. Tisti sicer, ki so tu gulili šolske 
klopi in si nabirali znanja, pa morda tudi pevskih navdihov, so si znali poma-
gati in tako so od vsepovsod začeli nositi stole… In ko je bilo tudi teh polno, 
se je bilo pač treba zadovoljiti s stojiščem. Pa nič ne de, tako je bilo vide-
ti med prireditvijo, saj so vrle pevke  pod vodstvom  Emila Kovačca tako raz-
gibale publiko, da so se tako tisti na stolih kot oni, ki so stali, združili v tak-
tu poskočnosti in melodije. Bilo je, da so se nekateri komaj zadržali na svo-
jih sedežih.

V repertoar koncerta so vrle Magdalene vtkale najljubše pesmi iz 10-let-
nega prepevanja. Z občutkom in ljubeznijo do prepevanja so izžarevale vo-
ljo in prelepe misli. Iskreni nasmehi na obrazih sleherne »Magdalene« pa 
so le potrjevali staro resnico, da je iskrena pesem pot k sreči. Taisto srečo 
so izžarevali tudi pogledi na publiko s projekcijskega platna. Kajti, 10 let, bi 
rekel, v življenju ni dolga doba, vendar – 10 let vztrajnosti, odrekanj, vaj – 
kdo bi računal vse ure … Toda, samo tako se lahko uspeh rodi. In ta uspeh 
je bil prav gotovo današnji večer!

K popolnosti večera pa so prav gotovo svoje dodali tudi gostje, ki so s 
svojimi nastopi popestrili večer in se pridružili jubilejnemu praznovanju 
Magdalen.

Tamburaški orkester KUD Vrhpolje, ki letos praznuje 20. obletnico delo-
vanja, je s svojimi glasbili prav posebno razgibal publiko. Sopranistka Polo-
na Kopač, študentka solo petja, je ob spremljavi Aca Biščeviča zapela nekaj 
pesmi v pravi umetniški izvedbi tako, da bi jo poslušali ves večer. V progra-
mu so sodelovali tudi pianisti domače glasbene šole; kako doživeto je bilo 
prepevanje slavljenk ob spremljavi violine!  Tudi godalni orkester glasbene 
šole se je s svojimi melodijami izvrstno vključil v prijetnost večera. Za prijet-
ne užitke pa so poskrbeli tudi člani folklorne skupine France Marolt, ki delu-
je pod umetniškim vodstvom Mirka Ramovša. Bila je pesem, živahne melo-
dije, ples iz prekmurskih ravnic. Skratka, bil je večer iskrenih nasmehov in 
dobre volje, ko sta dve uri minili, da sami nismo vedeli kdaj, in ko so bile na 
vrsti besede zahvale, pozdravi, čestitke. Čestitke pevcev, svojim družitelji-
cam  prelepih melodij. Jubilantke so počastile tudi članice Glasbene matice 
Slovenije, iz katerih vrst je tudi članica Magdalen.

Bil je prelep večer, ko je polna šolska avla po svoje zaživela. In nedvo-
umen odgovor jubilantkam in njihovemu vodji  Emilu Kovačcu, da se delo 
splača. Ne nazadnje pa moramo priznati odlično vodenje programa Janezu 
Jakopinu, ki je tako prijetno domače, prav nič izumetničeno prispeval svoj 
delež k odličnemu počutju slehernega ta petkov večer.

Pa čez deset let spet, kajne, Magdalene?! Saj deset let ni tako dolga do-
ba, če o tem razmišljaš takrat, ko se veseliš svojih uspehov.

Alenka Adamič

SLIKA NA NASLOVNICI: 
Ženski pevski zbor Magdalene z zborovodjo Emilom Kovačcem

EN VEČER PESMI, 
ISKRENIH NASMEHOV 
IN DOBRE VOLJE

Obnova predorov Debeli hrib in Mali Vrh (obnova betonske-
ga vozišča ter posodobitev elektro-strojne opreme v skladu 
z novimi varnostnimi standardi in smernicami EU za poveča-
nje prometne varnosti v  predorih) ter viadukta Reber bo po-
tekala predvidoma od 19. junija do konca avgusta 2006. 

Izvajalec teh del je bil izbran na javnem razpisu že v lan-
skem letu in bi sicer po prvotnih načrtih lahko začel z deli 
lansko jesen. Vendar bi v tem primeru potekala obnovitvena 
del na več kot dveh tretjinah celotne dolžine avtoceste Ljub-
ljana – Višnja Gora, zato so bila prestavljena. Med tem ča-
som so bile izvedene obširne strokovne analize in simulaci-
je prometa, ki so pokazale, da so prometne obremenitve na-
vedenega odseka skozi celo leto konstantne, v poletnih me-
secih pa v dnevnih prometnih konicah celo nekoliko nižje, 
kot v ostalih mesecih. Tako bo predvidoma do 24. julija 20-
06 zaradi izvajanja navedenih obnovitvenih del zaprto 6,2 
km dolgo smerno vozišče (polovica avtoceste) Malence – 
Šmarje-Sap v smeri Ljubljane, med priključkom Šmarje-Sap 
in razcepom Malence, promet pa bo v tem času potekal dvo-
smerno po nasprotnem smernem vozišču. Z deli na drugem 
smernem vozišču (polovici avtoceste) bo izvajalec del začel 
predvidoma 25. julija in bodo potekala najpozneje do konca 
avgusta. Promet bo v tem času potekal dvosmerno po drugi, 
tedaj že obnovljeni polovici avtoceste, to je v smeri Ljublja-
na – Novo mesto.

O navedeni in vseh drugih predvidenih obnovitvenih delih 
na avtocestah v letošnjem letu bo DARS d.d. pravočasno ob-
vestil javnost tudi v okviru novinarske konference.

Marjan Koler, služba za poslovno komuniciranje DARS 

upravljanju z gradbeno mehanizacijo 
Slovenije. Med 9 akreditiranimi novinar-
ji je bil prepričljivo najboljši Janko Zrim 
z revije STROJI, ekipno pa se je najbo-
lje izkazala ekipa priloge MOJ DOM iz 
Dnevnika.

Najboljšega tekmovalca smo dobili v 
nedeljo opoldne, ko je nastopil Franc Br-
lec iz družinskega podjetja Brlec Jakob 
s.p. iz Radomelj. Drugo mesto je osvojil 
Robi Orter iz VNG Kranjc iz Žalca, ki je za 
pičlih 5 sekund premagal samostojnega 
podjetnika Roberta Zupančiča. 

Glede na individualen uspeh je seve-
da tudi ekipni pokal osvojila ekipa Brle-

Turistično društvo Šmarje-Sap je 18. marca 2006 organiziralo večer 
francoskih šansonov. Prireditev sta izvedla pevka Barbara Šmon in pia-
nist Evgen Štefančič iz Strunjana. Gospa Barbara dela v hotelu v Strunja-
nu kot animatorka, skratka skrbi za razgiban in kreativen oddih gostov 
in kot sama pravi, »poje iz srca«, gospod Evgen pa je poklicni pianist.

Šanson izvira iz francoske besede chanter - peti in je star že več kot 
deset stoletij, pravi razcvet pa je doživel sredi tridesetih let prejšnje-
ga stoletja. Večer je obudil spomin na veliko ime francoskega šanso-
na Edith Giovanne Gassion ali bolj znano kot Edith Piaf (1915-1963) z 
vzdevkom »pariški slavček«.

Gospa Barbara je najprej obrazložila vsebino vsake pesmi in jo nato 
zapela v originalu. Povedala je mnogo zanimivosti iz življenja slovite pev-
ke. Turistično društvo je za ta večer pripravilo tudi gledališki list s kratko 
vsebino vsake pesmi.

Poslušalci so po vsaki zapeti pesmi navdušeno ploskali. Na koncu 
smo vsi skupaj zapeli pesem »ČEZ ŠUŠTARSKI MOST«. Večer je bil v ob-
dobju praznovanja deklet in žena, mučenikov in naših mater, zato smo 
vse obiskovalce obdarili s šopki pomladanskega cvetja, ki so jih pripravi-
le naše članice. In naredil se je čudovit, skoraj intimen večer. Bilo je bolj 
malo obiskovalcev, a morda je prav to prispevalo k prijetnemu vzdušju.

Lojzka Zajec

Večer francoskih šansonov

ca Jakoba s.p. v sestavi, Brlec, Kokov-
nik, Novak. Drugo mesto so osvojili lan-
skoletni prvaki VNG Kranjc iz Žalca, tret-
je mesto pa ekipa PRIMORJA d.d. iz Aj-
dovščine. 

Neuradno so bili po posamez-
nih strojih rezultati:

mini bager 303 C CR
1. METOD  PODRŽAJ
2. ROBERT  KRISTANČIČ
3. BENJAMIN KOKOVNIK

asfaltni valjar 114
1. ROBERT  ZUPANČIČ
2. FRANC BRLEC
3. ROBERT  PLANINŠEK

bager 323D s prijemalom
1. ROBI ORTER
2. FRANC BRLEC
3. DEJAN BABIČ

Vsem tekmovalcem čestitamo za po-
gum in jih pozivamo k zavzetemu tre-
ningu za naslednje Prvenstvo strojnikov 
na CAT strojih. O pripravah prvaka Fran-
ca Brleca na globalno prvenstvo CATER-
PILLAR, ki bo oktobra v španski Malagi, 
pa bomo še poročali.

Avtek, direktor Marjan Cukrov 

Velika Loka, 26. 3. 2006. Letošnje praznovanje materinskega dne 
je bilo v Veliki Loki še posebej pestro. Krajani Velike in Male Loke so zo-
pet presenetili matere z zanimivim kulturnim programom, polnim humor-
ja in glasbe.

Kot smo bili navajeni že prejšnja leta, so ustvarjalci tudi letos v ospre-
dje postavili otroke. Ti so se svojim mamicam predstavili z odlično pri-
pravljenim programom. Navzoči smo lahko prisluhnili igranju na različne 
inštrumente, med katerimi naj izpostavimo citre. Nanje je prelepo sklad-
bo zaigrala Metka Gorše. Poleg citer pa moramo omeniti še Katjo Brlan 
na violini, Mašo Potokar na oboi, Špelo Potokar na flavti ter Stefija Ranđ-
elovića na harmoniki. Nekateri so goste razveselili z lepimi deklamacija-
mi pesmic. Med njimi so najbolj navdušili najmlajši; komaj petletna Neža 
Brlan in Jan Kogovšek sta svoji pesmici povedala naravnost popolno. Za 
njima ni prav nič zaostajal tudi Tilen Brlan, ki šteje šest let, s pesmico 
»Zdravilo«. Starejša dekleta pa so se predstavila s plesom in petjem. 

Otroci so zaigrali tudi skeč z naslovom »Vicev na račun policajev ni; 
vse je res«, v katerem sta glavni vlogi policistov zaigrala Jan Kalar in 
Martin Brlan. Slišali smo veliko različnih šal o policistih, ki so vse priso-
tne dodobra nasmejale. Za konec pa so igralci Gledališke skupine Velike 
in Male Loke pripravili kratko igrico z naslovom »Gumb«. Gre za izredno 
smešno zgodbo o gospodu (Dušan Potokar), ki se odpravlja na pomemb-
no srečanje z županom. A kot zakleto, ravno ko mora že skoraj oditi, iz-
gubi gumb na srajci. Zatem ga vsi pričnejo vneto iskati: služkinja (Klara 
Brlan), žena (Erika Brlan), tast (Stane Zabukovec) in tašča (Joža Mustar). 
Na koncu ga vendarle najde tast, a kot se izkaže, je najdeni gumb žen-
ski in ne moški. Odpadel je namreč s služkinjine bluze. To pa zelo razbu-
ri taščo, ki vsa jezna prične s časopisom udrihati po svojem možu. Stvar 
se zaključi s spoznanjem, da je gospod zamudil na svoj sestanek z žu-
panom. 

Konec prireditve so organizatorji izkoristili za zahvalo Juditi Menard in 
Zlati Brlan, ki se vsako leto trudita pri pripravljanju prireditve v počasti-
tev materinskega dne. Obe sta iz rok Staneta Zabukovca prejeli tudi le-
pe šopke rož. Zabukovec je v imenu vseh, ki so se trudili s pripravo pri-
reditve, čestital vsem mamam za njihov praznik. Obenem pa povabil vse 
zbrane na okrepčilo, ki so ga pripravili vaške žene in gasilci. Ali, kot je 
dejal Zabukovec, so gospodinje pripravile nekaj za pod zob, gasilci pa za 
na zob. 

Kristina Zajc

POČASTITEV MATERINSKEGA DNE V VELIKI LOKI

NAJTEŽJE TEKMOVANJE NA SVETU

OBNOVA PREDOROV 
OD JUNIJA DO
AVGUSTA 2006

Edit Piaf se je rodila v umetniški dru-
žini. Oče je bil akrobat, mati ulična pev-
ka. Rojena je bila pod ulično svetilko v 
zakotni pariški ulici. Varovala jo je va-
ruška iz poceni bordela. Že kot majh-
na deklica si je s petjem služila kruh. 
Večkrat je živela človeka nevredno živ-
ljenje. Njeno življenje je bilo burno, 
polno ekstremnih padcev in vzponov. 
Zabava, glasba, ples, dobra volja vse-

povsod, to je bil njen življenjski moto. 
V svojem življenju ni ničesar obžalova-
la. Leta 1963 pa je skrivnostno umrla 
in zapustila nepozabno dediščino, svo-
je pesmi. 30 let je bila na odru, več kot 
40 let je že pokojna, 60 let pa je sveto-
vno znana legenda.

Napisala in pela je čudovite pesmi. 
Leta 1958 je posnela svoj svetovno 
znani hit »MILORD«, s katerim je dose-

gla velik uspeh na angleški »HIT« pa-
radi, 3. mesto v Italiji ter velik uspeh v 
Nemčiji in Holandiji. V pesmi vabi go-
spoda (E. P. je ljubila moške v unifor-
mah), naj prisede k njeni mizi, ona ni 
pristaniško dekle, ampak dekle z ulice. 

Pesmi Edith Piaf govore o življenju, 
vzponih in padcih. Lahko smo vsak dan 
srečni, če se le odločimo za to. V pes-
mih se sprehaja po Elizejskih poljanah, 

gre pod pariško nebo, kjer se sprehaja-
jo popotniki, zaljubljenci, modreci snu-
jejo svoje nove zamisli, ulični trubadurji 
s petjem in godenjem zabavajo ljudi in 
vagabundi prosijo za košček preživet-
ja. Pesmi govore o koncu neke ljubez-
ni, o globoki žalosti v času preboleva-
nja osamljenosti in praznine. Vsak ko-
nec nečesa pa pomeni nov začetek ne-
kje drugje.

Spoštovani dopisovalci! Kar nekaj prispevkov je spet ostalo "na čakanju" predvsem zaradi stiske s prostorom in časom. Ker so nekate-
ri prispevki izredno dolgi, vse dopisovalce ponovno prosim, da jih strnejo. Nenaročeni prispevki naj ne bodo daljši od 1800 znakov/črk, 
kar ustreza približno pol strani v velikosti črk 10. Prav tako naj že sami pošiljatelji prispevkov naredijo izbor slik in naj na uredništvo ne 
pošiljajo več kot dve o posameznem dogodku oziroma prilog k prispevku, razen če se predhodno drugače ne dogovorimo.

ZA VSE NAVEDBE V PRILOGI VETRNICA ODGOVARJA TADEJA ANŽLOVAR, UNIV. DIPL. NOV. - VODJA NOVINARSKE DELAVNICE.
Odgovorni urednik Grosupeljskih odmevov Jože Miklič 

Edith Piaf je pri petju vedno stala povsem mirno in rekla: 
»Ne želim, da me gledate, poslušajte me!« Tako je njene 
pesmi pela tudi ga. Barbara.
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ZANIMIVOSTI

Ura šest zvečer. Odhod v restavracijo. Pred restavracijo so nas pozdravili rde-
či kitajski lampijoni in delavci, ki so nekaj napeljevali. Po nekaj dneh bivanja na 
Kitajski sem opazila, da vsepovsod nekaj popravljajo. Kopljejo. Zidajo. Napeljuje-
jo. Varijo. 

Za prvo skupno večerjo nam je vodič rezerviral mizo. Štirje smo malo zaosta-
li za vodičem in smo šli v restavraciji nadstropje previsoko. Uslužbenka je pritekla 
za nami in z rokami mahala, da naj gremo za njo. Angleško ni znala. Ko smo šli 
proti naši sobi, sem mimogrede pogledala skozi okno restavracije. Kaj sem vide-
la? Notranje dvorišče s pločevinastimi strehami. Na strehah pa vse polno smeti. 
Očitno odpadke stresajo kar skozi okno. Kamor pač pade. 

Pričakala nas je rezervirana miza. Okrogla vrtljiva miza, ki je bila že pripravlje-
na. Natakarica nam je takoj natočila čaj. Jasminov čaj. Topel čaj, ki se v vročini ze-
lo prileže. Kitajci imajo navado, da namesto hladnih pijač za osvežitev, pijejo topel 
čaj. V vsaki restavraciji ti vedno najprej postrežejo čaj. Čaj ti med obrokom dolivajo. 
Sledi naročilo. Naročil je naš vodič, ki razume kitajsko. Vodič je naročil različne jedi, 
tako da smo v času celotnega potovanja resnično okusili čim več različnih kitajskih 
jedi. Riž, piščanec z arašidi, kitajsko zelje, brokoli, beluši, gobice v omaki. In prese-
nečenje. Lesene palčke. Potrebno se bo naučiti jesti s palčkami. Na srečo so zra-
ven prinesli še njihove male porcelanaste žličke, ki so namenjene za juho. Seveda 
sem žlico prvi večer uporabila tudi za vso preostalo hrano. S palčkami mi enostav-
no ni šlo. Mogoče sem bila preutrujena. Lahko pa že sedaj povem, da sem na kon-
cu vse že jedla s palčkami. In to brez problema. Žlice nisem več potrebovala. 

Po večerji smo se skupaj sprehodili po ulicah Pekinga. Zopet smo zavili v stran-
sko ulico. Usedi smo se v prvo pravo ''restavracijo''. Muslimanski lokalček na pro-
stem. Vodič je povedal enemu izmed lastnikov, da želimo nekaj popiti in pojesti. 
Zaposleni v lokalu so takoj vstali in začeli pripravljati stole in mize. Preproste lese-
ne stole in zdrgnjene mize brez prta. Po tleh umazanija, odpadki in smeti. Zopet 
je naročil vodič. Pijačo in kebab. Jagnjetina pečena na palčkah. Pečejo na poseb-
ni kovinski pripravi z rešetko, pod katero kurijo z ogljem. ''Končni izdelek'' je zelo 
začinjen in masten. Čili je namreč stalni spremljevalec njihove kuhinje. Poleg re-
šetke, na kateri pečejo, imajo posodico z oljem in v njej čopič, s katerim mažejo 
meso, ki se peče. Po jagnjetini smo poizkusili še govedino pečeno na palčkah. 

Že pošteno utrujeni smo se vračali proti našemu hostlu. Ura je bila devet zve-
čer po kitajskem času. Torej, če bi prišteli šest ur, bi bila ura že tri ponoči. Jasno, 
da smo bili utrujeni in zaspani. Ponovno smo šli skozi ''revne'' ulice. Ljudje še zu-
naj. Posamezniki hočejo kljub pozni uri še kaj prodati. Trgovinice so še vse odpr-
te. Restavracije tudi. Z ulice sem videla kuharje, ki so še pripravljali hrano. Naprej 
na ulici skupina moških, ki se je hladila in krajšala čas ob družabni igri. Brivci so 
še opravljajo svoje delo. Malo dalje dva otroka, ki sta na ulici večerjata. Spet dalje 
dva moška, ki telefonirata. V parku še zelo živahno. Kljub večerni uri, je bilo na uli-
cah še zelo živahno.

V hostel. Po osvežujočem tušu prijetno utrujena spat. Naslednje jutro bujenje 
ob sedmih. Ob pol osmih smo imeli že naročen kombi, ki nas je peljal do kitajske-
ga zidu. Vožnja je trajala štiri ure. Vožnja, posebno doživetje. Cesta slaba. Na po-
sameznih predelih luknje v cesti. Promet divji. Nihče nič ne upošteva. Lahko zapi-
šem, da vlada zakon močnejšega in hitrejšega. 

Zunaj je rahlo deževalo. Vodič nam je povedal, da imamo srečo, ker je sicer v 
Pekingu neznosna vročina. Tako, da je malo osvežitve prav dobrodošlo. Pogled 
skozi okno kombija. Kolesarji in pelerine. Rdeče. Modre. Rumene. Vijolične. Prav 
prijeten pogled. Posamezni kolesarji imajo na kolesu pritrjen dežnik. Večina pa le 
ima raje pelerine. 

Naš cilj je bila vasica Simatai. ''Pozdravili'' so nas prodajalci spominkov. Maha-
li so s svojo ''robo'' in nam skušali kaj prodati. V daljavi sem zagledala obzidje in 
stolpe. Devetnajst kilometrov zidu, ki je ohranjen v svojem pristnem, skrušenem, 
razpadajočem stanju. Najbolj strm predel. Posamezni predeli imajo celo sedem-
deset stopinj naklona. 

Toda najprej kosilo. Ura je bila skoraj že dvanajst. V bližnjo restavracijo, sobo 
z dvema večjima mizama. Gole stene, na katerih so visele slike MaoZe Tunga. V 
kotu ventilator. Najprej smo dobili čaj, ki se mi je zelo prilegel po štiriurni utrujajo-
či vožnji. Čaj ti stalno dolivajo. Jedli smo testenine. Pražene testenine, med kateri-
mi je pomešana zelenjava. Za moj okus zopet zelo mastno in začinjeno. Tokrat so 
bile za jedilni pribor samo palčke. Morala sem se ''spopasti'' s palčkami. Če sem 
hotela kaj pojesti. Tokrat že bolj uspešno kot včeraj zvečer.

Po končanem obroku nam je lastnik hotel prodati pelerine. Jasno, saj je zunaj 
rahlo deževalo. Po znižani ceni. Odšli smo iz restavracije in kupili vstopnice. Na 
ceniku vstopnic sem opazila napis, da morajo otroci, ki so višji od 1,20 metra, ku-
piti vstopnico. To sem ob nakupu vstopnic še večkrat opazila. Skozi vhod. Peš do 
zidu. Ves čas je rahlo deževalo. Smola. Še dobro, da sem imela na sebi nepre-
močljivo vetrovko. Na potki do zidu prežijo nate trgovci, ki ti želijo prodati razgled-
nice, knjigo o kitajskem zidu, spominek. Imajo svojo taktiko. Ko greš mimo, te po-
zdravijo. Nato pa nevsiljivo hodijo za tabo ali vštric s tabo. Tudi nama se je pri-
družila starejša ženska s torbo preko rame in z dežnikom. Nekaj časa je brez be-
sed hodila za nama. Ko sva se ustavila in fotografirala, se je ustavila tudi ona. Da-
lje. Ona za nama. Prav obremenjujoče. Malo sva pospešila korak. Ona tudi. Ob 
naslednjem postanku je prišla z besedo na dan. Hotela je nama prodati knjigo. 
Kljub prijazni zavrnitvi ni odnehala. Kar sledila nama je. Kam naj pa dava knjigo v 
tem dežju? Po dvajset minutni hoji smo vsi trije prišli do prvega obrambnega stol-
pa. Potem pa po stopnicah čedalje višje do naslednjega stolpa. Pa do naslednje-
ga. No, končno se je najina spremljevalka ''izgubila''. Ujela sva dva najina sopotni-
ka. Onadva sta imela bolj vztrajnega prodajalca. Kljub dežju in vzponu ni odnehal.  

Zid se razteza od Shanhai Guan-a na vzhodni obali Kitajske do Jiayu v pušča-
vi Gobi. Dolg je več kot 3000 kilometrov. Nekateri ga poimenujejo zid 10 000 lij. 
Dolžinska enota en lij namreč predstavlja 500 metrov. Zgodovina kitajskega zidu 
sega preko 2000 let nazaj. V čas Qin dinastije. Gradnja zidu je zahtevala na tiso-
če delavcev. Mnogi od njih so bili politični zaporniki. Predstavlja tudi eno največ-
jih grobišč. Zgrajen je bil v obrambne namene, vendar nikoli ni služil svoji osnov-
ni funkciji. Ljudstva, ki so imel namen priti na Kitajsko, so podkupila stražo. Zid je 
bolj veljaj za dobro prometno žilo, ki se je raztezala po gorskih terasah. Zid se je 
gradil, dograjeval, popravljal vse do leta 1800, do Ming dinastije. Po padcu Ming 
dinastije je bil zid pozabljen. Veliki predeli zidu so se uničili, zravnali z zemljo. Zid 
bi verjetno izginil, če ga ne bi ''rešili'' turisti. Tako so bili posamezni predeli zidu ob-
novljeni, dograjeni, popravljeni. V posameznih stolpih in predelih zidu so postavlje-
ne trgovinice s spominki. 

Ravno ko sva bila v stolpu, je začelo močno deževati. Pravi naliv. Veter. Megla. 
Mraz. V kotu stolpa sva poiskala zavetje. Vendar ne ravno najbolj uspešno. Veter 
je dežne kapljice nosil skozi line. Ko sem pokukala ven, sploh nisem nič videla. 
Vse belo. Megla, ki se je spuščala čedalje nižje. Kaj sedaj? Najbolje bo počakati. 
Nekaj časa sva stala in čakala. Kmalu so v ''najin'' stolp prišli čisto premočeni turi-
sti, ki so se kljub dežju spuščali nazaj v dolino. Za njimi pa podajalka spominkov. 
Vsa premočena. Vendar ni odnehala. Kljub dežju. Nič zato, če so bile razglednice 
in knjiga malo namočene. 

Ko se je vreme malo umirilo, sva se tudi midva odpravila nazaj proti našemu 
zbirnemu mestu. Kmalu smo se vsi vrnili. Bolj ali manj mokri. S sabo sem imela 
kratke hlače, tako da sem se lahko preoblekla. Potem pa na stojnice, ki so čaka-
le na turiste. Prodajalci so bili zelo zagnani in so kričali in ponujali svojo robo. Pri-

tegnili so me kitajski klobuki iz bambusa. Kupila sem dva klobuka. Prodajalec je 
pojasnil napis na enem klobuku. Prva pismenka Kitajska, druga kitajski zid. Tu-
di sopotniki so nabavili kar nekaj spominkov. Predvsem klobukov in majic z na-
pisom Kitajski zid. Klobuke smo zato tako vneto kupovali, ker nam je vodič pove-
dal, da jih kasneje ne bomo več videli. 

V kombi in zopet nora vožnja nazaj. Komaj smo zapustili parkirišče že so nas 
na cesti pričakale koze, katere je lastnik komaj spodil na rob ceste. Med vožnjo 
nas je nekaj izrazilo željo po WC-ju. Šofer je kar vozil in vozil in nikakor ni našel 
stranišča. No, končno ga je. Na bencinski črpalki. Le kje je stranišče? Aha, tam 
zadaj, tisti sezidan prostor. Vrata se niso čisto zapirala. Odprla sem. Groza! Kaj 
takega pa še nisem videla. V tleh tri ulite luknje. In kako je smrdelo. Ampak, kaj 
sem hotela. Ta WC si pa bom zapomnila. Vode jasno, da nikjer v bližini. Na Kitaj-
skem sem se navadila, da imam osvežilne robčke stalno s seboj. Nikoli ne veš.

Nadaljevanje vožnje. Večkrat smo vozili kar po sredini. Ali pa nam je naspro-
ti prihajal avto. Na dvopasovnici večinoma vidiš avtomobile v treh pasovih, ali pa 
celo v štirih. Na začetku malce nenavadna izkušnja, potem pa se navadiš in ti je 
to povsem samoumevno. 

Besedilo in fotografije: mag. Branka Škufca - (se nadaljuje)

POTEPANJE PO KITAJSKI (2. del)

Pogled skozi okno 
restavracije.

Kebab – jagnjetina na palčkah.

Tudi v dežju je kolo glavno prevozno sredstvo.

Zelo 
strmi predel kitajskega zidu.

Klobuk iz bambusa s 
kitajskimi pismenkami.

Stranišče na bencinski 
črpalki.

Vhod v restavracijo.
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Gostišče Pr' Martinet' v Lučah je ponovno organiziralo zdaj 
že 4. tradicionalno salamijado z naslovom NAJSALAMA OBČINE 
GROSUPLJE.  Soorganizator prireditve v petek, 24. marca, je bila 
tudi Zveza salamarjev Slovenije, v katero so bili sprejeti letos. Pr-
vo mesto in naziv NAJSALAMA OBČINE GROSUPLJE je prejel Jože 
Štepic s Police, drugo mesto je zasedel Igor Bartol iz Luč, tretje 
mesto pa Ivan Garbas iz Grosupljega. Posebne pokale– salame, 
oblikovane v glini – je podelil župan Janez Lesjak.

Komisija v sestavi Anton Meglen, Ciril Koščak, Stanko Janežič, Jože Ko-
zinc in Uroš Slak ter predsednik dr. Boris Kuhar je v ocenjevanje prejela 51 
salam, kar je po številu za opravljeno delo, ki ga je nato morala komisija 
opraviti, izredno veliko in zahtevno delo. Zato so rezultate razglasili v precej 
poznih urah. Ugotovili pa so, da je bila večina prinesenih salam na zelo viso-
ki kakovostni ravni, v kar so se lahko prepričali tudi obiskovalci salamijade, 
ki so po ocenjevanju preostanek salam lahko tudi poizkusili.

Komisija je pri ocenjevanju še posebej pozorna na kvaliteto izdelave sala-
me, dimljenje in sušenje izdelka. V oceno pa se vpisujejo še okus in zunanji 
izgled. O tradiciji izdelovanja salam je obiskovalcem spregovoril tudi naš et-
nolog dr. Boris Kuhar in je pri tem ugotavljal, da so skoraj vse v ocenjevanje 
prinešene salame bile narejene po tradicionalnem slovenskem načinu.

Jože Miklič

NAJ SALAMA 
OBČINE GROSUPLJE

Pokala za NAJ SALAMO OBČINE Grosuplje 
je prejel iz županovih rok Jože Štepic.

V komisiji so sodelovali Anton Meglen, 
dr. Boris Kuhar (predsednik), Uroš Slak…

                      … Stanko Janežič, Ciril Koščak in Jože Kozinc.

Pripovedi  iz Grosupljega in okolice
– 22
Pripravila Marija Samec

V velikonočnem času so si v okolici Račne pripovedovali tole smešno 
zgodbico, meni pa jo je povedala gospa Marija Podržajeva.

Včasih je veljal rek, da se bo tisto dekle, ki gre prvo od velikonočnega 
žegna, poročilo prvo v tistem letu. A glej ga zlomka, teta je še v poznih letih 
tako pohitela, da ji je vedno prvi uspelo priti iz kapele, a poroke ni bilo. 

To je bila ena redkih priložnosti, ko je ona pospešila korak. Pri delu in hoji 
je bila vedno počasna. Le kadar se je pripravljalo k dežju, je hitro hodila, ta-
ko da se je je prijelo reklo: ''Dež bo, teta je hitro hodila, skoraj tekla.''

Na veliko noč se je pripravljala z umivanjem celega telesa. Začela je v po-
nedeljek pred veliko nočjo. Vsak dan si je umila en ud: levo roko, desno ro-
ko in tako naprej. Tako je v soboto prišla do konca.



25april 2006 - GROSUPELJSKI ODMEVI 

V naslednjih vrsticah je zbranih nekaj 
najpomembnejših opisov obdobij razvoja 
in nege, oskrbe ter vzgoje mladiča v pr-
vih 10-ih tednih življenja. Bodoči skrbnik 
mladička je vsekakor upravičen, da do-
bi v svoj dom zdravega, negovanega, pri-
merno prehranjenega pa tudi socializira-
nega in vzgojenega kužka. Prvih 12 ted-
nov v življenju mladiča je tako pomemb-
nih, da se zamuda, ki jo je vzreditelj pov-
zročil zaradi neznanja, nemarnosti ali le-
nobe, ne da odpraviti. Po določilih pravil-
nika, ki je bil objavljen v Uradnem listu 
avgusta lani, pa mladičev ni dovoljeno 
oddajati pred devetim tednom starosti!

PRVI TEDEN: VEGETATIVNO 
OBDOBJE
- 12-15 krat na dan sesanje, sicer spa-
nje, tesen kontakt, oddvojitev povzroči 
strah, plazenje, nihanje pri iskanju; 
- materino mleko oz. umetno mleko za 
mladiče 12x na dan vsaki dve uri;
- 3. dan obisk vzrejnega referenta za 
pregled legla; odstranitev volčjih krem-
peljcev; dnevno tehtanje; pregled neba -
žrela; redna menjava podloge v kotišču;
- kotišče ali drug primeren zaščiten čist 
prostor; zahtevani prostor velikosti 1,2 
do 1,5 m2 z ustreznim dodatnim vi-
rom toplote;
- ob tehtanju jemanje v roke; božanje.

DRUGI TEDEN:

- ob zadostni toploti ležanje posamič, 
med 10. in 12. dnem se odpirajo oči in 
ušesa, vstajanje, poizkusi hoje, prvi po-
izkusi oddaljitve od krdela;
- materino mleko oz. umetno mleko za 
mladiče  8-10x na dan;
- tehtanje, striženje krempeljcev na 
sprednjih tačkah;
- 10. dan 1. razglistenje;
- postopoma se ukinja dodatno ogre-
vanje;
- jemanje v roke; božanje.

TRETJI TEDEN - PREHODNO 
OBDOBJE:
- mladič sliši in vidi, zanima se za okoli-
co, prve reakcije na hrup; psica za kraj-
ši čas zapušča leglo; zanesljivejša ho-
ja, prvi kontakti med člani legla, laja-
nje, renčanje;
- materino mleko oz. umetno mleko za 
mladiče 5-6x na dan;
- od 17. dneva dalje lizanje iz skodelice; 
meso iz roke;
- tehtanje, striženje krempeljcev na 
sprednjih tačkah;
- jemanje v roke in naročje;
- pustiti se ovohavati;
- pogovarjati se.

ČETRTI TEDEN 
- OBDOBJE VTISNJENJA: 
- 22.- 25. dan: izrast zob, zapuščanje 
kotišča za krajši čas na majhni oddalje-
nosti, burnejši odziv na večji hrup, hitrej-
še gibanje, prve reakcije na klic, mladiči 
pritečejo k vzreditelju;
- pričetek dohranjevanja s kašo za mla-
diče;
- surovo nasekljano meso;
- tehtanje;
- 2. razglistenje;
- temeljito čiščenje ležišča, ko se psica 
ne čisti več;
- pregled blata mladičev;
- povečanje kotišča na 2 do 5 m2;
- življenjski prostor mladičev neprestano 
vzdrževati čist;
- jemanje v roke in naročje;
- hranjenje z roke z mesom;
- pustiti se okušati, žvečiti, ovohava-
ti, gristi.

PETI TEDEN:
- večanje kroga gibanja; umik, kadar 
mati zalaja ali ob neznanih pojavih; raz-
iskovanje okolice z zobmi; različne igre, 
lajanje, renčanje;
- postopno navajanje na trdnejšo hrano 
– specialne hrane za mladiče, primer-
ne pasmi; mešana hrana (navajanje na 
različne okuse), nasekljano ali nareza-

no meso;
- tehtanje, striženje krempeljcev na 
sprednjih tačkah;
- čez dan mladiče premestiti na prosto 
(odvisno od vremena in temperature);
- zahtevani prostor velikosti 10 do 15 
m2;
- ljubkovalna igra z rokami; jemanje v 
roke in naročje; ob hranjenju navaja-
nje na klic; nagovarjanje z imeni; pr-
ve igračke.

ŠESTI TEDEN: 
- raziskovanje širše okolice; prinašanje 
»plena« v leglo; vleka predmetov; zače-
tek glasnejših iger; človeka viharno po-
zdravijo;
- hrana kot 5. teden: 4 obroki na dan; 
kosti za glodanje;
- tehtanje 1 x tedensko;
- 3. razglistenje;
- krtačenje dlake;
- potrebno je večje iztekališče od 30 do 
50 m2;
- igrače, priložnost za kopanje rovov, 
ljubkovalna igra z rokami, nove igrač-
ke; postopno navajanje na hrup in ne-
poznane predmete; navajanje na nepo-
znane ženske, moške in otroke.

SEDMI TEDEN: 
- vse možne oblike gibanja, tudi plezanje 
čez zapreke, plazenje, premagovanje 
vedno večjih razdalj; kopanje prvih ro-
vov; vse je zanimivo raziskati in obiskati;

- 4 obroki na dan;
- mladiči ne pijejo več pri materi; pri ve-
liki količini materinega mleka je potreb-
no psici zmanjšati obroke hrane;
- tehtanje 1 x tedensko;
- krtačenje dlake;
- nadaljevati enako kot zgoraj; menjava-
nje predmetov za igro; mladičem nepo-
znani obiskovalci so vedno dobrodošli; 
pogosto igranje z mladiči; navajanje na 
lastna imena.

8., 9., 10. TEDEN 
- OBDOBJE SOCIALIZACIJE: 

- intenzivna igra, tudi z drugimi psi; na-
daljevanje širitve obzorja; lajanje z ma-
terjo; poizkus zapuščanja ograde, spo-
sobnost spoznavanja pomena besed; 
po možnosti prvo učenje skozi igro;
- 4 obroki na dan;
- navajanje na hrano, ki jo bodo lahko 
uporabljali kupci mladičev;
- 4. razglistenje;
- tedensko tehtanje;
- drugi pregled legla, ki ga opravi vzrejni 
referent ali veterinar;
- označevanje (tetoviranje), prvo ceplje-
nje proti nalezljivim boleznim;
- nadaljevati enako kot zgoraj; menja-
vanje predmetov za igro; življenje mla-
dičev v stanovanju, navajanje na av-
to, ovratnico in povodec; možnost pri-
dobivanja številnih različnih vtisov iz 
okolja.

NOVICE IN ZANIMIVOSTI 
IZ PASJEGA SVETA 

vsak prvi petek v mesecu ob 
17.10 na frekvencah Radia Ze-
leni val v oddaji »Pasji val«

V oddaji, ki bo na sporedu prvi petek 
v maju, bo gostja Pasjega vala Karmen 
Zahariaš, inštruktorica šolanja v Kinolo-
škem društvu Krim. Beseda bo tekla o 
avtoriteti, pojmu, ki pri mnogih skrbni-
kih psov ostaja žal le pojem in se nam 
zato po nepotrebnem dogajajo tudi 
usodni dogodki. O češkem terierju bo-
mo slišali nekaj osnovnih podatkov, po-
slušalce pa opozorili, da je zadnji čas za 
odpravljanje zunanjih in notranjih zaje-
davcev. Oddajo bodo popestrila tudi na-
gradna vprašanja. Po dva izžrebana po-
slušalca iz vsake letošnje oddaje bosta 
sodelovala na velikem kvizu, ki bo po-
tekal na pasjem pikniku RADIA ZELENI 
VAL in revije MOJ PES v soboto, 3. junija 
letos v idiličnem naravnem okolju Polže-
vega nad Višnjo Goro. 

Oddajo Pasji val lahko poslušate tudi 
preko spletnih strani  

www.zelenival.com. 
Ne zamudite je!

Mojca Sajovic    

KINOLOŠKI KOTIČEK, ZANIMIVOSTI

»Pred 20-imi leti je v Grosupljem skupina ljubiteljev psov ustanovila Kinološko 
društvo Grosuplje. Osnovni namen ustanoviteljev je bil, da tudi v ta del Sloveni-
je pride organizirana kinologija, da se dvigne nivo kinološke kulture in se naredi 
korak naprej v kakovosti življenja psov,«...so napisali v vabilu organizatorji v ime-
nu Upravnega odbora društva. Ob zanimivi in slikovno bogato opremljeni predsta-
vitvi so se prisotni lahko prepričali, da jim je naloga, ki so si jo ustanovitelji zapi-
sali v svojem programu, odlično uspela. Društvo, ki šteje danes 120 članov, vsa-
ko leto organizira poprečno osem tečajev, kjer slušateljem poleg programa, ki ga 
predpisujejo različne stopnje šolanja, omogoča tudi delo v različnih kinoloških dis-
ciplinah. Preko 2000 izpitov so opravili njihovi tečajniki v vseh teh letih. Velik po-
udarek so ves čas namenjali tudi tekmovalni kinologiji, saj so v državnih repre-
zentancah vedno prisotni vsaj s štirimi predstavniki, med katerimi lahko pozdravi-
mo tudi državne prvake. Tudi uspehi na razstavah so področje, kjer se društvo ra-
do pohvali: v svojih vrstah imajo kar dva pasja svetovna prvaka v lepoti. Kinolo-
ško društvo Grosuplje se uvršča med uspešne organizatorje kinoloških prireditev, 
tudi najzahtevnejših. Vsako leto, običajno pred začetkom tečajev za pse in njiho-
ve vodnike, organizirajo brezplačna predavanja za vse, ki jih tematika zanima in 
tako prispevajo k boljšemu obveščanju in izobraževanju pasjih skrbnikov v našem 
okolju. Praznovanje 20. obletnice je bila tudi lepa priložnost, da so se v društvu 
spomnili svojih zaslužnih članov, prijateljev, sponzorjev in vseh, ki so z delom ali fi-
nančnim prispevkom pomagali, da je društvo ves čas živelo in ustvarjalo. Z ličnimi 
plaketami so se zahvalili ustanoviteljem, članom društva, ki so v teh letih marljivo 
delali, tekmovalcem in razstavljavcem, ki so barve društva zastopali doma in v tu-
jini, vzrediteljem, sodnikom in ostalim, ki so v teh letih pomagali pri organizaciji ki-
noloških prireditev in ostalih dejavnosti. Priznanji sta poleg posameznikov dobili 
tudi Občina Grosuplje in Kinološka zveza Slovenije. Posebno priznanje društva  za 
20-letno aktivno delo sta prejela dva priznana kinologa:

Marija Tisu kot ustanovna članica društva, dolgoletna tajnica društva, pred-
sednica vzrejne komisije in vzrejna referentka, podpredsednica društva in med-
narodna kinološka sodnica za ocenjevanje zunanjosti. Njena ljubezen so kodri – 
pudlji, s katerimi sta s pokojnim možem Jožetom dosegla veliko razstavnih uspe-
hov doma in tudi v tujini. Osvojila sta naslov  svetovnega prvaka in evropskega 
prvaka. Njuna psarna »Timajoška« je bila znana širom Evrope po zelo kvalitetnih 
kraljevskih pudljih. Marija Tisu je bila nepogrešljiva pri organizaciji lepotnih priredi-
tev, ki jih je društvo organiziralo.

Brane Puš je član društva od njegove ustanovitve, predsednik komisije za 
šolanje, mednarodni kinološki sodnik, ki je sodil tudi svetovno prvenstvo psov v 
sledenju leta 2003 na Finskem in svetovno prvenstvo šnavcerjev, je član UO Ki-
nološke zveze Slovenije (KZS) in predsednik komisije za šolanje psov, član izpit-
ne komisije pri KZS, aktiven pri organizaciji kinoloških prireditev. Sodeloval je pri 
organizaciji svetovnega prvenstva psov v sledenju leta 1995 v Murski Soboti, pr-
venstva šolanih psov leta 2001 v Novi Gorici in vodil organizacijo svetovnega  pr-
venstva v sledenju leta 2005 v Grosupljem.

NAJBOLJŠI ČLOVEKOV 
ŠTIRINOŽNI PRIJATELJ
NI STOL – AMPAK  PES!

KINOLOŠKO DRUŠTVO GROSUPLJE JE SLAVILO
ZADNJI PETEK V FEBRUARJU JE KINOLOŠKO DRUŠTVO GROSUPLJE POVABILO SVOJE ČLANE, PRIJATELJE IN GOSTE NA PRAZNOVANJE SVOJE 20. OBLETNICE

Ob jubileju izrekamo vse priznanje in čestitke za dolgoletno uspešno delo vsem predanim članom društva tudi sodelavci Grosupeljskih odmevov.

PSIČKA JE POSTALA MAMA - 2. del

PUŠČAVSKI »VIHAR«
Če so bili prvi dnevi decembra 1981 v Iraku še dokaj topli in so temperatu-

re dosegle skoraj 30 0C, so se sredi decembra že začele pojavljati večje zapla-
te oblakov na nebu. Pred njimi so se sem ter tja dvigovali oblaki prahu, ki so se 
včasih prelevili v prave puščavske viharje. Okna in vrata v pisarnah ter v svojih 
sobah, kjer smo spali, smo stalno zapirali, a je bilo prahu vedno več na mizah 
in na načrtih, po stolih in na posteljah. Poizkušali smo z dodatnim napenjanjem 
raznih drobnih in gostih tkanin na oknih, pri vratih pa smo ob pragovih polagali 

zvite mokre brisače. Kljub temu ni veliko pomagalo.
Nekaj delavcev na gradbišču si je podobno kot Arabci zavijalo glavo v bele 

tkanine.  Nekateri med njimi so si nabavili prave arabske rute, da so vsaj pre-
prečevale vdihavanje v zraku lebdečega prahu in manjših peščenih delcev. V 
zavijanju rut v »turbane« so bili pravi mojstri Bošnjaki. Drugi si teh rut niti nis-
mo znali primerno zamotati. Zato jih je veter kaj kmalu razpihal, da so s svojim 
opletanjem le motile delo.
     V takem vremenu se ni dalo kaj prida delati, morda le nekaj ura na dan. Zato 
smo se nekoliko več družili po sobah in si poskušali "pričarati" nekaj domačnosti 
tudi z brenkanjem na kitaro ali pa smo "se spravili" na kakšen domač priboljšek, 
ki so nam jih pošiljali domači po sodelavcih, ki so prihajali na novo.

BEDUINSKA KARAVANA
Le dober teden pred božičem sem v zgodnjih jutranjih (bolje rečeno – še v 

nočnih) urah zaslišal neznano težko monotono topotanje, ki ga ni in ni bilo kon-
ca. Bilo je v četrtek zjutraj. Že kmalu po zajtrku smo ugotovili, da se ta topot sli-
ši od nekaj kilometrov oddaljene beduinske karavane, ki se je umikala pred 
zimskim dežjem s severa na jug. Pozneje smo še dodatno ugotovili, da je ta ka-
ravana z enogrbimi kamelami vsako leto potovala ob nekdanjem velikem na-
makalnem jarku še iz babilonskih časov. Takšne nomadske karavane so po po-
dobnih poteh potovale že tisočletja in tudi nove državne meje jim običajno ni-
so bile ovira. Jarek smo dokončno pretrgali z gradnjo našega gradbišča. Zdaj se 
je po tisočletjih čas korenito spremenil tudi zanje. Poleg sodobnosti je močno 
v njihov način življenja posegla vojna, v kateri so Iračani mnogo bolj kontrolirali 
tudi ves notranji promet, pa čeprav tradicionalno iraški. Check pointi (kontrolne 
točke) so bile praktično pred vsakim nekoliko večjim naseljem.

Karavana se je gradbišča že tega leta nekoliko ognila in gradbišče obšla v 
večjem loku ob cesti proti Amari in nato nadaljevala po uhojeni poti proti moč-
virskemu jugu, proti Abrahamovemu rojstnemu mestu. V naslednjih letih je ka-
ravana ubrala popolnoma drugo pot, saj je ni nihče več videl v bližini tega grad-
bišča.

Ena od velikih razširjenih družin z več generacijami skupaj iz te karavane je 
postavila za nekaj dni zelo blizu vhoda na naše gradbišče tudi znameniti več-

ali: “Pravljice”, ki so se zapisovale ne samo na moji duši, ampak številnim sodelujočim in srečujočim se v gasilstvu, kulturi, glasbi, v krajevni skupnosti, v občini, 
pa pri delu v geodeziji, gradbeništvu, urbanizmu in založništvu ter nenazadnje tudi v občinski politiki. Če vas zanimajo, jim prisluhnite! 
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prostorski beduinski šotor, ki smo si ga le na daleč upali ogledovati. Posebnost 
teh taborov je, da ves material in hrano prinesejo na kamelah, na konjih pa jez-
dijo le tisti, ki spremljajo karavano in držijo zvezo s karavano, ki se nato počasi 
pomika od dvajset do trideset kilometrov na dan. V šotoru so preživeli nekaj dni 
le otroci in ženske, z njimi pa je bil le kakšen starejši moški. Okoli šotora se je 
potikalo krdelo lačnih in vročih psov, sem ter tja pa so se priklatili tudi šakali.

Ko smo se nato naslednji dan (v petek) odpravili v nekaj deset kilometrov od-
daljeno okrepčevalnico, smo beduinsko kolono dohiteli in nekaj časa vozili celo 
vzporedno z njo. Šele takrat sem v živo videl, kaj pomeni potovanje take karava-
ne. Vse se ji izogiba. Čez cesto gre, kjer ona želi oziroma kjer ji je določeno. No-
ben drug promet jo ne zmoti. Kolone osebnih in tovornih avtomobilov lahko ča-
kajo tudi nekaj ur in srečo moraš imeti, če se v karavani pojavi kakšna luknja, 
da te spustijo naprej. Če prednost izsiliš, začnejo kaj hitro letati okrog oboroženi 
moški na konjih in streljajo vse povprek s puškami v zrak. Če bi se zoperstavil v 
takšnih okoliščinah, nisem prepričan, če se ne bi usodno končalo.

Jože Miklič - Nadaljevanje prihodnjič

Največkrat smo se zbrali in se poveselili ob večerih kar v 
kakšni sobi, kjer smo stanovali. Tako je bilo tudi ob odhodu 
geometra Toneta Brinarja na dopust. Z njim smo bili: 
gradbeni inženir Aljoša Brus, mož Jožice Boljte Brus, državne 
tožilke ter (zdaj že pokojni) Jožici brat Marjan Boljte s svojo 
ženo – oba gradbena tehnika.
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V SPOMIN,  DOBRODELNOST, VREME

Z rojstvom nove pomladi odšel v neznani si svet,
s spoštovanjem, ljubeznijo, cvetjem – bil ves si odet.
Nikoli odšla ne bo tvoja plemenita podoba,
ljubezen ogrevala naša  srca bo tudi iz groba.

ZAHVALA

Prisrčna vam hvala, dobri ljudje, 
ki ste našega dragega atka,

dedka in pradedka

IVANA GRUMA st.
iz Grosupljega

(1919-2006)

tako številčno ter z velikim spoštovanjem  pospremili na njegovo za-
dnjo zemeljsko pot, ga odeli z mavrično odejo cvetja in mu podarili šte-
vilne lučke, ki mu bodo svetile še mnoge dneve in noči.

Zahvaljujemo se zdravstvenemu osebju Zdravstvenega doma 
Grosuplje, še posebno pa zdravniku dr. Cirilu Golobu za neizmeren trud 
pri zdravljenju, skrbi in negi našega atka.

Hvala tudi za poslovilne besede, ki jih je ob slovesu izrekel g. Alojz  
Gabršček iz krajevne organizacije Zveze borcev NOV.

Še enkrat, iskrena hvala vsem skupaj in vsakemu zase. Imel vas je 
rad.

Žalujoči: žena Vera, sin Ivan ter hčerki Veri in Majdi z družinami, 
vnuki in pravnuki

Ne jokajte ob mojem grobu,
le tiho k njemu pristopite.
Pomislite, kako trpel sem,
in večni mir mi zaželite.

ZAHVALA 

Ob mnogo prezgodnji in boleči
izgubi dragega atija in dedija

JANEZA TOMAŽINA
(1953-2006)

iz Št. Jurija pri Grosupljem

se lepo zahvaljujemo vsem, ki so dragega očeta pospremili na njego-
vi zadnji poti. Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem in znancem 
za izrečena sožalja, darovano cvetje, sveče, darove za cerkev in svete 
maše.

Iskrena hvala Prostovoljnemu gasilskemu društvu Št. Jurij in g. Niku 
Mihičincu za sočutne besede in lep govor. Zahvaljujemo se g. župniku 
Antonu Hostniku za lepo opravljen pogrebni obred, pevcem in trobenta-
ču. Najlepša hvala Blanki Zelnikar za pomoč. Prav tako se zahvaljujemo 
osebju Zdravstvenega doma Grosuplje ter Onkološkemu inštitutu.

Hvala vsem, ki ste ga imeli radi. 

Žalujoči hčerki Vesna z družino in Hilda

Solza, žalost, bolečina
te zbudila ni.
A ostala je tišina,
ki močno boli.

ZAHVALA

Za vedno je zaspala naša mamica 

ANICA ZAJC,
roj. Zupančič 1926-2006

iz Grosupljega. 

Najtopleje se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, 
ki ste jo pospremili na zadnji poti, podarili cvetje in sveče, izrekli ustna 
in pisna sožalja ter darovali za cerkev in svete maše.

Posebno se zahvaljujemo grosupeljskemu župniku Janezu Šketu, 
Moškemu pevskemu zboru Corona, trobentaču, ge. Fani Kralj in g. 
Tonetu Adamiču.

Zahvalo dolgujemo tudi osebju v Domu starejših občanov Grosuplje, ki 
so vzorno skrbeli zanjo.

HVALA VSEM, KI STE JO IMELI RADI IN STE V MISLIH Z NAMI.

Žalujoči hčerke: Vesna, Lučka in Fani z družinami ter drugo sorodstvo

ZAHVALA

Ob smrti mame, tašče, sestre, te-
te, babice in prababice

ROZALIJE TRONTELJ
(1912-2006)
s Cerovega

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni-
kom, prijateljem in znancem za izrečena 
sožalja, za darovano cvetje in sveče, za 
darove za cerkev in za svete maše.

Posebej se zahvaljujemo domačemu župniku g. Antonu Hostniku, no-
vomeškemu proštu g. Jožetu Lapu in g. Janezu Jesenovcu za lepo oprav-
ljen pogrebni obred in poslovilne besede.

Hvala g. Jakobu Ivanu in njegovim pevcem za petje ter sovaščanom 
s Cerovega za pomoč pri pogrebni slovesnosti. Zahvaljujemo se tudi g. 
Perparju za opravljene pogrebne storitve.

Hvaležnost želimo izraziti tudi osebju Doma starejših občanov 
Grosuplje, kjer je naša mama preživela zadnje mesece svojega življenja.

Hvala vsem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti in jo boste ohrani-
li v lepem spominu.

Žalujoči: Vsi njeni

V soboto pred cvetno nedeljo so se zbrali prijatelji Tonija Zakrajška iz Žal-
ne, ki že kar nekaj let preživlja svoj življenje na invalidskem vozičku. Vendar 
se Toni ne prepušča malodušju in rad živi življenje. Poleg raznih obveznosti 
rad postori tudi kaj doma, pa tudi za šport mu ostane kar nekaj časa, saj se 
zaveda, da tako lažje premošča svojo težavo.

Vse to in še kaj drugega so opazili tudi pobudniki dobrodelne akcije, ki 
so zbrali kar precej denarja za nabavo posebne smučke oziroma stolčka, ki 
ga z mednarodno tujko imenujejo tudi monoski in je pritrjen na eni karving 
smučki. Prav to smučko pa je Toniju podaril nihče drug kot slovenski smu-
čarski as Jure Košir. K monoskiju sodita tudi dve posebni smučarski palici, 
na koncu katerih sta dve manjši, za stopalo dolgi smučki, ki smučarju služi-
ta za odrivanje in držanje ravnotežja.

Napravo izdeluje obrtnik v Avstriji, zato so šli pobudniki akcije z naroči-
lom prav do izdelovalca. Akcijo je vodil samostojni podjetnik Milan Hribar 
iz Velike Loke, ki je vse zbrane v galeriji Grad Boštanj te sobote pozdravil 
in dejal, da s tem dejanjem želijo Toniju dati nekaj, kar bi ga hrabrilo in ga 
ohranjalo zdravega.

Za monoski napravo so prispevali: Bar Boštanj in podjetje Samopomoč, 
osebje bara Boštanj (Janja, Mojca, Špela, Sanja), podjetje MZG, Frko d.o.o., 
For car trgovina, Andemo d.o.o., Veno d.o.o., Radio Zeleni val, Z design, Je-
rovšek N&A d.o.o., Rdeči križ Slovenije, Milan Hribar s.p., Dnevni bar in trgo-
vina Klarič, INCE d.o.o., Avtoprevozništvo Ahlin, Hren Boštjan s.p., Gradbe-
na mehanizacija Perme, Margop d.o.o., Podržaj Darko s.p., Igor Barto, Uroš 
Slak, prijatelji Matej, Gregor, Tomaž, Damjan, Robert in Marija Boh, Toni For-
tuna, Gregor Bogataj in Boštjan Zakrajšek. 

Na prenosnem računalniku smo si lahko ogledali tudi posnetek, kako 
je Toni že preizkusil napravo v Kranjski Gori na smučišču, pa tudi nekate-
re druge posnetke takih smučarjev, ki zelo spretno izvajajo razne vragolije 
na snegu.

Toni je ob zahvali na koncu vse povabil, da bodo odšli ob prvi priložnosti 
skupaj na smučišče in se skupaj pozabavali.

Jože Miklič

POSEBNA SMUČKA 
TONIJU ZAKRAJŠKU

LETOVANJE OTROK V LETU 2006
Rdeči križ Grosuplje bo letos organiziral desetdnevno zdravstveno letova-

nje otrok za področje občin Dobrepolje, Ivančna Gorica in Grosuplje v Mla-
dinskem zdravilišču Debeli rtič.

Letovanje bo v času od 10. julija do 20. julija 2006.
Starši iz občine Grosuplje, ki želijo poslati svojega otroka na le-

tovanje, morajo lastnoročno izpolniti prijavnico, ki jo bo otrok lah-
ko dobil v času od 3. 5. do 9. 5. 2006 v tajništvu šole ali svetoval-
ni službi. V celoti izpolnjene in podpisane prijavnice naj učenci vr-
nejo v tajništvo oz. svetovalni službi najpozneje do 9. 5. 2006.

Število otrok, ki bodo lahko letovali, je omejeno. Prednost bodo imeli otro-
ci, ki pogosteje obolevajo ali izhajajo iz socialno ogroženih družin. 

Ekonomsko ceno letovanja bomo krili iz sredstev, ki jih v ta namen dobi-
mo od Zavoda za zdravstveno zavarovanje Slovenije - OE Ljubljana in iz pro-
računov posameznih občin. Razliko do polne cene bodo krili starši. Ker so 
priprave na letovanje še v teku, bo znesek prispevka staršev napisan na pri-
javnici za letovanje. 

Otroci, ki jim bo odobreno letovanje, bodo na dom prejeli polož-
nico o doplačilu v času od 12. 6. do 16. 6. 2006. 

Otrokom, ki v tem času ne bodo prejeli položnice na dom, letovanje ni 
odobreno.

RAZPIS ZA VODITELJE IN PEDAGOŠKEGA
VODJO NA LETOVANJU 2006
OZ RK Grosuplje organizira desetdnevno letovanje na Debelem rtiču v 

času od 10. 7. do 20. 7. 2006. Za voditelje otrok in pedagoškega vodjo 
vabimo k sodelovanju študente pedagoške fakultete, višje zdravstvene šo-
le in ostale, ki so dopolnili 20 let, imajo veselje delati z otroki in obvladajo 
plavanje. Kandidati naj pošljejo pisne prijave o izpolnjevanju pogojev na na-
slov: RKS Območno združenje RK Grosuplje, Taborska 6, 1290 Grosuplje.

Prijave sprejemamo do 9. junija 2006.

Izbrane kandidate bomo povabili na razgovor do 23. junija 2006. 
Tisti, ki ne bodo izbrani, na razgovor ne bodo vabljeni.

OBMOČNO ZDRUŽENJE RDEČEGA KRIŽA GROSUPLJE

Mesec marec oz. sušec, tudi prvi mesec meteorološke pomladi, se je za-
čel s povsem zimskim vremenom, ki se je poslovilo le nekaj dni pred kole-
darsko pomladjo. V tem času je bila snežna odeja predvsem zaradi pogo-
stih padavin in nizkih jutranjih temperatur vseskozi prisotna. Do 18. 3., ko 
smo v Grosupeljski kotlini zabeležili zadnji dan s snežno odejo, se je sne-
ženje pojavilo v sedmih dneh. Najmočnejše in najobilnejše je bilo 5. 3. po-
poldan, ko so se padavine hitro okrepile in ob dotoku hladnega zraka kma-
lu spremenile v močno sneženje z intenziteto tudi 8 cm/h (običajno v zmer-
nem sneženju pade okoli 3 cm snega v eni uri). Pojavila se je celo nevihta, 
kar je v zimskem času redkost. V prvem delu noči je sneženje ponehalo in 
tako je v osmih urah zapadlo 28 cm razmeroma težkega snega, ki je nekaj 
nevšečnosti povzročil v cestnem prometu. Kasneje se je vreme razjasnilo in 
živo srebro se je po dveh jasnih in mirnih nočeh znova spustilo pod -10 °C. 
Toda sončno vreme ni trajalo dolgo, saj je 10., 12. in 14. 3. zopet padlo po 
nekaj centimetrov novega snega. Poleg tega so bile med 12. in 16. 3. mak-
simalne dnevne temperature najnižje v mesecu; 14. 3. se živo srebro tudi 
čez dan ni dvignilo nad ledišče. 

Daljše obdobje hladnega vremena se je zaključilo s 17. 3. Ob dotoku to-
plejšega zraka je snežna odeja hitro izginila in že po nekaj sončnih dneh z 
najvišjimi dnevnimi temperaturami okoli +10 °C so na travnikih zacveteli 
prvi znanilci pomladi. 

Najnižja mesečna temperatura je bila -13,5 °C (3. 3.), najvišja pa +17 °C 
(28. 3.). V 20 dneh se je temperatura spustila pod ledišče, od tega štirikrat 
pod -10 °C. V 13 padavinskih dneh je na kvadratni meter padlo 99,3 l pa-
davin, kar je dobro polovico več, kot je povprečje 1996-2005. Grmenje je 
bilo zabeleženo v treh dneh, slana v šestih, ivje pa v enem dnevu. Snežna 
odeja je bila v Grosupeljski kotlini prisotna 18 dni oz. nepretrgoma od 23. 
novembra lani (115 dni). 

Iztok Sinjur  dipl. inž.

VREME V GROSUPLJEM:  
MAREC

“DENAR JE ZARADI ČLOVEKA, NE ČLOVEK ZARADI DENARJA.”
Svoboda ni iskanje lastnih koristi in lagodnosti
Tudi ni biti čisto prost, nevezan na nikogar, kar je postalo ideal svobode 

v naši zahodni kulturi. Prava svoboda, največji božji dar človeku, se uresniči 
v popolni predanosti dobremu, plemenitemu, čistemu, lepemu, humanemu, 
solidarnemu, miroljubnemu, svetemu, božjemu. Vse to bi lahko bila imena 
za Boga. In v imenu te popolne predanosti darovalcu svobode, živemu Bo-
gu, se je Jezus razjezil, z bičem iz vrvi razgnal prodajalce iz templja in ga 
očistil navlake svetnega. Zagotovo se bo Jezusovo preroško dejanje večkrat 
ponovilo tudi v prihodnosti.

Zvone Štrubelj - Družina, 19. 3. 2006
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ZDRAVSTVO, ŠPORT

V OŠ Louisa Adamiča je košarka zelo priljubljen šport. Mogoče je k temu 
prispevalo tudi, da je g. ravnatelj Božidar Gabrijel velik ljubitelj športa, še po-
sebej košarke. Je namreč tudi predsednik Košarkarskega kluba Grosuplje.

Trideseti marec je bil za ekipo starejših dečkov OŠ Louisa Adamiča pose-
ben dan. Postali so državni prvaki v košarki. Čez nekaj dni sva se dobili 
z vodjo ekipe, športno pedagoginjo, go. Matejo Gjerkeš. Predstavila mi je ce-
lotno dogajanje, ki je pripeljalo do tega odličnega rezultata. ''Ta dosežek fan-
tov je največji uspeh v zgodovini šole in nasploh v kategoriji šolskega športa v 
Grosupljem,'' je navdušeno povedala ga. Mateja. 

PIONIRSKI FESTIVAL
Na področju košarke tekmujejo učenke in učenci OŠ Louisa Adamiča na 

dveh ravneh, in sicer v Šolski košarkaški ligi (ŠKL) in Pionirskemu festivalu. 
''Pionirski festival je državna liga. Letos je bil že štirideseti po vrsti. To je naj-
višja stopnja tekmovanja za osnovno šolo. Predstavlja višji nivo košarke. Le-
tos je sodelovalo preko 240 šol. Najprej so tekmovanja občinska, potem me-
dobčinska, področna, nato četrtfinale, polfinale in finale,'' je ga. Mateja Gjer-
keš predstavila tekmovanje, v katerem so ''njeni'' fantje postali državni prvaki. 

DRŽAVNI PRVAKI   
Fantje, ki so postali državni prvaki na Pionirskem festivalu, so naslednji: 

kapetan ekipe Dani Radosavljevič, Jan Križman, Domen Bančič, Nejc Ferbe-
žar, Matic Košak, Aljoša Mušič, David Gjerkeš, Maj Kek, Matic Šircelj, Gašper 
Oblak, Miha Oblak, Žan Jerman in Miha Gunde. Kapetan ekipe Dani Radosav-
ljevič je bil proglašen za najboljšega igralca zaključnega turnirja. Dani Rado-
savljevič in Domen Bančič pa sta bila izbrana v najboljšo peterko zaključne-
ga turnirja. 

KOŠARKARSKI KLUB GROSUPLJE
Vsi fantje trenirajo v Košarkarskem klubu Grosuplje pod vodstvom trenerja 

g. Tea Hojča, ki je po besedah moje sogovornice najbolj zaslužen za tako ve-
lik uspeh košarkarjev. Ima namreč veliko znanja, ki ga prenaša na svoje učen-
ce, je strokoven pri svojem delu, hkrati pa je ohranil prijateljski duh. Ga. Ma-
teja je nadaljevala: ''Košarka je kolektivna igra. V finalu se je videlo, da so bile 
ostale šole slabše v tem, da so imele dva ali tri dobre igralce, tako da so veči-
noma oni igrali. V naši ekipi je igralo vseh deset fantov. Pokazal se je kolektiv-
ni duh, ki je pripomogel k zmagi.'' 

Seveda pa so poleg trenerja g. Tea Hojča in vodje ekipe, ge. Mateje Gjer-
keš, svoje doprinesli k takemu uspehu tudi športni pedagogi OŠ Louisa Ada-
miča. G. Marko Strojan, ga. Zvonka Štrlekar, ga. Sonja Žitnik in ga. Barbara 
Tacer Miklavčič veliko ur posvetijo prav košarki. Košarka je namreč v OŠ Loui-
sa Adamiča glavna športna panoga, poleg seveda obveznega dela učnega na-
črta. Ga. Zvonka Štrlekar veliko dela z mlajšimi deklicami na razredni stopnji. 
Vodi interesno dejavnost mala košarka. Tudi vsi ostali učitelji in vodstvo šole 
imajo veliko razumevanja do izostankov učencev, ki so v košarkarskih ekipah, 
kajti v letošnjem šolskem letu je bilo tekem in ''potovanj'' zelo veliko.

ŠOLSKA KOŠARKAŠKA LIGA - ŠKL
V ŠKL igrajo fantje in dekleta skupaj. Ekipa ŠKL je sestavljena iz desetih 

fantov in desetih deklet. Vodja ekipe je ravno tako ga. Mateja Gjerkeš, tre-
ner fantov in deklet g. Teo Hojč. Tudi v ŠKL so dosegli neverjeten uspeh. Zma-
gali so na povratni tekmi v Vipavi, kjer so igrali z ekipo OŠ Draga Bajca. Ta-
ko so se uvrstili v finale lige, ki bo potekalo devetnajstega aprila v hali Tivo-
li. Sedaj vsi komaj čakajo finale, da bodo videli, ali bodo tudi članice in čla-
ni ekipe ŠKL postali državni prvaki. Devetnajstega aprila so imeli v OŠ Louisa 
Adamiča dan šole. Učenke in učenci predmetne stopnje so si tekmo ogleda-
li v živo. Kdor pa ni mogel priti v halo Tivoli, si je lahko tekmo ogledal na tele-
viziji. Žal so tekmo z Rogaško Slatino izgubili in tako pristali na odličnem dru-
gem mestu.

mag. Branka Škufca

IZJEMEN DOSEŽEK 
KOŠARKARJEV OŠ 
LOUISA ADAMIČA

Ekipa fantov in deklet, 
ki tekmujejo v Šolski košarkaški ligi (Large). 

Navijačice so vzpodbujale za domačo ekipo.

Velika večina od nas je imela v življenju to srečo, da smo se rodili zdravi. 
In mnogi od nas tudi, da nas niso zaznamovale večje poškodbe ali težje ge-
netsko pogojene bolezni, ki jim ne moremo ubežati. Pred nekaj desetletji pri 
načinu življenja, še manj pa pri načinu prehranjevanja, nismo imeli velike 
možnosti izbire. Razmere so se do danes močno spremenile in današnje ge-
neracije mladih se prav dobro zavedajo, da lahko izbirajo. Ne le zaradi izgle-
da in mode; zdravje je tudi prednost, je energija, je niz priložnosti. Ko začne-
mo plačevati račune za zdravljenje, ki ne spada med stroške zdravstvene 
zavarovalnice, zdravje postane tudi bogastvo. Kaj lahko naredimo sami?

HRANA IN PIJAČA
Tisto, kar vsak dan po večkrat nosimo v usta, nam je lahko v korist, lah-

ko pa je popolna škoda za naše zdravje. Vsesplošna ozaveščenost Sloven-
cev je, lahko trdimo, tako visoka, da so množice informacij, s katerimi nas 
zasipajo mediji, lahko le potrditev našega poznavanja pravil zdrave prehra-
ne. Pa vendar se odstotek ljudi, ki jim tehtnica pokaže previsoko številko, 
vznemirljivo veča. Z vprašanjem, ali jemo dobro oziroma ali jemo zdravo, se 
ukvarja množica strokovnjakov in njihov odgovor je velikokrat negativen. Po-
mlad je prav gotovo pravi čas, ko najlažje pričnemo s postopnimi spremem-
bami slabih prehranjevalnih navad: krvavice smo pojedli, zaloge domačih 
klobas počasi kopnijo, zelenjava je vse cenejša in vse več je je na izbiro, 
kmalu bodo iz zemlje pognali tudi njeni prvi domači poganjki... Naši predni-
ki so imeli na mizi meso le ob največjih praznikih in so – vredni posnema-
nja - bolj zdravi doživeli tudi spoštljivo starost. Bela moka je bila razkošje, 
pri sladkorju se je varčevalo, s soljo se ni razsipalo. Vse troje našteto danes 
spada med »bele« sovražnike, ki ogrožajo.

Prehranski strokovnjaki poudarjajo, da velikokrat občutek lakote zame-
njamo za občutek žeje. Splošno je znano, da veliko premalo pijemo in s tem 
telesu ne dovajamo dovolj tistega pomembnega medija, ki med drugim od-
plavlja tudi strupene produkte presnove. Na srečo živimo v krajih, kjer iz 
večine pip v naših gospodinjstvih še vedno teče dovolj zdrava pitna voda. 
Poceni je in vedno pri roki. Ko nas uro ali dve po obroku prične gruditi ne-
obvladljiva lakota, je najbolje, da se najprej odžejamo in počakamo – lakota 
bo še za nekaj časa izginila.

Alkohol je ena tistih pijač, brez katere bi človeštvo zlahka preživelo, spa-
da pa tudi med povzročitelje številnih bolezni, posredno pa tudi med povzro-
čitelje pravih človeških tragedij, ko govorimo o žrtvah naših cest. Najlepši je 
seveda občutek, da si v zameno za kalorično protivrednost nekaj požirkov 
žganja lahko privoščimo bogato in zdravo kosilo.

Raziskave človeške presnove dokazujejo, da je vsak človek tudi na tem 
področju edinstven, zato v tujini že nekaj let uspešne shujševalne diete te-
meljijo na predhodnih merjenjih posameznih krvnih vrednosti pred in po za-
užitju hranil. Z vsakim pacientom se zdravnik ukvarja posamezno, predpiše 
njemu lasten jedilnik in spremlja tudi njegovo zdravstveno stanje. Cene za 
tak pregled in jedilnik pa se gibljejo okrog 150 tisoč tolarjev.

V Zdravstvenem domu Grosuplje prav zdaj poteka imenitna Šola hujša-
nja, ki jo slušatelji – ne samo ženskega spola – z veseljem obiskujejo. Šo-
la je seveda več kot to, saj ne le uči, pač pa tudi podpira, bodri, dopušča 
zmote, grehe in padce, na katerih se oblikujejo nova spoznanja in izkušnje, 
vse pa stremi k bolj kvalitetnemu načinu prehranjevanja in uvajanju gibanja 
v naš vsakdan. Na vsakotedenskih srečanjih slušatelji izvedo tudi za male 
zvijače, s katerimi obogatijo svoje nizko kalorične obroke ali premostijo do-
mnevno neukrotljivo lakoto. Vsi pa so prepričani: samo začeti je treba! Po 

mesecu in pol se je 42 slušateljev skupaj otreslo za skoraj enega in pol po-
prečnega Slovenca teže in z zaupanjem gledajo v vitkejšo prihodnost. 

SONCE, ZRAK, SVOBODA
V današnjem vse hitrejšem tempu življenja, ki je zasvojil in zasužnjil vse 

kategorije prebivalstva od osnovnošolcev dalje, so našteti elementi za neka-
tere le predmeti poželenja. Pa vendar: Bi se morda lahko odrekli posedanju 
pred TV ekranom in raje odšli na popoldanski sprehod? Bi se morda name-
sto večerje s prijatelji lahko z njimi dogovorili za košarkarsko tekmo? Bi na-
mesto nedeljskega postopanja po nakupovalnem središču raje odšli z dru-
žino v plavalni bazen? Prav gotovo bi na ponujene načine, ki na srečo niso 
osamljeni, lahko veliko naredili za svoje zdravje in zdravje svojih najbližjih. 
Angleški pregovor pravi: »Vsak dan in v vsakem vremenu pelji vsaj dvakrat 
na sprehod svojega psa, pa čeprav ga nimaš!« Morda je domači ljubljenec 
tista predolgo prezrta vez z naravo. Za njegovo in vaše dobro počutje naj 
vas vsak dan odpelje zdravju, svežemu zraku in soncu naproti.

Svoboda je tudi smeh, sprostitev po napornem delavniku. Kdaj ste se za-
dnjič od srca smejali, da so se tresle okenske šipe? Vsi pozitivni učinki sme-
ha so znanstveno dokazani in izmerjeni: od kemičnih reakcij v telesu, spro-
ščanja hormonov pa do aktiviranja posameznih mišičnih skupin. Ogled do-
bre komedije bo vsekakor dobro naložen vložek, še posebej, če bomo lahko 
še cel večer s prijatelji ob skodelici čaja razdirali šale na ta račun.

Včasih se zdi, da svojih težav, naj si bo v  partnerstvu ali tistih, ki jih ima-
mo sami s seboj, ne bomo uspeli rešiti sami. Če se znajdemo v položaju, 
kjer ne vidimo »lučke na koncu tunela«, je pogovor z zaupanja vrednim prija-
teljem zlata vreden. Ko bomo svoje težave povedali na glas, jih bomo hkra-
ti slišali tudi sami z drugačnega zornega kota, jih uredili in rešitve bodo pri-
šle same od sebe.

Svoboda pomeni tudi svobodo odločanja. Ker smo svojim prednikom in 
svojim potomcem po karmičnih zakonih odgovorni tudi za kakovost svojega 
življenja, je vsakomur dana tudi svobodna odločitev, da poišče v svojih teža-
vah tudi strokovno pomoč. Še nedavno nazaj je bila pomoč psihoterapevta 
izenačena z zdravljenjem duševne bolezni in tako odrinjena na rob družbe, 
danes pa vemo, da je razvejanost psihoterapevtske znanosti omogočila več-
jo dostopnost ljudem, ki tako pomoč potrebujejo: od družinskih terapevtov 
in delavnic za duhovno rast pa vse do sodobnih metod psihoanalize.

PREVENTIVA JE BOLJŠA KOT KURATIVA
Vse preradi pozabljamo, da je bolje preprečiti kot zdraviti. Redni preven-

tivni pregledi so zato – po posvetu z osebnim zdravnikom – skrb vsakega 
posameznika. Naj vas spomnimo le na nekatere:

- preventivni zobozdravniški pregled s čiščenjem zobnih oblog,
- redni preventivni ginekološki pregledi za ženske,
- preventivni pregledi dojk za ženske,
- merjenje kostne gostote,
- preventivni pregled prostate pri moških,
- preventivni pregled urina in krvi.
Med preprečevanje kroničnih bolezni prav gotovo sodijo tudi sprostitve-

ne in terapevtske tehnike, ki temeljijo na tradicionalni indijski in kitajski me-
dicini: tui-na terapija, ayurveda, yoga, refleksoterapija, Bownova terapija... 
Brez strahu in zadrege lahko povprašate po njih v centrih za dobro počutje 
(wellness), množico informacij pa nudi tudi svetovni splet.

Mojca Sajovic

ZDRAV ČLOVEK IMA STO 
ŽELJA, BOLAN LE ENO.
(A. P. Čehov)

SKRB ZA LASTNO ZDRAVJE JE 
NALOGA VSAKEGA IZMED NAS

Včasih se kot pacienti počutimo zapostavljene, nerazumljene, obravnavane preveč na hitro in površno. 
Pritožujemo se, da nas naš zdravnik ne posluša in ne naredi dovolj za nas. Pa smo sami zase in za svoje zdravje naredili dovolj?

V Zdravstvenem domu Grosup-
lje smo s podporo Občine Grosuplje, 
ki nam je prijazno odstopila prostor v 
Družbenem domu, vsak torek v me-
secu marcu pripravili predavanja za 
vse prebivalce Grosupljega in okolice. 
Vstopnine ni bilo.

Predavanja so potekala na temo 
PREVENTIVA PRI BOLEZNIH SRCA IN 
OŽILJA, dejavniki tveganja za naše 
zdravje, to temo nam je lepo predstavil 
naš zdravnik Darko Taseski, dr. med., 
spec. spl. med. PREMAGOVANJE STRE-
SA je bil naslov naslednjega predava-
nja, s čimer nas je seznanila ga. Marja 

Strojin, univ. dipl. psihologinja. Zanimivo je bilo tudi predavanje O ZDRAVIL-
NIH ZELIŠČIH, ki nam ga je pripravil g. Kukman, dipl. farmacevt.

Spoznali smo se tudi s KRONIČNIMI BOLEZNIMI SODOBNEGA ČASA, z 
njimi nas je seznanila Iris Hvala, dr. med. Izvedeli smo veliko O OSTEOPO-
ROZI, znanje nam je podal Janko Dolinar, dr. med., spec. spl. med. Zadnje 
predavanje, ki sta nam ga pripravila prim. Petričeva, dr. med. in prim. Us, 
dr. med., pa je govorilo O ZGODNJEM ODKRIVANJU RAKA NA DOJKAH in 
čimprejšnjem prepoznavanju znakov RAKA NA PROSTATI.

Po predavanjih smo za udeležence uspeli pripraviti tudi degustacijo. Za 
izdelke se zahvaljujemo Pekarni Grosuplje, Ljubljanskim mlekarnam, Sitiku, 
Dani z Mirne in podjetju Unilever. Prav je, da se zahvalimo tudi vsem, ki so 
nam pomagali pri oglaševanju ZDRAVČKA, naši lokalni radijski postaji Zele-
ni val, Lekarni Grosuplje, Društvu upokojencev Grosuplje, duhovnikom žup-
nij Grosuplje, Šmarje-Sap, Št. Jurij, Žalna, trgovini Ponovka  in  seveda na-
šim čebelicam, pridnim patronažnim sestram in sestram v splošnih ambu-
lantah. Ponagajalo nam je ozvočenje in takoj nam je priskočil na pomoč g. 
Jakopin iz Plesnega kluba M Grosuplje. Obisk je bil tako številen, da nam 
je včasih zmanjkalo sedežev, hitro smo rešili problem s pomočjo Gasilske-
ga društva Št.Jurij.

Delavci zdravstvenega doma smo se potrudili, zato nam je ogromen ob-
isk (preko 450 ljudi) plačilo, nagrada in pohvala. Hkrati pa tudi obveza, da 
taka srečanja še pripravimo. Po rezultatih ankete smo ugotovili, da je taka 
tudi želja ljudi. Upamo, da nam bo v jeseni omogočeno ponoviti srečanja, 
seveda z drugimi temami.

Lepe pomladne in poletne dneve želimo vsem z upanjem, da se jeseni 
zopet srečamo. Za LPPS Grosuplje Irena Koritnik, med. ses.

ZDRAVČEK V MARCU 2006

TEST 
HITRE 
HOJE
Vse prebivalce 
Grosupljega in 
okolice obveščamo, 
da v Zdravstvenem 
domu Grosuplje 
organiziramo test 
hitre hoje. Hodili 
bomo od pokopališča 
Grosuplje proti 
Spodnji Slivnici in 
nazaj v dolžini dveh 
kilometrov.
KDAJ: v soboto, 13. 
maja 2006, od 9. do 
12. ure.
KJE: Od pokopališča 
Grosuplje do Sp. 
Slivnice in nazaj.
Udeležite se ga 
lahko vsi.
Pridite športno 
oblečeni! 
V primeru dežja test 
hitre hoje odpade.

MALI OGLASI:

V okolici Grosupljega 
ODDAM V NAJEM 
STANOVANJSKO HIŠO.
telefon 041 716 739

KUPIM GOZD v okolici 
Škocjana, Velikih Lipljen…
telefon 041 424 538
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Pričetek 2. junija 2006 ob 18. uri 
pred O.Š. Louis Adamič na Tovarniški 
cesti in zaključkom 3. junija 2006 ob 
18. uri.

Zaželene so predhodne pisne prijave 
na naslov: (ime in priimek, leto rojstva, 
klub, društvo) Atletski klub Špela, Tru-
barjeva 6, 1290 Grosuplje 

Prijavite se lahko tudi po elektronski 
pošti akspela@siol.net. Prijave bodo 
možne tudi na dan tekmovanja na pri-
reditvenem prostoru med 16. in 18. uro 
ali vsako polno uro v času prireditve. 

Startnina za odrasle je 2.500 
SIT (10,43 EUR) za otroke do 14. le-
ta 1.700 SIT (7,09 EUR), štafetni tek 
8.000 SIT (33,38 EUR).

Vsak tekmovalec dobi majico, topli 
obrok in osvežilne napitke. 

Starostne kategorije v posamez-
nem teku

ŽENSKE
Cicibanke  1999 in mlajše 
Šolarke I  1997 - 1998 
Šolarke II  1995 - 1996 
Šolarke III  1993 - 1994 
Deklice  1991 - 1992 
Mladinke  1985 - 1990 
Članice I  1974 - 1984 
Članice  1963 -1973 
Veteranke  1962 in starejše 

MOŠKI
Cicibani  1999 in mlajši 
Šolarji I  1997 - 1998 
Šolarji II  1995- 1996 
Šolarji III  1993 - 1994 
Dečki  1991 - 1992 
Mladinci  1985 - 1990 
Člani I  1974 - 1984 
Člani II  1966 - 1973 
Veterani I  1957 - 1965 
Veterani II  1956 in starejši

POZOR- NOVOST ŠTAFETNI TEK
Štafeta šteje 4 tekmovalce/ rekreativ-
ce, ti se bodo izmenjevali v 24 urah, to-
rej teče vsak posamezno in si izmenju-
jete štafetno palico.
Štafeta z največ pretečenimi krogi oz. 
kilometri bo zmagovalna. Posameznik, 
ki nastopa v štafetnem teku ne more 
tekmovati kot posameznik.

STAROSTNE KATEGORIJE
MOŠKI
Učenci  1997 in mlajše 
Šolarji I  1996 - 1994 
Šolarji II  1993 - 1991 
Mladinci  1990 - 1980 
Članice 1979 in starejše

ŽENSKE
Učenke  1997 in mlajše 
Šolarke I  1996 - 1994 
Šolarke II  1993 - 1991 
Mladinke  1990 - 1980 
Članice 1979 in starejše

Pravila teka 
1. važno je sodelovati,
2. vsak tekmovalec mora preteči vsaj 
en krog,
3. zmaga tekmovalec z največ preteče-
nimi krogi, 
4. tečete na lastno odgovornost.
Krog v dolžini cca 1700 m poteka po 
grosupeljskih ulicah. Vsak pretečen 
krog se beleži z računalniškim progra-
mom, ki omogoča v vsakem trenutku 
pregled števila pretečenih krogov po 
udeležencih. Rezultati so ves čas na vo-
ljo in se ciklično izpisujejo na monitorju.
Vsi udeleženci tekmujejo na lastno od-
govornost. Zdravstvena pomoč bo za-
gotovljena. Tekmovalci in spremljevalci 
sami odgovarjajo za svoje osebne stva-
ri in garderobo. Tekmovanje bo v vsa-
kem vremenu.

15. tradicionalni 24. urni maraton

Tek sreče 2006, 
memorial na atleta Alojzija Mišmaša

2. 6. 2006 - 3. 6. 2006 
tradicionalni rekreativni 24 urni maraton na katerem lahko teče 

vsak, ki ima rad zdravo življenje. Pomembno je sodelovati. 

V soboto, 4. marca je v Celju potekalo državno prvenstvo v ekipnem in 
posameznem mnogoboju za starostno kategorijo do 14 let ( U14 ). Tekmo-
vanja se je udeležilo preko 70 nastopajočih atletov in med njimi so bili tu-
di člani AK Špela (Maruša Mišmaš, Tamara Dizdarevič, Ines Tekavec, Ti-
motej Mrzelj, Gregor Plevnik in David Šavli). Tekmovali so v naslednjih dis-
ciplinah in sicer 60 m, skoku v daljino, metu težke žoge in teku na 600 m. 
Ekipno so se fantje uvrstili na 3. mesto, dekleta pa so osvojila nehvaležno 
vendar odlično 4. mesto. V posameznem mnogoboju se je najboljše uvrstil 
Timotej Mrzelj, ki je osvojil 7. mesto.

Teden dni kasneje 11. marca prav tako v Celju pa je potekalo državno 
prvenstvo za mlajše pionirje in pionirke do 12 let ( U12). Tudi na tem pr-
venstvu je bila množičnost velika. Tekmovali so v naslednjih disciplinah: 
60m, skok v daljino, met težke žoge in tek na 300 m. Pri dekletih se je 
za naslov potegovalo 29 deklet in tudi tri atletinje AK ŠPELA in sicer: Ka-
ja Mavec, Manca Groznik in Hana Mele. Zelo pohvalno so nastopila vsa tri 
dekleta in  posamezno dosegle naslednje rezultate:

5. mesto MANCA Groznik
7. mesto KAJA Mavec
14. mesto HANA Mele

Ekipno pa so se dekleta pomirila z najboljšimi Slovenskimi klubi in le 
za 29 točk, kar pomeni na 300  metrov manj kot 30 stotink osvojila odlič-
no drugo mesto.

EKIPNO:
1. mesto: Ptuj 1                          3.818
2. mesto: AK ŠPELA             3.789
3. mesto: Veržej                        3.555
4. mesto: Maribor                      3.546
5. mesto: Slovenska Bistrica      2.985
6. mesto: Ptuj 2                          2.036

Pri fantih je nastopilo 32 tekmovalcev in med njimi so nastopili trije čla-
ni AK ŠPELA in sicer: GREGOR Plevnik, ŽAN Milosavljevič in UROŠ Kovač. 
Tudi fantje so nastopili dobro, najbolje se je odrezal Gregor Plevnik, ki je 
zasedel 10. mesto med posamezniki. Ekipno so fantje zasedli 6. mesto v 
državi.

AK ŠPELA, Špela Dizdarevič

ATLETSKO DRŽAVNO PRVENSTVO V EKIPNEM IN 
POSAMEZNEM MNOGOBOJU V CELJU ZA U14 IN U12

Ekipa deklic U12, z leve strani: Manca Groznik, Kaja 
Mavec in Hana Mele; 2. mesto na državnem prvenstvu.

Tek na 60 m z ovirami, 
3. proga Tamara Dizdarevič, 4. proga Maruša Mišmaš

David Šavli v skoku v daljino. Ekipa U12

Sezona 2005/2006 bo v zgodovino grosupeljske košarke zapisana z velikimi 
črkami. Upravičeno lahko rečemo, da je Košarkarskemu klubu Grosuplje in občin-
skemu športu nasploh prinesla uspeh, na katerega pred sezono marsikdo ni upal 
niti pomisliti. Članska ekipa se je po treh sezonah v 2. SKL s prepričljivimi pred-
stavami prebila v 1.B državno ligo, pionirji pa so v tekmovanju Pionirskega festiva-
la prišli do naslova državnih prvakov.

Člani so že v rednem delu sezone navduševali z dobro in konstantno igro, v 
razigravanju za 1.B ligo pa so odlično pripravljenost le še potrdili. S tem so prese-
netili tudi košarkarske kroge, ki ekipi niso pripisovali večjih možnosti za napredo-
vanje. Vendar so Grosupeljčani premagovali tekmeca za tekmecem in se kot prvi 
že po štirih krogih razigravanja neporaženi uvrstili v 1.B ligo. Ključ do uspeha do-
mačih košarkarjev sta bila vsekakor kolektivna igra in kolektivni duh, ki nista, za 
razliko od preteklih let, ugasnila niti v trenutkih, ko ni šlo najbolje. Prav po zaslu-
gi borbene igre brez popuščanja so v zadnjih minutah srečanja dobili marsikatero 
tekmo, za katero je že kazalo, da je izgubljena. Uspeh je še toliko večji ob dejstvu, 
da je trener ekipe Igor Thaler tudi igralec prve peterke, ki je na parketu preživel 
povprečno 30 minut na tekmo. Vsa srečanja je vodil z igrišča, kar nedvomno ni 
bilo lahko, vendar to dokazuje njegovo veliko košarkarsko in pedagoško znanje. 
Igor Thaler je vedno znova (v dvojni vlogi) dokazal, da gre za trenerja in igralca, 
ki bi si ga vsak klub želel v svojih vrstah. Seveda je potrebno pohvaliti tudi osta-

ČLANI KK GROSUPLJE V 1.B SKL, 
PIONIRJI ZMAGOVALCI PIONIRSKEGA FESTIVALA

le igralce. Mladi košarkarji - Žiga Erčulj, Andraž Ulčar, Aleš Mendiževec, 
Luka Podržaj, Peter Hojč, Igor Tratnik, Tiso Cvetkovič, Ivan Pridi-
gar, Toni Galjot so se ob uveljavljenih in izkušenih igralcih, kot so prvi strelec 
ekipe Andrej Božič, Teo Hojč, Goran Markovič, Gregor Ploj in Igor 
Thaler odločno kosali z vsemi tekmeci. Z dobrimi predstavami pa so v domačo 
dvorano Brinje ponovno privabili košarkarske navdušence, kar je lepa napoved 
tudi za prihodnjo sezono, ko se bo v Grosupljem igrala 1.B ligaška košarka.  

Do sedaj največji uspeh kolektivnega športa v občini so dosegli pionirji pod 
vodstvom Tea Hojča. V Šmarju pri Jelšah so 30. marca na zaključnem turnirju 
Pionirskega festivala, ki poteka pod okriljem Košarkarske zveze Slovenije (KZS), 
osvojili naslov državnih prvakov. Košarkarji, zbrani v ekipi OŠ Louis Adamič, so 
najtežjo nalogo opravili že v polfinalu in po podaljšku premagali favorizirano do-
mačo ekipo. V finalu so se srečali z OŠ Danile Kumar, kjer težjega dela niso ime-
li. Dani Radosavljević je bil izbran za najboljšega igralca turnirja, v najbolj-
šo peterko se je uvrstil tudi Domen Bančič. Naj še omenimo, da je ekipa pio-
nirjev A v državnem prvenstvu KZS v letu 2005 zasedla 8. mesto med 72. ekipa-
mi in za ta uspeh prejela priznanje Občine Grosuplje. V tej sezoni so s tekmova-
nji državnega prvenstva začele tudi mlajše pionirke, ki se lahko pohvalijo z osvo-
jenim 6. mestom.

Kadeti in mladinci so to sezono tekmovali v 2. SKL. Meseca maja pa se bodo v 
dodatnih kvalifikacijah potegovali za 1. SKL. 

V naslednjih dneh se bo sestal upravni odbor kluba in med drugim določil 
smernice za prihodnjo sezono. Zdaj je že jasno, da bo potrebno zavihati rokave 
in poskušati v klub pripeljati dodatna finančna sredstva. 1.B SKL namreč prina-
ša tudi večje finančne obremenitve in obveznosti do Košarkarske zveze Slovenije. 
Zadnji uspehi kažejo, da je klub na pravi poti, košarka pa s tem v Grosupljem po-
časi, a vztrajno pridobiva priljubljenost. S prenovo igrišča pred OŠ Louis Adamič 
so možnost in priložnost dobili tudi mladi, ki se s to igro srečujejo le rekreativno. 
V preteklem letu je KK Grosuplje organiziral t.i. dan košarke. Akcija je bila dobro 
sprejeta, zato bomo dogodek ponovili tudi letos – tokrat že spomladi.

Ob koncu še enkrat iskreno čestitamo vsem igralcem, trenerjem in ostalim, ki 
so kakorkoli pripomogli k zgodovinskemu uspehu grosupeljske košarke. Sponzor-
jem, brez katerih vse to ne bi bilo mogoče,  pa se zahvaljujemo za sodelovanje in 
pomoč. 

Alja Gabrijel
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V Šmarju-Sapu so se tistega dne pred desetimi leti sončni žarki še poigrava-
li s prvimi pomladnimi cveticami, ko se je skupina mož sestala na obronkih do-
lenjskih gričev z namenom ustanovitve kolesarskega društva. »Sedem veličast-
nih je skupna ideja pripeljala na kraj zgodovinskega dogodka,« se kdaj pa kdaj 
pošalimo, ko v obujanju spominov pogovor nanese na začetke. Tedaj se je zami-
sel pobudnikov ustanovitve društva razcvetela praktično čez noč, le imena še ni 
bilo od nikoder.  Pa se je na eni od voženj pokazalo, kako se Mitji znoj curkoma 
razliva po telesu in kolesu. »Saj se sliniš kot polž,« je bilo slišati iz ozadja. In tretje-
mu se je posvetilo: »Polži bomo!« Po tehtnem razmisleku so dodali še nekaj hitro-
sti in sredi aprila davnega leta 1996 so se HITRI POLŽI spopadli s prvimi kolesar-
skimi kilometri.

Članstvo se je podeseterilo, prevoženi kilometri imajo že milijonske vredno-
sti, vzponov in spustov je bilo za višinsko razliko, ki jo ne premorejo niti domišljij-
ske niti pravljične gore. Značilno rumeno barvo dresov so opazili in občudovali 
na vseh koncih Slovenije, nekajkrat pa tudi v sosednjih državah, kjer se je skupi-
na enotno oblečenih kolesarjev zdela kot kup regratovih cvetov na travniških pro-
stranstvih. Ne zgolj lepota skladnosti oblačil, tudi številčnost v udeležbi je krasila 
društveni sloves, ko smo na maratonih po Sloveniji dobivali skupinska priznanja. 
Zato smo se že navadili na pogoste klice ob poti, kadar kdo pripomni: »Glej, glej, 
polži se peljejo!« Da, res smo se peljali v strnjeni koloni po poteh in stranpoteh, 
pod vrhovi in čez prelaze, pa nazaj po dolinah, mimo številnih kulturnih in drugih 
znamenitosti. Pri mnogih smo za trenutek postali zaradi informacij ali podatkov, 
da smo dodali še nekaj v svojo duhovno zakladnico.

Ja, društvenih izletov je bilo že za celo enciklopedijo. Družinsko obarvana 
združba, včasih zelo številna, drugič malo manj, je vedno zarisovala kolesarske 
sledi organizirano ter skladno s cestno-prometnimi predpisi, kadar se ni bilo mo-
goče izogniti prometnicam. Nobenega nesrečnega pripetljaja ni v kroniki društva, 
le nekaj ne prehudih padcev, ko so posamezniki na spustih precenili lastne spo-
sobnosti. Previdnost ni le mati modrosti, pač pa tudi »častna članica« Hitrih pol-
žev, ki skrbi za zdravje in dobro počutje vseh. Enako velja za solidarnost, kadar 
na primer na vzponih začenjajo pojemati moči. Tedaj se na hrbtu utrujenega poja-
vi vsaj par rok, ki družno pomagata proti vrhu. No, ja, kadar gre za »polžice« je teh 
rok celo več in kar najbolj proti dnu hrbta.

ŠPORT

V domačem okolju enega od pode-
želskih grosupeljskih gostinskih lokalov 
sem v pogovoru z Jožetom Kozincem 
in Slavcem Globokarjem izvedel, da na 
Krki poleg drugih dejavnosti aktivno že 
10 let deluje tudi namiznoteniška sek-
cija. Zato so v soboto, 1. aprila, priredi-
li turnir v ta namen, na katerega so po-
vabili igralce iz klubov, s katerimi so se 
v preteklih letih največ družili. Poleg do-
mačih igralcev različnih starostnih sku-
pin so se ga udeležili tudi igralci z Mu-
ljave, Šmarja-Sapa in Velikih Lašč. V eki-
pi mladih je pol moških pol žensk, pri 
odraslih pa so v glavnem samo moški 
in le včasih z njimi odigra »za hec« kakš-
no partijo žena katerega od igralcev. 

Med pogovorom pa o začetkih »pink-
ponka« na Krki povesta, da sta s to po-
budo začela že v letu 1995 prav ona 
dva, ko je bila le nekaj let pred tem 
zgrajena dvorana. S pomočjo sponzor-
jev so nabavili igralne mize in ostalo 
opremo, pozneje pa tudi avtomat za ig-
ranje namiznega tenisa. Uspelo pa jim 
je po vsej dvorani položiti tudi profesio-
nalen parket, ki je položen na posebno gumo in se zato primerno upogiba. 

Z igranjem v občinski ligi so začeli takoj po novem letu 1996. Sprva so zaigra-
li s Šmarčani, pozneje pa tudi z Ivančno Gorico, Grosupljem in Dobrepoljem. Usta-
novljena je bila tudi medobčinska liga z devetimi ekipami, ki jo uspešno vodi g. 
Cevc. Po dveh letih pa je ekipa s Krke začela tudi z ligaškim tekmovanjem v Ljub-
ljanski ligi, kjer so se po šestih letih uvrstili v drugo ligo. O slednji dodata še, da v 
njej igrajo tudi tisti, ki igrajo za državno reprezentanco.

Slavko pa mi še pove, da se je pred davnimi leti udeležil nekega občinskega 
prvenstva v namiznem tenisu v Šmarju-Sapu. Zdi se mu, da je bilo to pred 17. ali 
18. leti, kjer ga je g. Polajžar zelo lepo sprejel in je v tej ekipi igral kar nekaj let. 
Kot zanimivost pa pove, da »domače igrišče« ni vedno prednost, saj so Krčani že 
zmagali v Šmarju, Šmarčani pa na Krki.

Njihovi najvišji dosežki so dosežena prva mesta na Komunalnih igrah Sloveni-
je, na katerih sodeluje okoli 30 ekip. Boljše rezultate so dosegli tudi na doseda-
njih sedmih Cenetovih memorialih v Velikih Laščah. V zadnjih letih imajo trenin-
ge povprečno dvakrat na teden ločeno za dečke in deklice ter člane in veterane. 
Med mladimi jih povprečno na treninge prihaja okoli 10, med starejšimi pa pov-
prečno 7. Povesta pa še, da krog ni zaprt in kadarkoli kdo pride, je dobrodošel.

Jože Miklič

10 LET »PINK-PONKA« NA KRKI

Skakalci Smučarsko skakalnega kluba Račna smo zaključili še eno odlič-
no sezono. Takšnih zim, kot je bila letošnja, bi si smučarski klubi samo žele-
li, saj smo imeli polne tri mesece odlične pogoje za delo in urejene vse ska-
kalnice, tekaško progo in smučišče za treninge doma. Plod teh odličnih po-
gojev so tudi rezultati, ki smo jih dosegli na tekmovanjih. Še posebej so raz-
veseljivi dobri rezultati pri mladih, kar je tudi poslanstvo našega kluba. Ta-
ko smo pri mlajših dečkih dosegli poleg odličnih uvrstitev med deset tudi 
eno zmago v slovenskem pokalu. In smo tako v skupnem seštevku pokala 
osvojili kot ekipa tretje mesto, pred nami sta bila samo Tržič in Kranj. Še en-
krat več smo dokazali, da znamo delati z mladimi in se kosati tudi z večji-
mi, predvsem pa bogatejšimi in profesionalnimi klubi. Osvojili smo tudi dve 
zmagi in skupni pokal v letos novemu tekmovanju, ki so ga organizirale štiri 
občine (Ribnica, Sodražica, Loški Potok in Velike Lašče), ki so ga poimeno-
vale KRPANOV POKAL. S tem tekmovanjem želijo razviti ta šport tudi na tem 
koncu Slovenije, kjer sedaj ni razvit in v katerem orjemo ledino. Da pa je za-
nimanje res veliko, pa kaže veliko število tekmovalcev na vsaki tekmi, saj jih 
je nastopilo preko sto.

Veliko počitka ob tako dolgi zimi ne bo, saj smo že pričeli s kondicijskimi 
treningi, maja pa pričnemo s skoki na plastičnih skakalnicah. Skakalci ima-
mo zimsko in letno sezono, pa čeprav je to zimski šport. To nam omogoča-
jo skakalnice, pokrite s plastično maso, s čimer  imamo štiri pokrite tudi v 
Čušperku.

V klubu nas čaka veliko dela. Že pred zimo smo morali prekriti streho na 
klubskih prostorih, ker je puščala in je nastajala škoda v notranjosti. Od za-
dnjih sprememb meril, ki se nanašajo tudi na objekte, naši objekti nimajo 
več ustreznih certifikatov za prirejanje tekmovanj, tako da ne moremo ime-
ti tekmovanj, kar pa je za sam razvoj tega športa velika škoda. V nasled-
njem letu nas čaka zamenjava kombija, brez katerega noben smučarski 
klub ne more delovati in tako tudi mi ne. Že sedaj nas skrbi, kako bomo pri-
šli do njega. Večina občin, ki imajo smučarske klube, jim največ pomaga-
jo ravno pri nabavi kombijev, ker se zavedajo, da brez tega klubi ne more-
jo delovati - pri nas pa je to še tabu tema in iz tega nekateri delajo celo po-
litične zdrahe.

Vseskozi se obračamo za pomoč na organe, ki vodijo šport v občini, da 
bi prisluhnili tudi našim željam. Z veliko težavo uspemo kaj doseči, sami pa 
teh projektov ne zmoremo, oziroma jih počasi in po naših močeh uresni-
čujemo. Zavedamo se tudi, da se naša dejavnost ne odvija v središču Gro-
supljega. Če bi se, bi bilo verjetno drugače, vseskozi pa opozarjamo, da naj 
imajo vsi športi, ne glede, kje so in s kom se ukvarjajo, vsaj približno enake 
pogoje za delo, kar pa, žal, v naši občinini tako .

Razveseljivo je, da se vse več mladih vključuje v ta šport in to z vseh kon-
cev, zato jih tudi ob tej priliki povabim, da se nam priključijo in poskusijo s 
smučarskimi skoki tudi poleti, ne samo pozimi.

Lojze Verbajs

ZA SKAKALCI RAČNE 
ŠE ENA ODLIČNA SEZONA

10-LETNICA KOLESARSKEGA DRUŠTVA »HITRI POLŽI« 
ČEZ DRN IN STRN, DO TAM IN NAZAJ 

A šalo na stran. Organizirano društveno kolesarjenje je v današnjih časih še po-
membnejše kot nekdaj.  Sodobni časi nas namreč potiskajo v čisto drugačna druž-
bena razmerja, z zelo raztegljivim delovnim časom ter mnogimi drugimi »novostmi«, 
ki nas odtujujejo po človeški plati in nam zmanjšujejo možnosti za načrtno, stalno 
ter zadostno rekreativno življenje. Članstvo v kolesarskem društvu pa je polno sku-
pinske dinamike, ko drug drugega vzpodbujamo, ko skupaj rešujemo nekatere pro-
bleme in, kar je najpomembnejše, ko krepimo občutke pripadnosti ter razvijamo 
mnoge oblike družabnosti. Kolo je vzrok in posledica hkrati – družimo se zato, da 
organizirano kolesarimo in skupaj se vozimo tudi zato, da se družimo.   

Merilci srčnih utripov nikoli ne padejo pod pozitivno naravnane vrednosti, vi-
šinske razlike nas ne razdvajajo, prenosna razmerja med zobniki zagotavljajo še 
mnogo okroglih obletnic.

Marjan Gabrijelčič
Če boste ob prebiranju besedila še 

kaj pogrešali in boste želeli vedeti, pokli-
čite na telefon 01-7871-362, 041-604-
185 Špela.

NEKAJ POMEMBNIH 
OBVESTIL ZA STARŠE:
V imenu atletsko športnega  društva 

»ŠPELA« vas lepo pozdravljamo in vas 
hkrati obveščamo, da bomo tudi letos 
izvedli poletne dogodivščine, kjer bo po-
udarek na plavanju. Poletne dogodivšči-
ne bodo potekale v SAVUDRIJI od  9. 7. 
2006 do 15. 7. 2006.

Naše športne dejavnosti so podobne 
tistim, s katerimi se mladi ukvarjajo do-
ma: nogomet na travniku, badminton 
na dvorišču, namizni tenis v parih, tek v 
vrečah in mornarsko vlečenje vrvi. 

Kaj vse je vključeno v ceno:
6- polnih penzionov (PET OBROKOV 

HRANE NA DAN), animacije, šola pla-
vanja za začetnike in nadaljevalni pro-
gram.

Športne dejavnosti:
lokostrelstvo, plezanje po umetni ple-

zalni steni, namizni tenis, rokomet, teni-
skoš, vlečenje vrvi, športne igre, nogo-
met, košarka

Otroke začetnike plavanja skušamo v 
sedmih dneh naučiti samostojnega pla-
vanja, ostale, ki pa že znajo pa nadalje-
valni tečaj plavanja. Veliko prostega ča-
sa posvetimo raznim športnim igram in 
seveda tudi atletike ne zanemarimo.

http://www2.arnes.si/~ljcso-
d13s/reference.htm

Kje smo:
Počitniški dom Savudrija leži na Sa-

vudrijskem polotoku na površini več 
kot 20.000 m2 in je 15 km oddaljen 
od slovensko-hrvaške meje. Leži nepo-
sredno ob morju, v zalivu z veliko last-
no plažo. V povsem novem okolju, obo-
roženi s svojimi vrstniki, lahko otroci 
razvijajo svoje sposobnosti in pridobi-
vajo številne nove izkušnje. 

Okoli doma so prostorne zelene po-
vršine z obilo sence in prostora za po-
čitek in igro. Otroci lahko uporablja-
jo številna igrišča za šport in igro (veli-
ko igrišče z igrali in peskovnikom, dve 
igrišči za košarko, odbojko, mali nogo-
met, odbojko na mivki, tri teniška igriš-

ča, mize za namizni tenis…).
Neposredno ob domu je v zalivu 

urejena plaža, morsko dno pa je veči-
noma prekrito z mivko. Na sprehodih 
po okolici doma si bomo ogledali zna-
menitosti savudrijskega svetilnika, ri-
biško pristanišče v stari Savudriji, ob-
iskali bomo luna park, odpravili se bo-
mo v Katoro, Umag, v solinarski muzej 
v Sečovlje …

Ostale informacije 
Cena sedem dnevnega bivanja v SA-

VUDRIJI je 44.000,00 sit in je plačljivo 
v treh obrokih:

prvi obrok:     
 14.600 SIT ob prijavi

drugi obrok:   
 14.600 SIT 15. 5. 2006
tretji obrok:    
 14.800 SIT 15. 6. 2006       

Cena za starše je 15 % višja.  

Plačila lahko poravnate na treningih 
ali po položnici na

TTR: 03108-1000009665 
                       AK ŠPELA
                       Trubarjeva 6
                       1290 Grosuplje
Namen: plačilo poletnih dogodivščin 

V primeru, da otrok ne bo šel na po-
letne dogodivščine pa je že prijavljen, 

si dovoljujemo zaračunati stroške v vi-
šini, kot jih bomo dolžni poravnati go-
stitelju. 

Obvezno naj imajo otroci s se-
boj zdravstvene izkaznice s pri-
loženim listkom, na katerem naj 
bodo navedeni podatki o star-
ših, telefonske številke doma 
in v službi in posebnosti otroka. 
Naj na koncu poudarim, da so 
te poletne dogodivščine name-
njene našim najmlajšim kot tudi 
starejšim otrokom. Torej se vidi-
mo na poletnih dogodivščinah. 

S PRIJAVAMI POHITITE!

POLETNE DOGODIVŠČINE 
SAVUDRIJA 2006
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ŠPORT
OGLASNO TRŽENJE:
CENIK IN POGOJI 
OGLAŠEVANJA

V zvezi z možnostmi za oglaševanje v 
Grosupeljskih odmevih objavljamo ce-
nik oglašavanja, ki je narejen na pod-
lagi cenika št. 006-1/95, sprejetem 
na občinskem svetu 29. 9. 1999.

            Iz 1. člena

TABELA ZA OKVIRNI 
IZRAČUN ŠTEVILA TOČK

Točka znaša protivrednost 0,511229 
EUR v SIT po srednjem tečaju BS na 
dan obračuna.

TABELA OKVIRNEGA 
IZRAČUNA

TABELA OKVIRNEGA IZRAČUNA

Izračun je pripravljen na podlagi tečaja 
EVRA 17. januarja 2004 za oglase na 
črnobelih straneh. Za oglase na notra-
njih barvnih straneh je treba znesek 
pomnožiti z 1,25, na zadnji strani z 
1,5 in na naslovnici s faktorjem 2,00.

V CENO NI VRAČUNANO 
OBLIKOVANJE OGLASA.
Račun se izstavi po izidu časopisa.
K neto vrednosti oglasa je treba doda-
ti še 20 % DDV.

              2. člen 
Za vmesne velikosti se število točk iz-
računa z interpolacijo.
Za prvo objavo enakega oglasa ni po-
pusta. Vsaka naslednja serijska obja-
va je cenejša za 5 % do največ 30 %.
Če se stranka odloči za celoletno red-
no oglaševanje, se ji lahko obračuna 
razliko popustov do 30 % pri sedmem 
nespremenjenem oglasu.
Rok za oddajo podatkov za oglas (be-
sedila, logotipi, fotografije, ceniki in 
podobno) je vsak prvi petek v mesecu. 
Predhodno pokličite za rezervacijo ča-
sopisnega prostora za vaš oglas.
Če boste oddali digitalno oblikovan     
oglas, mora biti zapisan v EPS (pri vek-
torskem EPS-u je potrebno fonte spre-
meniti v krivulje), JPG (brez stiskanja), 
TIF zapisu (300 pik/palec - za barvne 
oglase v CMYK barvni razslojitvi), ali 
PDF zapisu. 
Digitalno izdelan oglas lahko pošljete 
na elektronski naslov
jozem@siol.net. Lahko pa ga pošlje-
te tudi na naslov izvajalca končne gra-
fične postavitve 
amset@siol.net (Matej Macedoni, 
Grosuplje, Pod gozdom 3/9), vendar 
morate o tem obvestiti odgovornega 
urednika po telefonu (GSM 041/ 98 
22 33) ter mu po pošti na njegov do-
mači naslov (Jože Miklič, Zagradec 53, 
1290 Grosuplje) poslati potrjeno na-
ročilnico najpozneje en teden po ro-
ku, ki je določen za oddajo ostalih pri-
spevkov.

ZA OGLASE, PREDSTAVITVENE 
PR (piar) ČLANKE IN 
ZAHVALE OB SMRTI SVOJCEV 
JE TREBA NAVESTI POLN 
NASLOV NAROČNIKA 
OZIROMA PLAČNIKA 
RAČUNA.

Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje

Predsednik Nogometna kluba Bri-
nje Gregor Rozina iz Grosupljega in 
predsednik Nogometnega kluba Livar 
iz Ivančne Gorice Stanislav Oster-
man sta v prostorih Osnovne šole Bri-
nje 3. aprila 2006 podpisala pogod-
bo o sodelovanju za dolgoročno de-
lo z mladimi na področju nogome-
ta v občini Grosuplje in Ivančna Gori-
ca. Namen te pogodbe je, da bi mla-
de nogometaše vzgajali v kakovost-
ne nogometaše in v športnem duhu 
ter za zagotavljanje trdnih temeljev za 
zdrav, uspešen razvoj in s tem poveza-
no športno udejstvovanje. S to politiko 
sodelovanja naj bi dosegli naslednje 
temeljne cilje:

1. popularizirali nogomet v obeh 
občinah;

2. povečali kvaliteto dela in izpopol-
njevanje znanja s sodelovanjem stro-
ke ter si 

3. medsebojno pomagali na tekmo-
valnem področju. 

Gregor Rozina je ob tem povedal, 
da je bila že v preteklosti večkrat izra-
žena želja po sodelovanju, a do konč-
nih dogovorov ni prišlo. Direktor pod-
jetja Livar in Nogometnega kluba Livar 
Stanislav Osterman pa je dodal, da tu-
di neprofesionalen nogomet potrebu-
je določena sredstva za igranje. Po-
membno je tudi vključevanje mladih, 
da ne zaidejo na kriva pota. Posledič-
no je med povprečno dvesto mladimi 
lahko nekaj tudi perspektivnih talen-
tov, ki pa bodo lahko tudi napredovali 
v  profesionalne igralce. To je na kon-
cu tudi uspeh za posameznika, ki se 
je v mladih letih odločil za igranje no-
gometa. S to pogodbo pa omogočajo 
predvsem doseganje tega cilja.

Pri podpisu pogodbe so bili prisotni 
tudi Jaka Sever, donedavni predsed-
nik NK Livar ter še drugi pomembnejši 
člani vodstev obeh klubov, ki so pod-
pis proslavili s kozarčkom penečega.

Jože Miklič

NOGOMETNA KLUBA BRINJE IN LIVAR 
PODPISLA POGODBO O SODELOVANJU

Predsednik NK Livar 
Osterman in NK Brinje Rozina ob podpisu pogodbe.

Zbrani iz obeh vodstev klubov ob podpisu pogodbe.

*     pomeni pripravljalne ture za turni smuk s Kredarice, Triglava oziroma 
Breithorna. Za udeležence teh treh izletov sta obvezni dve turi
 pred temi izleti!
1 – zahtevnejše do zelo zahtevne (ZZ) varovane poti, možno tudi brezpotje z 
nekaj plezanja do II., v Slovenski smeri III., tudi turni    
      smuki, v zimskih razmerah obvezno cepin in dereze, na zelo zahtevnih 
poteh varovalni komplet in obvezno čelada;
2 – lažji vzpon in sestop, primerno tudi za otroke in starejše;
3 – plezanje v opremljenih stenah s  plezalno opremo za športno plezanje.

# Za avtobusni prevoz prijava v pisarni društva na Adamičevi 29 – podstreš-
je nad telovadnico - najkasneje ponedeljek pred odhodom s 
   predplačilom 50 %, 
# za Breithorn v Švici prijava najkasneje do 20. julija zaradi rezer-
vacij, ob prijavi obvezno plačilo  50 %!

PROGRAM IZLETOV PLANINSKEGA DRUŠTVA GROSUPLJE

Na občnem zboru PD Grosuplje so člani sprejeli poročila o delu v letu 20-
05 in plane za leto 2006. Uspešno delovanje v zadnjem štiriletnem obdobju 
je v društvo pritegnilo 210 članov, ki redno plačujejo članarino.

Razveseljivo je, da se je zelo povečalo število mladih članov, saj je vključe-
nih kar 70 osnovnošolcev. Veliko zaslug za to  ima plezalna sekcija ASCEN-
DO, ki v društvu skrbi za razvoj športnega plezanja. Uspeh na tem področju 
dela z mladimi smo lahko dosegli  zaradi novih prostorov plezalnice, ki smo 
jo člani v celoti sami usposobili.

Novi prostori nad telovadnico na Adamičevi 29 omogočajo načrtno delo 
z mladimi, ki na umetnih oprimkih razvijajo svojo moč, vztrajnost in vzdržlji-
vost. Na izletih v naravna plezališča pa spoznavajo tudi ostalo planinsko de-
javnost. Tako se učijo varne hoje v gore, spoznavajo rastlinstvo, živalstvo in 
kamnine, razvijajo prijateljstvo in čut do narave.

Veliko otrok se je odločilo tudi za malo bolj resne treninge za nastopanje 
na tekmovanjih v športnem plezanju v Gorenjski ligi in na tekmah za državno 
prvenstvo. Vsako leto je društvo zato tudi organizator ene tekme za državno 
prvenstvo, na kateri nastopa preko 100 otrok. 

V LETOŠNJEM LETU BO TEKMA 
V SOBOTO, 27. MAJA, NA UMETNI STENI V DVORANI BRINJE. 

Seveda pa se s plezanjem ukvarjajo tudi ostali člani, saj zagovarjamo na-
čelo, da mora biti človek aktiven vse življenje, zato ne bodite presenečeni, ko 
boste na plezalni steni videli člane, ki se že približujejo 70. letom. 

Društvo vsako leto sprejme program izletov, ki je prilagojen celotni popula-
ciji članstva, tako da vsak lahko najde nekaj zase. V letu 2006 imamo plani-
ranih kar 35 skupnih izletov. Veliko članov društva je opremljenih tudi za zim-
sko obiskovanje gora. Zelo popularno je postalo turno smučanje in ledno ple-
zanje, kjer naši člani premagujejo najzahtevnejše smeri.

Društvo je tako zelo aktivno skozi celo leto. Na članskih sestankih, ki so 
vsak ponedeljek, ob 20. uri, v prostorih na Adamičevi 29, se dogovarjamo tu-
di za dodatne izlete oziroma zahtevnejše ture in alpinistične vzpone, kjer je 
udeležba omejena na ustrezno usposobljene člane. Za zagotavljanje varne-
ga vodenja skrbimo za stalno izobraževanje in usposabljanje planinskih vod-
nikov, športnih plezalcev, alpinistov. Društvo ima šest registriranih planinskih 
vodnikov,  več inštruktorjev športnega plezanja in alpinistov - pripravnikov.

Člane in ostale ljubitelje gora usposabljamo tudi na ta način, da večkrat 
pripravimo predavanja z diapozitivi, ki pokrivajo različna področja.

Ime planinsko društvo že samo pove, da se večina naših dejavnosti odvi-
ja v gorah, vendar pa se radi sprehodimo tudi po nižjih hribčkih. Prav zato je 
društvo pred 20 leti označilo Grosupeljsko planinsko pot, ki se vije po obrobju 
Grosupeljske kotline. Dolžino cca. 80 km se da lepo prehoditi v štirih etapah. 
Veseli nas, da se na to našo pot podaja veliko občanov in da sprehode po tej 
poti planirajo tudi razna turistična in druga društva. S planinsko markacijo so 
lahko označene samo registrirane planinske poti, kamor spada tudi naša pot, 
zato se bodo morali tega zavesti tudi tisti, ki bi radi kar vsevprek označevali 
svoje zamisli in na ta način uničevali našo »Grosupeljsko planinsko pot«.

V društvu pogrešamo večjo pripravljenost matičnih šol za organiziranje 
planinskih krožkov, čeprav šolam ponujamo strokovno pomoč za vodenje 
teh krožkov. Upamo, da bodo tudi vodstva naših šol spoznala, da je usmer-
janje otrok v naravo zelo koristno za celosten razvoj otrok.  Prav zato je dru-
štvo pripravilo poseben program planinskih izletov za družine s šoloobvezni-
mi otroki.

V naši članski evidenci imamo evidentiranih skoraj 600 članov, ki so vsaj 
enkrat plačali članarino. Verjamemo, da vsi tisti, ki so pozabili poravnati čla-
narino, niso pozabili na obiske naših in tujih gora.

Varneje je hoditi po zahtevnejših poteh v družbi usposobljenih vodnikov, 
zato  lepo vabimo vse ljubitelje narave in gora, da se nam pridružite. Plačana 
članarina nudi tudi veliko ugodnost pri prenočevanju v planinskih domovih, 
nakupih opreme, zavarovanju. 

Še več informacij o delu planinskega društva Grosuplje si lahko preberete  
na naši spletni strani: www.pdrustvogrosuplje-psascendo.si 

ali v oglasni vitrini pred vhodom v prostore društva na Adamičevi 29 v Gro-
supljem.

Stopimo skupaj in storimo nekaj zase in za naše otroke.

Franc Štibernik, predsednik PD GROSUPLJE

PLANINSKO DRUŠTVO 
GROSUPLJE  POROČA 
O SVOJEM DELU 
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TJAŠA ŠEME. Prikupno 19-letno temnolaso dekle. Ob pozdravu si prijateljsko 
seževa v roke, čeprav je od najinega prvega in edinega srečanja minilo že naj-
manj devet let. Od tedaj, ko je sredi domače sobe na mah naredila »špago«, pre-
den je spregovorila o svojih prvih korakih v ritmično gimnastiko, je iz dekletca 
zrasla v dekle. Uspehi in naporno delo v športu so jo prekalili, toda tisti njen pri-
kupni iskreni nasmeh je ostal še vedno enak. Žar v njenih očeh izžareva mla-
dost,  radost in upanje.

Tjaša vztraja v ritmični gimnastiki že dolgih 11 let. Pravkar pa so za njo napo-
rni dnevi, tedni.

Klub za ritmično gimnastiko Narodni dom Ljubljana, katerega članica je Tja-
ša, je v soboto, 8. aprila, v Ljubljani organiziral tradicionalni 19. mednarodni tur-
nir MTM Narodni dom v ritmični gimnastiki za nagrado mesta Ljubljane. To je na-
mreč turnir, ki se je uveljavil kot največje in najkakovostnejše mednarodno tek-
movanje v Sloveniji in ima že več kot deset let tudi mesto v uradnem koledarju 
največjih mednarodnih dogodkov Mednarodne gimnastične zveze.  Ljubljana je 
torej  ob tej priložnosti gostila reprezentance  ritmičnih gimnastičark kar iz 18 dr-
žav: Argentine, Avstrije, Azerbajdžana, Belgije, Belorusije, Češke, Egipta, Francije, 
Hrvaške, Italije, Madžarske, Nemčije, Poljske, Portugalske, Rusije, Srbije in Črne 
gore, Španije in seveda tekmovalke domačih reprezentanc – s člansko državno 
prvakinjo TJAŠO ŠEME na  čelu. Najino pozno popoldansko nedeljsko srečanje je 
bilo še pod vplivom minulih dni in Tjaša si ni še odpočila od minulih napetosti…, 
pa vendar je najin pogovor stekel sproščeno, da izza zavese odstreva njen po-
gled na gimnastiko, ki je od nekdaj veljala za kraljico športov – kombinacije mo-
či, spretnosti in discipline duha.

Kaj bi rekla, je tisto, kar te priklepa na gimnastiko že toliko let; so to uspehi ali 
imaš v mislih kaj drugega? So bile v teh letih tudi krize, si kdaj kolebala med od-
ločitvijo – ali naprej po strmi poti, ali ne bi bilo bolje izživeti mladost tako, da bi 
bilo več časa tudi za tista prijetna mladostna lenarjenja, za zabavo?

Njen mladostno iskrivi pogled je ob teh mojih besedah postal še izrazitejši, 
drobne ustnice so  začrtale poteze, kakršni so njeni gimnastični gibi takrat, ko 
hoče dati od sebe vse in tekmo izpeljati kar najodličneje, ko je dejala: »Uspehi 
so samo majhna pikica na i. Večinoma pa so to tekme, kjer  ritmično gimnasti-
ko doživljam kot pravo umetnost. Ko treniram po štiri in tudi  več ur na dan, sem 
prežeta z mislijo, da je pač to šport in to moja cena zanj, ko pa pridem na tek-
mo in začnem s programom, to jemljem zgolj kot umetnost in vsak nastop kot 
umetnost tudi doživljam. To pa je tisto, za kar se je vredno truditi, se odpovedo-
vati, vztrajati!

Velikokrat doživljam tudi krize. Tudi na treningih imam slabe dneve, ko sem 
včasih čisto na tleh. Takrat se navadno vprašam, mar bi ne bilo škoda vreči 
stran teh 11 let truda in napora in potem tudi slabi trenutki pojenjajo. Kljub an-
gažiranosti pa poskušam vse uskladiti tudi s šolo, kakšen drobec časa ostane 
tudi »zame« - vse se da, vendar v manjših količinah.«

Daj, ptica, peroti moji mladosti! (cit. gledališke igralke Ivanke Mežanove – 
op. avt.)

Takole razgrinja Tjaša svoje prve začetke in svojo z velikimi žrtvami in odreka-
nji tlakovano športno pot: »Vse skupaj se je začelo s plesom, ki sem ga obiskova-
la v prvem ali drugem razredu osnovne šole, kjer so postali pozorni na mojo iz-
redno gibčnost. Za orodno gimnastiko sem bila že prevelika, zato sem pri osmih 
letih začela z ritmično gimnastiko. Prav zaradi treningov sem tudi osnovno šolo 
od tretjega razreda naprej nadaljevala v Ljubljani. Spomin na mojo prvo tekmo, 
to je bilo državno prvenstvo za deklice leta 1995 v Ljubljani, kjer sem za razliko 
od svojih tekmic, ki so zaradi daljšega trenerskega staža tekmovale v dveh va-
jah, tekmovala samo v eni, v meni že počasi bledi. Moja prva mednarodna tek-
ma je bila v Brnu na češkem novembra 1995, kjer sem osvojila 6. mesto, pa je 
bil zame že velik uspeh. V kategoriji deklic pa sem osvojila svojo prvo – bronasto 
medaljo  leta 1997 v Plznu na Češkem … Potem sem imela vzpone, in padce… 
prehodila sem pot kot je pisana vsem športnikom. Niso mi bile prizanesene kri-
ze in vendar sem vztrajala, ker imam rada to svojo gimnastiko. Leta 2000 sem 
zamenjala klub in prešla v Klub za ritmično gimnastiko Narodni dom in iz vrst 
mladink prestopila med članice. Odtlej sta moji trenerki Elena Jakubovska (glav-

na trenerka in strokovni vodja) in Elena Salavjova. Vse to pa mi je prineslo veliko 
sprememb. Kmalu so se začeli tudi vzponi, uspehi, ki so me še bolj zavezovali in 
mi vlivali tudi novega elana,« razgrinja svojo športno pot, se za trenutek potopi v 
razmišljanje in potem doda: »3 članice smo v našem klubu, dve sta poškodova-
ni, ena sicer po prometni nesreči. Zelo malo jih vztraja. Na splošno dekleta  pri 
17 letih kariero zaključijo, v tujini je ta meja nekoliko višja, nekaj več kot 20 let. 
Zase upam, da bom zdržala vsaj še nekaj časa, če mi ne bodo načrte prekriža-
le nepredvidene poškodbe. Za menoj je sanirana poškodba s kolenom, vendar 
vztrajam in se ne dam… Mnogokrat je na treningih težko, toda ko sem na tek-
mi, se mi zaenkrat še uspe prepričati, da zmorem. Volja premaga tudi bolečine… 
Dokler mi bo seveda to še uspevalo. Sicer pa nastajajo poškodbe predvsem za-
radi udarcev, padcev. To je dela našega športa in to moram vzeti v zakup.«

TREBA JE STISNITI ZOBE, POT JE SAMO NAPREJ…
Bili so uspehi in tudi padci. Kako doživlja mlado dekle takšne vzpone in po-

raze. Kaj te pravzaprav obdrži, da vztrajaš?
»Spoznanje,  koliko truda in napora sem vložila v  to, da sem prišla do teh 

uspehov. Po naravi pa sem vztrajna in trmasta, kar mi v športu velikokrat poma-
ga, v življenju pa se kdaj odrazi tudi v negativnem smislu. Splača se – stisniti zo-
be in iti dalje! Na treningih velikokrat popuščam zaradi bolečin, toda da bi odne-
hala na tekmi, ne, tega pa ne! Predlagali so mi punkcijo ciste v  kolenu. Toda, k 
sreči so se specialisti pravilno odločili. Izgubila bi pol leta in vprašanje je, če bi 
se še vrnila nazaj« je odločna in ko jo prekinem – čeprav za ceno zdravja, mi le 
odločno pritrdi: »Splača se, to je vrhunski šport!«

Po osnovni šoli si se odločila za Waldorfsko gimnazijo. Kje so vzroki za to od-
ločitev; nisi morda razmišljala o športni gimnaziji?

»Po osnovni šoli pojma nisem imela o svoji nadaljnji poti. Na nekaj šol sem 
šla na informativni dan, pa me nobena ni pritegnila. O športni ali umetniški gim-
naziji niti pomislila nisem – tudi v šoli bi se gibala v istih krogih kot na treningih, 
tekmovanjih… Predstavitev Waldorfske gimnazije  pa  je v meni vzbudila obču-
tek šole z umetniškim pridihom, kjer naj bi dajali poudarek ustvarjalnosti. Danes 
vem, da sem se prav odločila. Predmetnik je povsem enak ostalim gimnazijam, 
matura prav tako. Vsak letnik je samo po en razred, od 25 do 30 nas je v raz-
redu, tako da se med seboj dobro poznamo, tudi profesorji poznajo vse dijake. 
Prednost zase pa sem našla v tem, da imamo po zaključenih štirih letih možnost 
5. leto izbrati maturitetni tečaj kot pripravo na maturo. Zaradi športnih obvezno-
sti imam sicer status športnika, zaradi česar sem veliko odsotna. V drugem let-
niku, preden se je šola selila na sedanjo lokacijo Pod gradom, smo imeli kar ne-
kaj časa pouk popoldne, jaz pa imam v popoldanskem času treninge. Treningov 
nisem mogla opustiti, v šoli sem nadoknadila zamujeno z delom doma. V letu 
2005 namreč niti pol leta nisem bila v šoli; bila sem na svetovnem prvenstvu v 
Bakuju, Mediteranskih igrah v Španiji, na evropskem prvenstvu v Moskvi, Grand 
Prix v Minsku, Berlinu …«

Letos si maturantka. Kaj čutiš, ti je dala ta gimnazija, ko se oziraš na preho-
jeno pot?

»Celoten proces izobraževanja je zasnovan tako, da si pridobiš veliko samo-
stojnosti, ustvarjalnosti, urejenosti. Od prvega letnika dalje si sam delaš vse za-
piske. Poudarek in način dela je takšen, da se sam razviješ v tisti smeri, za kate-
ro si sposoben, kar imaš v sebi, pa morda tega niti ne veš. Ob vseh gimnazijskih 
predmetih smo imeli veliko projektnega dela, ustvarjalnih dejavnosti. Skratka, 
odlična šola za tistega, ki ve, da hoče uspeti! Kljub veliki odsotnosti sem uspeš-
no zaključila letnike, saj sem se trudila zamujeno snov sama osvojiti; na poteh 
na tekmovanja me vedno spremljajo tudi šolski učbeniki in knjige, toda urniki so 
tako natrpani, da mi  kaj dosti časa za učenje ne ostane; uspeh bi bil prav goto-
vo boljši, če bi imela več časa,« razpreda pogled na šolo, za katero pa je trdno 
prepričana, da ji je za življenje najnujnejša pobotnica.

ČAS POMEMBNIH ODLOČITEV
Prišel je torej čas, ko je pred teboj čas pomembnih odločitev.. Kakšni so tvoji 

cilji; bo mogoče študij združevati s športom
Kot da je čakala na to vprašanje, Tjaša na novo zažari: »Moj cilj in edina želja 

je študij fizioterapije, za katerega vem, da je vpis omejen. Toda, glede na to, da 
sem si na svetovnem prvenstvu v Bakuju priborila status športnice Mednarodne-
ga razreda, ki ga podeljuje Olimpijski komite Slovenije vrhunskim športnikom, mi 
je pot na fakulteto odprta brez omejitev, seveda je pogoj opravljena matura, za-
to sedaj vse svoje moči usmerjam v učenje. Želim si delo in življenje nadaljeva-
ti v športu, če sem že za športno pot izbrala ritmično gimnastiko, ki ima starost-
no omejitev!«

Samo dve leti si obiskovala osnovno šolo v Grosupljem. Imaš morda občutek, 
da si izgubila povezanost z domačim krajem; imaš prijateljice med sovrstnicami 
doma, če sploh imaš čas zanje?

Kot bi vse prejšnje veselje, vsi nasmehi izginili z obraza prikupne 19-letnice 
se mi je zdelo, ko se je zamislila ob tem vprašanju. Otožno se je nasmehnila, re-

koč: »Bratranca Matjaža in sestrično Mojco. In tu se svet moje mladosti iz doma-
čih logov konča. Včasih sva se še slišali s Tino Kuhelj, Uršo Poljanec, potem pa 
so stiki zamrli…« Molk, ki ga prekinem z vmesnimi besedami – si pa le doma v 
Grosupljem… »Včasih me vleče, da bi šla v mesto, da bi videla, kaj se kje doga-
ja, kje so moji vrstniki, … pa kam naj grem, s kom, saj pravzaprav nikogar ne po-
znam… Toda, zgodaj zjutraj odhajam v šolo,  po pouku najmanj 4 ure treningov 
in zvečer, ko pridem domov, me čakajo domače naloge, knjige, projekti, učenje 
… V soboto imam treninge… Kje so še tekmovanja, potovanja… Če nimam tek-
movanj, je nedelja edini dan v tednu, ko sem doma. In takrat sem res najraje 
doma, morda kakšen sprehod v naravo in seveda – učenje.«

Življenje športnikov, pač. Takšnega si je izbrala. Pravzaprav pa – ni ga izbirala, 
takšnega ji je ponudilo življenje samo, pa čeprav ima šele 19 let. 

In za konec – kot vsako mlado dekle, imaš verjetno veliko želja. Kaj postav-
ljaš v ospredje?

»Najprej v rednem prvem roku uspešno opraviti maturo, končati študij fiziote-
rapije. V vsakem primeru se po zaključeni karieri vidim le v športu. Fizioterapevt 
pa je v ritmični gimnastiki nepogrešljiv… Kaj bi lahko želela še več?! Če uresni-
čim to, potem  niti trenutek mojih odrekanj, naporov in tudi manj prijetnih doži-
vetij, ni bil zaman!« so bile besede, s katerimi je zaključila najin popoldanski kle-
pet.

Bil je to pogovor, ali povest o deklici, ki je čisto neopazno  - s kijem, žogo, ko-
lebnico, trakom, ob svojih beloruskih trenerkah, s katerima se sporazumeva tu-
di v ruščini in s sotekmovalkami, s katerimi so po eni strani odlične prijateljice, 
na tekmah pa zagrizene bojevnice – iz drobcene deklice zrasla v prikupno drob-
no dekle…

In ptica je dala peroti njeni mladosti….
Alenka Adamič

Nekaj pomembnih uvrstitev Tjaše Šeme:
26. 3. 2005  
- 1. kvalifikacija 
za državno prven-
stvo 1. me-
sto

15. 5. 2005  
- 2. kvalifikacija 
za državno prven-
stvo 2. me-
sto

16. – 18. 9. 2005 
- Granc Prix 
Berlin, Nemčija 
12. mesto

10. 9. 2005 
- Državno prven-
stvo Ljubljana 
1. mesto

29. 10. 2005 
- Videm, Italija 
 4. mesto

25. 3. 2006 
- 1. kvalifikacija 
za državno prven-
stvo   1. me-
sto

8. 4. 2006 
- 19. MTM Ljubljana  4. mesto

TJAŠA ŠEME – RITMIČNA GIMNASTIKA JE NJEN SVET 
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